
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 11181
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθητές

από το 15ο Δηµοτικό Σχολείο Ν. Ιωνίας, ο Υπουργός Εξωτερι-
κών της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης κ. Zlatko Lagumdzija, µαθητές
από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Χίου, το Γενικό Λύκειο Μολάων, το
14ο Δηµοτικό Σχολείο Καρδίτσας, το Δηµοτικό Σχολείο Αγρο-
κηπίου Χανίων, το Γυµνάσιο Αρκαλοχωρίου Ηρακλείου και το
Δηµοτικό Σχολείο Κολυµβαρίου Χανίων, σελ. 11182,11189,
11198, 11214, 11219, 11226, 11238, 11204, 11205

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 11182, 11195, 11196,
4. Ανακοινώνεται ότι η Παν-Βορειοηπειρωτική Επιτροπή

Αγώνα, κατέθεσε ψήφισµα µε το οποίο διαµαρτύρεται, καθώς
µε την ψήφιση των διατάξεων του ν. 4093/2012 η Κυβέρνηση
προώθησε κριτήρια ολοκληρωτικού αποκλεισµού των Ελλήνων
οµογενών από τη Βόρειο  Ήπειρο, από το πενιχρό οικονοµικό
βοήθηµα των 360 ευρώ που λαµβάνουν από τον ΟΓΑ όλοι οι
ανασφάλιστοι υπερήλικες  Έλληνες για την επιβίωσή τους, σελ.
11200

5. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το
νόµο περί «Ποινικής ευθύνης των Υπουργών» όπως ισχύει", δι-
κογραφία που αφορά στον πρώην Υφυπουρ-γό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννη Δριβελέγκα, σελ. 11211

6. Ανακοινώνεται ότι η ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευ-
τικής Δεοντολογίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της
Εισαγγελικής Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής
δίωξης κατά Βουλευτών, σελ. 11224

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-

πτης 25 Απριλίου 2013, σελ. 11181
2. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης 60 Βουλευτών της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς/Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου, προς τους Υπουρ- γούς
Εξωτερικών, Οικονοµικών και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τις οφειλές της Γερµανίας
προς την Ελλάδα, σελ. 11182- 11203

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου

νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: "Ρυθµίσεις για την τροπο-
ποίηση και τη βελτίωση συνταξιοδοτικών, δηµοσιονοµικών, δι-
οικητικών και λοιπών διατάξεων του Υπουργείου Οικονοµικών",
σελ. 11204

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ Ε., σελ. 11189 - 11193

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ., σελ. 11208, 11214 - 11227
ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ Γ., σελ. 11202-11208, 11208-11214
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ., σελ. 11181-11189, 11227-11238
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ., σελ. 11193 - 11202

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΑΚΗΣ Δ. , σελ. 11204, 11205

ΔΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ Κ. , σελ. 11204
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 11182
ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ Γ. , σελ. 11204, 11205
ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ Β. , σελ. 11195, 11196
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 11182
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 11195, 11196

Β. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 11189, 11195, 11202, 11203
ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ Ε. , 

σελ. 11184, 11201
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 11191
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 11198
ΓΛΕΖΟΣ Ε. , σελ. 11182, 11198
ΔΟΥΡΟΥ Ε. , σελ. 11186, 11201
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 11185
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 11199
ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , σελ. 11183
ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ Β. , σελ. 11195, 11196
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 11183, 11184
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 11196, 11197, 11202, 11203
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 11200
ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ Ε. , σελ. 11187
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 11194, 11195
ΣΤΑΙΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 11193
ΣΤΑΘΑΣ Ι. , σελ. 11186
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 11187
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 11197

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 11217
ΒΑΛΑΒΑΝΗ  Ό. , σελ. 11223
ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ Η. , σελ. 11221
ΓΑΚΗΣ Δ. , σελ. 11204, 11205, 11230
ΓΕΛΑΛΗΣ Δ. , σελ. 11218, 11219
ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ Ε. , σελ. 11227
ΓΕΡΜΕΝΗΣ Γ. , σελ. 11208
ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 11206
ΔΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ Κ. , σελ. 11213
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 11214
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 11230
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 11222
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 11229
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 11215
ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ Β. , σελ. 11219
ΚΥΡΙΤΣΗΣ Γ. , σελ. 11226, 11227
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 11211
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 11225
ΜΑΚΡΗ ΘΕΟΔΩΡΟΥ Ε. , σελ. 11220
ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 11225, 11226
ΝΤΑΒΛΟΥΡΟΣ Α. , σελ. 11216
ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 11210
ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ Α. , 

σελ. 11209, 11210
ΠΑΝΤΖΑΣ Γ. , σελ. 11224, 11225
ΣΑΜΟΪΛΗΣ Σ. , σελ. 11219
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 11204, 11209, 11218, 

11219, 11225, 11227, 
11230, 11231, 11238

ΤΑΜΗΛΟΣ Μ. , σελ. 11212
ΧΑΪΚΑΛΗΣ Π. , σελ. 11207
ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ Μ. , σελ. 11228

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’

Τετάρτη 24 Απριλίου 2013



Αθήνα, σήµερα στις 24 Απριλίου 2013, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΜΑΡΙΑΣ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 23-4-2013
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΟΑ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 23
Απριλίου 2013, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολό του σχε-
δίου νόµου: «Ανασυγκρότηση του Υπουργείου Ναυτιλίας και Αι-
γαίου και άλλες διατάξεις»). 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Πέµπτης 25 Απρι-
λίου 2013.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1350/22-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Φλωρίνης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευσταθίου Κωνσταν-
τινίδη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την αναστολή
του προγράµµατος «Εξοικονοµώ κατ’ οίκον» στη Δυτική Μακε-
δονία.

2. Η µε αριθµό 1359/22-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς -
Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Θεόδωρου Δρίτσα προς τον
Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, σχετικά
µε την κατάργηση του Αστυνοµικού τµήµατος Δραπετσώνας ως
κέντρου πολύµηνης κράτησης αλλοδαπών.

3. Η µε αριθµό 1348/22-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Έβρου του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Γε-
ωργίου Ντόλιου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε
την υλοποίηση του έργου του περιφερειακού δρόµου Αλεξαν-
δρούπολης.

4. Η µε αριθµό 1357/22-4-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Μαγνησίας των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Μαρίνας Χρυσοβε-
λώνη προς τους Υπουργούς Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας
του Πολίτη και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, σχετικά µε τις αποδράσεις από τις φυλακές Τρικάλων.

5. Η µε αριθµό 1361/22-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ηλία
Παναγιώταρου προς τον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστα-
σίας του Πολίτη, σχετικά µε την αντιπυρική προστασία της
χώρας.

6. Η µε αριθµό 1355/22-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Εύβοιας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου Ανα-
γνωστάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το καθο-
ρισµό των αντικειµενικών αξιών των ακινήτων. 

7. Η µε αριθµό 1349/22-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικο-
λάου Καραθανασόπουλου προς τους Υπουργούς Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας και Δηµόσιας Τάξης και
Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε τη δολοφονική επίθεση
στους µετανάστες εργάτες γης στη Μανωλάδα.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1351/22-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Καβάλας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κλει-
τσιώτη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την καθυ-
στέρηση στην έναρξη υποβολής φορολογικών δηλώσεων.

2. Η µε αριθµό 1360/22-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς -
Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Νικολάου Βούτση προς τους
Υπουργούς Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των και Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε
το συµβάν στη Μανωλάδα και την έκθεση του Επιτρόπου του
Συµβουλίου της Ευρώπης κ. Νίλς Μούιζνιεκς.  

3. Η µε αριθµό 1354/22-4-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Νόµου Αττικής του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ.
Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχε-
τικά µε τις αποδοχές εργαζοµένων στις Αστικές Συγκοινωνίες.

4. Η µε αριθµό 1358/22-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηµαθίας των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Κωνσταντίνου Γιο-
βανόπουλου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την χρησιµοποί-
ηση των καταθέσεων  των  Ελλήνων αποταµιευτών/οφειλετών από
τις τράπεζες, για απαιτήσεις τους προς αυτούς χωρίς την τήρηση
των διαδικασιών του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας.

5. Η µε αριθµό 1363/22-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Εύβοιας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Μίχου προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Ανάπτυξης, Αντα-
γωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε
τα προβλήµατα των πωλητών των Λαϊκών Αγορών.

6. Η µε αριθµό 1356/22-4-2013 Επίκαιρη Ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Θεσσαλονίκης της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Αικατερί-
νης Μάρκου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε την απόδοση των µέτρων στήριξης της ελ-
ληνικής αλιείας και τον εκσυγχρονισµό των  ιχθυοσκαλών.

7. Η µε αριθµό 1362/22-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’

Τετάρτη 24 Απριλίου 2013



Αθανασίου Παφίλη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την τσιµεντοβιοµηχανία
ΑΓΕΤ-ΗΡΑΚΛΗΣ (LAFARGE) στη Χαλκίδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 15/10/10-10-2012 επίκαιρη επε-
ρώτηση Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-
ΕΚΜ κυρίων Εµµανουήλ Γλέζου, Ειρήνης - Ελένης Αγαθοπούλου,
Αθανάσιου (Νάσου) Αθανασίου, Θεόδωρου Δρίτσα, Παναγιώτας
Δριτσέλη, Κωνσταντίνου Ζαχαρία, Αποστόλου Αλεξόπουλου,
Ιωάννη Αµανατίδη, Ευαγγελίας Αµµανατίδου-Πασχαλίδου, Ευάγ-
γελου Αποστόλου, Όλγας-Νάντιας Βαλαβάνη, Ευγενίας (Τζένης)
Βαµβακά, Νικολάου Βούτση, Δηµητρίου Γάκη, Δηµητρίου Γε-
λαλή, Αθανασίου Γερµανίδη, Όλγας Γεροβασίλη, Ευσταθίας Γε-
ωργοπούλου-Σαλτάρη, Κωνσταντίνου Δερµιτζάκη, Μαρίας
Διακάκη, Ευάγγελου Διαµαντόπουλου, Ηρούς Διώτη, Ειρήνης
(Ρένας) Δούρου, Χουσεΐν Ζεϊµπέκ, Ιωάννη Ζερδελή, Αφροδίτης
Θεοπεφτάτου, Αγνής Καλογερή, Μαρίας Κανελλοπούλου, Αϊχάν
Καρά Γιουσούφ, Βασιλικής Κατριβάνου, Χαρούλας Καφαντάρη,
Δηµητρίου Κοδέλα, Χαραλάµπους-Σταύρου Κοντονή, Αναστα-
σίου Κουράκη, Παναγιώτη Κουρουµπλή, Μιχαήλ Κριτσιωτάκη,
Ζωής Κωνσταντοπούλου, Βασιλείου Κυριακάκη, Παναγιώτη Λα-
φαζάνη, Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου, Αλεξίου Μητρόπουλου, Νι-
κολάου Μιχαλάκη, Κωνσταντίνου Μπάρκα, Ανδρέα Ξανθού,
Ευγενίας Ουζουνίδου, Ευσταθίου Παναγούλη, Γεωργίου Πάντζα,
Αθανασίου Πετράκου, Σοφίας Σακοράφα, Στεφάνου Σαµοΐλη,
Ιωάννη Σταθά, Αφροδίτης Σταµπούλη, Δηµητρίου Στρατούλη, Νι-
κολάου Συρµαλένιου, Πέτρου Τατσόπουλου, Μαρίας Τριαντα-
φύλλου, Δηµητρίου Τσουκαλά, Θεανούς Φωτίου, Δέσποινας
Χαραλαµπίδου και Βασιλείου Χατζηλάµπρου προς τους Υπουρ-
γούς Εξωτερικών, Οικονοµικών και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τις οφειλές της Γερµανίας
προς την Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω το λόγο στον πρώτο
επερωτώντα Βουλευτή τον κ. Γλέζο, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι εννέα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 15ο Δηµοτικό Σχολείο Ν. Ιωνίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Γλέζο, έχετε το λόγο για δέκα λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μόνο για δέκα λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εντάξει, ξέρετε

ότι θα πάρει και άλλο, κύριε Πρόεδρε. Μη χαλάτε την «πιάτσα»!
Κύριε Γλέζο, έχετε το λόγο. 
ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Αγαπητή Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελ-

φοι, από τα διάσελα της ιστορίας, από τα κορφοβούνια της Αν-
τίστασης, αυτήν τη στιγµή µας παρακολουθούν όλοι οι νεκροί
που θυσιάστηκαν για να είµαστε σήµερα εµείς ελεύθεροι. Απο-
λογούµαι σήµερα απέναντι σε αυτούς. 

Θα ήθελα, επίσης, να πω ότι σήµερα είναι µια σηµαδιακή
ηµέρα, διότι στις 24 Απριλίου του 1944 στο Μεσόβουνο της Κο-
ζάνης -για τρίτη φορά η επιδροµή- εκτέλεσε εκατόν πενήντα γυ-
ναικόπαιδα. Ακόµη, στο Κάτω Γραµµατικό, πάλι της περιοχής της
Κοζάνης και στην Κουτσούφλιανη, δεκατρείς εκτελέστηκαν. Στην
Αθήνα, επίσης, τέσσερις. 

Αυτά ως µνηµόσυνο γι αυτούς τους νεκρούς. 
Από τα θεωρεία µας παρακολουθούν αγωνιστές της Εθνικής

Αντίστασης. Τους χαιρετίζω για τη συµβολή τους στον αγώνα
που χρόνια πριν ξεκινήσαµε γι’ αυτήν την υπόθεση.  

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Το πρόβληµα είναι οι οφειλές της Γερµανίας απέναντι στην Ελ-

λάδα. Δεν είναι το πρόβληµα το τι θέλει η Ελλάδα. Αυτό το ζή-
τησε στην αρχή. Είναι το τι τελικά έχει επιδικαστεί να πληρώσει
η Γερµανία για ό,τι προξένησε στην Ελλάδα. Και να πληρώσει όχι

βέβαια για καταστροφές, που έχουν σχέση µε τον πόλεµο. Γιατί
κάποιος -που δυστυχώς διετέλεσε και Υπουργός Εξωτερικών-
γράφει σε ένα άρθρο του, προχθές, σε κάποια καθηµερινή εφη-
µερίδα, ότι αυτά έχουν σχέση µε τη λεία πολέµου. Θα πρέπει να
ξεκαθαρίσουµε ότι άλλο θέµα είναι οι οφειλές της Γερµανίας
προς την Ελλάδα για την καταστροφή που έκανε στην εθνική της
οικονοµία, άλλο θέµα είναι οι αρχαιολογικοί θησαυροί, τους οποί-
ους πρέπει να επιστρέψει, άλλο θέµα είναι το αναγκαστικό δά-
νειο, άλλο θέµα είναι οι οφειλές προς τα θύµατα και άλλο θέµα
είναι οι πολεµικές συγκρούσεις. Η λεία πολέµου, τα λάφυρα πο-
λέµου, αυτά ανήκουν στο κράτος που κατέλαβε µια χώρα. Δεν
έχουν σχέση. Και µην µπερδεύουµε τα θέµατα µε αυτό τον ανεκ-
διήγητο τρόπο. Το σηµειώνω, επειδή διετέλεσε και Υπουργός
Εξωτερικών. 

Εάν, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, ακολουθήσετε τα ίδια χνάρια,
χαθήκαµε. Αλλά επειδή έχω εµπιστοσύνη ότι δεν θα ακολουθή-
σετε τον ίδιο δρόµο, έχω πει από την αρχή ότι χαιρετίζω την πρω-
τοβουλία που ανέλαβε η Κυβέρνηση. Ποια πρωτοβουλία; Εµείς,
ο ΣΥΡΙΖΑ, έχουµε καταθέσει εδώ και καιρό αυτήν την επίκαιρη
επερώτηση. Αλλά επίτηδες αφήσαµε να φέρει το θέµα και να ορί-
σει η Κυβέρνηση το πότε θα γίνει η συζήτηση, για να µην φανεί
ότι εµείς διεκδικούµε κάτι κοµµατικό. 

Με την ευκαιρία αυτή, θα ζητήσω συγγνώµη από το ενάµισι
εκατοµµύριο ανέργους –πιστεύω ότι είναι δύο εκατοµµύρια. Θα
ζητήσω συγγνώµη από τους ιδιοκτήτες των πεντακοσίων εβδο-
µήντα χιλιάδων καταστηµάτων που έχουν κλείσει κι έχει µπει λου-
κέτο. Θα ζητήσω συγγνώµη από τις τέσσερις χιλιάδες που έχουν
αυτοκτονήσει και τους συγγενείς τους. Θα ζητήσω συγγνώµη
από τους νέους µας που φεύγουν και πάνε στο εξωτερικό. 

Να πω ότι αυτήν την ώρα συζητάµε αυτό το θέµα που δηµι-
ούργησε αυτή την κατάσταση. Γιατί, πρωτουργός της δηµιουρ-
γίας όλης αυτής της ιστορίας είναι το γεγονός ότι δεν
δικαιώθηκαν όλοι οι αγωνιστές της Εθνικής Αντίστασης, όλες οι
οργανώσεις, που ξεκίνησαν έναν αγώνα για τη λευτεριά της πα-
τρίδας. Και ήταν το µόνο που πετύχαµε, γιατί δεν πετύχαµε ούτε
το θέµα της εθνικής ανεξαρτησίας ούτε το θέµα της δηµοκρα-
τίας, όπως το θέλαµε και το είχαµε ονειρευτεί, ούτε το θέµα της
κοινωνικής δικαιοσύνης. Και να µην νοµίζετε ότι ήταν θέµατα αρι-
στερών. Αναφέρω µονάχα µία οργάνωση της Αντίστασης, που
δεν ανήκε στην αριστερά -την ΕΚΑ- και που στον τίτλο της τον
ίδιο το αναφέρει. Τι θα πει ΕΚΑ; Εθνική και Κοινωνική Απελευθέ-
ρωση. Τα καταστατικά τους, τα οποία έχω δηµοσιεύσει στα βι-
βλία µου, προχωρούνε για σοσιαλισµό, λένε για τα πάντα. Ήταν
ίδιοι και κοινοί οι αγώνες µας, άλλο αν αργότερα τα κάνανε και
εκείνοι και εµείς θάλασσα. Λέω, όµως, την ιστορία πώς ξεκίνησε
και πώς είναι. 

Ποιο είναι το πρόβληµα; Όπως είπα, το θέµα δεν είναι τι ζη-
τάµε εµείς. Όταν έγινε η Απελευθέρωση, οι τέσσερις µεγάλοι –
Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, Αγγλία, Γαλλία και Σοβιετική
Ένωση- είχαν ορίσει πού θα είναι ο καθένας στη Γερµανία και
πήρανε από τη Γερµανία ό, τι θέλανε, κατά το δοκούν, χωρίς να
δώσουν λογαριασµό σε κανέναν: και υλικά αγαθά και εργοστάσια
και επιστήµονες και αρχαιολογικούς θησαυρούς. Αυτά είναι γνω-
στά. Οι άλλες χώρες είπαν: «Τι θα γίνει;». Και τότε συγκλήθηκε
στο Παρίσι το Φλεβάρη του 1946 η δεκαεννιαµελής Διασυµµα-
χική Επιτροπή. Εκεί η Ελλάδα ζήτησε αυτά που έπρεπε να ζητή-
σει, µε βάση το βιβλίο του Δοξιάδη, που είχε τότε εκδοθεί, µε
βάση την έκθεση µιας ειδικής επιτροπής, όπου ήταν επικεφαλής
ο ίδιος ο Καζαντζάκης. Έχει δηµοσιευθεί ένα τεράστιο βιβλίο,
πολύ µεγάλο. Αυτό που κάναµε είναι σµίκρυνση, όχι του περιε-
χοµένου, αλλά σµίκρυνση του όγκου. Το βιβλίο αυτό λέγεται: «Αι
θυσίαι της Ελλάδος στο Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο». 

Στον τίτλο αναγράφεται και στα γαλλικά: «Les sacrifices de la
Grèce a la seconde guerre mondiale». Στα αγγλικά: «The sacrifice
of Greece in the second World War». Στα ρώσικα «ЖЕРТВЫ ГРЕ-
ЦИИ ВО ВТОРОЙ МИРОВОЙ ВОЙНЕ».Τα καταγράφει όλα. Ανα-
λυτικά ό,τι καταστροφές µας προξένησαν.

Είπε τότε η Ελληνική Αντιπροσωπεία: «Έναντι όλων αυτών των
καταστροφών ζητάµε 14,5 δισεκατοµµύρια δολάρια αγοραστι-
κής αξίας 1938.» Και απάντησαν: «Τι είναι αυτά που λέτε;» Και
άρχισαν την περικοπή. Περικοπή, περικοπή, περικοπή! 

11182 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Μεταξύ των δεκαεννέα µελών –το σηµειώνω, γιατί έχει αξία-
ήταν κι η Τουρκία, η οποία είχε βγει στον πόλεµο και είχε ταχθεί
µε το µέρος των συµµάχων ένα µήνα πριν. Ψήφισε κι αυτή εναν-
τίον µας. Τελικά, µας τα περιέκοψαν και όρισαν 7.100.000.000
δολάρια αγοραστικής αξίας 1938, που σηµαίνει σήµερα 108 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ.

Τι ήταν αυτές οι καταστροφές της οικονοµίας της χώρας; Εί-
παµε, δεν ήταν οι πολεµικές καταστροφές. Ήταν η καταστροφή
στην οικονοµία. Που σήµαινε τι συγκεκριµένα; Σήµαινε το εξής:
Οι Γερµανοί οικονοµολόγοι, που ακολουθούσαν τη Στρατιά εισβο-
λής, επέβαλαν ότι το 51% όλων των µετοχών, όλων των εταιρειών
-κρατικών, συγκρατικών και ιδιωτικών και τραπεζών- περιέρχονται
στα χέρια των Γερµανών. Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει το 51%. Κυ-
κλοφόρησαν, επίσης, αυτό το χαρτονόµισµα των 50 γερµανικών
µάρκων, όπου αλώνιζαν κι έπαιρναν από τον καθένα ο,τιδήποτε.
Γι’ αυτό το λόγο άρχισε η µεγάλη πείνα. Πείνα τροµερή στην Ελ-
λάδα! Πείνα που δεν µπορεί κανείς να τη σκεφτεί! 

Έχω γράψει –κι ας µου επιτραπεί- ένα σχετικό ποίηµα για το
θέµα: «Πέθανα σήµερα το πρωί από την πείνα σε ένα πεζοδρόµιο
του Μεταξουργείου, οδός Αχιλλέως, δεν θυµάµαι σε ποιο, την
ώρα που το αγιάζι το ίδιο τουρτούριζε από το σύγκρυο του τρό-
µου. Δεν άντεξε στην λαίλαπα που έφερε η κατοχή. Δεν θυµάµαι
καλά αν ήταν Δεκέµβρης του ’41 ή Γενάρης ή Φλεβάρης του ’42.
Εκείνο πάντως που δεν ξεχνώ είναι πως πέθανα από την πείνα.» 

Αγαπητοί φίλοι, διετέλεσα υπάλληλος του Διεθνούς Ερυθρού
Σταυρού που ήταν στην Ελλάδα, στο Τµήµα Καταγραφής των
Θανάτων. Οι θάνατοι έφτασαν τους τετρακόσιους την ηµέρα. 

Κι ενώ η Ελλάδα βρισκόταν σ’ αυτήν την καταστροφή -θα σας
εξηγηθεί πώς- φτάσαµε στο σηµείο εκείνη την εποχή να δανεί-
σουµε εµείς τη Γερµανία. Όλα τα χρόνια δανειζόµαστε και τώρα
δανειζόµαστε και δανείσαµε τη Γερµανία στη χειρότερη περίοδο
της ζωής µας.

Αγαπητοί φίλοι –έτσι θα σας λέω- εµείς θεωρούµε ότι το θέµα
είναι εθνικό, θεωρούµε ότι το θέµα δεν πρέπει σε καµµία απο-
λύτως περίπτωση να ξεκινήσει από κοµµατικά κίνητρα. Εµείς -
πείτε ό,τι θέλετε για το ποιος ξεκίνησε πρώτος τον αγώνα, ας
τον ξεκίνησε όποιος ήθελε πρώτος- δεν διεκδικούµε τίποτα. Λέµε
απλά: Μπορούµε εµείς να φτιάξουµε µία διακοµµατική επιτροπή
-που έχουµε από καιρό ζητήσει στο Κοινοβούλιο- και να ζητή-
σουµε αυτή η επιτροπή να επισκέπτεται όλα τα Κοινοβούλια και
να συζητάει για ό,τι θέλει; Και, επιτέλους, µπορεί η ελληνική Κυ-
βέρνηση να ξεφύγει από τον ξύλινο λόγο που διατυπώνονταν ως
τώρα; -«Δεν παραιτούµεθα των αξιώσεών µας, αλλά περιµέ-
νουµε τη διεθνή συγκυρία και τις σχέσεις των δύο χωρών και ό,τι
ο διπλωµατικός λόγος, ο πλούσιος, συνδράµει προς αυτήν την
κατεύθυνση»- δηλαδή να µην κάνουµε τίποτα; Περιµένουµε και
το λέω µε µια πίστη. Ευελπιστώ. Περιµένουµε, όχι µονάχα εγώ,
αλλά όλοι οι αγωνιστές της Αντίστασης που επιζούµε. Περιµένει
όλος ο ελληνικός λαός που έχει υποστεί τα πάνδεινα. Δεν υπάρ-
χει ούτε µία ελληνική οικογένεια που να µην έχει θύµα στο δεύ-
τερο παγκόσµιο πόλεµο. Περιµένουµε από την Κυβέρνηση να
κάνει το βήµα, να καλέσει τη γερµανική κυβέρνηση και να πει
«ελάτε να συζητήσουµε». Και µόνο το γεγονός ότι ο Σόιµπλε λέει
ότι το θέµα είναι λήξαν, σηµαίνει ότι υπήρχε θέµα. Πώς έληξε;
Γιατί έληξε; Με ποια διαδικασία έληξε; Έλα εδώ, Σόιµπλε, να το
κουβεντιάσουµε. Αν η Κυβέρνηση το κάνει αυτό, να είναι σί-
γουρη ότι θα έχει όλο τον ελληνικό λαό µαζί της. Αν η Κυβέρ-
νηση το κάνει αυτό, όποια κι αν είναι, να ξέρει ότι επιτέλους
ταυτίζει τον εαυτό της µε την ιστορία του έθνους και µε το µέλ-
λον της χώρας µας. 

Γι’ αυτό το λόγο εγώ δεν θέλω να µιλήσω παραπάνω. Ό,τι
τυχόν ξέχασα, θα το πω στη δευτερολογία µου. Εκείνο που θέλω
να τονίσω είναι ότι ήλθε η στιγµή το ελληνικό Κοινοβούλιο να
αρθεί στο ύψος των περιστάσεων και να κάνει το χρέος του απέ-
ναντι στην ιστορία µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Γλέζο. Θεωρώ τον εαυτό µου τυχερό που σας άκουσα σ’
αυτή σας την οµιλία, όπως και σε άλλες. Φορτίσατε ακόµα πε-
ρισσότερο την ήδη φορτισµένη ατµόσφαιρα.

Το λόγο έχει η κ. Μαρία Κανελλοπούλου. Είπατε ότι θα πάρετε
και το χρόνο της δευτερολογίας σας, κυρία συνάδελφε.

Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,

αγαπητοί κύριοι Βουλευτές, ακάµατε ερευνητή και δάσκαλε Μα-
νώλη, καθώς είµαι γεννηµένη και µεγαλωµένη στα Καλάβρυτα,
έναν ακόµα µαρτυρικό τόπο ανάµεσα στους ενενήντα τόπους-
ολοκαυτώµατα της πατρίδας µας, έναν τόπο που τα ναζιστικά
στρατεύµατα µετέτρεψαν µε περισσή αγριότητα στην κυριολεξία
σε «κρανίου τόπο», νιώθω βαθιά συγκίνηση αλλά και απόλυτη
υποχρέωση να πάρω µέρος σ’ αυτή τη συζήτηση. Δεν θέλω να
αναφερθώ στο ιδεολογικό περίγραµµα µιας ενδεχόµενης εθνικής
–ας την πούµε έτσι- διεκδίκησης των ανεξόφλητων γερµανικών
αποζηµιώσεων, καθώς αυτό έχει ήδη αναλυθεί και στη συνέχεια
θα αναλυθεί από άλλους. 

Κυρία Πρόεδρε, το αναγκαστικό δάνειο και η καταστροφή της
οικονοµίας της χώρας µας µπορούν να εκτιµηθούν µε απτό, µε
χειροπιαστό τρόπο. Μπορούν να υπολογιστούν οι συνέπειες σε
βάθος κάποιων δεκαετιών. Υπάρχει όµως και κάτι άλλο, κάτι
αδιαφιλονίκητα παντοτινό, κάτι αδιαπραγµάτευτα δικό µας που
είναι η πολιτιστική µας κληρονοµιά που η καταστροφή και η λε-
ηλασία της µοιάζει να διαρκούν αιώνες. Ακριβώς σ’ αυτό το έγ-
κληµα θα ήθελα να σταθώ.

Κύριοι Βουλευτές, θα αρκούσε και µόνο η µνήµη της ζοφερής
εικόνας του αγκυλωτού σταυρού στην Ακρόπολη για να αποζη-
µιωθούν όχι µόνο η Ελλάδα και οι Έλληνες, αλλά ολόκληρος ο
ανθρώπινος πολιτισµός. Δυστυχώς δεν σταµάτησαν εκεί. Η κα-
ταστροφή και η λεηλασία του πολιτιστικού µας πλούτου δεν
έχουν τελειωµό, δεν έχουν προηγούµενο, δεν έχουν τιµωρία. 

Επιτρέψτε µου επιγραµµατικά να αναφερθώ στους τρόπους
µε τους οποίους ο κατοχικός Στρατός επιδόθηκε σ’ ένα απί-
στευτο πλιάτσικο, ασελγώντας στην κυριολεξία πάνω στο σώµα
του ελληνικού πολιτισµού σ’ όλη τη διάρκεια της γερµανικής κα-
τοχής.

Πρώτον: Δώρα υφισταµένων στους ανωτέρους τους. Ενδει-
κτικά αναφέρω ότι ο στρατάρχης Λιστ πήρε από την Αθήνα µια
γυναικεία µαρµάρινη κεφαλή σαν ένα τέτοιο δώρο από τους κα-
τωτέρους του, ενώ κυκλοφορούσε προκλητικά σ’ όλη την Ελ-
λάδα µε το κεφάλι του θεού Ερµή πάνω στο αυτοκίνητό του. 

Δεύτερον: Παράνοµες αρχαιολογικές ανασκαφές χωρίς πα-
ρουσία Ελλήνων αρχαιολόγων, αλλά ευτυχώς µε Έλληνες εργά-
τες – γνώστες, οι οποίοι στη συνέχεια έδωσαν πολύτιµα στοιχεία
σύµφωνα µε τα οποία οι αρχαιολόγοι µπόρεσαν να βγάλουν χρή-
σιµα συµπεράσµατα για το µέγεθος της λεηλασίας αλλά και για
την αξία των κλεµµένων. 

Τρίτον: Διάνοιξη στρατιωτικών δρόµων. Όλοι ξέρουµε τι θη-
σαυρούς κρύβει η γη µας και όλοι µπορούµε να φανταστούµε
ποιος τους καρπώθηκε στη διάρκεια της κατοχής. 

Τέταρτον: Κατασκευή οχυρωµατικών έργων µε τον ίδιο τρόπο.
Ό,τι έβγαζε το φτυάρι, εύκολα µπορούσε να απαλλοτριωθεί. Κι
αυτό έγινε κατά συρροή. 

Πέµπτον: Κανονικές ληστείες, χωρίς προσχήµατα, κυρίως από
γνώστες του αντικειµένου, όπως λόγου χάριν ο περίφηµος
Βρέντε, υπάλληλος του Αρχαιολογικού Μουσείου, αρχαιολόγος
στο επάγγελµα και φασίστας στην ιδεολογία. Αναφέρεται στη βι-
βλιογραφία σαν ένας από τους δράστες µε ειδικές γνώσεις. Πλή-
ρης καταγραφή όλων των θησαυρών που έχουν κλαπεί από τα
γερµανικά στρατεύµατα υπάρχει στο βιβλίο: «Τα αρχαία της Ελ-
λάδας κατά το πόλεµο 1940-1941», έκδοση Βιβλιοθήκη της εν
Αθήναις Αρχαιολογικής Εταιρείας - 1994.

Αναφέρω µερικά από τα σηµαντικότερα ανάµεσα στις χιλιά-
δες: Μάρµαρα της Ακρόπολης έκοβαν, έκλεβαν και κατέστρεφαν
οι Γερµανοί στρατιώτες µε ξιφολόγχες κι άλλα εργαλεία σε όλη
τη διάρκεια της Γερµανικής Κατοχής. Στην Ελευσίνα και το Σού-
νιο παγανιστές Ναζί δεν έδειξαν σεβασµό µήτε στους Θεούς
τους. Στις Μυκήνες αφαίρεσαν πλάκες από το κυκλικό περίβολο
των τάφων, ενώ το 1943 άρπαξαν χάλκινα γλυπτά από τον τάφο
του Ατρέα. Δεν παρέλειψαν, επίσης, να πυροβολήσουν τα λιον-
τάρια που κοσµούν την πύλη του παλατιού. 

Ανεπανόρθωτες καταστροφές και αναρίθµητες απώλειες:
Ολυµπία, Κόρινθος, Αίγινα, Χαλκίδα, Θήβα, Βεργίνα, Κνωσός,
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Γόρτυνα, Σάµος, Ποτίδαια, Μήλος, Χαλκιδική, Πύθιο της Ελασ-
σόνας, Θεσσαλονίκη, Χαιρώνεια. Δεν έχει τέλος ο κατάλογος των
τροµερών απωλειών. 

Εξίσου σηµαντικές ήταν οι καταστροφές σε βυζαντινά, µετα-
βυζαντινά και µεσαιωνικά µνηµεία. 

Κύριοι συνάδελφοι, αυτό το έγκληµα διαρκείας έχει ενόχους.
Είναι εκείνοι που καταπάτησαν, κατέστρεψαν και κατέκλεψαν τα
ιερά και τα όσιά µας. Μάλιστα, την ώρα που εγκληµατούσαν, πα-
ρίσταναν του λάτρεις και τους θαυµαστές του πολιτισµού µας,
σαν να είναι αρκετό να δηλώνεις πολιτισµένος χωρίς να σέβεσαι
στο ελάχιστο την ανθρώπινη ζωή. Είναι εκείνοι που δεν µπορούν
να συγχωρήσουν ότι η µικρή Ελλάδα, µε την ηρωική, την Ελλη-
νική Αντίσταση, ανέτρεψε τα σχέδιά τους. Είναι εκείνοι που ενώ
έπραξαν τα δέοντα για τα δικά τους οφειλόµενα, διεκδικώντας
την επιστροφή από τα µουσεία της Ρωσίας, ας πούµε, δικών
τους, τάχα, θησαυρών, δεν αναγνωρίζουν το ίδιο δικαίωµα στη
χώρα µας σε ό,τι τους αφορά. 

Είναι, όµως, και άλλοι. Είναι κι οι ελληνικές αρχές που ολιγώ-
ρησαν εγκληµατικά, διαχρονικά, πράγµα που γεννάει ερωτηµα-
τικά και επιτρέπει υποθέσεις, µερικές φορές και συµπεράσµατα.
Γιατί, άραγε, κανένας µέχρι σήµερα δεν πέτυχε µια νίκη για το
αυτονόητο; Ίσως γιατί όλες οι κυβερνήσεις και όλοι οι αρµόδιο
Υπουργοί, µε φωτεινή εξαίρεση, φυσικά, την αείµνηστη Μελίνα,
πάντα σκέφτονταν όπως ο κ. Σηµίτης, όταν δια ζώσης παρακα-
λούσε στις 16 Οκτωβρίου του 2003 τον τότε Πρωθυπουργό κ.
Μπλερ, να τον βοηθήσει να κερδίσει τις εκλογές κάνοντας µια
δήλωση για τα Μάρµαρα του Παρθενώνα. 

Προφανώς, κύριοι συνάδελφοι, χρειάζεται κάτι περισσότερο
από δηλώσεις. Χρειάζεται ειλικρινής συστράτευση στον αγώνα
αυτής της εθνικής δικαίωσης υπό την προϋπόθεση ότι διεκδικών-
τας τους κλεµµένους θησαυρούς πιστεύουµε ότι διεκδικούµε
κάτι ολότελα δικό µας. Δεν ζητάµε χάρη. Και αυτή τη φορά δε
ζητάµε δανεικά. Ζητάµε το σώµα και το αίµα του δικού µας πο-
λιτισµού. 

Κύριοι Υπουργοί, σύµφωνα µε απάντηση του τότε Υπουργού
Διοικητικής Μεταρρύθµισης σε ερώτηση του Βουλευτή της τότε
Δηµοκρατικής Συµµαχίας κ. Αυγενάκη, είχε ξεκινήσει η διαδικα-
σία καταγραφής των αρχαιοτήτων που βρίσκονται στη Γερµανία.
Μάλιστα έλεγε ο Υπουργός ότι µόλις ολοκληρωθεί η καταγραφή,
τα αρχαία θα επαναπατριστούν αµέσως, ενώ περί τις δέκα χιλιά-
δες νεολιθικά κεραµικά θραύσµατα από τη Θεσσαλία θέλει να
επιστρέψει τάχα στην Ελλάδα το µουσείο Πφαλµπάουµ του
Ούλντιγκεν της Γερµανίας όπως έχει δηλώσει ο διευθυντής του
Γκίντερ Σέµπελ. 

Υπάρχουν απαιτήσεις; Τι έχει γίνει µε όλες αυτές τις ιστορίες;
Θα αποδοθεί ποτέ δικαιοσύνη; Θα διεκδικήσουν οι ελληνικές
αρχές, µε τον ίδιο τρόπο που διεκδικούν από τη Βουλγαρία, τις
οφειλές του γερµανικού κράτους στη χώρα µας.

Κύριοι συνάδελφοι, είναι οι ίδιοι άνθρωποι που ακούγοντας
Βάγκνερ και Μπετόβεν έδιναν εντολές να λειτουργήσουν οι
φούρνοι και να στραφούν τα µυδράλια εναντίον αθώων ανθρώ-
πων και άµαχων πληθυσµών. Είναι οι ίδιοι άνθρωποι που σε επί-
σηµα γερµανικά έγγραφα περιγράφονται ως µορφωµένοι
στρατιώτες, οίτινες έχουν ενδιαφέρον για την ελληνική αρχαι-
ότητα. Αυτοί που σε ένα πρωτοφανές πλιάτσικο ερήµωσαν την
πατρίδα µας απ’ άκρη σ’ άκρη από τους ανθρώπους της, από το
βιός της, από την αµύθητη πολιτιστική της κληρονοµιά. 

Φρίττω παρακολουθώντας την ιστορική διαδροµή αυτού του
τόπου και βλέποντας όλους τους εκλεγµένους ηγέτες του όχι
µόνο να αδρανούν εγκληµατικά αλλά να παραιτούνται ανεξήγητα
απ’ όλα τα νόµιµα και ηθικά, απ’ όλα τα αληθινά πολύτιµα δικά
µας. Φρίττω καθώς άνθρωποι µε πρωταγωνιστικό ρόλο στις εξε-
λίξεις που έχουν οδηγήσει τη χώρα σ’ αυτή τη σύγχρονη οικονο-
µική κατοχή, τολµούν να µας κουνούν το δάχτυλο και εκδικητικά
να µας  επισηµαίνουν ότι το θέµα των αποζηµιώσεων θεωρείται
λήξαν. 

Τέλος, όµως κύριοι συνάδελφοι, φρίττω γιατί στα µαρτυρικά
Καλάβρυτα που ακόµα το αίµα των πατεράδων µας, των παππού-
δων µας, των αδελφών και των φίλων µας που δεν πρόλαβαν να
µεγαλώσουν, ποτίζει τη µνήµη µας και τρέφει την αποστροφή
µας προς το φασισµό, υπάρχουν κάποιοι που υποδύονται και

πάλι τους φρουρούς της πατρίδας και τους θαυµαστές του αρ-
χαίου πολιτισµού της, υπάρχουν κάποιοι κρυφοί θαυµαστές των
δηµίων που ονειρεύονται όχι την απόδοση της δικαιοσύνης, αλλά
ένα νέο ολοκαύτωµα όπως τόλµησαν προεκλογικά να γράψουν
στο δρόµο προς το χωριό µου.

Σας καλώ στο όνοµα της µνήµης, στο όνοµα της δικαιοσύνης,
στο όνοµα του αίµατος, στο όνοµα της Ιστορίας να τους φρά-
ξουµε οριστικά και αµετάκλητα το δρόµο. 

Αλλά θέλει αρετή και τόλµη.
Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα

του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-

στούµε και εµείς, κυρία Κανελλοπούλου. 
Και επειδή κάθε γωνιά της Ελλάδας έχει και από ένα ολοκαύ-

τωµα θα ήθελα να αναφερθώ στο ολοκαύτωµα των Κερδυλλίων
των Σερρών. Εκεί κάθε χρόνο αναβιώνουµε, εκτός των άλλων,
κάτι παρόµοιο. 

Η κ. Ευαγγελία Αµµανατίδου έχει το λόγο.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Τι να πεις µετά από το Μανώλη Γλέζο και τη Μαρία Κανελλο-

πούλου; 
Εγώ θα αναφερθώ σ’ αυτό που έγινε στις 8 Απριλίου στην Κρα-

κοβία. Ο Δήµος Θεσσαλονίκης συµµετείχε εκεί για πρώτη φορά
στην Πορεία των Ζωντανών, που πραγµατοποιείται κάθε χρόνο,
σ’ αυτή την πόλη καθώς χάρις στις πιέσεις των πολιτών και της
δηµοτικής κίνησης «Θεσσαλονίκη Ανοιχτή πόλη» η Θεσσαλονίκη
εντάχθηκε πλέον στο «Δίκτυο Μαρτυρικών Χωριών και Πόλεων
1940-1945».

Και η Θεσσαλονίκη υπήρξε µια από τις µαρτυρικές πόλεις της
Ελλάδας που είδε τις περιουσίες της, αλλά κυρίως τους ανθρώ-
πους της να χάνονται κάτω από την µπότα της ναζιστικής Γερ-
µανίας. Σε αυτήν την πόλη εκτυλίχθηκε και στο µεγαλύτερο
µέρος του το δράµα των Ελλήνων Εβραίων, καθώς στην αποκα-
λούµενη κάποτε και «Ιερουσαλήµ των Βαλκανίων» ζούσε το 70%
των Ελλήνων Εβραίων και εξολοθρεύτηκε το εφιαλτικό 96% της
εβραϊκής κοινότητας. Πάνω από σαράντα έξι χιλιάδες Έλληνες
Εβραίοι εστάλησαν στο Άουσβιτς Μπιρκενάου, πάνω από το 20%
των κατοίκων.

Η περιουσία των Εβραίων της Θεσσαλονίκης καταληστεύτηκε
από τους κατοχικούς διοικητές και τους Έλληνες δοσίλογους
συνεργάτες των Γερµανών, περνώντας στην Υπηρεσία Διαχείρι-
σης Ισραηλίτικων Περιουσιών υπό το διαβόητο Μέρτεν. Κατα-
σχέθηκαν και λεηλατήθηκαν τα πάντα: ακίνητα, εµπορεύµατα,
καταθέσεις, βιβλιοθήκες. Δεν γλίτωσε καν το νεκροταφείο των
Ελλήνων Εβραίων, το οποίο ισοπεδώθηκε και πωλήθηκε για οι-
κοδοµικά υλικά. 

Πριν από την αποστολή στα στρατόπεδα, η ισραηλίτικη κοινό-
τητα Θεσσαλονίκης υποχρεώθηκε επιπλέον να καταβάλει 1,5 δι-
σεκατοµµύρια δραχµές για να γλιτώσει τρεισήµισι χιλιάδες
άνδρες από την καταναγκαστική εργασία. Τα λίτρα αυτά δεν επε-
στράφησαν ποτέ. 

Λίγα χιλιόµετρα ανατολικά της πόλης της Θεσσαλονίκης, στο
µαρτυρικό Χορτιάτη, το Σεπτέµβριο του 1944 θα συντελεστεί ένα
ακόµα ολοκαύτωµα στη κυριολεξία. Τα ναζιστικά στρατεύµατα
κατοχής θα κάψουν ζωντανούς εκατόν σαράντα εννέα κατοίκους
από τριών µηνών έως ογδόντα πέντε χρονών, ως αντίποινα για
την ελληνική αντίσταση και θα καταστρέψουν ολοσχερώς το
χωριό. 

Ο Χορτιάτης θα αποτελέσει µία από τις µαρτυρικές πόλεις της
Ελλάδας που θα αντιµετωπίσουν τη ναζιστική θηριωδία σε επί-
πεδα ασύλληπτα για τον ανθρώπινο νου. Ο Χορτιάτης, όπως και
οι δεκάδες άλλες µαρτυρικές πόλεις της Ελλάδας, ενενήντα τον
αριθµό, από τη Βιάννου της Κρήτης µέχρι την Προσοτσάνη Δρά-
µας και τα Κερδύλλια των Σερρών, δεν θα πάρει ούτε δραχµή
από τις γερµανικές οφειλές.

Το ερώτηµα, βέβαια, δεν είναι τα ιστορικά γεγονότα. Το ερώ-
τηµα είναι γιατί ενώ τα ιστορικά γεγονότα δεν αµφισβητούνται
από κανέναν, γιατί ενώ οι γερµανικές οφειλές δεν αµφισβητούν-
ται από κανέναν, οι ελληνικές κυβερνήσεις διαχρονικά δεν προ-
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χώρησαν σε διακανονισµό των οφειλών. Σηµαντικό µέρος αυτών
των οφειλών είναι οι επανορθώσεις για τις τεράστιες καταστρο-
φές σε υποδοµές, συγκοινωνίες, κτήρια, γέφυρες, δρόµους και
άλλα πολλά. 

Αυτές τις έλαβαν όλες ανεξαιρέτως οι χώρες µε τις οποίες
βρέθηκε σε εµπόλεµη κατάσταση η Γερµανία. Η Γαλλία, η Αγ-
γλία, η Πολωνία, η Γιουγκοσλαβία διεκδίκησαν µε βάση τη Συν-
θήκη του Λονδίνου του 1953 τις γερµανικές επανορθώσεις και
αποζηµιώθηκαν. Ωστόσο, κανένα ποσό δεν διεκδικήθηκε από το
ελληνικό δηµόσιο. Η απόφαση της Επιτροπής των Παρισίων του
1946 απέδωσε στην Ελλάδα για επανορθώσεις 7,1 δισεκατοµµύ-
ρια δολάρια, αγοραστικής αξίας του 1938, τα οποία δεν έχουν
πληρωθεί ποτέ. Σήµερα το χρέος αυτό είναι περί τα 108 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ χωρίς τόκους. Συνεπώς η Γερµανία δεν έχει προ-
βεί σε εξόφληση των αναγνωρισµένων για τις επανορθώσεις
οφειλών της προς τη χώρα µας, προς την Ελλάδα. Τα έχει πει
πολύ καλύτερα από εµένα ο Μανώλης Γλέζος. 

Ένα αντεπιχείρηµα που προβάλλεται για τη διεκδίκηση των
γερµανικών οφειλών στο σύνολό τους, είναι ότι έχουν περάσει
πολλά χρόνια και δεν θεµελιώνεται διεκδίκηση. Αυτό είναι το αν-
τεπιχείρηµα του κ. Σόιµπλε. Σε αυτό το σηµείο, όµως, η Συµφω-
νία του Λονδίνου του 1953 είναι σαφής. Δεν υπάρχει θέµα
παραγραφής των οφειλών αυτών. Και αν αυτή η τακτική µπορεί
να χαρακτηριστεί εύλογη για τη γερµανική κυβέρνηση, η στάση
των ελληνικών κυβερνήσεων κάθε άλλο παρά εύλογη είναι. Ενώ
προσωπικότητες από όλο τον κόσµο και από τη Γερµανία συνη-
γορούν στο δίκαιο των αξιώσεων, η ελληνική Κυβέρνηση κάθεται
βουβή.

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ των Εξωτερικών, κύριοι Υπουργοί, ότι
µετά και από αυτή τη συζήτηση θα ενεργοποιήσετε όλα όσα
έπρεπε να έχουν ενεργοποιηθεί εδώ και χρόνια.

Ακόµα και οι δηµόσιες δηλώσεις του Γάλλου οικονοµολόγου
και συµβούλου της γαλλικής κυβέρνησης Ζακ Ντεπλά, του Γερ-
µανού ιστορικού Άλµπερτ Ριτσλ, του αυστριακής καταγωγής
ιστορικού Χάγκεν Φλάισερ, είναι κάποιες από τις πιο πρόσφατες
που ισχυρίζοντο ότι η διεκδίκηση των οφειλών είναι µία ανοιχτή
υπόθεση.

Η διεκδίκηση αυτών των οφειλών –και κλείνω µε αυτό, κυρία
Πρόεδρε- είναι ζωντανή σε κάθε µέρος της Ευρώπης εκτός από
την Ελλάδα, µε ευθύνη των µέχρι τώρα κυβερνήσεων. Είναι µία
ολιγωρία. Εγώ θα πω αυτό που είπε πριν από µένα η συνάδελφός
µου, η Μαρία Κανελλοπούλου από τα Καλάβρυτα, ότι «είναι ένα
έγκληµα διαρκείας». 

Σας καλώ όλους να συνηγορήσουµε –όχι σε αυτό που συνη-
γόρησε η ναζιστική Γερµανία µαζί µε τους δωσίλογους- ότι
έχουµε καθυστερήσει και πρέπει άµεσα να ενεργοποιήσουµε
όλους εκείνους τους µηχανισµούς µέσα από την διακοµµατική
επιτροπή ώστε οι οφειλές, οι επανορθώσεις, να είναι αυτά που
από δω και πέρα θα δώσουµε στα παιδιά µας. Το οφείλουµε
αυτό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
κυρία Αµµανατίδου.

Ο κ. Θεόδωρος Δρίτσας έχει το λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Υποκλίνοµαι στους εκπροσώπους της γενιάς της Αντίστασης

που παρίστανται σήµερα σε αυτήν την ιστορική συνεδρίαση. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ελπίζω κι εύχο-

µαι η σηµερινή µέρα, η 24η Απριλίου 2013, να καταγραφεί πράγ-
µατι ως µία ιστορική µέρα και το ελληνικό Κοινοβούλιο να γράψει
ιστορία. 

Δεν επερωτά επικαίρως µόνο αρµόδιους Υπουργούς ή την Κυ-
βέρνηση ολόκληρη ο Μανώλης Γλέζος και η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ. Επερωτούν και θα έλεγα, διαλέγονται
σήµερα η γενιά της Αντίστασης και ο ελληνικός λαός µε τους
λαούς της Ευρώπης και µε την ανθρωπότητα ολόκληρη. 

Πρωτίστως διαλέγονται µε το γερµανικό λαό, τµήµα του
οποίου ολοένα και περισσότερο ανταποκρίνεται σε αυτό το διά-
λογο µε θετικό τρόπο κι αυτό είναι ένα ελπιδοφόρο µήνυµα που
πρέπει να καταγραφεί, σε αντίθεση µε τη στάση που κρατά η επί-

σηµη γερµανική ηγεσία. Διότι το διακύβευµα είναι όντως παναν-
θρώπινο, είναι η δικαιοσύνη. 

Οι πόλεµοι, όσες σελίδες ηρωικών ανθρώπινων θυσιών κι αν
έχουν γράψει, δεν έπαψαν να αποτελούν την πιο αποτρόπαια
πλευρά της ιστορίας και να αναδεικνύουν ταυτόχρονα ως κορυ-
φαίο αίτηµα την ειρήνη. Όµως, δεν µπορεί να υπάρχει ειρήνη
χωρίς δικαιοσύνη, όπως µας δίδαξε και µας διδάσκει η παλαιστι-
νιακή αντίσταση. 

Για δικαιοσύνη θα µιλήσουµε σήµερα, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές. Για να τελειώσει ο πόλεµος...

Δικαιοσύνη ζητούν οι µαρτυρικές πόλεις και είναι κι αυτές που
εξακολουθούν να φωνάζουν «άµα τελειώσει ο πόλεµος, µην µε
ξεχάσεις». Δικαιοσύνη ζητά και ο Πειραιάς. Δικαιοσύνη ζητά η
Κοκκινιά. 

Το «µπλόκο» της Πέµπτης 19 Αυγούστου του 1944 ήταν η κο-
ρύφωση της Πειραϊκής τραγωδίας, που όπως σε όλη την Ελλάδα,
κάθε τµήµα της µάζεψε χιλιάδες θύµατα, χιλιάδες νεκρούς, χιλιά-
δες βασανισµένους, χιλιάδες πεινασµένους, χιλιάδες κατεστραµ-
µένους. 

Το «µπλόκο της Κοκκινιάς», εκείνο το πρωί από τις 2.30’ η ώρα
τη νύχτα ξηµερώνοντας η 17η Αυγούστου, σηµάδεψε και σηµα-
δεύει ακόµα την ιστορία όχι απλά και µόνο της γειτονιάς αλλά
µιας ολόκληρης πόλης, µιας ολόκληρης περιοχής και ολόκληρης
της χώρας. «Άµα τελειώσει ο πόλεµος, µην µε ξεχάσεις». 

Αν όλα αυτά µπορούν να µπουν στην πανανθρώπινη όντως βα-
σανιστική πορεία των πολέµων και των θυσιών της ανθρωπότη-
τας, αυτά που αποτελούν συµβάσεις, αυτά που αποτελούν
δεδοµένα διακρατικών δεσµεύσεων, είναι αδιανόητο αυτά να µην
µπορούν να τεθούν στο πλαίσιο µιας διεθνούς νοµιµότητας. 

Ακριβώς σ’ αυτήν την περίπτωση µιλώ για το περίφηµο αναγ-
καστικό κατοχικό δάνειο. Είναι η υποχρέωση που προκύπτει από
σύµβαση, από επίσηµη διακρατική σύµβαση. Τις κατοχικές δυ-
νάµεις σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο -περίεργο και αυτό-
έπρεπε να τις διαθρέψει ο κατεχόµενος λαός. Τουλάχιστον στη
διεθνή συνδιάσκεψη της Χάγης του 1907 -όχι τυχαία, µε κινητο-
ποίηση πολλών φιλειρηνικών οργανώσεων και όχι των επίσηµων
κρατών- έγινε δεκτό ότι οι κατεχόµενοι λαοί θα διατρέφουν τις
κατοχικές δυνάµεις, αλλά προστέθηκε η περίφηµη και πολύ ση-
µαντική επισήµανση «εάν και εφόσον δύνανται». 

Ήταν πάνω από οκτακόσιες δέκα χιλιάδες ο γερµανικός, ο ιτα-
λικός και ο βουλγαρικός στρατός που έπρεπε να θρέψει ο πει-
νασµένος ελληνικός λαός. Οι Γερµανοί, που χαρακτηρίζονται ως
προς αυτό για την τυπικότητά τους, όντως προσέτρεξαν και συ-
νήψαν αυτό το δάνειο. Μάλιστα από τον Μάρτιο του ’42 µε ανα-
δροµική ισχύ από την 1-1-42 και οι δύο τράπεζες, η γερµανική
και η ελληνική, συνήψαν αυτό το δάνειο ύψους 3,5 εκατοµµυρίων
δολαρίων. Σήµερα χωρίς τόκους η αντιστοιχία µε τους µετριότε-
ρους υπολογισµούς -αλλά δεν θα τα χαλάσουµε εκεί- φτάνει στα
54 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν αναζητήθηκε η οφειλή αυτού
του δανείου. Παρά το γεγονός ότι άλλοι λένε δύο, άλλοι λένε
εννέα δόσεις, οι Γερµανοί έχουν εµπράκτως και νοµοτύπως ανα-
γνωρίσει την οφειλή τους. Δεν θα µακρηγορήσω, γιατί µπορούµε
να πούµε πάρα πολλά και για αυτό και για όλα τα ζητήµατα που
έχουν προκύψει, αλλά δεν υπάρχει από πουθενά στοιχειωδώς
αξιόπιστη αµφισβήτηση αυτής της οφειλής του γερµανικού κρά-
τους προς το ελληνικό κράτος. Είναι περίεργο που δεν έχουν
διεκδικηθεί τόσα χρόνια.

Είναι η στιγµή, κύριοι Υπουργοί, που σήµερα σ’ αυτήν εδώ την
Αίθουσα οφείλουµε να φύγουµε µε απόλυτες δεσµεύσεις για όλα
τα ζητήµατα, αλλά και για το κατοχικό δάνειο. Να τεθεί το ζήτηµα
της αξίωσης. Να ενεργοποιηθούν και οι δικαστικές και οι πολιτι-
κές και οι κοινωνικές δράσεις προς την κατεύθυνση της διεκδί-
κησης της οφειλής αυτής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Δεν είναι δυνατόν µια τέτοια δεσµευτική υποχρέωση να µην τί-

θεται. Ακριβώς επειδή όλα αυτά είναι ζητήµατα δικαιοσύνης ας
µου επιτρέψει ο ποιητής: Της δικαιοσύνης ήλιε νοητέ µην λησµο-
νήσεις τη χώρα µου, µα πιο πολύ µην λησµονήσεις τα όνειρά αν-
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θρώπων που θυσίασαν τη ζωή τους για την ειρήνη, τη συναδέλ-
φωση, για τη λευτεριά την πανανθρώπινη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε. 
Η κ. Ρένα Δούρου έχει το λόγο.
ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Για ηµέρα µνήµης, για ιστορική

ηµέρα, για ηµέρα µνηµοσύνου µίλησε ο κ. Μανώλης Γλέζος. Θυ-
µήθηκε την Κοζάνη. Άλλοι θυµήθηκαν το Δίστοµο και τις Σέρρες.
Σε λίγες ηµέρες θα θυµηθούµε εκείνο τον τοίχο στο Σκοπευτήριο
της Καισαριανής. 

Μα, κοιτάζω την Αίθουσα του Κοινοβουλίου, κυρία Πρόεδρε κι
αν εξαιρέσεις κάποιους απ’ όλα τα κόµµατα -µάλλον όχι απ’ όλα-
η εικόνα του ελληνικού Κοινοβουλίου δεν φαίνεται να συµµερί-
ζεται τα όσα είπε ο Μανώλης ο Γλέζος, ότι η ηµέρα είναι ιστο-
ρική, ότι είναι ηµέρα µνήµης, ότι είναι ηµέρα µνηµοσύνου. Ας
είναι. Κρινόµαστε όχι µόνο απ’ αυτά που κάνουµε, αλλά κι απ’
αυτά που δεν κάνουµε.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, κυρία Πρόεδρε και κύριοι Υπουργοί, µε τη σηµερινή
του επίκαιρη επερώτηση για τις γερµανικές οφειλές έναντι της
πατρίδας µας, φέρνει στο προσκήνιο ένα νοµικά δίκαιο, ένα πο-
λιτικά ορθό και το κυριότερο, ένα ηθικά επιβεβληµένο αίτηµα της
πατρίδας µας έναντι της Γερµανίας. 

Είναι νοµικά δίκαιο, κυρία Πρόεδρε και κύριοι Υπουργοί, γιατί
εδώ και πάνω από είκοσι χρόνια, από τότε που επανενώθηκαν οι
δύο Γερµανίες, δεν υπάρχει έστω και νοµική δικαιολογία για να
µην εκπληρώσει η Γερµανία τις υποχρεώσεις της έναντι της Ελ-
λάδας. Είναι πολιτικά ορθό γιατί πρόκειται για ένα εξόχως σο-
βαρό ζήτηµα, που δεν έχει να κάνει µε εµάς ή τουλάχιστον για
εµάς, µε συγκυριακούς συµψηφισµούς. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ ως υπεύθυνη πολιτική δύναµη, όσον αφορά τα
εθνικά κυριαρχικά µας δικαιώµατα, είτε πρόκειται για την απο-
κλειστική οικονοµική ζώνη είτε πρόκειται για τις γερµανικές οφει-
λές, δεν τα ανακαλύπτει ευκαιριακά, δεν τα παλεύει αλά καρτ.
Δεν διεκδικούµε την καταβολή των γερµανικών οφειλών για να
καλύψουµε το δηµόσιο χρέος -η απάντηση είναι εδώ µπροστά
σας και είναι κι εκεί πάνω ψηλά- αλλά γιατί είναι ο µοναδικός τρό-
πος που µπορεί ενδεχοµένως σήµερα να διασωθεί ένα ευρω-
παϊκό εγχείρηµα που φαίνεται να καρκινοβατεί, παρασυρµένο
στη δίνη της οικονοµικής κρίσης που δοκιµάζει πολλές ευρωπαϊ-
κές χώρες και βεβαίως στη δίνη της κρίσης της δηµοκρατίας.
Μία δηµοκρατία η οποία, κυρίες και κύριοι, προκύπτει και από το
µη σεβασµό των κανόνων δικαίου, που οφείλει τέλος πάντων να
διδάσκει µία δηµοκρατική ευρωπαϊκή κουλτούρα. 

Με τον τρόπο αυτό λοιπόν, το ελληνικό αίτηµα καθίσταται και
ηθικά επιβεβληµένο, ειδικά µάλιστα από τη στιγµή που είναι γνω-
στό όχι µόνο εδώ µέσα αλλά στους περισσότερους Ευρωπαίους
και στις περισσότερες Ευρωπαίες ότι όλες οι άλλες χώρες θύ-
µατα της ναζιστικής θηριωδίας, αποζηµιώθηκαν. 

Ρωτάµε σήµερα: Γιατί η πατρίδα µας αποτελεί εξαίρεση;
Πολλά θα µπορούσε να πει κανείς για τις ευθύνες των ελληνικών
κυβερνήσεων, για τις ευθύνες των κυβερνήσεών µας, για τον
τρόπο µε τον οποίο όταν δεν χρησιµοποιούσαν το ευαίσθητο
αυτό εθνικό ζήτηµα για να το εκµεταλλευτούν µικροκοµµατικά,
υπονόµευαν κάθε σχετική διεκδίκηση και ήδη, έγινε αναφορά
από τούτο το Βήµα σήµερα. 

Θα µπορούσε κάποιος να µιλήσει για τους Προέδρους της
Τράπεζας της Ελλάδος. Λαλίστατοι ως επί το πλείστον όταν
αφορά πολιτικές λιτότητας, σιγή ιχθύος όµως έχουν τηρήσει για
δεκαετίες οι εκάστοτε, ο ένας µετά τον άλλο, όταν ο λόγος
αφορά τους λογαριασµούς που τηρούσε η Τράπεζα της Ελλάδος
σε σχέση µε το σύνολο των καταβολών προς τους κατακτητές
σε όλο το διάστηµα της γερµανικής Κατοχής. 

Σήµερα, όµως, όπως φρόντισε να τονίσει µε διάφορους τρό-
πους ο Μανώλης ο Γλέζος, δεν πρέπει να σταθούµε και δεν θέλω
να σταθώ στις ευθύνες. Γιατί σήµερα οφείλει τούτη η ιστορική
ηµέρα και τούτη η συνεδρίαση µε αφορµή την επίκαιρη επερώ-
τησή µας, να είναι ηµέρα συσπείρωσης όλων των δυνάµεων που
τάσσονται υπέρ του δικαίου και ηθικού αυτού αιτήµατος. 

Ήδη από χθες θα έπρεπε να είχαµε την κατάλληλη στρατηγική
για να γίνει το νοµικά ορθό, το ηθικά επιβεβληµένο, το πολιτικά

δίκαιο πραγµατικότητα.
Κυρία Πρόεδρε, τελειώνω µε τρία πολύ συγκεκριµένα που ζη-

τάει ο ΣΥΡΙΖΑ-Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο, όχι τώρα από τη θέση
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά, όπως σας είπα, εδώ και
δεκαετίες.

Πρώτον, οφείλει η Κυβέρνηση να θέσει θέµα διαπραγµατεύ-
σεων προς τη γερµανική πλευρά. Κύριε Υπουργέ, πολλοί από
εµάς χαιρετίσαµε τη δήλωσή σας περί της κρίσης της διεθνούς
δικαιοσύνης. Να πω όµως ότι η παραποµπή του θέµατος στο Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους µπορεί να µαρτυρά εν τέλει νοµικί-
στικη εµµονή. Εδώ το θέµα, κύριε Υπουργέ, είναι βαθιά πολιτικό
και όχι µόνο νοµικό. Προς επίρρωση, ακόµα και η συντηρητική
πρόσφατη απόφαση του Διεθνούς Δικαστηρίου της Χάγης τον
περασµένο Φεβρουάριο τι αποφαίνεται; Αποφαίνεται ότι εν τέλει
η Γερµανία και η Ελλάδα πρέπει να οδηγηθούν σε µία λογική πο-
λιτική συνεννόηση. Ένα δικαστήριο και αυτό µε τη σειρά του
αποφαίνεται πολιτικά.

Δεύτερον, θα πρέπει να εκµεταλλευθούµε τη δύναµη που µπο-
ρεί να δώσει σε αυτήν τη διαπραγµάτευση η συστράτευση του
ελληνικού Κοινοβουλίου. Από την Κοινοβουλευτική Συνέλευση
της Ένωσης για τη Μεσόγειο -αναφέρω ενδεικτικά- ως την Κοι-
νοβουλευτική Συνέλευση του Οργανισµού για την Ασφάλεια και
τη Συνεργασία στην Ευρώπη, η διεκδίκησή µας θα ενδυναµωθεί
και θα αγγίξει την ευρωπαϊκή και τη διεθνή κοινή γνώµη µετατρέ-
ποντάς την –στη σηµερινή Κυβέρνηση εύχοµαι εγώ- σε έναν
ισχυρό συµπαραστάτη, γιατί ξέρουµε ότι στη διπλωµατία δεν
αρκεί να έχεις δίκιο, αλλά πρέπει να καταστήσεις το δίκιο σου
προφανές και αυτονόητο. 

Τρίτο και τελευταίο. Είναι υπερώριµο το αίτηµα που επανει-
ληµµένως έχουµε καταθέσει και σε τούτη την κοινοβουλευτική
περίοδο και στην προηγούµενη. Διά στόµατος µάλιστα του επι-
κεφαλής της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, του Αλέξη Τσίπρα,
ζητάµε τη δηµιουργία επιτέλους µεικτής κοινοβουλευτικής επι-
τροπής.

Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, η Ελλάδα δεν επαιτεί, η Ελ-
λάδα απαιτεί. Απαιτεί το ηθικό και δίκαιο, το πολιτικά ορθό, το
ηθικά επιβεβληµένο. Αυτό οφείλουν να το ξέρουν όλοι. Και σε τε-
λευταία ανάλυση, τα χρέη τα πληρώνεις και στους εταίρους, κά-
ποιοι το ξέρουµε καλά. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το λόγο έχει ο
κ. Ιωάννης Σταθάς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΑΘΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, συνά-
δελφοι Βουλευτές, σήµερα για µένα είναι συγκινητική στιγµή,
διότι από το Βήµα της Βουλής -πριν ένα µήνα είχαµε επαναφέρει
το θέµα του Διστόµου- ξαναµιλάµε για τις γερµανικές αποζηµιώ-
σεις και στα θεωρεία είναι άνθρωποι που έχουν αγωνιστεί όλα
αυτά τα χρόνια, που είναι επιζώντες. Αυτοί οι άνθρωποι που έζη-
σαν αυτήν τη θηριωδία περιµένουν να δικαιωθούν πρωτίστως
ηθικά. Λόγω της καταγωγής µου από το Δίστοµο –και είµαι πάρα
πολύ συγκινηµένος- έχω βιώσει µέσα από το µοιρολόι και τις
αφηγήσεις των παππούδων και των συγγενών αυτήν τη θηριωδία. 

Το θέµα δεν είναι κοµµατικό, είναι εθνικό, είναι πανανθρώπινο
και είναι πρωτίστως πολύ επίκαιρο. Βλέπουµε ότι έχουµε πάλι
στη σηµερινή εποχή φαινόµενα έξαρσης του ναζισµού, του φα-
σισµού και αυτό είναι κάτι που µας φοβίζει, κάτι που µας τροµά-
ζει, εµάς που έχουµε βιώσει έµµεσα αυτές τις απάνθρωπες
συµπεριφορές, αυτές τις συµπεριφορές που κάνουν τον άν-
θρωπο να γίνεται ζώο.

Όσα νούµερα και να πούµε εδώ πέρα για το κατοχικό δάνειο,
όσα και να πούµε για όλους αυτούς που χάθηκαν -γύρω στο ένα
εκατοµµύριο Έλληνες χάθηκαν την περίοδο της Κατοχής- αυτές
οι ψυχές, αυτοί οι άνθρωποι θέλουν µια δικαίωση. Το θέµα είναι
ηθικό. 

Έχει τελεσιδικήσει απόφαση για το Δίστοµο και εδώ χρειάζεται
µόνο µία υπογραφή του εκάστοτε Υπουργού Δικαιοσύνης. Πριν
από ένα µήνα περίπου, ο κ. Ρουπακιώτης είπε ότι πράγµατι πρέ-
πει να δικαιωθούµε. Εγώ λέω: Όλα τα πλούτη του κόσµου να τα
δώσουµε για µια ανθρώπινη ζωή, δεν έχουν καµµία αξία. 

Άρα, είναι επιτακτική ανάγκη, όλοι ενωµένοι, πέρα από κοµµα-
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τικές κορόνες «ποιος το έκανε πρώτος, ποιος το έκανε τελευ-
ταίος», να δώσουµε αυτήν τη µάχη και να περάσουµε ένα µήνυµα
τόσο στον ελληνικό λαό όσο και στην Ευρώπη, αλλά και σε όλο
-µα σε όλο- τον πλανήτη, να αναδείξουµε το θέµα. Διότι, όπως
είπα και πριν, ο ναζισµός και ο φασισµός αυτήν τη στιγµή είναι
σε τροµερή άνοδο και πρέπει να εµπεδώσουµε όλοι ότι η Ιστορία
επαναλαµβάνεται και για να µην επαναλαµβάνεται µε άσχηµο
τρόπο, πρέπει να την ξέρουµε, να τη µελετάµε και πρωτίστως να
υπάρχει πρόληψη. 

Κύριε Υπουργέ, είναι επιτακτική ανάγκη, τόσο για το κατοχικό
δάνειο όσο και για όλες τις οφειλές, να ξεκινήσει ένας διάλογος.
Το βασικότερο απ’ όλα δεν είναι τα χρήµατα -δεν θα βάλουµε
µπροστά τα χρήµατα- αλλά το µήνυµα που πρέπει να περά-
σουµε, όπως έχει γράψει και στο τελευταίο του βιβλίο ο Μανώ-
λης Γλέζος: «Και ένα µάρκο να ήταν». 

Εύχοµαι σήµερα πραγµατικά, η µνήµη των νεκρών και τα αγέν-
νητα που σφαγιάστηκαν, όπως µου έχουν αφηγηθεί οι παππού-
δες και οι γιαγιάδες -αφού στο Δίστοµο σφαγιάστηκαν έγκυες
γυναίκες- να δικαιωθούν. 

Εσείς -ως Υπουργός- και η Κυβέρνησή σας έχετε την ευκαιρία,
παρ’ όλα τα δεινά που περνάει ο ελληνικός λαός, να συµβάλετε
στο να δείξουµε ότι πράγµατι είµαστε ένας λαός ο οποίος έχει
µάθει να αντιστέκεται, έχει µάθει να τιµά την Ιστορία του, καθώς
και ότι πάνω απ’ όλα είµαστε άνθρωποι. Διότι, ο ελληνικός πολι-
τισµός είναι αυτός που έδωσε τα φώτα γι’ αυτή τη δηµοκρατία
που έχουµε σε όλη την Ευρώπη, σε όλο τον πλανήτη. 

Είναι µια ευκαιρία να περάσουµε πάλι ένα µήνυµα. Ποτέ δεν
είναι αργά να το κάνουµε, ακόµα και σήµερα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Σταθά. 
Ο κ. Στάθης Παναγούλης έχει το λόγο. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Η σηµερινή συζήτηση αποτελεί το καλύτερο µνηµόσυνο σε

όλους εκείνους τους αγωνιστές της Εθνικής µας Αντίστασης που
έδωσαν τις ζωές τους, έχυσαν το αίµα τους για την εθνική µας
ανεξαρτησία. 

Κυρία Πρόεδρε, ο τελευταίος από τους επιζώντες ήρωες της
Εθνικής µας Αντίστασης ο συνάδελφος Μανώλης Γλέζος, περιέ-
γραψε µέσα σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα την περίοδο
εκείνη της καταστροφής του ελληνικού λαού από τους Ναζί Γερ-
µανούς. 

Έχουν περάσει πολλές δεκαετίες, κυρία Πρόεδρε, µετά την
απελευθέρωση της χώρας µας από το ναζι-φασισµό. Δυστυχώς,
όλες οι κυβερνήσεις που πέρασαν, ψέλλιζαν πού και πού γι’ αυτό
το περιβόητο κατοχικό δάνειο. 

Όταν πριν λίγους µήνες, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
µας Οµάδας Αλέξης Τσίπρας το έβαλε ωµά και κατά πρόσωπο
στον Υπουργό Οικονοµικών της Γερµανίας, έσπευσαν ορισµένοι
να ειρωνευτούν.

Τα «παπαγαλάκια» στις τηλεοράσεις τον ειρωνεύονταν γιατί
είχε το θάρρος της γνώµης. 

Και το ερώτηµα που µπαίνει, κυρία Πρόεδρε, είναι ποιος από
τους Έλληνες πολιτικούς µέχρι σήµερα έχει θέσει πρόσωπο µε
πρόσωπο αυτό το τεράστιο θέµα που υπάρχει. Δυστυχώς κανέ-
νας. 

Το κατοχικό δάνειο το έχουν αναγνωρίσει οι ίδιοι οι Γερµανοί,
κυρία Πρόεδρε. Ακόµα και ο Χίτλερ έδωσε τις τρεις πρώτες δό-
σεις. Τι άλλο πιο αυταπόδεικτο θέλουµε για το ότι πρέπει να µας
αποζηµιώσουν; 

Έχει σκεφθεί κανένας, κυρία Πρόεδρε, ή το έβαλε κανένας
Έλληνας Πρωθυπουργός ότι το ελληνικό δηµόσιο µετά την απε-
λευθέρωση έχει πληρώσει δεκάδες δισεκατοµµύρια ή δραχµές
ή ευρώ στις αναπηρικές συντάξεις των ανθρώπων εκείνων που
έπεσαν θύµατα για την εθνική µας ανεξαρτησία;

Λίγα µέτρα από το Κοινοβούλιο, κυρία Πρόεδρε, είναι η οδός
Μέρλιν, εκεί που αναστέναξαν οι αγωνιστές της Εθνικής µας Αν-
τίστασης. Υπάρχουν δεκάδες πόλεις σε όλη την Ελλάδα που
θρήνησαν χιλιάδες νεκρούς που εκτελέστηκαν από τα γερµανικά
οπλοπολυβόλα. 

Είναι χρέος πλέον, κυρία Πρόεδρε, των ελληνικών κυβερνή-

σεων από εδώ και πέρα να απαιτήσουν από τους τότε Γερµανούς
κατακτητές να αποζηµιώσουν το κατοχικό δάνειο. Όµως τι γίνε-
ται; Δείχνουν καθηµερινά οι κυβερνήσεις δουλικότητα απέναντι
στους Γερµανούς.

Και θα τελειώσω µε κάτι που ίσως δεν ταιριάζει, αλλά δεν
µπορώ να µην το αναφέρω. Μου το είπε κάποιος ερχόµενος εδώ.
«Η µόνη µάχη», λέει, «που δίνει σήµερα η Κυβέρνηση είναι να κα-
τεβάσουν το ΦΠΑ στο σουβλάκι στο 13%». Η µάχη που πρέπει
να δώσει σήµερα ο ελληνικός λαός είναι να απαιτήσουµε να
δοθεί το γερµανικό δάνειο. Μας χρωστάνε οι Γερµανοί. Δεν χρω-
στάµε τίποτα. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το λόγο έχει ο
κ. Αλέξιος Τσίπρας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ-Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς – Ενωτικό
Κοινωνικό Μέτωπο): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε
Υπουργέ, κατ’ αρχάς χαίροµαι που σήµερα αποφασίσατε να έρ-
θετε για να συζητήσουµε από κοινού και µάλιστα ζητήσατε να
αναβληθεί για λίγες µέρες αυτή η συζήτηση, για να είστε παρών.
Νοµίζω ότι είναι µία θετική εξέλιξη αυτή, καθότι το θέµα που συ-
ζητάµε δεν είναι ένα θέµα καθηµερινής ρουτίνας και οξύτατης
αντιπαράθεσης, όπως έχουµε συνηθίσει το τελευταίο διάστηµα
στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Είναι ένα θέµα εθνικό. Μας αφορά
όλους και όλες. 

Θα ήθελα να εξάρω τη στάση του Μανώλη Γλέζου που ανέ-
βηκε σ’ αυτό εδώ το Βήµα και είπε ότι εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ, δεν θέ-
λουµε να καταγραφεί ότι είναι ένα δικό µας θέµα το θέµα της
διεκδίκησης των αποζηµιώσεων. Είναι ένα εθνικό θέµα που οφεί-
λουµε να πούµε ότι όλες οι κυβερνήσεις από το 1946 και µετά
δεν διεκδίκησαν, δεν έθεσαν, δεν έσπευσαν να διεκδικήσουν. Και
πρέπει να δούµε τα γιατί και να συνειδητοποιήσουµε ότι είµαστε
υπόλογοι απέναντι στον ελληνικό λαό, απέναντι στην ιστορική
γενιά της Εθνικής Αντίστασης. Κυρίως, όµως, είµαστε υπόλογοι
απέναντι στις επόµενες γενιές. 

Έπρεπε να περάσουν τόσα χρόνια και να φτάσουµε ξανά σε
αυτήν τη χώρα να ζούµε συνθήκες ενός νέου ολοκαυτώµατος,
κοινωνικού ολοκαυτώµατος. Δεν θέλω να κάνω παραλληλισµούς,
αλλά δεν είναι τυχαίο ότι αυτό το θέµα αναδεικνύεται ξανά όταν
ο κόµπος έχει φτάσει στο χτένι, όταν η χώρα µας έχει φτάσει σε
ένα σηµείο όπου εκ νέου διακυβεύεται η ανεξαρτησία της, η
λαϊκή κυριαρχία και η µεγάλη πλειοψηφία του λαού µας ζει σε
συνθήκες εξαθλίωσης. 

Το µόνο που θα πω είναι ότι σε αυτήν τη χώρα υπήρξαν κά-
ποιοι –δεν θα µιλήσω για κόµµατα- οι οποίοι ακάµατοι επιχειρού-
σαν εδώ και δεκαεπτά χρόνια, από το 1996, να θέτουν στην
ηµερήσια διάταξη το ζήτηµα των γερµανικών επανορθώσεων.
Αναφέροµαι στο Εθνικό Συµβούλιο Διεκδίκησης των Αποζηµιώ-
σεων. Όλη αυτήν την περίοδο η µεγάλη πλειοψηφία του πολιτι-
κού κόσµου τους θεωρούσε γραφικούς. Όλη την περίοδο αυτή
δεν υπήρξε ποτέ κυβέρνηση, Υπουργός Εξωτερικών, που να
θέσει στα σοβαρά αυτό το µείζον ζήτηµα. 

Είναι σήµερα πολλοί από αυτούς µαζί µας και θα ήθελα να χαι-
ρετίσω τη δράση τους και την παρουσία τους διότι εκείνοι, πολ-
λοί εκ των οποίων µαχητές της Αντίστασης –όσοι ακόµα
βρίσκονται εν ζωή και τους τιµούµε- διεκδίκησαν κόντρα στο
ρεύµα το δίκαιο του ελληνικού λαού. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Η χώρα, όµως, δεν διεκδίκησε ποτέ αποφασιστικά και δυνα-

µικά τις πολιτικές αποζηµιώσεις. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να µην επισηµάνω

ότι το αίτηµα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτή
τη συζήτηση εκκρεµεί εδώ και επτά µήνες. Αυτό δεν ήταν κάτι
καινούργιο διότι είναι γνωστό σε όλους ότι το τελευταίο διά-
στηµα η κοινοβουλευτική διαδικασία βρίσκεται σε συρρίκνωση. 

Θα ξεκινήσω µε κάτι που µου κάνει εντύπωση, κύριε Υπουργέ,
γιατί σήµερα πρέπει να βγάλουµε ενδεχοµένως και κάποια συµ-
περάσµατα για το πώς από εδώ και στο εξής προχωράµε. 

Στις 25 Σεπτεµβρίου 2012 κατέθεσα εκ µέρους της Κοινοβου-
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λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ επιστολή στον Πρόεδρο της Βου-
λής. Σε αυτήν την επιστολή του εξηγούσα το µείζονος εθνικής
σηµασίας ζήτηµα συλλογικής διεκδίκησης των αποζηµιώσεων και
έκανα αναφορά στην από κοινού συνεδρίαση των Επιτροπών Οι-
κονοµικών Υποθέσεων και Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-
θέσεων  στις 28 Μαρτίου 2012. Ήταν µια σοβαρή πρωτοβουλία,
η οποία κατέληξε στην πρόταση για ανάγκη σύστασης διακοµ-
µατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής από την Ολοµέλεια της
Βουλής των Ελλήνων. 

Βεβαίως, λίγες µέρες µετά διακόπηκαν οι εργασίες της Βου-
λής και προχωρήσαµε στις εκλογές του Μάη και του Ιούνη. Επα-
νέφερα το αίτηµα αυτό και ζήτησα, µε βάση το άρθρο 44 του
Κανονισµού της Βουλής, να µεριµνήσει ο Πρόεδρος για τη σύ-
σταση διακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεκ-
δίκηση των γερµανικών αποζηµιώσεων. Έχουν περάσει από το
Σεπτέµβρη αρκετοί µήνες και απάντηση δεν έχουµε πάρει. Επα-
ναφέρω το αίτηµα, κύριε Υπουργέ. 

Προφανώς και δεν είναι µία απόφαση που αφορά τον Πρόεδρο
της Βουλής. Προφανώς και είναι µια πολιτική απόφαση. Είναι µια
πολιτική απόφαση για το αν αντιλαµβανόµαστε ότι βρισκόµαστε
µπροστά σε ένα µείζονος σηµασίας εθνικό θέµα και θέλουµε να
θέσουµε τις βάσεις, νοµικές και πολιτικές, της διεκδίκησής του
µε τους καλύτερους όρους. Εκτός αν νοµίζουµε ότι είναι µια υπό-
θεση η οποία αφορά το Νοµικό Συµβούλιου του Κράτους και
µόνο. 

Θέλω να εξάρω τη δουλειά των ανθρώπων στο Γενικό Λογι-
στήριο του Κράτους, υπαλλήλων λειτουργών του Υπουργείου Οι-
κονοµικών, οι οποίοι συνέλεξαν όλα τα έγγραφα που εδώ και
πάρα πολλά χρόνια µε ευθύνη όλων των ελληνικών κυβερνήσεων
ήταν καταχωνιασµένα. Οφείλω, όµως, να επισηµάνω ότι από εδώ
και στο εξής χρειάζονται πολιτικοί χειρισµοί σε κεντρικό πολιτικό
επίπεδο και προφανώς αυτή η υπόθεση δεν µπορεί να αφορά,
αξιόλογους κατά τα άλλα, λειτουργούς του ελληνικού δηµοσίου. 

Το 1962, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα άρθρο του στο
«Βήµα της Κυριακής» ο Άγγελος Αγγελόπουλος έλεγε το εξής:
«Ικανοποιούµε προθύµως τις αξιώσεις έναντι άλλων αλλά παρα-
µελούµε τας δικάς µας διεκδικήσεις». Από τότε πέρασαν πενήντα
χρόνια, αλλά αυτή η αναφορά έχει άµεση επικαιρότητα, όπως
καταλαβαίνετε.

Πριν από τρία χρόνια ακριβώς, λίγες µέρες αργότερα από την
23η του Απρίλη και το διάγγελµα στο Καστελλόριζο, σε αυτήν
εδώ τη Βουλή ψηφιζόταν το πρώτο µνηµόνιο, ακολούθησε το
δεύτερο, το τρίτο και δεν ξέρω πόσα άλλα θα έχουµε µπροστά
µας. Βασικό επιχείρηµα ήταν ότι οι Έλληνες δεν µπορεί να είναι
µπαταχτσήδες, ότι δεν µπορούµε να µην αποπληρώσουµε τα
χρέη µας. Δεν ετέθη ποτέ το ζήτηµα, όµως, για τα χρέη που οι
άλλοι χρωστάνε σε εµάς.

Κανείς δεν είπε ότι δεν πρέπει να αποπληρώνουµε τα χρέη
µας, κανείς δεν είπε ότι θέλουµε να είµαστε µπαταχτσήδες.
Όµως, χρέη που φόρτωσαν στον ελληνικό λαό χωρίς τη δική του
επιλογή, για τη διάσωση ενός χρηµατοπιστωτικού συστήµατος
που µας βυθίζει διαρκώς, έπρεπε να αναγνωριστούν και µάλιστα
µε αυτόν τον οδυνηρό τρόπο! Χρέη τα οποία ιστορικά και ηθικά
οφείλουµε να διεκδικήσουµε από τους εταίρους µας σήµερα, δεν
πρέπει να τεθούν στο τραπέζι της διαπραγµάτευσης;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ δεν βρισκόµαστε µπροστά
σε µια τυχαία συµβατική παράλειψη από την πλευρά της Γερµα-
νίας. Αυτή η διαρκής προσπάθεια υπεκφυγής απέναντι σε µια
ηθική, ιστορική υποχρέωση απέναντι στον ελληνικό λαό αφορά
στον πυρήνα του µεταπολεµικού επιχειρήµατος της Γερµανίας,
στην αντίληψή της για την οικοδόµηση της Ευρώπης, στην αντί-
ληψη για το ρόλο και τη συµµετοχή της σε αυτήν. 

Εάν ανατρέξει κάποιος σε αυτούς που αποζηµίωσε η Γερµανία
µετά τις δύο µείζονες πολεµικές συρράξεις, τις οποίες ξεκίνησε
στον 20ο αιώνα, θα διακρίνει δύο γενικές κατηγορίες: Αυτούς για
τους οποίους δεν µπορούσε να κάνει αλλιώς, δηλαδή τις Μεγά-
λες Δυνάµεις οι οποίες τη νίκησαν στο πεδίο των µαχών, και αυ-
τούς στους οποίους θεώρησε ότι είχε άφευκτη ηθική υποχρέωση
λόγω γενοκτονίας, δηλαδή το εβραϊκό στοιχείο.

Στην πρώτη κατηγορία η Γερµανία διαπραγµατεύτηκε σκληρά,
στρεψοδίκησε, προέταξε την ανάγκη επιβίωσης του γερµανικού

λαού. Η ηττηµένη Γερµανία, η κυβέρνηση της ηττηµένης από τον
πόλεµο Γερµανίας συνέδεσε την αποπληρωµή των χρεών της µε
την ανάπτυξη της οικονοµίας της. Δεν αποδέχτηκε η ηττηµένη
Γερµανία αυτά που εµείς έχουµε αποδεχθεί. Πλήρωσε εν πολ-
λοίς µε την εκχώρηση περιοχών και τη λεηλασία της υποδοµής
της. 

Κατάφερε, όµως, το 1953 σε µια διεθνή διάσκεψη στο Λονδίνο,
στην οποία συµµετείχαν αρκετές χώρες και ανάµεσά τους και η
Ελλάδα, να διεκδικήσει διαγραφή του µεγαλύτερου µέρους του
χρέους της.

Κατάφερε να διεκδικήσει µορατόριουµ στην αποπληρωµή,
ρήτρα ανάπτυξης, δηλαδή να αποπληρώνει ενόσω η οικονοµία
της θα είχε ανάπτυξη. Και αυτός ήταν ο πυρήνας του µετέπειτα
γερµανικού θαύµατος της οικονοµίας της.

Στη δεύτερη περίπτωση, της γενοκτονίας των εβραϊκών πλη-
θυσµών, η Γερµανία έσπευσε να πληρώσει τις πολύ ελάσσονες
αποζηµιώσεις προς τα θύµατα και το κράτος του Ισραήλ, επιρ-
ρίπτοντας διαρκώς την ευθύνη στο ναζιστικό καθεστώς και στην
ιδεολογία του. 

Το πόσο ρηχή και υπολογισµένη είναι αυτή η «έµπρακτη συγ-
γνώµη» του γερµανικού κράτους, προκύπτει από το γεγονός ότι
ελάχιστες, µηδαµινές αποζηµιώσεις κατεβλήθησαν στα θύµατα
της γενοκτονίας των οκτώ εκατοµµυρίων Πολωνών και Ρώσων
αιχµαλώτων, τους οποίους η ίδια ακριβώς ρατσιστική ιδεολογία
των ναζί καταδίκασε.

Σε ό,τι αφορά στην Ελλάδα, η παγιωµένη, µετά τη γερµανική
επανένωση, αντίληψη του Βερολίνου ότι δεν οφείλονται αποζη-
µιώσεις, ω γέγονε, γέγονε, εδράζεται στη βάση της αντίληψης
ότι ο πόλεµος ήταν µία ιστορική εξέλιξη αναπόφευκτη, µία ιστο-
ρική εξέλιξη που αφορά τη σύγκρουση δυνάµεων και ότι δεν
υπάρχει ηθική ενοχή. Αρνείται, δηλαδή, επί της ουσίας, η Γερµα-
νία την ουσία του επιθετικού και άδικου Β’ Παγκοσµίου Πολέµου.

Εάν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποδεχτούµε αυτήν τη λο-
γική -και αυτό το λέω, διότι διαβάζω άρθρα και τοποθετήσεις που
λένε, λίγο-πολύ, να ξεχωρίσουµε τις επανορθώσεις, τις αποζη-
µιώσεις από το κατοχικό δάνειο- και δεν την ανατρέψουµε, τότε
δεν θα έχουµε καµµία τύχη ούτε σε νοµικό επίπεδο ούτε ενώπιον
διεθνών δικαιοδοτικών Οργάνων, κυρίως, όµως, σε επίπεδο δι-
µερούς διπλωµατικής διαπραγµάτευσης. Διότι, επαναλαµβάνω:
Το θέµα φυσικά κι έχει τις νοµικές του διαστάσεις, που πρέπει
να τις ερευνήσουµε. Είναι, όµως, κυρίως ζήτηµα πολιτικής δια-
πραγµάτευσης µέσα στους διεθνείς και τους ευρωπαϊκούς θε-
σµούς.

Η ανατροπή αυτού του πλαισίου απαιτεί την προσφυγή σε ένα
ευρύ λαϊκό διεθνές κίνηµα συµπαράστασης προς το ελληνικό αί-
τηµα. Εµείς σήµερα εδώ δεν σας καταθέτουµε µια πρόταση εθνι-
κής αναδίπλωσης, µια πρόταση αποκλεισµού και αποµόνωσης
της Ελλάδας. Το αντίθετο! Λέµε ότι µε συγκροτηµένο τρόπο, µε
εθνική ευθύνη πρέπει να αναλάβουµε αυτήν την πρωτοβουλία
και να τη φέρουµε στο υψηλότερο δυνατό επίπεδο. 

Κυρίως, όµως, έχουµε τη βαθιά πεποίθηση ότι για να µπορέ-
σουµε να έχουµε αποτέλεσµα, οφείλουµε να βρούµε συµµάχους
σε αυτό το αίτηµα και σε αυτή τη διεκδίκηση, προφανώς συνυ-
πολογίζοντας και τη λεηλασία, την ανθρωπιστική κρίση στην
οποία έχει βρεθεί η χώρα από αυτές τις απάνθρωπες, εγκληµα-
τικές επιλογές της ύφεσης των µνηµονίων, να βρούµε συµµά-
χους σε διεθνές επίπεδο, ακόµα και µέσα στη Γερµανία. 

Αυτό εµείς το κάναµε, άλλωστε, πριν ξεσπάσει αυτή η τροµερή
κρίση, πριν έρθει το µνηµόνιο το Μάιο του 2010. Οι δικοί µας
σύµµαχοι στη Γερµανία µπορεί βεβαίως, να µην έχουν τη δυνα-
τότητα να διεκδικούν την κυβέρνηση, αλλά είναι µια σταθερή και
αξιόπιστη φωνή ηθικής.

Οι δυνάµεις της Αριστεράς εκεί είναι αυτές που διακηρύττουν
και µέσα στο γερµανικό κοινοβούλιο την ανάγκη και το δίκαιο των
γερµανικών επανορθώσεων, αλλά και µε τη διαρκή παρουσία
τους εδώ, στους ιστορικούς τόπους, όπου καταθέτουν όχι διπλω-
µατικές κορώνες, αλλά επί της ουσίας τη συµβολή τους, τη συµ-
παράστασή τους, σε αυτό το δίκαιο αίτηµα. 

Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι µόνο εάν προσπαθήσουµε να δηµιουρ-
γήσουµε ένα ευρύ, λαϊκό, διεθνές κίνηµα συµπαράστασης προς
το ελληνικό αίτηµα για τις επανορθώσεις, ανάλογο –τηρουµένων,
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βεβαίως, των αναλογιών- παρόµοιο µε αυτό που αναπτύχθηκε
κατά του πολέµου στο Βιετνάµ, µόνο τότε θα µπορέσουµε, µόνο
αν έχουµε ερείσµατα µέσα στην ίδια την κοινή γνώµη της Γερ-
µανίας, να έχουµε ουσιαστικά αποτελέσµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κλείσω, λέγοντας
ότι θα περιµένω µε αγωνία την επίσηµη τοποθέτηση του κ. Αβρα-
µόπουλου, του εκπροσώπου της Κυβέρνησης. Όµως, θα ήθελα
να ακούσω και ποια είναι η άποψη, η θέση, του Έλληνα Πρωθυ-
πουργού γι’ αυτό θέµα. Διότι ο Έλληνας Πρωθυπουργός, µόλις
εξελέγη, έκανε δύο πράγµατα. Το πρώτο ήταν να φέρει η Κυβέρ-
νησή του στη Βουλή προς ψήφιση την υπόθεση του «κουκουλώ-
µατος» της «SIEMENS», να αποσυρθεί δηλαδή το ελληνικό
δηµόσιο από τις απαιτήσεις του απέναντι σε µία γερµανική εται-
ρεία, η οποία διέφθειρε µε την παρουσία της στη χώρα τις προ-
ηγούµενες δεκαετίες τα κόµµατα εξουσίας και κυβερνήσεις,
προκειµένου να παίρνει έργα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έργα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ)

Το δεύτερο που έκανε ήταν να µεταβεί στο Βερολίνο και να
συναντήσει την κ. Μέρκελ. Φυσικά, ούτε λόγος για θέµα διεκδι-
κήσεων από τη δική µας πλευρά, αλλά της είπε το περιβόητο «ου-
δείς αναµάρτητος», διότι κάποτε είχε την άποψη ότι είναι
εγκληµατική αυτή η πολιτική του µνηµονίου.

Κύριε Υπουργέ, δεν είναι προσωπικό και µην το πάρετε προ-
σωπικά. Οφείλω να πω ότι µε αυτά και µε αυτά δεν µπορούµε να
σας εµπιστευθούµε. Δεν µπορούµε να εµπιστευθούµε δύο κόµ-
µατα που βρέθηκαν στην εξουσία από τη Μεταπολίτευση και
µετά και αδράνησαν, κωλυσιέργησαν, δεν έβαλαν κανένα θέµα
για τη διεκδίκηση των αποζηµιώσεων και δεν µπορούµε να θεω-
ρήσουµε ότι η απόφασή σας να ορίσετε ως άκρως απόρρητα
αυτά τα έγγραφα είναι µία απόφαση που συνάδει µε αυτό το µεί-
ζονος σηµασίας εθνικό θέµα. 

Σας ζητώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πρώτον, να προχωρήσετε
στη σύσταση της διακοµµατικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για
τη διεκδίκηση των γερµανικών αποζηµιώσεων µε βάση το άρθρο
44 του Κανονισµού της Βουλής.

Δεύτερον, να τα θέσετε εν γνώσει των Αρχηγών των κοµµάτων
της Βουλής. Και εδώ θα ήθελα να ζητήσω την εξαίρεση του φι-
λοναζιστικού κόµµατος της Βουλής που σήµερα απουσιάζει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
Είναι µεγάλη ντροπή για τη χώρα που βρίσκονται εδώ µέσα οι

υπερασπιστές των ναζί, αυτοί που µέχρι πρότινος µας έλεγαν ότι
είναι τα παιδιά των ηττηµένων του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου και
σήµερα άλλαξαν τροπάρι και µας λένε ότι είναι τα παιδιά των νι-
κητών του εµφυλίου. Όλα τα υπόλοιπα κόµµατα της Βουλής,
όµως, οφείλουν να έχουν θέση σε αυτήν τη διακοµµατική επι-
τροπή και να γνωρίζουν.

Κυρίως, όµως, σας ζητώ, ως ένδειξη αναγνώρισης στην ακά-
µατη προσπάθεια του Εθνικού Συµβουλίου Διεκδίκησης των Απο-
ζηµιώσεων, να τους ενηµερώσετε και να θέσετε εν γνώσει τους
τα έγγραφα αυτά. 

Τέλος, πιστεύω ότι δεν έχουµε να κρύψουµε κάτι. Πρέπει να
οργανώσουµε τα επιχειρήµατά µας, να οργανώσουµε τη νοµική
µας υποστήριξη. Κυρίως, όµως, το θέµα πρέπει να τεθεί σε πο-
λιτικό επίπεδο και διµερώς και στα ευρωπαϊκά Όργανα, µη εξαι-
ρουµένου του Συµβουλίου Κορυφής. Και πιστεύουµε ότι µια
κυβέρνηση που σέβεται τις θυσίες και τους αγώνες του ελληνι-
κού λαού, θα έπρεπε εδώ και καιρό να το είχε θέσει. 

Σε κάθε περίπτωση, εµείς δεσµευόµαστε -ανεξάρτητα απ’ τις
επιλογές σας- να θέσουµε αυτά τα επτά ζητήµατα, να βρεθούµε
στην πρώτη γραµµή της διεκδίκησης, ανεξάρτητα από το αν ο κ.
Σόιµπλε µπορεί να έχει διαφορετική άποψη. Διότι µπορεί κάποιοι
να λένε ότι την ιστορία τη γράφουν οι νικητές ή οι ισχυροί, αλλά
την ιστορία τη γράφουν κι οι αγώνες των λαών. Και µπροστά µας
έχουµε τη ζωντανή ιστορία, τους αγωνιστές της Εθνικής Αντίστα-
σης στους οποίους και αποτίουµε φόρο τιµής. Κυρίως, όµως,
προς όφελος των επόµενων γενεών, είµαστε υποχρεωµένοι να
προχωρήσουµε µε γοργά βήµατα στη διεκδίκηση του δίκιου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος - Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα

ότι τη συνεδρίαση µας παρακολουθεί ο Υπουργός Εξωτερικών
της Βοσνίας - Ερζεγοβίνης κ. Zλάτκο Λαγκούµτζιγια, αφού ξενα-
γήθηκε στη Βουλή και αφού είχε συνάντηση εργασίας µε την
Οµάδα Φιλίας. 

Τον υποδεχόµαστε και τον καλωσορίζουµε!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Υπουργός  Εξωτερικών κ. Δηµήτριος Αβραµόπουλος έχει
τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός  Εξωτερικών):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να
ξεκινήσω καλωσορίζοντας και στη Βουλή των Ελλήνων το συνά-
δελφό µου - Υπουργό Εξωτερικών της Βοσνίας – Ερζεγοβίνης
τον κ. Λαγκούµτζιγια, µε τον οποίον θα έχουµε σήµερα ιδιαίτερες
συναντήσεις και συζητήσεις για θέµατα που αφορούν τις σχέσεις
ανάµεσα στις δύο χώρες. 

Τον καλωσορίζω, λοιπόν, στο ναό της Ελληνικής Δηµοκρατίας,
αλλά -ας µου επιτρέψετε να πω- και της παγκόσµιας δηµοκρα-
τίας, γιατί από αυτήν την πόλη είναι που ξεκίνησε όλη αυτή η
όµορφη περιπέτεια του κόσµου, που οδήγησε σήµερα τους
λαούς της Ευρώπης –µας φέρνουν πλέον κοντά, κύριε Υπουργέ-
στο να βιώνουν τη δηµοκρατία στην πράξη πάνω σε αρχές και
αξίες που γεννήθηκαν σε αυτή τη γη. Σας καλωσορίζω και πάλι!

Κύριοι συνάδελφοι, παρακολούθησα µε ιδιαίτερη προσοχή τις
τοποθετήσεις των συναδέλφων, καθώς και του Προέδρου του
ΣΥΡΙΖΑ του κ. Τσίπρα. Θα ήθελα να µου επιτρέψετε να ξεκινήσω,
λέγοντας πως κυριολεκτικά µε ενθουσιάζει το γεγονός ότι σε
αυτόν τον χώρο αρθρώνεται σοβαρός, υπεύθυνος εθνικός
λόγος. 

Θέλω να ευχαριστήσω τον κ. Γλέζο, γιατί στην επικοινωνία που
είχαµε, όταν είχε ήδη ορισθεί η ηµεροµηνία για τη συζήτηση
αυτή, ανταποκρίθηκε και στο δικό µου αίτηµα να τη µεταθέσουµε
για λίγες µέρες, ώστε να είµαι κι εγώ παρών. Και τούτο, γιατί
πρόκειται πραγµατικά για µία ιδιαίτερα σηµαντική συζήτηση, που
µας δίνει την ευκαιρία, πρώτα απ’ όλα σε µας, στην Κυβέρνηση,
να ενηµερώσουµε το Σώµα, αλλά και να ακούσουµε τις απόψεις
των κοµµάτων για ένα θέµα, το οποίο, παρά τις δεκαετίες που
έχουν παρέλθει, εξακολουθεί να είναι ανοιχτό.

Πράγµατι, κύριε Πρόεδρε του ΣΥΡΙΖΑ, πριν από ένα χρόνο πε-
ρίπου -και συγκεκριµένα τον Μάρτιο του 2012- πραγµατοποι-
ήθηκε για πρώτη φορά κοινή συνεδρίαση των Διαρκών Επιτρο-
πών Οικονοµικών και Εξωτερικών της Βουλής προκειµένου να
συζητηθεί σε βάθος το ζήτηµα των αποζηµιώσεων. Η συζήτηση
αυτή µας είχε προβληµατίσει ιδιαίτερα. 

Συνοψίζοντας τα συµπεράσµατά της, συγκρατώ τρία βασικά
σηµεία: 

Πρώτα απ’ όλα, το έλλειµµα σαφούς εικόνας και διαθέσιµων
στοιχείων. Δεύτερον, το έλλειµµα πολιτικής βούλησης και τρίτον,
µία κοινή συνισταµένη θα έλεγα όλων των παρατάξεων, που οδη-
γούσε λογικά σε κατεύθυνση συναίνεσης. Και διαφαίνεται από
τη µέχρι στιγµής εξέλιξη της συζήτησης ότι προς τα εκεί οδη-
γούµεθα.

Κατανοώ πλήρως τα ερωτήµατα που θέτετε. Κυρίως, σε ό,τι
αφορά την αποκατάσταση της δικαιοσύνης και της αλήθειας για
τα δεινά που υπέστη ο ελληνικός λαός στα δύσκολα χρόνια της
Κατοχής. Μία δύσκολη εποχή κατά τη διάρκεια της οποίας ο ελ-
ληνικός λαός υπέφερε, πείνασε, λεηλατήθηκε, όσο καµµία άλλη
χώρα κατά τη διάρκεια του Δευτέρου Παγκόσµιου Πολέµου. Και
αυτό είναι γνωστό, όχι µονάχα σε εµάς που ως χώρα και λαός
υποµείναµε τα δεινά του πολέµου, την οικονοµική εξαθλίωση, την
πείνα, τις βιαιοπραγίες, την κλοπή και την καταστροφή του πολι-
τιστικού µας πλούτου. Τους εµπρησµούς και τις βιαιότητες από
τους κατακτητές, αλλά και σε ολόκληρη την Ευρώπη, ακόµα και
πέρα από τα σύνορα της Ευρώπης στον κόσµο ολόκληρο. Οι
εποχές βέβαια δεν συγκρίνονται, αλλά και οι µνήµες δεν σβή-
νουν. Από τότε, συντελέστηκαν άλµατα µεγάλων αλλαγών. Η Ευ-
ρώπη ενώθηκε. Οι αντίπαλοι της εποχής εκείνης συνεργάζονται
και συνυπάρχουν στους κόλπους της. Η ειρήνη εµπεδώθηκε στην
Ευρώπη, µε δυσκολίες είναι αλήθεια που κορυφώνονται µε τη γε-
νικευµένη οικονοµική κρίση, αλλά πορεύεται στο κοινό όλων των
λαών, ως πεπρωµένο. 

Εκείνη ωστόσο η δραµατική περίοδος, ενώ έχει κλείσει µεγάλα
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κεφάλαια, δεν έκλεισε µε αµοιβαία αποδεκτό τρόπο το ζήτηµα
των αποζηµιώσεων. Και αυτό αποδεικνύεται από το γεγονός ότι
καµµία µέχρι σήµερα κυβέρνηση δεν παραιτήθηκε από τις αξιώ-
σεις αυτές. Γι’ αυτό ό,τι µας ανήκει το διεκδικούµε µε τον ορθό
και νόµιµο τρόπο. Και κανείς να µην έχει αµφιβολία ότι δεν προ-
βαίνουµε σε όλες τις απαραίτητες για το σκοπό αυτό ενέργειες. 

Είναι δε διαχρονική θέση της ελληνικής πολιτείας ότι η εκκρε-
µότητα των πολεµικών αποζηµιώσεων υφίσταται και γι’ αυτό το
λόγο διατηρούµε πάντα το δικαίωµα και τις δυνατότητες για το
χειρισµό αυτού του θέµατος, ώστε να έχει την προσφορότερη
κατάληξη για τη χώρα µας. 

Δεν υπάρχει, επίσης, καµµία αµφιβολία ότι το ζήτηµα των γερ-
µανικών αποζηµιώσεων είναι σύνθετο και παρουσιάζει ιδιαίτερη
πολυπλοκότητα στο πλαίσιο του διεθνούς δικαίου. Υπάρχει,
όµως, και η άλλη η ιδιαίτερα σηµαντική διάσταση, η ηθική και
ιστορική. Και αυτό αγγίζει την καρδιά όλων των Ελλήνων. Όπως,
επίσης, είναι αλήθεια ότι αυτό το ζήτηµα, ναι, θα έπρεπε να είχε
διευθετηθεί νωρίτερα. Αλλά θα συµφωνήσετε µαζί µου ότι καµµιά
φορά η ιστορία δεν κρίνει µε το χρόνο, αλλά µε τις πράξεις. 

Σε καµία περίπτωση, όµως, η ανακίνηση και η επαναφορά του
θέµατος δεν πρέπει να θεωρηθεί ως εχθρική κίνηση προς ένα
λαό µε τον οποίο πορευόµαστε µαζί στους κόλπους της ευρω-
παϊκής οικογένειας. Οι ίδιοι οι πολίτες της Γερµανίας έχουν κα-
ταδικάσει τις θηριωδίες του ναζιστικού καθεστώτος και σήµερα,
µαζί µε όλους τους ευρωπαϊκούς λαούς, βιώνουν την εποχή της
δηµοκρατίας. Και είναι βέβαιον –θα συµφωνήσω µαζί σας-  ότι
κατανοούν τη θέση των Ελλήνων, η οποία σε καµµία περίπτωση
δεν ταυτίζει τη σηµερινή δηµοκρατική Γερµανία µε το ναζιστικό
καθεστώς. Το αντίθετο. Από κοινού µε τη Γερµανία και µε όλες
τις δηµοκρατικές χώρες της Ευρώπης δίνουµε δυναµικό παρών
στο πλευρό των λαών που αγωνίζονται για δηµοκρατία, ανθρώ-
πινα δικαιώµατα και κράτος δικαίου. Κάποιοι επιχείρησαν να συν-
δέσουν την απαραίτητη δηµοσιονοµική προσαρµογή της χώρας
µας, αλλά και τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις που προωθούµε µε το
ζήτηµα των αποζηµιώσεων. Είναι λάθος. Και αυτό, γιατί ένα ζή-
τηµα ανοιχτό για εξήντα χρόνια δεν χωράει στο χρονοδιάγραµµα
της δηµοσιονοµικής κρίσης. Αντίθετα, µε τη διευθέτησή του σβή-
νει και το τελευταίο σκοτεινό σηµείο που µας άφησε η ιστορία
και προαναγγέλλει ένα νέο κεφάλαιο στις σχέσεις µας. 

Το Υπουργείο Οικονοµικών, µε οδηγία του Πρωθυπουργού Αν-
τώνη Σαµαρά, προχώρησε στη συγκέντρωση, καταγραφή και
ανάλυση του διαθέσιµου αρχειακού υλικού. Θυµίζω ότι επανει-
ληµµένα στο παρελθόν είχε τεθεί το θέµα των γερµανικών απο-
ζηµιώσεων και επανορθώσεων.

O, δε, σηµερινός Πρόεδρος της Δηµοκρατίας το είχε θέσει
τότε ως Υπουργός Εξωτερικών. 

Το θέµα, λοιπόν, άνοιγε, αλλά δεν έκλεινε. 
Τώρα όµως, σας διαβεβαιώνω, άνοιξε, για να κλείσει, µε τη δι-

καιοσύνη να θριαµβεύει.
Ως προς την έρευνα τώρα που πραγµατοποιήθηκε στα Οικο-

νοµικά Αρχεία του Κράτους, ο συνάδελφος Αναπληρωτής
Υπουργός Οικονοµικών ο κ. Σταϊκούρας, θα µπορέσει να σας
ενηµερώσει πληρέστερα και αναλυτικότερα. 

Το πόρισµα που διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εξωτερικών και
που είναι πράγµατι αποτέλεσµα επίπονης και συστηµατικής δου-
λειάς της αρµόδιας επιτροπής  που είχε οριστεί για τη σύνταξή
του, εστάλη στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Και αναµένεται
η γνωµοδότησή του, ώστε να υπάρξει ισχυρή νοµική βάση για τα
επόµενα βήµατά µας. Και τούτο, διότι, όπως αντιλαµβάνεστε, η
όποια µάχη θα δοθεί θα έχει και νοµική διάσταση, ιδίως ως προς
την προοπτική προσφυγής στη διεθνή δικαιοσύνη. 

Σίγουρα το περιεχόµενο της γνωµοδότησης δεν µπορούµε -
αλλά ούτε και πρέπει- να το προκαταλάβουµε. Θα είναι, όµως,
καθοριστικό για τις επόµενες κινήσεις µας. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι το πόρισµα δια-
βιβάστηκε στο Υπουργείο Εξωτερικών µε το χαρακτηρισµό του
ως «απορρήτου». 

Κύριε Τσίπρα, το χαρακτηρισµό τον έδωσαν οι ίδιοι οι χειρι-
στές αυτής της υπόθεσης, τους οποίους πολύ ορθά προ ολίγου
επαινέσατε για το έργο τους. Και το έκαναν -δεν τους δόθηκε
καµµία οδηγία γι αυτό- για έναν πάρα πολύ απλό λόγο: Το πε-

ριεχόµενο αυτού του πορίσµατος περιλαµβάνει στοιχεία που θα
έπρεπε µε κάθε τρόπο να προστεθούν από τυχόν εκµετάλλευσή
τους, που µπορεί να βλάψει τον πολίτικο, διπλωµατικό και νοµικό
χειρισµό τους. 

Αυτή την ώρα που µιλάµε το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους
προβαίνει στη νοµική επεξεργασία, αξιολόγηση και τεκµηρίωση
του περιεχοµένου της απόρρητης αυτής έκθεσης και κατ’ επέ-
κταση των αξιώσεων του ελληνικού δηµοσίου. 

Σε αυτό, λοιπόν, το στάδιο βρισκόµαστε και αναµένουµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στη δεύτερη προ-

ϋπόθεση που ανέφερα πριν, που είναι η πολιτική βούληση: Η πο-
λιτική βούληση της Κυβέρνησης εκφράστηκε µε σαφή και
κατηγορηµατικό τρόπο µε τις ενέργειές της, ενέργειες που για
πρώτη φορά σε όλη τη µεταπολεµική περίοδο, θέτουν τις βάσεις
για την τελική διευθέτηση του ζητήµατος. Είναι µια απόφαση πο-
λιτικής και εθνικής ευθύνης -το είπατε και εσείς πρωτύτερα- κι
έρχεται να εκφράσει συνολικά τον ελληνικό λαό. 

Αυτόν το δρόµο επιλέξαµε και θα εξαντλήσουµε όλες τις δυ-
νατότητες που υπάρχουν, για να οδηγηθούµε σε αποτελέσµατα.
Και αυτό, για όσο χρόνο και µε όση προσπάθεια και αν χρειαστεί,
ακόµα και πέρα και πάνω από τη σηµερινή συγκυρία.

Το ότι αυτό εκφράζει το σύνολο του ελληνικού λαού, οδηγεί
στο τρίτο ζητούµενο που είναι η εθνική συναίνεση. Για το λόγο
αυτό, δεν πρέπει να αφήσουµε να υπάρξουν θέσεις και συµπερι-
φορές που θα αποδυνάµωναν την απαραίτητη ενιαία εθνική θέση
και γραµµή. Και δε χωρούν εδώ ρητορικές ακραίες και διχαστι-
κές. Και πολύ ορθά αυτό σηµειώθηκε και πρωτύτερα από όλους
τους προηγούµενους συνοµιλητές.

Η συνεισφορά όλων, ανεξαίρετα µε λόγο, θέσεις και προτά-
σεις, µπορεί να οδηγήσει στο απαραίτητο συνθετικό αποτέλε-
σµα, που µε τη σειρά του θα είναι και η βάση πάνω στην οποία
πολιτικά και εθνικά θα στηριχτούµε. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω µια αναφορά τιµής σε
όλους εκείνους, πολιτικούς και πολίτες, πέρα και πάνω από ιδιό-
τητες και κόµµατα, που κράτησαν ζωντανό αυτό το θέµα και δεν
έπαυσαν ποτέ να αγωνίζονται για την οριστική του διευθέτηση.   

Ανάµεσά µας σήµερα είναι πολλοί από αυτούς. Γλέζος, διακε-
κριµένοι καθηγητές. Αλλά θα µου επιτρέψετε να πω ότι πολλοί
από αυτούς δεν είναι πια κοντά µας, γιατί έκλεισαν τα µάτια πριν
έρθει η ώρα αυτή. 

Αξίζει, λοιπόν, σήµερα να γυρίσουµε τη σκέψη µας σε όλους
εκείνους που κράτησαν αυτό το θέµα ζωντανό και µας δίνουν σή-
µερα τη δυνατότητα και στο όνοµα της δικής τους προσπάθειας,
αλλά και των µεγάλων αγώνων του ελληνικού λαού, να το ανοί-
ξουµε και πάλι. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν πριν από λίγες µέρες ήρθε
αυτό το θέµα στην επιφάνεια, είχα πει ότι το γεγονός πως οι
δικές µας γενιές δεν έζησαν αυτό που έζησαν οι προηγούµενες
γενεές Ευρωπαίων, δεν σηµαίνει ότι κι εµείς δεν πήραµε τα µα-
θήµατά µας από την Ιστορία.

Σήµερα αυτό που βιώνει η Ευρώπη είναι µια νέα µορφή πολέ-
µου. Μόνο που αυτός ο πόλεµος δεν καταστρέφει κτήρια. Μπο-
ρεί να µην έχει νεκρούς, αλλά δολοφονεί όνειρα και κατακτήσεις
της µεταπολεµικής γενιάς. 

Κοινή µας κατάκτηση είναι και παραµένει το ευρωπαϊκό οικο-
δόµηµα.

Απόφασή µας είναι να το δυναµώσουµε και να το ισχυροποι-
ήσουµε ακόµη περισσότερο µπροστά σε κάθε µορφής κρίση και
απειλή. Και αυτό είναι προς όφελος της Ελλάδας, προς όφελος
του έθνους µας και του λαού µας, αλλά προς όφελος και όλων
των λαών της Ευρώπης.

Είπα πρωτύτερα ότι ο γερµανικός και ο ελληνικός λαός συνυ-
πάρχουν, συνεργάζονται και συµπορεύονται στους κόλπους της
Ενωµένης Ευρώπης. Δύο λαοί που ανακαλύπτουν όλο και περισ-
σότερο ο ένας τον άλλον, µε εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες να
ζουν και να δραστηριοποιούνται στη Γερµανία, µε δύο γενιές
νέων Ελλήνων να έχουν γεννηθεί, να σπουδάζουν και να εργά-
ζονται εκεί, αλλά και εκατοντάδες χιλιάδες Γερµανούς να επισκέ-
πτονται κάθε χρόνο τη χώρα µας, βρίσκοντας εδώ ένα
περιβάλλον φιλόξενο και φιλικό. Και έτσι θα συνεχίσουν, ενι-
σχύοντας συνάµα και τις σχέσεις µας στους τοµείς όπου δια-
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σταυρώνονται και συνυπάρχουν τα κοινά µας συµφέροντα. Άλλο,
όµως, το ένα και άλλο το άλλο. Η τελική διευθέτηση της διαχρο-
νικής αυτής εκκρεµότητας δεν θα αγγίξει τον πυρήνα των σχέ-
σεων ανάµεσα στους δύο λαούς και στις δύο χώρες. Και είναι
βέβαιο, ότι στη διαδικασία που επελέγη, θα προστεθεί και η κα-
τανόηση και η συνεννόηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε χρέος να αποδείξουµε
σε όλους ότι η Ελλάδα διεκδικεί τα δίκαιά της ενωµένη, ότι σε
αυτό το δρόµο και µπροστά σε αυτό το ζήτηµα δεν υπάρχουν λι-
γότερο ή περισσότερο πατριώτες. Κοινή βούληση όλων µας είναι
η διεκδίκηση των δικαίων µας.

Από τη σηµερινή συζήτηση στη Βουλή πρέπει να προκύψει ένα
µήνυµα ενότητας και συµπόρευσης µπροστά στον κοινό µας
σκοπό. Η Κυβέρνησή µας έφερε αυτό το θέµα και πάλι στην επι-
φάνεια. Και δεν διεκδικούµε τα πρωτεία, όπως πολύ ορθά πρω-
τύτερα είπατε ότι δεν τα διεκδικείτε κι εσείς. Οι σκέψεις µας, οι
ενέργειές µας, εκφράζουν το σύνολο του ελληνικού λαού. Η Κυ-
βέρνηση άνοιξε το δρόµο για να οδηγηθεί αυτό το θέµα στην τε-
λική του επίλυση. Είµαι βέβαιος ότι µε τη συνδροµή και τη
στήριξη όλων των πολιτικών δυνάµεων θα εκφραστεί αυθεντικά
η επιθυµία και η προσδοκία του ελληνικού λαού και η πατρίδα
µας θα δικαιωθεί. Γιατί η δικαίωση, όπως πολύ σωστά έχει πει ο
Μανώλης Γλέζος, είναι πάνω απ’ όλα ηθική. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Το λόγο
έχει ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ κ. Ευάγγελος Βενιζέλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Πρόεδρος του Πανελληνίου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ελπίζω να
είναι προφανές σε όλους εδώ µέσα ότι η συζήτηση αυτή δεν πρέ-
πει να διεξάγεται για εσωτερική πολιτική κατανάλωση. Η συζή-
τησή µας αφορά ένα µεγάλο, ανοιχτό, ιστορικό ζήτηµα. Και
τίποτα δεν είναι πιο επίκαιρο πάντα από τη συνείδηση και τη δι-
δαχή της Ιστορίας. Αλλά, επιπλέον αυτού, η συζήτησή µας
αφορά ένα ζήτηµα που τίθεται κατά το Διεθνές Δίκαιο. Άρα, έχει
τεράστια σηµασία η ακρίβεια όσων λέγονται στη Βουλή των Ελ-
λήνων. Γιατί, ό, τι λέγεται εδώ και καταγράφεται στα Πρακτικά,
δεσµεύει τη χώρα και εντάσσεται σε µία δύσκολη διπλή διαδικα-
σία, που δεν είναι µόνο πολιτική, αλλά είναι και νοµική.

Υπό την έννοια αυτή, ανεξάρτητα από τις προθέσεις του κάθε
οµιλητή εδώ µέσα, είναι ανιστόρητο και εσφαλµένο και πλήττει
τα συµφέροντα της χώρας να διατυπώνεται η άποψη ότι η Ελλη-
νική Δηµοκρατία έως τώρα δεν έχει θέσει πολιτικά και διπλωµα-
τικά το ζήτηµα των πολεµικών αποζηµιώσεων και του κατοχικού
δανείου στην Οµοσπονδιακή Δηµοκρατία της Γερµανίας και µετά
τον πόλεµο, αλλά κυρίως µετά την ενοποίηση της Γερµανίας και
την υπογραφή των σχετικών διεθνών συνθηκών του 1990.

Διότι εάν κάποιες κυβερνήσεις, µεταπολεµικές πράγµατι, δεν
ήταν όσο επίµονες και συστηµατικές έπρεπε στον τρόπο µε τον
οποίο έθεταν το ζήτηµα αυτό, είναι εξίσου λάθος να πει κάποιος
ότι δεν το θέσαµε και άρα, έχει βάση το γερµανικό επιχείρηµα
που διετύπωσε προσφάτως ο κ. Σόιµπλε, πως είναι πολύ αργά
τώρα πια µετά από τέτοια καθυστέρηση και αδράνεια που απο-
δυναµώνει τα δικαιώµατα της Ελλάδος, να τίθενται ζητήµατα για
πρώτη φορά. Αυτός ο ισχυρισµός της γερµανικής πλευράς δεν
αληθεύει και επαναλαµβάνω ότι είναι πολύ µεγάλο λάθος υπο-
νοµευτικό της προσπάθειάς µας να τον υιοθετούµε άµεσα ή έµ-
µεσα.

Κάποιοι µπορεί να νοµίζουν ότι η εθνική αξιοπρέπεια, ο πα-
τριωτισµός, η ίδια η ιστορία αρχίζει µε τη δική τους έλευση στη
Βουλή των Ελλήνων ή µε την άνοδο την εκλογική και την κοινο-
βουλευτική του δικού τους κόµµατος, αλλά βεβαίως δεν είναι
έτσι. Δεν κινείται έτσι η Ιστορία, δεν κινείται έτσι η πολιτική.

Και πρέπει να πω ότι εδώ διαχωρίζω απολύτως τον Μανώλη
Γλέζο, ο οποίος δεν ανήκει στο ΣΥΡΙΖΑ. Ανήκει σε όλον τον ελ-
ληνικό λαό και οµιλεί εξ ονόµατος του έθνους. Και δεν περίµενε
να εκλεγεί Βουλευτής Επικρατείας του ΣΥΡΙΖΑ για να πει αυτά
που λέει και που τα λέει στο όνοµα του δικού του ηρωισµού και
του δικού του πανεθνικού ιστορικού ρόλου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επειδή κρίσιµο είναι το αν η Ελ-
λάδα έχει θέσει το ζήτηµα των πολεµικών αποζηµιώσεων και

ιδίως του αναγκαστικού κατοχικού δανείου στη Γερµανία µετά
την κρίσιµη ηµεροµηνία της ενοποίησης της Γερµανίας, θέλω να
έχει καταγραφεί στα Πρακτικά της Βουλής των Ελλήνων ότι
σειρά ολόκληρη ελληνικών κυβερνήσεων -από τις ηµεροµηνίες
που θα παραθέσω, θα καταλάβετε πάρα πολύ καλά ποιου πολι-
τικού χαρακτήρα ήταν οι κυβερνήσεις αυτές- έθεσαν µε ευθύ,
απερίφραστο, διπλωµατικά τεκµηριωµένο τρόπο το ζήτηµα αυτό.

Μετά λοιπόν το 1990, που είναι η κρίσιµη ηµεροµηνία κατά το
Διεθνές Δίκαιο, µε εντολή του τότε Υπουργού Εξωτερικών και
σηµερινού Προέδρου της Ελληνικής Δηµοκρατίας Κάρολου Πα-
πούλια, ο Έλληνας Πρέσβης στην Βόννη, όπως ξέρετε, επέδωσε
διακοίνωση στο Γερµανό Υφυπουργό Εξωτερικών µε την οποία
ετίθετο µε αναλυτικό και τεκµηριωµένο νοµικά τρόπο το ζήτηµα
του κατοχικού δανείου και εν γένει της διεθνούς ευθύνης της
Γερµανίας.

Μετά από την ενέργεια αυτή, το 1997 ο τότε Πρόεδρος της
Βουλής των Ελλήνων, ο παριστάµενος Απόστολος Κακλαµάνης,
επισκεπτόµενος τη Βόννη -ακόµη Πρωτεύουσα της Οµοσπονδια-
κής Δηµοκρατίας της Γερµανίας- έθεσε στον τότε Υπουργό Εξω-
τερικών και Αντικαγκελάριο κ. Κίνκελ το ζήτηµα των πολεµικών
αποζηµιώσεων και του κατοχικού δανείου µαζί µε πολλά άλλα θέ-
µατα.

Το 1998ο τότε Έλληνας Πρέσβης και µετέπειτα Γενικός Γραµ-
µατέας της Προεδρίας της Δηµοκρατίας κ. Αιλιανός έθεσε το ζή-
τηµα αυτό στον Γενικό Διευθυντή Πολιτικών Υποθέσεων του
Υπουργείου Εξωτερικών της Γερµανίας τον κ. Χόρστµαν. 

Η κορυφαία στιγµή ήταν όταν το 2000, κατά την επίσηµη επί-
σκεψη του τότε Προέδρου της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της
Γερµανίας Ράου, ο Έλληνας Πρόεδρος της Δηµοκρατίας Κω-
στής Στεφανόπουλος µε την έγκριση και την προσυπογραφή της
τότε ελληνικής κυβέρνησης, όπως προβλέπει το Σύνταγµά µας,
έθεσε µε τον επισηµότερο δυνατό τρόπο το ζήτηµα στο Γερµανό
οµόλογό του. Αυτό επανελήφθη λίγες µέρες αργότερα σε συ-
νάντηση των Υπουργών Εξωτερικών των δύο χωρών στο πλαίσιο
του Συµβουλίου Γενικών Υποθέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Πρέπει δε να σας πω ότι µετά απ’ όλα αυτά, η κορυφαία πολι-
τική και ταυτόχρονα νοµική ενέργεια που έγινε ήταν η απόφαση
της τελευταίας κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ να παρέµβει η Ελληνική
Δηµοκρατία στη δίκη που ανοίχθηκε στο Διεθνές Δικαστήριο της
Χάγης µε πρωτοβουλία της Γερµανίας, η οποία ζήτησε από το
Διεθνές Δικαστήριο να υψώσει φραγµό στη διεθνή της ευθύνη -
δικονοµικό φραγµό- επικαλούµενη τη διεθνή ασυλία του κρά-
τους, δηλαδή την ετεροδικία της Γερµανίας ενώπιον οποιουδή-
ποτε δικαστηρίου άλλου κράτους. Η Γερµανία τότε εστράφη
κατά της Ιταλίας γιατί τα ιταλικά δικαστήρια και εν τέλει ο ιταλι-
κός Άρειος Πάγος ήταν αυτός που είχε καταστήσει αµετάκλητες
και εκτελεστές ιταλικές δικαστικές αποφάσεις κατά περιουσια-
κών στοιχείων του γερµανικού δηµοσίου επί ιταλικού εδάφους
για αποζηµιώσεις ιδιωτών που εβλάβησαν ως θύµατα της ναζι-
στικής θηριωδίας στο Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, αλλά ο ιταλικός
Άρειος Πάγος είχε θεωρήσει εκτελεστές και τις αποφάσεις των
ελληνικών δικαστηρίων για την υπόθεση του Διστόµου, οι οποίες
είχαν εκδοθεί µετά από τη γνωστή ιστορική πρωτοβουλία του αεί-
µνηστου Γιάννη Σταµούλη, πρώην Ευρωβουλευτή του ΠΑΣΟΚ
και πρώην Νοµάρχη Βοιωτίας, στα όρια του νοµού του οποίου
βρίσκεται το µαρτυρικό Δίστοµο.

Όταν λοιπόν η Γερµανία πήρε την πρωτοβουλία να θέσει το
θέµα στο υψηλότερο δυνατό επίπεδο της διεθνούς δικαιοσύνης,
στη Χάγη, η Κυβέρνησή µας αποφάσισε η Ελλάδα να παρέµβει
ως µη διάδικος στη δίκη αυτή, υποστηρίζοντας ότι η Γερµανία
δεν έχει κρατική ασυλία, ετεροδικία, δηλαδή υποστηρίζοντας τις
θέσεις της Ιταλίας, η οποία ήταν ταυτόχρονα θύτης κατά τη διάρ-
κεια του φασισµού και θύµα µετά την πτώση του Μουσολίνι. Άρα
είχε πάρα πολύ µεγάλη σηµασία η απόφασή µας να παρέµβουµε
ως απόφαση πολιτική και ως πράξη δικονοµική, διότι θα είχαµε
πια µία απόφαση του Διεθνούς Δικαστηρίου της Χάγης για το δι-
κονοµικό πλαίσιο µέσα στο οποίο µπορούν να κινηθούν τα ζητή-
µατα που αφορούν όχι µόνο ιδιώτες που υπέστησαν βλάβη και
ζητούν αποζηµίωση, αλλά και κράτη κατά άλλου κράτους, ενώ-
πιον των δικών τους δικαστηρίων ή άλλων εθνικών δικαστηρίων.

Επειδή έχω ακούσει πολλά για τη στάση µας σε σχέση µε τη
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Γερµανία κατά τη διάρκεια της κρίσης και κατά τη διάρκεια επί-
πονων και επικίνδυνων διαπραγµατεύσεων για την πορεία του
τόπου µας, θέλω να σας πω ότι όλες οι κρίσιµες διαδικαστικές
φάσεις αυτής της υπόθεσης στη Χάγη, δηλαδή η αποδοχή της
παρέµβασής µας ως παραδεκτής, κάτι που σπανίζει στο Διεθνές
Δίκαιο, η υποβολή των γραπτών µας παρατηρήσεων και η ακρο-
αµατική διαδικασία, διεξήχθησαν µεταξύ Ιουλίου του 2011 και
Φεβρουαρίου του 2012, που εκδόθηκε η περιβόητη απόφαση της
3ης Φεβρουαρίου του 2012 του Διεθνούς Δικαστηρίου της Χάγης,
δηλαδή τους µήνες που συνέβαινε να είµαι Υπουργός των Οικο-
νοµικών και να έχουµε τη σκληρότερη διαπραγµάτευση για το
δεύτερο πρόγραµµα στήριξης της ελληνικής οικονοµίας, για το
µεγάλο δάνειο µε πολύ ευνοϊκότερους όρους και για το κούρεµα
του ελληνικού δηµόσιου χρέους, το µεγαλύτερο που έχει γίνει
διεθνώς. Στις 3 Φεβρουαρίου εκδόθηκε η απόφαση της Χάγης,
στις 21 Φεβρουαρίου διεξήχθη το κρίσιµο Eurogroup για την έγ-
κριση του προγράµµατος, στις 9 Μαρτίου έγινε το κούρεµα του
χρέους. 

Στη διάρκεια αυτών των δύσκολων µηνών είχαµε και υποδεί-
ξεις και πιέσεις και, ενώ ήταν ανοικτή η εκκρεµοδικία αυτή, δια-
πραγµατευόµασταν για το περιβόητο µνηµόνιο και τίποτα δεν
µας έκαµψε να κάνουµε την πιο µεγάλη, ανοικτή, επίσηµη πολι-
τική και νοµική σύγκρουση µε τη Γερµανία, θέτοντας το ζήτηµα
στο υψηλότερο και επισηµότερο επίπεδο.

Άρα ποιος µπορεί να πει ότι τα θέµατα αυτά έχουν µείνει έτσι,
κάτι το οποίο είναι ιστορικά ανακριβές; Και τα καταγράφουµε
αυτά, γιατί πρέπει η Βουλή των Ελλήνων, αλλά ιδίως η διεθνής
κοινότητα και οι φίλοι και σύµµαχοι και εταίροι µας Γερµανοί να
θυµηθούν -και όσοι δεν τα έχουν ξανακούσει να µάθουν- τι είναι
αυτό που έχει συµβεί. 

Είµαι ευχαριστηµένος από τον τρόπο µε τον οποίο διαχρονικά
οι ελληνικές κυβερνήσεις χειρίστηκαν το ζήτηµα αυτό; Όχι. Θα
έπρεπε να είναι πολύ πιο επίµονη, πιεστική, συστηµατική η θέση
του ζητήµατος αυτού. Αλλά τα ζητήµατα έχουν τεθεί και βεβαίως
έχουν διακοπεί κάθε είδους προθεσµίες και δεν µπορεί κανείς να
προβάλει ισχυρισµό για αποδυνάµωση του δικαιώµατος που έχει
η Ελλάδα.

Τιµώ και εγώ το ήθος και την επαγγελµατική ικανότητα των
στελεχών του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, που υπό τον
Γενικό Διευθυντή τους κ. Καρακούση συνέλεξαν στοιχεία και
υπέβαλαν την έκθεση αυτή. Δεν συµφωνώ µε το χαρακτηρισµό
της έκθεσης αυτής ως εµπιστευτικής ή απόρρητης. Συµφωνώ µε
την πρόταση του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ να λάβουν γνώση τα
κόµµατα. 

Μπορώ να σας πω ότι είναι κι αυτό µεγάλο λάθος, να λέει κα-
νείς ότι υπήρχαν στοιχεία που δεν τα γνωρίζαµε και άρα ατεκµη-
ρίωτα θέσαµε τα θέµατα, όταν τα θέταµε. Όχι, όλα είναι γνωστά.
Οι υπηρεσιακοί φάκελοι του Υπουργείου Εξωτερικών, οι τρέχον-
τες, έχουν περισσότερα στοιχεία –είµαι βέβαιος- από την έκθεση
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. Γιατί και το Υπουργείο
Εξωτερικών και η Τράπεζα της Ελλάδος έχουν λόγω της αρµο-
διότητάς τους χειριστεί από πολύ πιο κοντά και πολύ πιο πρό-
σφατα απ’ ότι η περίοδος της Κατοχής τα θέµατα αυτά. Είναι όλα
γνωστά.

Συµφωνώ µε την παραποµπή του θέµατος στο Νοµικό Συµβού-
λιο του Κράτους µε την έννοια ότι χρειαζόµαστε πρόσθετη και
επίκαιρη τεκµηρίωση κι είναι απολύτως αναγκαίο να συγκροτηθεί
οµάδα εργασίας µε τη συµµετοχή και του Νοµικού Συµβουλίου
του κράτους και του Υπουργείου Εξωτερικών και του Υπουργείου
των Οικονοµικών και της Τράπεζας της Ελλάδος και ειδικών επι-
στηµόνων σε θέµατα Διεθνούς Δικαίου, σε θέµατα χρηµατοοικο-
νοµικά και ιστορικών, οι οποίοι θα παρουσιάσουν την επίκαιρη
και ολοκληρωµένη τεκµηρίωση και όχι την πρώτη, αλλά µια νεό-
τερη και επικαιροποιηµένη τεκµηρίωση. 

Συµφωνώ επίσης –το θεωρώ αυτονόητο- πως πρέπει υπό τον
Μανώλη Γλέζο να ενηµερωθεί η Εθνική Επιτροπή Για Τη Διεκδί-
κηση Των Πολεµικών Αποζηµιώσεων Από Τη Γερµανία αλλά και
όλος ο ελληνικός λαός, γιατί δεν κινούµαστε κρυφά. Για µένα
είναι αυτονόητο ότι πρέπει να συγκροτηθεί και διακοµµατική επι-
τροπή. 

Χαίροµαι, γιατί ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ αντιλαµβάνεται στο

θέµα αυτό τη σηµασία του συνταγµατικού τόξου και αποδέχεται
την πρότασή µας σε σχέση µε τη συνεργασία των κοινοβουλευ-
τικών δυνάµεων που ανήκουν στο συνταγµατικό τόξο και που
πρέπει να έχουν αίσθηση ενότητας και συνείδηση κινδύνου και
υποχρέωση συσπείρωσης, προκειµένου να προστατέψουµε τη
δηµοκρατία και την εθνική µας ενότητα.

Για να γίνει αυτό χρειάζεται σοβαρότητα, αλήθεια, ειλικρίνεια
και συνέπεια. Υπό την έννοια αυτή -και επειδή η Γερµανία ειδικά
για το κατοχικό δάνειο έχει προβεί σε πράξεις αναγνώρισης και
έναρξης εξόφλησης- πρέπει να σηµειώσουµε ότι ειδικά για το
θέµα αυτό του κατοχικού δανείου που έχει την ιδιοµορφία του,
έχουµε και πρόσθετα επιχειρήµατα καθώς ο διακανονισµός
εξαρχής υπερέβαινε τα συνήθη έξοδα κατοχής, άρα υπερβαίνει
και το ζήτηµα των πολεµικών αποζηµιώσεων και το ζήτηµα της
αποζηµίωσης ιδιωτών για βλάβες που υπέστησαν. 

Βεβαίως µε τη Γερµανία είµαστε φίλοι, εταίροι και σύµµαχοι
µακράς πνοής και δεν έχουµε τίποτα το εχθρικό. Δεν τα θυµού-
µαστε αυτά σήµερα, λόγω της κρίσης ή ως αντιστάθµισµα, για
να µην είµαστε συνεπείς στους µεγάλους στόχους της δηµοσιο-
νοµικής και διαρθρωτικής προσαρµογής. 

Βεβαίως και θα είµαστε συνεπείς, γιατί η ελληνική οικονοµία
πρέπει να αναπνεύσει. Η Ελλάδα πρέπει να ξανακατακτήσει την
αυτοδυναµία της και την ισοτιµία της µέσα στην Ευρώπη. Δεν
είναι αντιστάθµισµα ή αντάλλαγµα σε σχέση µε το πρόγραµµα
προσαρµογής η συζήτηση για τις ιστορικές και διεθνείς υποχρε-
ώσεις της Γερµανίας απέναντι στην Ελλάδα. Κάθε άλλο. 

Είναι όµως επίσης λάθος να λέει κανείς ότι αυτό που έγινε µε
τη Γερµανία το 1953, µε την άφεση του γερµανικού δηµόσιου
χρέους, δεν το διεκδίκησε, δεν το πέτυχε η Ελλάδα. Η Ελλάδα
έχει πετύχει ως τώρα µείωση του δηµόσιου χρέους της κατά 130
δισεκατοµµύρια, δηλαδή κατά εξήντα πέντε ποσοστιαίες µονά-
δες του ΑΕΠ. Είναι η µεγαλύτερη µείωση που έχει γίνει διεθνώς.
Θέλετε από τη µείωση να αφαιρέσω το κόστος ανακεφαλαιοποί-
ησης των τραπεζών που αφορά στο PSI, όχι τα κακά δάνεια της
«BLACKROCK»; Τα αφαιρώ. Θέλετε να αφαιρέσω και τη µείωση
του  χαρτοφυλακίου των ταµείων; Είπα προχθές στην αρµόδια
Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων πώς λειτουργεί και πώς λει-
τούργησε. Την αφαιρώ. Πάλι η µείωση είναι πενήντα ποσοστιαίες
µονάδες του ΑΕΠ. Πάλι είναι η µεγαλύτερη διεθνώς. Και επίκειται
η περαιτέρω µείωση του χρέους, η υπεσχηµένη από το Ευρω-
παϊκό Συµβούλιο και το Eurogroup, µε κριτήριο την επίτευξη
πρωτογενούς πλεονάσµατος. 

Γιατί θεωρούµε ότι τώρα είναι εφικτή και η µείωση του ΦΠΑ
και η επανεξέταση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέ-
λαιο θέρµανσης; Έτσι; Επειδή βγήκε η τρόικα την περασµένη
Δευτέρα και είπε ότι είναι 6% το πραγµατικό δηµοσιονοµικό έλ-
λειµµα της Ελλάδας το 2012. Τυπικά λογιστικά είναι 10%, επειδή
καταγράφεται η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. Το πραγµα-
τικό έλλειµµα είναι 6%. Είναι µια εντυπωσιακή µείωση από το
15,7% χάριν στις θυσίες του ελληνικού λαού, αλλά και χάριν στις
δικές µας πολιτικές θυσίες και το κόστος. 

Όταν έχουµε βρει τρόπο να απορροφηθεί το δηµοσιονοµικό
κενό µέχρι το τέλος του προγράµµατος και έχουµε συµφωνήσει
στο συνολικό στόχο για τα έσοδα από έµµεσους φόρους, δεν
µπορούµε να θέσουµε τα ζητήµατα αυτά; Κορυφαίο είναι το ζή-
τηµα της περαιτέρω µείωσης του χρέους που δεν το θέτουµε
εµείς. Το θέτουν οι εταίροι µας, δηλαδή, ο διεθνής δηµόσιος το-
µέας τον οποίο και αφορά το ζήτηµα αυτό. 

Θέλω όµως να απευθυνθώ στους εταίρους µας, Γερµανούς
και άλλους και στη διεθνή κοινότητα, για να θυµίσω κάτι που δεν
το είπαµε ως τώρα. Η Ελλάδα ιστορικά, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, δεν συσσώρευσε ποτέ πλεόνασµα τεχνητό ούτε από
αποικίες ούτε από πολέµους, σε αντίθεση µε ό,τι συµβαίνει µε
άλλες ευρωπαϊκές χώρες ίδιου µεγέθους µε την Ελλάδα, όχι
µόνο µεγάλες. 

Η Ελλάδα είναι πάντα από την ίδρυση του ελληνικού κράτους,
θύµα διεθνοπολιτικών συσχετισµών και καταστάσεων: ο εθνικός
διχασµός, η Μικρασιατική Καταστροφή, ο ελληνοϊταλικός πόλε-
µος, η γερµανική επίθεση, η τριπλή Κατοχή, ο Εµφύλιος Πόλε-
µος, ως πρώτη πράξη του Ψυχρού Πολέµου. Και όλα αυτά
βεβαίως έχουν επηρεάσει το µεταπολεµικό µοντέλο ανάπτυξης.
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Αφορούν τα ιστορικά θεµέλια της ανταγωνιστικότητας, την υστέ-
ρηση στις  υποδοµές, το µικρό και µεσαίο µέγεθος επιχειρήσεων,
το υπερβολικά µεγάλο µέγεθος αυτό-απασχόλησης, τη µετανά-
στευση. 

Άρα η διεκδίκηση των αποζηµιώσεων και της αποπληρωµής
του δανείου δεν εφάπτεται µε την δηµοσιονοµική κρίση και το
πρόγραµµα προσαρµογής ούτε υποκαθιστά τους στόχους αυ-
τούς. Αλλά θέλει καθαρά λόγια ως προς το τι και πώς θα κά-
νουµε. Δεν αντιλαµβάνοµαι τι σηµαίνει «θα δηµιουργήσουµε
διεθνές κίνηµα αλληλεγγύης».  Δεν πρόκειται για την επιστροφή
των µαρµάρων του Παρθενώνα. Πρόκειται για πολύ συγκεκρι-
µένα σκληρά πράγµατα, που αφορούν διµερείς διακρατικές σχέ-
σεις και το Διεθνές Δίκαιο άµεσα. 

Το ζήτηµα λοιπόν έχει τεθεί και πρέπει να ξανατεθεί, όπως
προβλέπει το Διεθνές Δίκαιο, πολιτικά και διπλωµατικά σε διµερή
βάση, µε ευθύ και πλήρως τεκµηριωµένο τρόπο µεταξύ εταίρων,
φίλων και συµµάχων. 

Δεν µπορούµε να αφήσουµε το ζήτηµα να υφέρπει σε µία γε-
νική πολιτική συζήτηση, γιατί αυτό θα υπονοµεύει τις ελληνογερ-
µανικές σχέσεις. Θα δηµιουργεί δε στη συνείδηση του ελληνικού
λαού ένα ακόµη αίσθηµα διεθνούς αδικίας, θα τροφοδοτεί µια
συνωµοσιολογική θεώρηση της ελληνικής ιστορίας και της ελλη-
νικής πολιτικής ζωής και θα επιτρέπει ανέξοδες επιδείξεις υπερ-
πατριωτισµού, που τροφοδοτούν τις αντιδηµοκρατικές επιλογές
και συµπεριφορές.

Όχι. Θα τεκµηριώσουµε τη θέση µας και θα τη θέσουµε, όπως
προβλέπει το Διεθνές Δίκαιο, µε καλή πίστη µεταξύ φίλων, συµ-
µάχων και εταίρων που έχουν στρατηγική προοπτική. Η άρνηση
αποδοχής των θέσεών µας συνιστά διεθνή διαφορά κατά το Διε-
θνές Δίκαιο. Ξέρουµε τι έχει πει η Χάγη, η οποία ζήτησε από τα
διάδικα µέρη, Γερµανία και Ιταλία, να προβούν σε πολιτική και
διπλωµατική διαβούλευση, όπως προβλέπει ο Καταστατικός Χάρ-
της του ΟΗΕ.

Και αυτό που θα µας πει το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους,
η Ειδική Νοµική Υπηρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών, η επι-
στηµονική κοινότητα που ασχολείται µε τα θέµατα αυτά, µε βάση
και την αξιολόγηση της νοµολογίας του Διεθνούς Δικαστηρίου
και της νοµολογίας του Στρασβούργου του Ευρωπαϊκού Δικα-
στηρίου των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, που και αυτό έχει απο-
φανθεί όχι ευνοϊκά γι’ αυτούς που διεκδικούν τις αποζηµιώσεις,
δυστυχώς, είναι σε ποιο forum και µε ποιον τρόπο πρέπει να τεθεί
το ζήτηµα αυτό, γιατί εφόσον τα ζητήµατα υπάρχουν και εφόσον
οι καλοί λογαριασµοί κάνουν τους καλούς φίλους, πρέπει και
εµείς να κινηθούµε έτσι, όπως κινηθήκαµε και το 2011 µε την πα-
ρέµβασή µας στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης, όταν η χώρα
από πλευράς δηµοσιονοµικής κρίσης και αναγκών δανειοδότη-
σης, ήταν σε πολύ χειρότερο σηµείο, από ό,τι είναι σήµερα, που
έχουµε διανύσει το συντριπτικά µεγαλύτερο µέρος αυτής της
επώδυνης διαδροµής.

Άρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να λέµε την αλήθεια, να εί-
µαστε ακριβείς, να µην διατυπώνουµε ανακριβείς ισχυρισµούς
που υπονοµεύουν ιστορικά, πολιτικά και νοµικά τη θέση της
χώρας. Αυτό που λέµε περί εθνικής ενότητας, να το εννοούµε
στην πράξη και να κάνουµε αυτά που πρέπει µε επαγγελµατισµό
και συνέπεια και µε αίσθηση του πλαισίου µέσα στο οποίο κινείται
η χώρα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας και

του ΠΑΣΟΚ) 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος  Ι. Μεϊµαράκης): Ο Ανα-

πληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα στο
πλαίσιο της διαδικασίας του κοινοβουλευτικού ελέγχου ένα ζή-
τηµα µε σηµαντικές ανθρωπιστικές, εθνικές, οικονοµικές, κοινω-
νικές και ιστορικές παραµέτρους, ένα ζήτηµα που συχνά
τοποθετείται στο επίκεντρο του δηµόσιου διαλόγου, χωρίς όµως,
πάντα να προσεγγίζεται στην πραγµατική του, στη ρεαλιστική
του διάσταση. 

Αντιθέτως, θα έλεγα, συχνά η ουσία του γίνεται βορά στο λαϊ-
κισµό. Και δεν αναφέροµαι στις σηµερινές τοποθετήσεις των συ-

ναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ, που ήταν εξαιρετικά υπεύθυνες. Τώρα
είναι καιρός να αποφύγουµε τέτοιες ατραπούς. Οφείλουµε να
προσεγγίσουµε το θέµα των γερµανικών αποζηµιώσεων µε την
προσήκουσα σοβαρότητα και βεβαίως πάντοτε στο υφιστάµενο
θεσµικό πλαίσιο, να το προσεγγίσουµε µε την υπευθυνότητα, τη
µεθοδικότητα, τη σοβαρότητα, τη διορατικότητα που αρµόζει σε
ένα σοβαρό κράτος, όπως είναι η Ελλάδα και σε ένα έθνος, όπως
είναι των Ελλήνων.

Στη σηµερινή τοποθέτηση θα σταθώ στα δεδοµένα και στο
έργο που επιτελέστηκε επί του θέµατος κατά την τελευταία πε-
ρίοδο, κατά τους τελευταίους οκτώ µήνες στο Υπουργείο Οικο-
νοµικών και πιο συγκεκριµένα στο Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους, όχι µε ξύλινο λόγο αλλά µε έργα, όπως ζήτησε ο κ. Γλέ-
ζος, µε ακρίβεια, µε σοβαρότητα, µε συνέπεια, όπως ζήτησε ο
Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι είναι κοινός τόπος
όλων µας µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, ότι θεµελιώδες χρέος
κάθε κράτους είναι να φυλάσσει σε σύγχρονες συνθήκες το ιστο-
ρικό υλικό του, να τεκµηριώνει την προβολή των θέσεών του και
τη διεκδίκηση των αιτηµάτων του. Κι αυτό διότι διεκδικήσεις εθνι-
κών δικαίων γίνονται µόνο µε τεκµηρίωση και εθνική βούληση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ)

Σε αυτό το πλαίσιο λογικής και προσέγγισης του ζητήµατος,
µε απόφασή µας στις 10 Σεπτεµβρίου του 2012, συστάθηκε
οµάδα εργασίας για την έρευνα των αρχείων του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους, σχετικά µε το θέµα των γερµανικών απο-
ζηµιώσεων. Το έργο της οµάδας εργασίας ήταν η έρευνα των
αρχείων του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους για το θέµα των
γερµανικών αποζηµιώσεων, ενώ µε απόφαση του συντονιστή
µπορούσαν να δηµιουργηθούν υποοµάδες εργασίας, αποτελού-
µενες από υπαλλήλους του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους,
καθώς και από οιονδήποτε η συµµετοχή του οποίου κρινόταν
απαραίτητη για τη διεκπεραίωση του έργου της οµάδας.

Αρχική ηµεροµηνία για την παράδοση του έργου προβλεπόταν
η 31η Δεκεµβρίου του 2012. Με απόφαση του προϊσταµένου της
Γενικής Διεύθυνσης Θησαυροφυλακίου και Προϋπολογισµού, ως
συντονιστή της οµάδας εργασίας, στις 18 Σεπτεµβρίου 2012 συ-
στάθηκε και συγκροτήθηκε υποοµάδα εργασίας. Το έργο της
υποοµάδας ήταν η αναζήτηση στο αρχείο του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους υλικού, σχετικά µε το θέµα των γερµανικών
αποζηµιώσεων, η καταγραφή σε ηλεκτρονικό αρχείο των ευρη-
µάτων και η εκ νέου αρχειοθέτηση.

Στο σηµείο αυτό πρέπει να σηµειωθεί ότι επρόκειτο για µία δια-
δικασία που δεν ήταν εύκολη, καθώς υπήρχαν σηµαντικές, πολ-
λαπλές δυσκολίες. Υπήρξαν δυσκολίες τόσο λόγω της
παρέλευσης µεγάλου χρονικού διαστήµατος –περίπου εβδο-
µήντα ετών- όσο και της αναδιοργάνωσης των τότε εµπλεκόµε-
νων υπηρεσιών. 

Το σχετικό αρχειακό υλικό δεν ήταν συγκεντρωµένο σε έναν
ενιαίο χώρο, ουδέποτε είχε ταξινοµηθεί και ούτε φυσικά είχε γίνει
προσπάθεια ψηφιοποίησής του για την καλύτερη προστασία του
από το χρόνο και από τη φθορά. Επίσης υπήρχαν επιµέρους αρ-
χεία σε άλλες διευθύνσεις και σε άλλες κτηριακές εγκαταστάσεις. 

Με έγγραφο του προϊσταµένου της Γενικής Διεύθυνσης Θη-
σαυροφυλακίου και Προϋπολογισµού στις 30 Νοεµβρίου του
2012, ζητήθηκε παράταση στην ορισθείσα ηµεροµηνία παράδο-
σης του έργου µέχρι τις 8 Μαρτίου του 2013, λόγω του αρκετά
µεγάλου όγκου του αρχειακού υλικού που έπρεπε να συγκεντρω-
θεί.

Σκοπός του εν λόγω αιτήµατος ήταν η επίτευξη του βέλτιστου
δυνατού αποτελέσµατος εκ µέρους της οµάδας εργασίας. Στο
αίτηµα αυτό ανταποκριθήκαµε µε απόφασή µας στις 19 Δεκεµ-
βρίου του 2012 και αφού παραδόθηκε σχετική ενδιάµεση έκθεση,
χορηγήθηκε η αιτούµενη παράταση στην ηµεροµηνία παράδο-
σης του τελικού έργου.

Σύµφωνα λοιπόν µε το ορισµένο χρονοδιάγραµµα, η οµάδα
εργασίας υπό την αρωγή της υποοµάδας ολοκλήρωσε το έργο
της. Ολοκλήρωσε για πρώτη φορά -το επαναλαµβάνω, για πρώτη
φορά- µετά από περίπου εβδοµήντα χρόνια, την τακτοποίηση και
καταγραφή του αρχειακού υλικού του Γενικού Λογιστηρίου του
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Κράτους, που σχετίζεται µε τις γερµανικές αποζηµιώσεις. 
Ειδικότερα, πραγµατοποιήθηκε: Πρώτον, συγκέντρωση του

σχετικού αρχειακού υλικού σε χώρο του κεντρικού κτηρίου του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους όπου φυλάσσεται διακριτά. 

Δεύτερον, ταξινόµηση των φακέλων του αρχείου κατά κατη-
γορία.

Τρίτον, ηλεκτρονική συνοπτική απεικόνιση του καταγεγραµµέ-
νου αρχειακού υλικού.

Τέταρτον, καταγραφή επτακοσίων εξήντα ενός τόµων αρχει-
ακού υλικού.

Το παραδοθέν πόρισµα της οµάδας εργασίας χαρακτηρίστηκε
από την ίδια την επιτροπή ως απόρρητο και αυτό, γιατί πρόκειται,
σύµφωνα µε την επιτροπή, για υλικό που περιέχει πληροφορίες
πρωτογενούς έρευνας µε υψηλό ανθρωπιστικό, ιστορικό, οικο-
νοµικό, πολιτικό και εθνικό ενδιαφέρον και το οποίο συνιστά ερ-
γαλείο προς αξιοποίηση στο ευρύτερο πλαίσιο των αξιώσεων της
χώρας.

Σε συνέχεια και σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην κείµενη
νοµοθεσία, το πόρισµα παραδόθηκε, όπως γνωρίζετε, άµεσα στο
Υπουργείο Εξωτερικών, το οποίο εκ του υφιστάµενου θεσµικού
πλαισίου έχει την ευθύνη αξιολόγησης όλων των δεδοµένων και
των παραµέτρων για την αξιοποίησή του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους ολοκλήρωσε το έργο που του αντιστοιχούσε και θα µου επι-
τρέψετε να πω ότι το ολοκλήρωσε µε επιτυχία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Το λόγο έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Χρήστος
Παππάς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα αναλώσω το
χρόνο µου, αναφερόµενος στις ύβρεις του κ. Τσίπρα. Έχει κα-
ταστεί γνωστός πλέον ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης. Από την κατάργηση και τη µονοµερή καταγγελία του
µνηµονίου πέρασε µε µια «κοµανέτσιο» πολιτική κυβίστηση στην
αναστολή του µνηµονίου και έπεται συνέχεια βέβαια όσο πλησιά-
ζουν οι εκλογές. Αποκαλύπτεται λοιπόν στα µάτια του ελληνικού
λαού το συνονθύλευµα του αριστερού –ερωτώ: του αριστερού;-
κόµµατος του ΣΥΡΙΖΑ – Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο. Λίγη σεµνό-
τητα, προαλειφόµενε κύριε Πρωθυπουργέ!

Κυρίες και κύριοι, εθνικό είναι ό,τι το αληθές. Και αληθές είναι
ότι η Ελλάδα υπέστη πολλαπλές αφαιµάξεις κατά τη διάρκεια
της Κατοχής, µεγάλες ανθρώπινες απώλειες και υλικές κατα-
στροφές, ενώ ολόκληρος ο ελληνικός λαός γνώρισε την πείνα
και τη δυστυχία. Μειώθηκε δραµατικά η γεωργική παραγωγή και
το µεγαλύτερο τµήµα της δεσµεύτηκε από τις κατοχικές αρχές,
για να επισιτιστούν τα στρατεύµατα κατοχής και όχι µόνο τα
εντός του ελληνικού εδάφους, αλλά για να τροφοδοτηθούν µε
κρέας, λαχανικά, κ.λπ., τα εκστρατευτικά σώµατα των Γερµανών
στη Βόρειο Αφρική και αλλού. Παράλληλα, οι υλικές καταστρο-
φές υπήρξαν τεράστιες τόσο σε εγκαταστάσεις υποδοµής όσο
και σε συγκοινωνίες.

Για όλες αυτές τις ανθρώπινες και υλικές θυσίες που υποστή-
καµε τότε και που αναγνωρίστηκαν από τη διεθνή κοινή γνώµη
µεταπολεµικά, καθορίστηκαν οι λεγόµενες πολεµικές επανορθώ-
σεις και αποζηµιώσεις. Παρ’ όλα αυτά ουδέποτε ικανοποιήθηκαν
πλήρως και εξακολουθούν να υπάρχουν εκκρεµότητες που δυ-
στυχώς, το µεταπολεµικό γερµανικό κράτος έχει αρνηθεί και εµ-
µένει στην άρνησή του να ρυθµίσει.

Υπάρχει όµως ένα ζήτηµα, από των κατοχικών δανείων, το
οποίο είναι εντελώς διαφορετικό θέµα από τις επανορθώσεις και
τις αποζηµιώσεις και το οποίο λόγω της µορφής του είναι δυνα-
τόν να γίνει άµεσα απαιτητό. Έχουν περάσει εξήντα οκτώ ολό-
κληρα χρόνια από τη λήξη του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου. Δεν
έχουν εξοφληθεί τα κατοχικά δάνεια, οι τίτλοι των οποίων και
απαράγραπτοι είναι και κατά το Διεθνές Δίκαιο ισχύουν και γι’
αυτά δεν χωρεί η παραµικρή αµφισβήτηση.

Το θέµα των αναγκαστικών κατοχικών δανείων θα έπρεπε να
είχε ρυθµιστεί από πολύ καιρό, αλλά οι ελληνικές κυβερνήσεις
επέδειξαν µειοδοτική στάση και µέχρι τώρα δεν το έχουν ξεκά-
θαρα θέσει προς τη γερµανική πλευρά, εν ανάγκη απευθυνόµε-

νες και προς τη διεθνή κοινότητα, κάτι που για εµάς βέβαια, δεν
είναι απαραίτητο. Δεν είναι απαραίτητο να απευθυνθούµε στη
διεθνή κοινότητα, για να πάρουµε πίσω τα χρωστούµενα, να πά-
ρουµε πίσω τα κλεµµένα.

Έχουµε καταγγείλει και πριν από τις τελευταίες εκλογές, ότι
πρόκειται περί ποσού, που σε σηµερινές αξίες υπερβαίνει το µισό
τρισεκατοµµύριο ευρώ, αφού κατά τη λήξη, η συγκεκριµένη
οφειλή ανερχόταν, σε σηµερινά χρήµατα, στα 100 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ.

Είδαµε λοιπόν ότι η ελληνική Κυβέρνηση µε µεγάλη καθυστέ-
ρηση αποφάσισε επιτέλους να ασχοληθεί µε το θέµα αυτό, πλην
όµως, να µου επιτραπεί να πω ότι µειοδοτεί, στηριζοµένη σε λαν-
θασµένους υπολογισµούς, που µειώνουν σηµαντικά το ύψος της
πραγµατικής απαίτησης, για τον απλούστατο λόγο πως δεν κάνει
χρήση της τιµαριθµικής ρήτρας, η οποία υπήρχε στα επίσηµα έγ-
γραφα που εδραιώνουν τα κατοχικά δάνεια. 

Υπάρχουν, κυρίες και κύριοι, διακεκριµένοι Έλληνες αλλά και
ξένοι ιστορικοί που έχουν µελετήσει το θέµα και υποστηρίζουν
ότι τα όσα εµφανίζεται σήµερα να διεκδικεί η ελληνική Κυβέρ-
νηση είναι πολύ κατώτερα της πραγµατικότητας. Ο Δηµοσθένης
Κούκουνας –ιστορικός ο οποίος έχει ασχοληθεί εξειδικευµένα µε
το θέµα και προφανώς έχει στη διάθεσή του αρκετά στοιχεία για
να το στοιχειοθετεί- οµιλεί περί 510 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ενώ
ακόµα κι αυτός ο καθηγητής κ. Χάγκεν Φλάισερ οµιλεί περί 100
δισεκατοµµυρίων. 

Η Κυβέρνηση οφείλει αφ’ ενός µεν, να ζητήσει όσα πραγµα-
τικά δικαιούται η Ελλάδα, εν ανάγκη καλώντας και τους ιστορι-
κούς αυτούς, όλους τους ιστορικούς που έχουν ασχοληθεί µε το
θέµα, να της εξηγήσουν πώς έφτασαν στο συµπέρασµα αυτό,
αφ’ ετέρου δε, να ξεχωρίσει το θέµα των κατοχικών δανείων από
τις επανορθώσεις και τις αποζηµιώσεις. Οπωσδήποτε σε καµµία
περίπτωση δεν θα πρέπει να συµβιβαστεί µε κάποιο ευτελές
ποσό, για να κλείσει οριστικά το θέµα και να ηρεµήσει και ο κ.
Σόιµπλε, που έσπευσε προ ηµερών, να κάνει αυτές τις απαράδε-
κτες δηλώσεις. Γιατί τις έκανε; Γιατί εκείνος γνωρίζει πολύ καλά
ότι το θέµα των κατοχικών δανείων, αυτήν τη στιγµή που µιλάµε,
είναι το ισχυρότερο ελληνικό χαρτί. 

Η Χρυσή Αυγή έχει ξεκάθαρες απόψεις για το ζήτηµα και του
κατοχικού δανείου και των επανορθώσεων. Η επαναφορά του θέ-
µατος από την παρούσα Κυβέρνηση µε τον τρόπο που αυτό έρ-
χεται, δεν µας προξενεί καµµία εµπιστοσύνη ούτε για εµάς
κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Πρώτον, γιατί το τελικό ποσό της διεκδίκησης απέχει πολύ
από την πραγµατικότητα. Είπα για 510 έως 585 δισεκατοµµύρια. 

Δεύτερον, αντί αυτού µαθαίνουµε ότι υπάρχει απόρρητος φά-
κελος για το κατοχικό δάνειο και θα απαιτήσουµε ένα ποσό πολύ
µικρότερο.

Τρίτον, ο απόρρητος φάκελος αυτός –εκεί που θα καταλήξει
τέλος πάντων- µας θυµίζει τον απόρρητο φάκελο της Κύπρου,
δηλαδή δεν πρέπει ο λαός να µάθει για την προδοσία της Κύ-
πρου, όπως δεν πρέπει να µάθει ο ελληνικός λαός πως οι Γερ-
µανοί µας οφείλουν και δεν τους χρωστάµε. 

Τέταρτον -και τελειώνω- η όποια διαχείριση εντελώς διαφορε-
τικών θεµάτων -είπαµε ότι διαφορετικό θέµα είναι οι επανορθώ-
σεις τις οποίες διεκδικούµε, οι αποζηµιώσεις οι ιδιωτικές από τα
κατοχικά δάνεια- και η αναµονή, που ειπώθηκε, της γνωµοδότη-
σης του Νοµικού Συµβουλίου µας δείχνει ότι το θέµα τελικώς
οδηγείται στις καλένδες κι ότι αυτή η Κυβέρνηση, αν δεν το κλεί-
σει µε έναν ευτελή και χυδαίο συµβιβασµό, θα το διαγράψει τε-
λικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µας, κύριε Υπουργέ, να µην έχουµε εµπιστοσύνη

στις διαβεβαιώσεις σας και να είµαστε επιφυλακτικοί, διότι λέ-
γατε κι εσείς, η Κυβέρνησή σας δηλαδή, ότι δεν θα γίνουν νέες
αυξήσεις, ότι δεν θα γίνουν απολύσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Αυτά τώρα είναι
άσχετα. Ευχαριστούµε, κύριε συνάδελφε.
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εγώ σας ευχαριστώ και τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε. 

Λέω το εξής: Για να απαιτήσουµε πραγµατικά αυτά που µας
οφείλουν, θέλουµε εθνική ηγεσία, θέλουµε ανθρώπους µε βού-
ληση, µε θέληση, θέλουµε αυτό που έχουµε ξαναπεί στο Βήµα
αυτό, θέλουµε Μεταξάδες και όχι Σαµαράδες. Θέλουµε ανθρώ-
πους που θα διεκδικήσουν, ανθρώπους που δεν θα έχουν µετα-
τρέψει την Ελλάδα σε ένα θλιβερό προτεκτοράτο σιωνιστών
πλουτοκρατών της Γερµανίδας νεοβαρβάρου κ. Μέρκελ και του
κ. Σόιµπλε, για να ακουστούν κι αυτά τα ονόµατα απ’ αυτήν τη
θέση. Δεν κυβερνά αυτήν τη στιγµή τη Γερµανία ο Χίτλερ. Ο Χίτ-
λερ πέθανε τέτοιο καιρό, το 1945. Να ακουστεί ότι τα διεκδι-
κούµε από τη Μέρκελ και από το Σόιµπλε, από αυτούς στους
οποίους είστε υποτακτικοί! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Το λόγο έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ.
Βασίλειος Καπερνάρος.

Ορίστε, κύριε  συνάδελφε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθή-

σουµε µέσα στο εξάλεπτο που ορίζει ο δυστυχής Κανονισµός
της Βουλής, να συζητήσουµε ένα τόσο ιδιαιτέρως εξάρσιµο
εθνικό θέµα. 

Θα ήθελα να υπενθυµίσω κάτι στον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ,
απευθυνόµενος στα άδεια καθίσµατα του κόµµατός του, που ου-
δείς υπάρχει. Ο ίδιος δε, ήρθε, µίλησε και απήλθε. Δεν είναι τα
µάρµαρα του Παρθενώνα, είναι τα γλυπτά του Παρθενώνα, διότι
οι Άγγλοι δεν βγάζουν µάρµαρα και δεν φτιάχνουν γλυπτά. Γλυ-
πτά φτιάχνουµε εµείς και οι Άγγλοι τα κρατούν.

Απευθυνόµενος στο ΣΥΡΙΖΑ, θα ήθελα να πω ότι νοερώς συ-
νυπογράψαµε την επίκαιρη επερώτησή σας και χειροκρότησε η
µετριότητά µου τόσο τον κ. Μανώλη Γλέζο,  διότι είναι ο Μανώ-
λης Γλέζος, όσο και την κ. Κανελλοπούλου, διότι είναι από τα Κα-
λάβρυτα. Συµφωνούµε λοιπόν, αλλά φοβούµαι, κύριε Γλέζο, ότι
αντλούµε «εις πίθον Δαναΐδων» και αυτό γιατί; Γιατί σας ακού-
σαµε, κύριε Υπουργέ Εξωτερικών, που είπατε και σήµερα ότι,
παρά τις δεκαετίες που έχουν παρέλθει, εξακολουθεί να παρα-
µένει το θέµα ανοικτό. Το είπατε και τις προάλλες. Συµφωνήσαµε
και χαρήκαµε µαζί σας. 

Πλην όµως, έχουµε να αντιµετωπίσουµε µία ιταµότατη συµπε-
ριφορά απέναντι στο πρόσωπό σας θεσµικά και απέναντι βε-
βαίως στο πρόσωπο όλων των Ελλήνων από έναν ανεκδιήγητο
Σόιµπλε, ο οποίος µόνον αυτός τόλµησε από όλους τους Υπουρ-
γούς Εξωτερικών της Γερµανίας να απαντήσει σ’ εσάς θεσµικά
και σ’ εµάς κατ’ επέκτασιν, µε αυτό το ιταµότατο περιεχόµενο:
«Θεωρώ ότι τέτοιες δηλώσεις είναι ανεύθυνες. Πολύ πιο σηµαν-
τικό από το να οδηγούνται οι άνθρωποι στην Ελλάδα σε εσφαλ-
µένη κατεύθυνση θα ήταν, να τους εξηγήσει και να τους
διαφωτίσει κανείς για το δρόµο προς τις µεταρρυθµίσεις και να
τους συνοδεύσει σε αυτήν την πορεία. Σε ό,τι αφορά τις αξιώσεις
για καταβολή αποζηµιώσεων, δεν βλέπω καµµία ελπίδα, γιατί το
ζήτηµα αυτό έχει ξεκαθαριστεί από καιρό».

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Πήρε απάντηση όµως. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Του απαντήσατε ξανά και εµείς
ως Ανεξάρτητοι Έλληνες, του απαντούµε και του επιστρέφουµε
αυτό το ιταµότατο περιεχόµενο της ρήσης του και του λέµε ότι
το γράφουµε στα παλαιότερα των υποδηµάτων µας. Δεν είναι
ικανός ο κύριος αυτός µε αυτόν τον τρόπο να απευθύνεται στον
Έλληνα Υπουργό Εξωτερικών. Και αυτό γιατί; Διότι γνωρίζει και
γνωρίζουν οι Γερµανοί την προσφορά της Ελλάδος στο Β’ Παγ-
κόσµιο Πόλεµο, τη συµπεριφορά της πατρίδος µας, τα εκατον-
τάδες χιλιάδες θύµατά µας και τι προσφέραµε εµείς, για να
περνάνε σήµερα κατ’ αυτήν την έννοια οι Ευρωπαίοι και να διά-
γουν αυτόν το βίο οι Γερµανοί ως Γερµανοί.

Κύριε Υπουργέ, µιας και ο κύριος Υφυπουργός Οικονοµικών
λείπει, θα κάνω άλλη µία αναφορά σε αυτό που είπατε, ότι σή-
µερα δεν πρέπει να ταυτίζουµε τη σηµερινή Γερµανία µε το
πρώην ναζιστικό καθεστώς. Θα σας διαβάσω µία ερώτηση προς
το Υπουργείο Εξωτερικών που έγινε στις 3 Μαρτίου 2011 και θα
σας πω και ποιος έκανε αυτήν την ερώτηση.

«Σύµφωνα µε στοιχεία που έχουν δει το φως της δηµοσιότητας

τον τελευταίο καιρό -περιοδικό «ΕΠΙΚΑΙΡΑ» τεύχος τάδε- οι οφει-
λές της Γερµανίας προς την Ελλάδα από πολεµικές επανορθώ-
σεις και το αναγκαστικό κατοχικό δάνειο διαµορφώνονται στα
162 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου (108 δισεκατοµµύρια ευρώ
οι πολεµικές επανορθώσεις και 54 δισεκατοµµύρια ευρώ το
αναγκαστικό κατοχικό δάνειο). 

Το ζήτηµα του αναγκαστικού κατοχικού δανείου έχει τεθεί δια-
χρονικά από την ελληνική πλευρά. Το 1955 επισηµάνθηκε για
πρώτη φορά ότι, ενώ οι γερµανικές αποζηµιώσεις είχαν αναστα-
λεί, παρά ταύτα, το κατοχικό δάνειο ήταν απαιτητό, αφού επρό-
κειτο για πιστώσεις που θα έπρεπε να εξοφληθούν.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός: Με ποιον τρόπο σκέπτεται η ελ-
ληνική Κυβέρνηση να θέσει υπό δικαιοδοτική κρίση, το ζήτηµα
του αναγκαστικού κατοχικού δανείου; Δεύτερον, σε περίπτωση
θετικής έκβασης θα µπορούσε η Ελλάδα να προβεί σε συµψηφι-
σµό µέρους των οφειλών µε δεδοµένο ότι α) εκκρεµεί η κύρωση
της Σύµβασης Δανειακής Διευκόλυνσης (Βουλή των Ελλήνων)
από 4 Ιουνίου 2010;

β) Σύµφωνα µε το άρθρο 7.1 της Σύµβασης Δανειακής Διευ-
κόλυνσης που υπεγράφη το 2010, οι πληρωµές του δανειολήπτη
καταβάλλονται στο ακέραιο, χωρίς µείωση, λόγω συµψηφισµού
ή ύπαρξης ανταπαίτησης, για όλη τη διάρκεια της πρώτης σύµ-
βασης;». 

Και τελειώνει µε την υπογραφή. 
Ξέρετε ποιος είναι ο ερωτών Βουλευτής στις 3-3-2011; Ο

απελθών -λέω προσκαίρως- κύριος Υφυπουργός, ο κ. Χρήστος
Σταϊκούρας. Οπότε, ερχόµαστε στη ρήση που είπατε σήµερα
εσείς: «Δεν µπορούµε να µπλέκουµε τη σηµερινή δηµοσιονοµική
µας πολιτική µε τις αποζηµιώσεις». 

Ο κ. Σταϊκούρας ζητούσε, εν όψει των δανείων, να ληφθεί υπ’
όψιν το γεγονός, ότι έχουµε τη δυνατότητα -εκκρεµούσης της
κυρώσεως της Συµβάσεως Δανειακής Διευκόλυνσης- να συµψη-
φιστούν τα χρήµατα αυτά, σε σχέση µε τις γερµανικές αποζη-
µιώσεις.

Άρα το θέµα το έχετε θέσει εσείς. Μην απευθύνεστε σε εµάς,
λέγοντας ότι δεν µπορούµε αυτά τα δύο να τα συµπλέξουµε ή
να τα εµπλέξουµε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Απευθυνθήκαµε στον κ. Σόιµπλε, όχι σε εσάς. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Θέλω να πω το εξής επί τροχά-
δην: 

Κύριε Υπουργέ, οι πολεµικές επανορθώσεις είναι διαφορετικό
θέµα από το κατοχικό δάνειο. Το κατοχικό δάνειο είναι ένα τερά-
στιο ποσό. Να µην αναφερθώ αναλυτικά. Είναι όµως, εντελώς
διαφορετικό θέµα από τις επανορθώσεις αυτές που ζητάµε. Το
κατοχικό δάνειο δεν αποτελεί επανορθωτική υποχρέωση της
Γερµανίας προς την Ελλάδα, αλλά συµβατική δανειακή υποχρέ-
ωση. 

Το ερώτηµά µας είναι, «Τι µέλλει γενέσθαι;», ώστε να µην κά-
ναµε αυτές τις επαναληπτικές, τις εξακολουθητικές διαπιστώ-
σεις, ότι το θέµα παραµένει ανοιχτό. Όπως είδατε -και όπως
διαπιστώσαµε όλοι- το θέµα παραµένει ανοιχτό έκτοτε, έκπαλαι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κύριου Βουλευτή)

Πότε θα βάλουµε βάση και θα πούµε ότι, «σήµερα αποφασί-
ζουµε χάριν της εθνικής οµοψυχίας, συναποφασίζουµε…» -µιας
και το θέσατε- «…για την αµετάκλητη απόφαση των ελληνικών
δικαστηρίων όπου το γερµανικό δηµόσιο έχασε την αναίρεσή
του»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συντοµεύετε,
κύριε Βουλευτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Δικαιούµαι ακόµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Απέναντι να κοι-

τάτε, όχι το ρολόι σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δικαιούµαι ακόµα

τρεισήµισι λεπτά σε σχέση µε προηγούµενους προλαλήσαντες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Όχι, όχι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Έχω. Εκτός, αν κατ’ εξαίρεση,

εσείς δίνετε το χρόνο, µε δική σας επιλογή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Να σας αφήσω

µέχρι τα οκτώ λεπτά. Εντάξει. 
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Αν επιλέγετε τα πρόσωπα και
τους χαρίζετε χρόνο, να το πείτε, γιατί δεν προβλέπεται από τον
Κανονισµό της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας παρακαλώ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Αν έχετε την καλοσύνη, µη µε δια-

κόπτετε. Τελειώνω σε δύο λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τι είναι αυτά

που λέτε;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ: … (δεν ακούστηκε).
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Προηγουµένως γιατί δεν διαµαρ-

τυρηθήκατε, κύριε Μπέζα, όταν υπήρχαν εννέα λεπτά πέραν του
χρόνου;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ: Εσείς, µόνος σας φτιάχνετε τον Κανο-
νισµό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας παρακαλώ.
Εγώ θέλω να εφαρµοστεί ο Κανονισµός.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ: … (δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Μπέζα,

σας παρακαλώ.
Κύριε Καπερνάρο, τελειώνετε, αν έχετε την καλοσύνη. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Όσον αφορά την αµετάκλητη

απόφαση του Αρείου Πάγου για την απόφαση της αγωγής που
είχε αναλάβει πράγµατι ο µακαρίτης συνάδελφός µου, ο Γιάννης
Σταµούλης, µην ξεχνάµε ότι συµβάλλει σ’ αυτό και η απόφαση
του Αρείου Πάγου της Ιταλίας. 

Ας αποφασίσουµε -εάν εσείς κρίνετε- τώρα, χάριν της εθνικής
οµοψυχίας, µε εσάς πρωτεργάτη, µε την Κυβέρνησή σας, να ψη-
φίσουµε νόµο, για να µπορέσουµε να δώσουµε εντολή στον
Υπουργό Δικαιοσύνης να κάνει χρήση του άρθρου 923 του Κώ-
δικα Πολιτικής Δικονοµίας, ώστε να υπογράψει -όπως απαιτείται
από τον Κώδικά µας- να αρχίσει η εκτέλεση της αµετάκλητης
απόφασης που έχουµε κατά της περιουσίας του γερµανικού δη-
µοσίου, που κέκτηται στην Ελλάδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κύριου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ολοκληρώστε,
κύριε Βουλευτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Επίσης έχουµε προτείνει και θέ-
λουµε να κάνετε δεκτό -αν εσείς κρίνετε, µε όποια επιχειρηµα-
τολογία κρίνετε ή µε όποια επιχειρηµατολογία αρνείστε, που θα
το απαιτήσουµε- να βάλετε στον προϋπολογισµό και να εγγρά-
ψετε τις διεκδικήσεις αυτές, ως νόµιµες απαιτήσεις του ελληνι-
κού κράτους κατά του γερµανικού κράτους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξάρτητων Ελλήνων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας ευχαρι-

στούµε πολύ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Σας ικανοποιώ τώρα που τελεί-

ωσα, κύριε Μαρκογιαννάκη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Δεν ικανοποι-

είτε εµένα. Τον Κανονισµό ικανοποιείτε. Εγώ δεν έχω κανένα
πρόβληµα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Προηγουµένως σε άλλους οµιλη-
τές, δώσατε τέσσερα - πέντε λεπτά επιπλέον. Σ’ εµένα αρχίσατε
τη χρονική παρατήρηση από το πρώτο λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σε ποιον έδωσα
πέντε λεπτά παραπάνω; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Ο κ. Βενιζέλος πήρε εννέα λεπτά.
Βουλευτής ο κ. Βενιζέλος, Βουλευτής και ο οµιλών! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ο κ. Βενιζέλος
είναι Αρχηγός κόµµατος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Το προβλέπει αυτό ο Κανονισµός,
να µιλάει εννέα λεπτά επιπλέον; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Όλοι οι Αρχηγοί
έχουν µια σχετική διαφορετική µεταχείριση. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Εννέα λεπτά επιπλέον; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ!
Το λόγο έχει ο κ. Κουρουµπλής, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, λίγη ανοχή

σε όλους τους οµιλητές είναι χρήσιµη. Το θέµα είναι τόσο σο-
βαρό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Προφανώς. Γι’
αυτό και αφήνουµε δυο-τρία λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εντάξει, δεν θα χαθεί ο χρό-
νος, κύριε Πρόεδρε. Δεν το συζητάµε κάθε µέρα αυτό το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ,
κύριε Κουρουµπλή. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, κύριοι Υπουργοί, οφείλει ο καθένας µας, ως αντιπρόσωπος
του έθνους, να θέτει την πατρίδα και την κοινωνία πάνω από το
πολιτικό, το κοµµατικό ή το προσωπικό συµφέρον. Σήµερα προ-
σεγγίζουµε ένα, πελώριας σηµασίας, ηθικό, πολιτικό και εθνικό
ζήτηµα, που αφορά τις οφειλές της γερµανοκατοχικής περιόδου
και συγκεκριµένα το γερµανοκατοχικό δάνειο. Σηµειωτέον, θα
πρέπει να ειπωθεί στη διαπασών ότι είµαστε η µόνη χώρα όπου
απαιτήθηκε και επιβλήθηκε να συναφθεί ένα τέτοιο δάνειο, µάλι-
στα σε περίοδο που πεινούσε ο ελληνικός λαός. 

Μιλούµε λοιπόν για τις οφειλές των επανορθώσεων, των απο-
ζηµιώσεων και των θησαυρών. Και είναι πραγµατικά προκλητικό
το γεγονός ότι ο γερµανικός παράγοντας προσπαθεί κατά και-
ρούς, όποτε έστω και µε ψηγµατικό τρόπο τίθεται το θέµα από
ελληνικής πλευράς, να αρνείται αυτές τις υποχρεώσεις, ακόµα
και την επιστροφή των θησαυρών. Στην τελική ανάλυση δεν είναι
κανένα κόστος. Είναι υπόθεση πολιτισµού ανάµεσα σε δυο
χώρες. 

Κύριε Πρόεδρε, πριν από ένα χρόνο -στη Βουλή των Ελλήνων-
για πρώτη φορά, υπήρξε πρωτοβουλία είκοσι οκτώ Βουλευτών.
Και είναι θετικό το γεγονός ότι αυτές οι υπογραφές αφορούν
Βουλευτές όλων των κοµµάτων εκείνης της περιόδου. Όµως δεν
ήταν τριακόσιες οι υπογραφές, κύριε Πρόεδρε. Ήταν είκοσι
οκτώ, γιατί πάρα πολλοί συνάδελφοι δεν είχαν πεισθεί ότι µπορεί
αυτή η υπόθεση να διεκδικηθεί. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Το πολιτικό σύστηµα βεβαίως, πρέπει να αναγνωρίσει κανείς
ότι κατά καιρούς έθετε το θέµα. Ποτέ όµως δεν ετέθη το θέµα σε
επίπεδο διακρατικής διαπραγµάτευσης. Περί αυτού πρόκειται. 

Ωστόσο σπεύδω να αναγνωρίσω ότι καµµία, µα καµµία ελλη-
νική κυβέρνηση δεν παραιτήθηκε απ’ αυτά τα δικαιώµατα. Το
1965 η γερµανική κυβέρνηση υπονοούσε σε συναντήσεις, που
είχε ο τότε Υπουργός Ανδρέας Παπανδρέου, ο οποίος είχε κοµί-
σει επιστολή της κυβέρνησης Γεωργίου Παπανδρέου, αλλά και
ο τότε οικονοµολόγος, ο αείµνηστος Άγγελος Αγγελόπουλος, ότι
το 1958 σε µια σύναψη δανειακής σύµβασης η κυβέρνηση Κα-
ραµανλή είχε παραιτηθεί. Ζήτησε τότε ο Αγγελόπουλος να ανοί-
ξει ο φάκελος. Και ο φάκελος δεν έδειξε κανένα τέτοιο στοιχείο.
Το λέω, γιατί οφείλουµε σ’ αυτά τα ζητήµατα να είµαστε προσε-
κτικοί και υπεύθυνοι απέναντι στην ιστορία και στον τόπο. Μάλι-
στα το επιχείρηµα του Αγγελόπουλου ήταν «πώς λέτε ότι
παραιτήθηκε η κυβέρνηση, όταν µας δώσατε ένα δάνειο µε 6%;»,
γιατί τα διακρατικά δάνεια εκείνη την εποχή είχαν χαµηλότερο
επιτόκιο. 

Το λέω λοιπόν, για να καταγραφεί ότι παραίτηση δεν υπήρξε
ποτέ. Βεβαίως υπήρξε η ρηµατική διακοίνωση του 1955 από την
κυβέρνηση του Ανδρέα Παπανδρέου, η οποία όµως δεν είχε καµ-
µία µετά συνέχεια επί της ουσίας. 

Και ερχόµαστε στην πρωτοβουλία των Βουλευτών για τη σύγ-
κληση για πρώτη φορά, των δυο επιτροπών. Και καλούνται οι
Υπουργοί. Και εκεί καταδεικνύεται η πληµµέλεια που επιδείχθηκε
όλα αυτά τα χρόνια.

Πρέπει να είµαστε ειλικρινείς απέναντι σε αυτά τα ζητήµατα
και να µην ωραιοποιούµε τις καταστάσεις. 

Τι διαπιστώθηκε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ήρθε ο
τότε Υπουργός Οικονοµικών; Διαπιστώθηκε ότι το κράτος δεν
είχε οργανωµένο αρχείο πάνω σε αυτό το ζήτηµα, ότι το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών δεν είχε οργανωµένο αρχείο. 

Είναι πολύ θετικό το γεγονός ότι ανελήφθη η πρωτοβουλία
από τον κ. Σταϊκούρα, να προχωρήσει και να συγκροτήσει αυτήν
την επιτροπή, για να οργανωθεί επιτέλους, για πρώτη φορά, στο
ελληνικό κράτος κάποιο αρχείο. 

Κι εδώ υπάρχει όµως, κύριε Υπουργέ, έλλειµµα, διότι η επι-
τροπή αυτή περιορίστηκε στο αρχείο του Υπουργείου Οικονοµι-
κών. 

Το Υπουργείο Εξωτερικών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει

11196 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ένα πλουσιότατο αρχείο. Και θέλω να χαιρετίσω τη διάθεση των
υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών, οι οποίοι σε όσες επα-
φές είχα κάνει µαζί τους και σε επισκέψεις, έδειξαν πολύ ουσια-
στικό ενδιαφέρον, διότι τα στοιχεία τα οποία εγώ, τουλάχιστον,
βρήκα, ήταν πολύ ουσιαστικά και κρίσιµα. 

Βεβαίως δεν υπήρξε συνεννόηση και µε το αρχείο της Τράπε-
ζας της Ελλάδος. 

Συνεπώς χρειάζεται πράγµατι επανεπικαιροποίηση αυτή η έκ-
θεση, για να µπορέσει να είναι πολύ πιο τεκµηριωµένη. 

Ωστόσο θα ήθελα να τονίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
κάποια υπονοούµενα για παραγραφές αυτών των αδικηµάτων,
δεν έχουν καµµία νοµική βάση, διότι όλοι γνωρίζουµε ότι τα πο-
λεµικά εγκλήµατα δεν παραγράφονται. Ως εκ τούτου, δεν παρα-
γράφονται και αυτά τα οποία συνοδεύουν τα εγκλήµατα, οι
αδικοπραξίες και τα αστικά δικαιώµατα.  

Χαιρετίζουµε λοιπόν την πρωτοβουλία του Υπουργού Εξωτε-
ρικών και τη σαφή τοποθέτησή του και σήµερα και προχθές, ότι
υφίσταται ζήτηµα. Και θεωρώ πως όλοι είµαστε διατεθειµένοι για
µία στρατηγική που θα τεκµηριώνει όλη αυτήν την προσπάθεια
και θα υποστηρίζει πρωτοβουλίες, οι οποίες βεβαίως δεν µπο-
ρούν να περιοριστούν σε κυβερνητικό επίπεδο, γιατί δεν θα είναι
τόσο εύκολο, ως φαίνεται, το ζήτηµα. 

Πρέπει λοιπόν, να συµµετάσχει και η Βουλή των Ελλήνων διά
της κοινοβουλευτικής διπλωµατίας, αξιοποιώντας όλο αυτό το
υλικό, αξιοποιώντας εµπειρογνώµονες που έχουν ασχοληθεί µε
το Διεθνές Δίκαιο και είναι γνώστες του και διεθνών κανόνων,
ώστε να κινητοποιήσουµε θεσµούς ευρωπαϊκούς, παγκόσµιους
και να µπορέσουµε πραγµατικά να αναδείξουµε αυτό το ζήτηµα. 

Πρέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναληφθούν τέτοιου
είδους πρωτοβουλίες, για να αναγκαστεί ο γερµανικός παράγον-
τας να αναγνωρίσει πρώτα την ηθική ευθύνη που έχει απέναντι
σε αυτό το ζήτηµα. 

Παράλληλα, θα πρέπει να συζητήσουµε όλες τις πτυχές των
επιµέρους ζητηµάτων που αφορούν το θέµα αυτό. 

Δεν µπορούν να ισχυρίζονται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι δεν υφίσταται θέµα, όταν η Σύµβαση της Ρώµης, µε το άρθρο
3, ορίζει ρητά ότι υπάρχει υποχρέωση επιστροφής του δανείου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συντοµεύετε,
σας παρακαλώ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν µπορούν να αµφισβη-
τούν, χρησιµοποιώντας το επιχείρηµα ότι κάποια στιγµή η Ελ-
λάδα παραιτήθηκε. Και δεν µας λένε το πότε, πώς, µε ποιο τρόπο
και από ποιους. 

Καταθέτω λοιπόν, µία σειρά εγγράφων για τα Πρακτικά της
Βουλής, κύριε Πρόεδρε, τα οποία είναι χρήσιµα. Πρόκειται για
προσωπικές µου επιστολές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Πιστεύω λοιπόν ότι το Προεδρείο της Βουλής, µέσα από τη
σύγκληση της Ολοµέλειας, πρέπει να συστήσει µια διακοµµατική
επιτροπή, η οποία παράλληλα µε την Κυβέρνηση και θα την ελέγ-
χει και θα τη στηρίζει σε όλες τις αναγκαίες πρωτοβουλίες, προ-
κειµένου να αναδειχθεί, να προβληθεί και να διεκδικηθεί µε τον
πιο τεκµηριωµένο τρόπο αυτή η µεγάλη εθνική υπόθεση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Σπυρίδων Χαλβατζής, για έξι
λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο Υπουργός Εξωτερικών, κ. Αβραµόπουλος δήλωσε ότι το

θέµα είναι ανοικτό. Για άλλη µία φορά η απάντηση παραµένει
ίδια. Μέχρι σήµερα, πολλοί Υπουργοί Εξωτερικών έχουν δώσει
παρόµοιες απαντήσεις. Ωστόσο τακτικά, συγκεκριµένα, ουσια-
στικά µέτρα, ουσιαστικές πρωτοβουλίες, για να διεκδικηθούν οι
οφειλές από την Γερµανία, δεν υπήρξαν. 

Τα ναζιστικά στρατεύµατα λεηλάτησαν, έκλεψαν, δολοφόνη-
σαν, κατέστρεψαν τον ελληνικό λαό. Οι ναζί, οι συνεργάτες τους,
οι τωρινοί υµνητές τους, οι υµνητές του δικτάτορα Μεταξά είναι
καταδικαστέοι στη συνείδηση του ελληνικού λαού διαχρονικά.
Αυτό είναι το πρώτο που ήθελα να σηµειώσω.

Δεύτερον, δεν είναι κάτι καινούργιο η απαίτηση των γερµανι-
κών αποζηµιώσεων, του κατοχικού δανείου, των καταστροφών
των υποδοµών της χώρας και της κλοπής των αρχαιολογικών θη-
σαυρών. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας εδώ και πάνω από
είκοσι χρόνια, έκανε ερωτήσεις, επίκαιρες ερωτήσεις και επερω-
τήσεις. Και σήµερα, µε την ευκαιρία, θέλουµε να καταγγείλουµε
ότι όλες οι µεταπολεµικές κυβερνήσεις δεν έκαναν τίποτα συγ-
κεκριµένο, δεν διεκδίκησαν ουσιαστικά όλες τις προηγούµενες
δεκαετίες από τις γερµανικές κυβερνήσεις αυτά που χρωστάει η
Γερµανία στην Ελλάδα. Και αυτά που χρωστά είναι πολλά και
συγκεκριµένα. Και είναι απαιτητά!

Τρίτον, είναι συγκεκριµένα αυτά τα απαιτητά. Είναι το υποχρε-
ωτικό κατοχικό δάνειο που πήραν οι γερµανικές δυνάµεις κατο-
χής. Οφείλουν, γιατί κατέστρεψαν τις υποδοµές της χώρας.
Οφείλουν αποζηµιώσεις στα θύµατα των θηριωδιών των γερµα-
νικών ναζιστικών στρατευµάτων κατοχής. Οφείλουν να επιστρέ-
ψουν τους αρχαιολογικούς θησαυρούς που έκλεψαν από τα
ελληνικά µουσεία και από τους αρχαιολογικούς χώρους οι ναζί.

Τέταρτον, να θυµηθούµε ότι από το 1959 έγινε µία προσπάθεια
ρύθµισης. Το 1961 υπήρχε ξανά µια αναφορά στο πρόβληµα. Το
1991 αναφέρθηκαν ξανά αυτές οι διεκδικήσεις, οι απαιτήσεις. Το
1993 όµως, που ήταν µια κρίσιµη χρονιά, διάφορες χώρες όπως
η Πολωνία και άλλες, πήραν ένα µέρος των γερµανικών αποζη-
µιώσεων. Από τις ελληνικές κυβερνήσεις δεν είχε γίνει ουσια-
στική προσπάθεια να ανοίξει το θέµα.

Πέµπτον, προηγουµένως ο κ. Βενιζέλος, θέλοντας να καλύψει
όλη αυτήν την περίοδο, µίλησε και είπε ότι έγιναν πάρα πολλές
ενέργειες, ότι υπήρξαν πρωτοβουλίες των κυβερνήσεων του
ΠΑΣΟΚ. Να θυµηθούµε όµως, ότι πριν από κάποιους µήνες, κυ-
βερνητικά στελέχη σε συνεδρίαση στην αίθουσα της Γερουσίας
υποστήριξαν ότι δεν υπάρχει ολοκληρωµένος φάκελος στο
Υπουργείο, σχετικά µε τις ελληνικές απαιτήσεις προς τη Γερµα-
νία και ζήτησαν από όλους όσοι είχαµε τοποθετηθεί εκεί, να δώ-
σουµε στοιχεία. Αυτό, εάν δεν είναι κοροϊδία, αν δεν είναι
πρόκληση, πώς αλλιώς να χαρακτηριστεί;

Εξήντα οκτώ χρόνια από τη συντριβή του φασισµού και δεν
είχε διαµορφωθεί ο φάκελος των απαιτούµενων στοιχείων από
τη χώρα µας για τις απαιτήσεις προς τη Γερµανία. Σήµερα, τώρα,
πρέπει να ξεκινήσει η διαδικασία της διεκδίκησης των οφειλοµέ-
νων.

Η τρικοµµατική Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, του
ΠΑΣΟΚ και της ΔΗΜΑΡ δεν έχει κανένα δικαίωµα να συνεχίζει να
αφήνει αυτό το τεράστιο πρόβληµα των ελληνικών απαιτήσεων
στις ελληνικές καλένδες. 

Έκτο ζήτηµα: Είπε ο κύριος Υπουργός, ότι σήµερα ο ελληνικός
και ο γερµανικός λαός πορεύονται σε αυτό το σπουδαίο οικοδό-
µηµα της δηµοκρατίας, της ελευθερίας, της ανάπτυξης, που
είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση και αγωνίζονται για το κοινό καλό των
δύο λαών. 

Αυτό το οικοδόµηµα, αυτή η Ευρωπαϊκή Ένωση των µονοπω-
λίων, αυτή η πολιτική σωρεύει από τη µία µεριά τεράστια κέρδη
για τα µονοπώλια, για τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους
και από την άλλη, φτώχεια, ανεργία, εξαθλίωση για δεκάδες εκα-
τοµµύρια εργάτες και άλλους εργαζοµένους σε όλες τις χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αυτό το οικοδόµηµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει την ευθύνη
για τις καταστροφές, για το διαµελισµό της Γιουγκοσλαβίας, µαζί
µε το ΝΑΤΟ και τις Ηνωµένες Πολιτείες. 

Αυτό το οικοδόµηµα βοµβάρδισε τη Γιουγκοσλαβία, κατέ-
στρεψε µια χώρα, χώρισε τους λαούς, κατέστρεψε και τις βιοµη-
χανικές και τις πολιτιστικές υποδοµές. 

Αυτή λοιπόν η πολιτική, που συναποφασίζεται στην Ευρωπαϊκή
Ένωση απ’ όλες τις κυβερνήσεις -και της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ και από τη σηµερινή τρικοµµατική Κυβέρνηση- έφερε
αυτήν την πραγµατικότητα. Αυτή κυρίως, η πολιτική έχει οδηγή-
σει στην τραγική κατάσταση που βρίσκεται σήµερα η εργατική
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τάξη, τα πλατιά λαϊκά στρώµατα στη χώρα µας.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας είναι κατηγορηµατικά αντί-

θετο µε αυτήν την πολιτική και αγωνιζόµαστε, µαζί µε όλους τους
εργαζοµένους, για την αποδέσµευση της Ελλάδας από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και κάθε άλλο ιµπεριαλιστικό οργανισµό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ, κύριε συνάδελφε, και για την τήρηση του χρόνου, σχετι-
κώς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Χίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Σοφία Βούλτεψη.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δηλώνω από την αρχή ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν σκοπεύει να

απαντήσει σε προσωπικές επιθέσεις εναντίον του Προέδρου της
και Πρωθυπουργού, του κ. Αντώνη Σαµαρά, εγγονού της Πηνε-
λόπης Δέλτα. Δεν πρόκειται να ασχοληθεί, δι’ εµού τουλάχιστον,
ούτε µε όψιµους γερµανοφάγους, αλλά ούτε βέβαια µε τους νο-
σταλγούς της µεταξικής δικτατορίας. 

Θα µείνουµε σε αυτό το οποίο αποφασίστηκε από την αρχή να
είναι αυτή η συνεδρίαση και αυτό το οποίο ζήτησε και ο ίδιος ο
κ. Μανώλης Γλέζος, δηλαδή έκφραση ενότητας του ελληνικού
Κοινοβουλίου και απόδειξη ότι οι εκπρόσωποι του ελληνικού
έθνους είναι αποφασισµένοι, ενωµένοι να βάλουν τα πράγµατα
στη θέση τους, έστω και µε αυτήν την καθυστέρηση. Έτσι κι αλ-
λιώς, τα µηνύµατα διχασµού δεν ταιριάζουν αυτήν την ώρα. Γι’
αυτό δεν θα σταθώ καθόλου ούτε και σε κάποιες αποστροφές
της οµιλίας του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο
οποίος, επίσης, έκανε τέτοιες προσωπικές αναφορές για τον
Πρωθυπουργό προς το τέλος της οµιλίας του. 

Ο ελληνικός λαός είναι εδώ, µας παρακολουθεί, µαθαίνει και
γνωρίζει ιστορία.

Θέλω να πω το εξής: Πέρα από τις παραφωνίες, είναι βαθιά
πεποίθησή µας πως η Γερµανία τελικά, θα υποχρεωθεί να επι-
στρέψει το δάνειο, στο οποίο υποχρέωσε την κατεχόµενη Ελ-
λάδα. Πιστεύουµε επίσης ότι η πρόσφατη αντίδραση Σόιµπλε
µαρτυρά ακριβώς αυτό. Δεν µαρτυρά ούτε βεβαιότητα, ούτε -
αυτήν τη φορά- υπεροψία και αλαζονεία.

Γνωρίζουν οι Γερµανοί ότι τα χρέη τους τα πληρώνουν. 
Στο σηµείο αυτό θέλω να πω ότι ο κ. Σόιµπλε δεν είναι ο µόνος

που έχει συµπεριφερθεί µε αυτόν τον τρόπο. Μέγας πολέµιος
της επιστροφής των χρωστουµένων από τη Γερµανία υπήρξε
πάντοτε ο Καγκελάριος Σρέντερ. 

Έχουµε όµως κάποια δεδοµένα και θέλω να σταθώ σε αυτά,
γιατί θα ήθελα να επανέλθουµε λίγο στα πρακτικά ζητήµατα.
Ήδη αυτά απαντήθηκαν µε λεπτοµέρειες τόσο από τον Υπουργό
των Εξωτερικών όσο και από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονο-
µικών, ο καθένας στο κοµµάτι του. 

Έχουµε λοιπόν το πρώτο δεδοµένο, που είναι το αρνητικό πα-
ρελθόν µας, όσον αφορά στη σθεναρή διεκδίκηση, αλλά και το
γεγονός ότι µε κάθε ευκαιρία θέταµε και ξαναθέταµε το θέµα.
Εποµένως το θέµα παραµένει ζωντανό. 

Ένα δεύτερο δεδοµένο είναι το θετικό παρόν, δηλαδή η κατα-
γραφή που έγινε, αυτών που µας χρωστούν και το ότι για πρώτη
φορά έχουµε τον πλήρη φάκελο.

Το τρίτο δεδοµένο είναι ένα θετικό διεθνές περιβάλλον και οι
αποφάσεις των ιταλικών δικαστηρίων για το Δίστοµο και η διε-
θνοποίηση του θέµατος. 

Το τέταρτο δεδοµένο που θέλω να αναφέρω, είναι ότι η από-
φαση του Δικαστηρίου της Χάγης δεν ήταν κατά βάθος αρνητική.
Το Δικαστήριο έκρινε τα θέµατα ασυλίας κράτους και ετεροδι-
κίας, αλλά δεν µπήκε στην ουσία του θέµατος. Μίλησε µόνο για
εκτέλεση αποφάσεων σε βάρος ενός κράτους και σηµείωσε ότι

δεν αναφέρεται στο γεγονός, εάν η Γερµανία πρέπει ή όχι να κα-
ταβάλει τις οφειλές της. Εξέφρασε την άποψη ότι οι πράξεις των
γερµανικών δυνάµεων κατοχής στο Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο ήταν
αντίθετες στο δίκαιο του πολέµου και παραβίαζαν πανανθρώπι-
νες αξίες. 

Ένα άλλο δεδοµένο είναι η πρόσφατη δήλωση Μέρκελ στις 26
Ιανουαρίου 2013 από την ιστοσελίδα της, η οποία έγινε εν όψει
της επετείου της ανόδου του Χίτλερ στην εξουσία, στις 30 Ια-
νουαρίου του 1933. Η ίδια η Μέρκελ είπε ότι «η Γερµανία έχει µια
διαρκή ευθύνη για τα εγκλήµατα του εθνικοσοσιαλισµού». 

Το έκτο δεδοµένο είναι, ότι είµαστε αντιµέτωποι µε µια νέα
γενιά Γερµανών, που δεν είχαν γεννηθεί εκείνη την περίοδο που
οι πρόγονοί τους, οι παππούδες ή οι γονείς τους, έκαναν αυτά
που έκαναν και που η Γερµανία στην προσπάθειά της να απενο-
χοποιήσει τις καινούργιες γενιές από αυτό το σύνδροµο, πι-
στεύουµε ότι δεν δίδαξε σωστά την ιστορία του Β’ Παγκοσµίου
Πολέµου στο εσωτερικό της. Έχουµε λοιπόν, µια γενιά, η οποία
ως προς αυτό το θέµα στη Γερµανία είναι απαίδευτη. 

Το έβδοµο δεδοµένο είναι, ότι πλέον έχουµε ξεφύγει από το
πολιτικό θέµα. Δεν είναι πολιτικό το θέµα. Πολιτική αναγνώριση
του θέµατος υπάρχει από όλους. Το θέµα µας είναι νοµικό. Πο-
λιτικά όλοι αναγνωρίζουν το δίκιο της Ελλάδας. Το αναγνωρίζει
η ίδια η Μέρκελ µε δήλωσή της. Από τη στιγµή όµως, που η Γερ-
µανία δεν δέχεται να τα επιστρέψει, άνευ άλλου, υποχρεωτικά,
θα βρεθούµε ενώπιον της διεθνούς δικαιοσύνης. Και εκεί το θέµα
µας είναι νοµικό και εγώ πιστεύω ότι σωστά βρίσκεται εκεί που
βρίσκεται, δηλαδή στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. 

Επίσης έχουµε ένα όγδοο δεδοµένο, που είναι αυτό του πρώ-
του µνηµονίου όπου σαφώς αναφέρεται ότι οι σηµερινές οφειλές
δεν συµψηφίζονται µε παλαιότερες. Εποµένως µε αυτόν τον
τρόπο, γίνεται και αναγνώριση των παλαιότερων οφειλών.

Πάµε όµως και σε ένα άλλο θέµα, το οποίο θεωρώ ένατο δε-
δοµένο. Δεν µπορεί να υπάρξει συµψηφισµός µε τα σηµερινά
χρέη, γιατί δεν χρωστάµε µόνο στη Γερµανία, χρωστάµε σε όλες
τις χώρες της Ευρώπης. Εποµένως δεν θα µπορούσε, για παρά-
δειγµα, να δεχθεί κάτι τέτοιο η Ιταλία, που χειµάζεται αυτήν τη
στιγµή, που εκδίδει σοβαρές υποθέσεις υπέρ της Ελλάδας και
που δεν θα δεχόταν να υπάρξει τέτοιου είδους συµψηφισµός.
Έτσι και αλλιώς, δεν θα µπορούσαµε να συµψηφίσουµε ούτε µε
χρέη, ούτε µε κουρέµατα, ούτε µε µίζες, ούτε βέβαια µε µεταρ-
ρυθµίσεις, όπως ορθώς απάντησε ο Υπουργός των Εξωτερικών,
διότι αυτό θα ήταν άδικο για τους αγωνιστές και τους σφαγια-
σθέντες, να πάνε δηλαδή τα χρήµατα, που είναι αποζηµίωση για
όλο τον πόνο που προκλήθηκε από τη Γερµανία, σε τρύπες δια-
φθοράς και διασπάθισης του δηµόσιου χρήµατος. 

Εµείς λοιπόν, θεωρούµε ότι τα χρήµατα που θα καταβληθούν,
όπως έχει αποφασιστεί και για τα χρήµατα από µελλοντικά
έσοδα από τον ορυκτό πλούτο της χώρας, θα πρέπει να τοποθε-
τηθούν σε ένα ειδικό ταµείο και να χρησιµοποιηθούν υπέρ των
επόµενων γενεών, για έναν τοµέα που θα αποφασίσουµε, δη-
λαδή, όπως µε την ΑΟΖ, λέµε ότι θα πάνε στο ασφαλιστικό σύ-
στηµα, εδώ µπορούµε να πούµε ότι θα πάνε στην υγεία ή στην
παιδεία, διότι µόνο έτσι θα δικαιωθούν οι αγώνες αυτών, τους
οποίους σήµερα προσπαθούµε να δικαιώσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
τρεις εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Μολάων
Λακωνίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµαστε τώρα στις δευτερολογίες. Το λόγο έχει ο κ. Γλέ-
ζος από το ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητέ Πρό-
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εδρε, κατανοώ απολύτως τη διάθεση όλων, που θέλουν να δι-
καιολογήσουν, κατά κάποιον τρόπο, τη δική τους στάση ως
τώρα, απέναντι στο θέµα. Αλλά ας το αφήσουµε τώρα αυτό και
ας το συζητήσουµε άλλη φορά. Εγώ δεν έχω αντίρρηση να το
συζητήσουµε µια άλλη φορά. Τώρα, ενώπιόν µας είναι το τερά-
στιο θέµα τού τι πρέπει να γίνει από εδώ και πέρα. 

Θα ήθελα µονάχα να αναφέρω ότι υπάρχουν ορισµένα προ-
βλήµατα που έχουν γεννηθεί και που οφείλουµε να δώσουµε µια
απάντηση. Το ένα από τα θέµατα αυτά και το κυριότερο είναι το
εξής: Γιατί να πληρώσει ο σηµερινός γερµανικός λαός ό,τι έκανε
το Γ’ Ράιχ; Τι ευθύνη έχουν τα παιδιά για τις ευθύνες των προγό-
νων τους; 

Η απάντησή µου είναι η ακόλουθη: Δεν θα σταθώ στο Διεθνές
Δίκαιο, το οποίο λέει ότι οι διάδοχες κυβερνήσεις, ως συνέχεια
της κρατικής προηγούµενης υπόστασης και κατάστασης δεν
µπορούν παρά να εκπληρώνουν τις υποχρεώσεις που έχουν ανα-
ληφθεί, δηµιουργηθεί, από τα προηγούµενα κράτη. Δεν θα
σταθώ εκεί. Δεν θα σταθώ ούτε στο τεράστιο θέµα πως υπάρχει
το Διεθνές Δίκαιο, που λέει ότι τα εγκλήµατα πολέµου δεν µπο-
ρούν να παραγραφούν, δηλαδή το γεγονός ότι η Γερµανία ξεκί-
νησε από την άλλη άκρη της γης να έρθει εδώ να µας πολεµήσει,
χωρίς να την προκαλέσουµε σε τίποτα. Όπως επίσης και για το
θέµα των εγκληµάτων κατά της ανθρωπότητας.

Ωστόσο θα πω το εξής, που έχει µια ιδιαίτερη σηµασία: Η Γερ-
µανία δεν πλήρωσε όσα της είχαν καταλογίσει στον Α’ Παγκό-
σµιο Πόλεµο και γι’ αυτό έκανε τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Αυτό
δεν µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς. Γι’ αυτό δεν είναι τυχαία
η τιτλοφόρηση του βιβλίου µου, «Και ένα µάρκο να ήταν». Οφεί-
λει η Γερµανία να πληρώσει, για να µην επαναλάβει στο µέλλον
παρόµοια εγκλήµατα. 

Φέρνω όµως και ένα άλλο στοιχείο, που είναι πολύ σηµαντικό.
Όταν εξαιτίας του θέµατος των οµήρων έπρεπε να πληρώσει η
Γερµανία σε όλους, οι οποίοι είχαν δουλέψει σε καταναγκαστικά,
αποφάσισε η γερµανική κυβέρνηση να χωρίσει το θέµα και να πει:
«Το ένα τρίτο θα το πληρώσουν οι εταιρείες όπου δούλευαν οι
όµηροι, το ένα τρίτο το κράτος και το ένα τρίτο ο γερµανικός
λαός». Ξεσηκώθηκε τότε ο γερµανικός λαός και το απέκλεισε και
γι’ αυτό πλήρωσαν µονάχα το γερµανικό δηµόσιο και οι εταιρείες. 

Το ίδιο λέω κι εγώ τώρα. Δεν ζητάω από το γερµανικό λαό -και
δεν πρέπει να ζητήσουµε από το γερµανικό λαό- να πληρώσει.
Ζητάµε να πληρώσουν όλες οι εταιρείες, οι οποίες θησαύρισαν
στη διάρκεια του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου, και το γερµανικό δη-
µόσιο, που φορολογεί περισσότερο τους ιδιοκτήτες αυτούς. 

Αυτό είναι η απάντησή µου σε αυτό που ήθελαν να πουν.
Και ένα άλλο. Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν µπορούµε να ξεχά-

σουµε ένα γεγονός. Όλα τα κράτη πήραν επανορθώσεις, εκτός
από την Ελλάδα. Η Γερµανία είχε συνάψει δάνεια αναγκαστικά
και µε την Πολωνία και µε τη Γιουγκοσλαβία. Τα πλήρωσε και τα
δυο. Γιατί δεν πληρώνει την Ελλάδα; Οπότε γεννιέται το ερώτηµα
για τις γερµανικές κυβερνήσεις: Μας µισούν, επειδή µε το έπος
του ’40-’41, η Ελλάδα κατέρριψε το µύθο του αήττητου του
άξονα; Από την αντίσταση του ελληνικού λαού γεννήθηκε η Ελ-
λάδα στους σκλαβωµένους λαούς της Ευρώπης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αναφέροµαι στο γεγονός ότι µε κάλεσαν Γάλλοι αντιστασιακοί,
για να µου µιλήσουν για την αντίσταση που είχαν προκαλέσει στη
διάρκεια του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου. Με έφεραν στα σύνορα
Ελλάδας-Ιταλίας και µου είπαν: «Κοκορεύεστε, επαινείστε ότι κά-
νατε εσείς πρώτοι αντίσταση, πρώτοι κάναµε εµείς οι Γάλλοι».
Λέω, τι κάνατε; «Όταν εσείς πολεµάγατε στην Αλβανία, εµείς
υψώσαµε εδώ στα σύνορα Γαλλίας-Ιταλίας πανό και γράφαµε
επάνω: «Έλληνες προσοχή, µην προχωρήσετε παραπέρα, από
εδώ και πέρα αρχίζει η Γαλλία»». Το γεγονός αυτό, µε το γαλα-
τικό χιούµορ τους, αποδεικνύει πόσο είχαµε εµπνεύσει τους
λαούς.

Συνεχίζω: Μας µισούν οι γερµανικές κυβερνήσεις, γιατί ανα-
τρέψαµε όλα τα σχέδια του Χίτλερ µε τη µάχη της Κρήτης; Μας
µισούν οι γερµανικές κυβερνήσεις, γιατί µε την καθήλωση εδώ,
δώδεκα µεραρχιών -επίλεκτων γερµανικών µεραρχιών - βοήθησε
η Ελλάδα, ώστε να µην έχει ναζιστικό καθεστώς η Γερµανία;

Οφείλουν απάντηση σε αυτό οι γερµανικές κυβερνήσεις. 
Τα επιχειρήµατα τα λέω, όχι για εσάς, που πιστεύω ότι τα γνω-

ρίζετε, αλλά, για να τα ακούσει ο ελληνικός λαός από εσάς. Γιατί
αυτή η εξαίρεση;

Και θέλω να πω και ένα τελευταίο: Το µόνο έθνος, απ’ όταν
ξεκίνησε ο πόλεµος, µέχρι που τελείωσε, που είχε λιγότερο πλη-
θυσµό, ήταν η Ελλάδα. Τα στατιστικά στοιχεία τα έχω αναφέρει
όλα στο βιβλίο, όποιος θέλει να ανατρέξει. Κανένα άλλο έθνος
του κόσµου, απ’ όταν άρχισε ο πόλεµος, µέχρι που τελείωσε, δεν
είχε λιγότερο πληθυσµό. Αυτή ήταν η προσφορά του ελληνικού
λαού και δεν θα µας συγχωρέσει κανένας, εάν σήµερα δεν πρά-
ξουµε το καθήκον µας. Το καθήκον µας είναι ένα, παραµερίζον-
τας οποιεσδήποτε κοµµατικές διαφορές, ανεκτές και οποιαδή-
ποτε άλλη αντίληψη, να συστρατευτούµε, όπως και στον αγώνα
τον προηγούµενο, για την υπεράσπιση και της ιστορίας µας και
περισσότερο από όλα, του µέλλοντος των παιδιών µας. Δεν
έχουµε δικαίωµα να τους δώσουµε ως µνήµη, ως θύµηση ότι πα-
ραιτούµεθα του αγώνα του δικαίου, ότι παραιτούµεθα του αγώνα
του ηθικού, που είναι πάνω από όλα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Γλέζο.
Το λόγο έχει ζητήσει ο πρώην Πρόεδρος κ. Απόστολος Κακλα-

µάνης.
Κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο για δέκα λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα αισθανό-

µουν πολύ ευτυχής, εάν στο πνεύµα της οµιλίας του Μανώλη
Γλέζου διεξήγετο ολόκληρη αυτή η συζήτηση σήµερα. 

Πιστεύω ότι αυτή η συζήτηση και αυτά που θα κάνουµε από
εδώ και πέρα γι’ αυτό το εθνικό θέµα, θα µπορούν  να χαρακτη-
ριστούν ως ιστορικά. Όπως έχω και άλλοτε πει, πραγµατικά η
χώρα, ο ελληνικός λαός, το έθνος µας, ο ελληνισµός και εδώ και
στην Κύπρο, βρίσκεται σε πόλεµο και υφίσταται τις συνέπειες
αυτού του πολέµου. 

Μιλώντας σήµερα για την επερώτηση, την πρωτοβουλία που
είχε το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, οφείλω να πω ότι
είναι πραγµατικά αξιέπαινη. 

Νοµίζω ότι έτσι µπορούµε να προχωρήσουµε από εδώ και
πέρα και για το  µέγιστο των προβληµάτων που αντιµετωπίζει σή-
µερα η χώρα. Το δράµα αυτό για το οποίο από το Βήµα της Βου-
λής πολλές φορές, αναφερόµαστε στις συνέπειές του, στο
ενάµισι εκατοµµύριο των ανέργων, στις επιχειρήσεις που κλεί-
νουν, στην προοπτική, που για µένα είναι αισιόδοξη και για άλ-
λους δεν είναι. Όµως, εάν σε αυτό το πνεύµα συνεχίσουµε,
παραλείποντας ελάχιστα, που θα τα έλεγε κανείς αρνητικά, µπο-
ρούµε ως Κοινοβούλιο να καταξιωθούµε στη συνείδηση του ελ-
ληνικού λαού, να διαγράψουµε αυτές τις αρνητικές, αν θέλετε,
εγγραφές που έχουν σηµειωθεί ως τώρα και των οποίων επωφε-
λούνται, όσοι θέλουν να υπονοµεύσουν και τους δηµοκρατικούς
θεσµούς, αλλά και το µέλλον της χώρας. 

Θα ήθελα λοιπόν, να δεχθούµε -διότι αυτή είναι η αλήθεια- ότι
δεν έπαψε ποτέ η Ελλάδα είτε εντονότερα είτε ασθενέστερα,
όπως καθένας ερµηνεύει την κάθε κίνηση, να θέτει αυτό το θέµα. 

Εποµένως η απάντηση προς τη γερµανική κυβέρνηση είναι, ότι
το θέµα δεν έκλεισε ποτέ. Υπάρχει και τίθεται και τώρα για άλλη
µια φορά. Επικαιροποιούµε όλα τα στοιχεία, όλα τα δεδοµένα
και µε τις εξελίξεις που υπήρξαν, ιδιαίτερα µετά την τελευταία
απόφαση του Δικαστηρίου της Χάγης, όπως πολύ σωστά είπε η
κ. Βούλτεψη, διότι εδώ, µερίδα των µέσων ενηµέρωσης παρου-
σίασε αυτήν την απόφαση από ουδέτερη έως απογοητευτική. Το
αντίθετο συµβαίνει. Η απόφαση αυτή προκαλεί την αλαζονεία,
που χαρακτηρίζει τη σηµερινή γερµανική Κυβέρνηση, αν δεν
θέλει να προσποιηθεί ότι δεν ακούει, δεν διαβάζει.  

Την προκαλεί και την προσκαλεί να ανταποκριθεί στο αίτηµα
της ελληνικής Κυβέρνησης, αυτές οι διεκδικήσεις µας και η
όποια θέση της γερµανικής πλευράς να συζητηθούν και να κρι-
θούν στο αρµόδιο Διεθνές Δικαστήριο, αν στο µεταξύ δεν υπάρ-
ξει συµφωνία επί των συγκεκριµένων αυτών διεκδικήσεων. 

Και αυτές τις διεκδικήσεις σωστά τις διακρίνουµε. Είναι οι απο-
ζηµιώσεις των οικογενειών των θυµάτων. Είναι οι επανορθώσεις,
γιατί η χώρα µας κατεστράφη περισσότερο από οποιαδήποτε
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άλλη χώρα. Λίγοι εδώ έχουµε ζήσει την κατοχή, αλλά γνωρίζουµε
όλοι ότι κατεστράφη κυριολεκτικώς, η οικονοµία της χώρας µας.
Και φυσικά είναι και το κατοχικό δάνειο. 

Ο Χίτλερ απεδέχθη για λογαριασµό των, εν συνεχεία, ασκούν-
των τη διακυβέρνηση της Γερµανίας και κατέβαλε την πρώτη
δόση αυτού του δανείου. Με ποιο έρεισµα; Διότι πολύ σωστά
έχει πει ο Μανώλης ο Γλέζος και το επανέλαβε και τώρα, «Ακόµα
και ένα µάρκο!». Το θέµα είναι ηθικό, είναι ανθρωπιστικό, είναι
πολιτικό, είναι θέµα Διεθνούς Δικαίου και βεβαιότατα είναι και οι-
κονοµικό.  

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας, θα έλεγα το εξής: Διαπίστωσα ο
ίδιος αυτό το κυρίαρχο –και σήµερα ακόµα περισσότερο- αλα-
ζονικό πνεύµα, που κυριαρχεί στην πολιτική και κυρίως στην οι-
κονοµική ελίτ της Γερµανίας, στη σειρά διάφορων προσπαθειών,
οχλήσεων, ενηµερώσεων και των κυβερνήσεων και της γερµανι-
κής κοινής γνώµης για το ζήτηµα αυτό.

Είχα επισκεφθεί το 1997 τη Γερµανία, ανταποδίδοντας επί-
σηµη επίσκεψη της Γερµανίδος οµολόγου µου, της κ. Ζίσµουτ,
όπου είχα τη δυνατότητα στις συνοµιλίες εκεί, µε αρµοδίους
όλων των κοµµάτων, µε τον Υπουργό παρά τω Πρωθυπουργώ,
µε τον Αντικαγκελάριο και Υπουργό Εξωτερικών, τον κ. Κίνκελ,
να διαπιστώσω ότι και εκεί, υπάρχει µία διαφοροποίηση, ιδιαί-
τερα στο κοινοβουλευτικό επίπεδο. 

Νοµίζω ότι σύµφωνα µε την πρόταση αυτή –που βλέπω ότι δεν
υπάρχει διαφωνία- θα πρέπει να συγκροτήσουµε τη διακοµµα-
τική κοινοβουλευτική επιτροπή, που θα πρέπει να πλαισιώσει την
εθνική επιτροπή, η οποία κινείται πάνω από δεκαπέντε, δεκαεπτά
χρόνια. 

Και είναι δίκαιο νοµίζω, Μανώλη, να αναγνωριστεί ότι η Βουλή
των Ελλήνων στάθηκε από την πρώτη στιγµή δίπλα σ’ αυτήν την
προσπάθεια. Πρέπει να λεχθεί αυτό για τη Βουλή, η οποία σή-
µερα απαξιώνεται από πολλούς, που έχουν βέβαια λόγο να το
κάνουν αυτό. 

Κύριε Πρόεδρε, έχουµε γερµανοµαθείς συναδέλφους, καθώς
και συναδέλφους Βουλευτές, που έχουν ζήσει σε άλλες ευρω-
παϊκές χώρες. Πρέπει να αξιοποιήσουµε για την επιτυχία του
σκοπού µας και οργανώσεις που υπάρχουν σε άλλες χώρες, πα-
λαίµαχων της αντιναζιστικής αντίστασης. Έτσι πέτυχαν οι
Εβραίοι. Κινητοποιήθηκαν στη διεθνή κοινή γνώµη που δεν γνω-
ρίζει –και ίσως και εδώ, στην Ελλάδα, να συµβαίνει αυτό- ότι
εκτός των Εβραίων πεντακόσιες χιλιάδες Ροµά εξοντώθηκαν, ότι
χιλιάδες οµοφυλόφιλων, ότι χιλιάδες ατόµων µε νοητική υστέ-
ρηση, µε σωµατικές αναπηρίες εξοντώθηκαν από τους Ναζί. 

Άρα έχει σηµασία πώς θα κινηθούµε από εδώ και πέρα. Πώς
δηλαδή θα κάνουµε συµµάχους σε ολόκληρη την Ευρώπη και
πώς ταυτόχρονα για το σκοπό µας αυτό, επιτέλους θα αναδεί-
ξουµε και το ρόλο αυτής της χώρας, αυτού του έθνους στον πό-
λεµο και την αντίσταση. Τότε πολλοί µας επαινούσαν, πολλοί
όπως ο Τσώρτσιλ έλεγαν ότι«στο µέλλον θα λέµε ότι οι ήρωες
πολεµούν σαν Έλληνες και όχι µόνο ότι οι Έλληνες πολεµούν
σαν ήρωες». Στη συνέχεια βέβαια, όλα αυτά θυσιάστηκαν στο
βωµό των µεταπολεµικών τους σκοπιµοτήτων.

Εκθύµως στηρίζω και εγώ, όπως και το ΠΑΣΟΚ, όλοι µας, άλ-
λωστε, συµφωνήσαµε. Πιστεύω ότι εάν διευρύνουµε αυτήν την
προσπάθεια και εδώ στη χώρα µας –γιατί υπάρχουν ειδικοί επι-
στήµονες, που µπορούν πράγµατι να προσφέρουν- και εάν ξεκι-
νήσουµε µία συστηµατική εκστρατεία, άσχετη µε το οικονοµικό
µας πρόβληµα, θα έχουµε θετικά αποτελέσµατα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ψήφισµα της Παν-Βορειοηπειρωτικής Επιτροπής
Αγώνα, η οποία κατέθεσε ψήφισµα, µε το οποίο διαµαρτύρεται,
καθώς µε την ψήφιση των διατάξεων του ν. 4093/2012 η Κυβέρ-
νηση προώθησε κριτήρια ολοκληρωτικού αποκλεισµού των Ελ-
λήνων οµογενών από τη Βόρειο Ήπειρο, από το πενιχρό
οικονοµικό βοήθηµα των 360 ευρώ που λαµβάνουν από τον ΟΓΑ
όλοι οι ανασφάλιστοι υπερήλικες Έλληνες για την επιβίωσή τους.

Το ψήφισµα κατατίθεται για τα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν ψήφισµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Το λόγο έχει τώρα ο κ. Βασίλειος Οικονόµου, Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Αριστεράς.

Ορίστε, κύριε Οικονόµου, έχετε το λόγο για έξι λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η σηµερινή επερώτηση του ΣΥΡΙΖΑ είναι πραγµατικά ενδιαφέ-

ρουσα και καθοριστική, γιατί θέτει ένα κρίσιµο ζήτηµα, το οποίο
απασχολεί όλες τις πτέρυγες. Κι όπως καταλαβαίνετε, είναι ένα
ευαίσθητο ζήτηµα, εθνικό ζήτηµα, το οποίο  εξελίσσεται -και πρέ-
πει να το προσλαµβάνουν έτσι- διότι πάνω σ’ αυτό το θέµα µπο-
ρούν όλοι οι Έλληνες να οµονοήσουν.

Νοµίζω ότι δεν υπάρχει καµµία διαφοροποίηση και καµµία δια-
φορετική προσέγγιση. Απλά το ζήτηµα που µένει πλέον από εδώ
και πέρα, κύριε Υπουργέ, είναι µε ποιον τρόπο θα είµαστε πιο
αποτελεσµατικοί στη διεκδίκηση αυτού του θέµατος που όλοι
συµφωνούµε, διότι πραγµατικά, είναι ένα χρονίζον θέµα για την
πολιτική ζωή του τόπου αλλά και για το κράτος της Ελλάδας, το
οποίο µε διάφορους τρόπους απέφυγε πολλές φορές να βάλει
το ζήτηµα. Ίσως κι έτσι ήταν οι εποχές τότε, ίσως κι έτσι έπρεπε,
ίσως κι έτσι δεν έπρεπε; Εγώ να δω και τη µία και την άλλη
πλευρά του λόφου.

Πάντως, πέρασαν τα χρόνια. Ένα αίτηµα το οποίο έχει παλ-
λαϊκή αποδοχή δεν ευοδώθηκε. Και ερχόµαστε τελικά σήµερα -
κι αφού ο καθείς πάνω σ’ αυτό το ζήτηµα έχει πει και
περισσότερα λόγια που δεν χρειάζονταν, ενώ κάποιοι είναι πιο
σεµνοί, έχουν πει λιγότερα- και συζητάµε εδώ στην Αίθουσα το
θέµα, όπως έχει εξελιχθεί κι όπως έχει καταλήξει –κι έχει κατα-
λήξει, διότι έχουµε πλέον δεδοµένα στα χέρια µας- και µπορούµε
να συνάγουµε κάποια χρήσιµα συµπεράσµατα.

Πραγµατικά η Κυβέρνηση τους τελευταίους µήνες, έχει δείξει
µία αξιοζήλευτη δραστηριότητα και µία αξιοζήλευτη ενεργητικό-
τητα. Και η επιτροπή, που ο κ. Σταϊκούρας συγκρότησε, η οποία
κατέγραψε αυτά τα οποία, ως κρατική υπόσταση µπορούµε να
έχουµε ως δεδοµένα και το Νοµικό Συµβούλιο που περιµένουµε
να µας υποδείξει τρόπους, δυνατότητες και τον καλύτερο δυ-
νατό δρόµο, για να µπορέσουµε να επιτύχουµε το στόχο µας,
είναι µία θετική εξέλιξη σ’ αυτήν τη µακρόχρονη ιστορία.

Διότι ξέρετε ότι τα δάκρυα που πολλοί µπορούν να χύσουν,
είναι υποκριτικά ή πραγµατικά και παίρνω αφορµή και από τοπο-
θετήσεις, οι οποίες είναι τουλάχιστον για την Αίθουσα εδώ, ανοί-
κειες, όταν συγκρίνεται ένας Πρωθυπουργός δηµοκρατικά
εκλεγόµενος µε ένα δικτάτορα. Κι αυτό δείχνει και το ύφος, το
ήθος και την πολιτική σκέψη κάποιων πτερύγων της Βουλής.
Όµως αν πούµε ότι το συνταγµατικό τόξο που κυριαρχεί σήµερα
και στο λαό και σ’ αυτήν την Αίθουσα, µπορεί µε ψυχραιµία και
µε σύνεση να αντιµετωπίζει αυτά τα θέµατα, µπορούµε να πούµε
και να βάλουµε κάτω µία µεθοδολογία, µία προσέγγιση, η οποία
να αποδώσει και να φέρει επιτέλους δικαιοσύνη και στους αν-
θρώπους που χάθηκαν και ταλαιπωρήθηκαν και σήµερα, να
δώσει στον ελληνικό λαό ένα αίσθηµα ικανοποίησης. 

Κύριε Υπουργέ, εµείς ως Δηµοκρατική Αριστερά, δεν το θέ-
τουµε συµψηφιστικά µε τις δύσκολες καταστάσεις που περνάει
σήµερα η χώρα, για να έρθουµε ξανά, σ’ αυτό που λένε πολλοί,
ότι η ελληνική κουτοπονηριά θριαµβεύει. Μακριά από εµάς αυτές
οι προσεγγίσεις.

Εµείς λέµε κάτι πολύ πιο απλό, ότι υπάρχουν τα δικαιώµατα
του ελληνικού κράτους, ότι το ελληνικό κράτος πρέπει µε σο-
βαρό τρόπο να τα διεκδικήσει. Όπως και να ’χει, όπως και να το
δούµε το θέµα, θα διεκδικήσουµε τα δίκαιά µας. Οι αποζηµιώσεις
και το κατοχικό δάνειο είναι ζητήµατα, τα οποία η χώρα µας έχει
και νοµικό και πολιτικό και ηθικό έρεισµα για να τα διεκδικήσει,
άσχετα αν σήµερα βρίσκεται σε µία οικονοµική περιπέτεια. Δεν
µπαίνει συµψηφιστικά το ζήτηµα.

Συµφωνώ απόλυτα µε τον Μανώλη Γλέζο ο οποίος έχει πρω-
ταγωνιστήσει όλα τα χρόνια σ’ αυτήν τη µεγάλη προσπάθεια,
αλλά δεν είναι ο µόνος. Υπάρχουν κι άλλοι. Βλέπω εδώ, στην Αί-
θουσα, πολιτικά πρόσωπα, τα οποία δεν έχουν αφήσει ποτέ αυτό
το ζήτηµα να πέσει κάτω. Είναι γεγονός ότι το ζήτηµα αυτό είναι
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πρώτης ηθικής και πολιτικής τάξεως, δηλαδή η αποκατάσταση
της δικαιοσύνης και του εθνικού αισθήµατος των Ελλήνων, δη-
λαδή ότι αυτοί που πέρασαν απ’ αυτόν τον τόπο και τον ρήµαξαν,
πρέπει να πληρώσουν. Δεν έχει σηµασία το ποσό. Οι νοµικοί και
οι οικονοµολόγοι θα µας πουν ποιο είναι το ποσό. Τα διεθνή fora
θα µας πουν ποιο είναι το ποσό. Πρέπει όµως να πληρώσουν,
γιατί πρέπει να βγει ένα δίδαγµα, γιατί είµαστε η µόνη χώρα που
έχει µείνει σε εκκρεµότητα σ’ αυτά τα θέµατα Δεν µπορεί κανείς
να κάνει µία πορεία στα δηµόσια πράγµατα χωρίς να δίνει λογα-
ριασµό. Η Γερµανία για τις τότε συµπεριφορές της έχει δώσει
λογαριασµό. Εκκρεµεί να δώσει λογαριασµό και στην Ελλάδα. 

Εµείς λοιπόν, ως Δηµοκρατική Αριστερά, ζητάµε από τον
Υπουργό Εξωτερικών να συνεχίσει µε τον ίδιο ζήλο, όπως έχει
πράξει µέχρι τώρα, να θέτει το θέµα και να το διεκδικήσει, αφού
έχει και το νοµικό «οπλοστάσιο» και το πολιτικό σθένος να το
κάνει. Θα είµαστε κοντά του και θα τον στηρίξουµε, για να έχουµε
επιτέλους µία ευόδωση αυτών των επιθυµιών. Θα έχει κοντά του
τον ελληνικό λαό, ο οποίος θα τον στηρίξει στο να επιτύχει επιτέ-
λους, µετά από τόσες δεκαετίες, αυτό το οποίο αρµόζει και επι-
βάλλεται από τη δηµοκρατία και από την ελεύθερη έκφραση,
όπως εµείς τη γνωρίζουµε στο δυτικό κόσµο, δηλαδή ότι αυτός
ο οποίος διεκδικεί το δίκιο, το πετυχαίνει και το κερδίζει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ) Δηµοκρατικής

Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

τον κ. Οικονόµου.
Το λόγο έχει η κ. Αµµανατίδου για τρία λεπτά.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ των Εξωτερικών, µιλήσατε για πολιτική βού-

ληση της Κυβέρνησης και για εθνική συναίνεση στο θέµα των
γερµανικών οφειλών. Επίσης είπατε ότι το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους είναι αυτό που εξετάζει το πόρισµα.

Κύριε Υπουργέ, εµείς περιµένουµε, αλλά θέλω να αναφερθώ
λίγο στις επισηµάνσεις που κάνατε, διότι είπατε ότι η κατάσταση
που βιώνει σήµερα η χώρα «δολοφονεί» όνειρα και κατακτήσεις
της νέας γενιάς. 

Κύριε Υπουργέ, άραγε ποιος δολοφονεί…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Και στην Ευρώπη…
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Και στην Ευρώπη,

αλλά αυτήν τη στιγµή βιώνουµε µία κατάσταση από τις πολιτικές
των ισχυρών της Ευρώπης και µέσα σ’ αυτούς είναι και η κ. Μέρ-
κελ.

Όσο γι’ αυτά που είπε ο κ. Βενιζέλος, ανέφερε ότι ως Υπουρ-
γός Οικονοµικών, είχε συγκρουστεί µε τη Γερµανία για το κού-
ρεµα του χρέους. Δεν αναφέρθηκε όµως στο PSI, στα
ασφαλιστικά ταµεία και στους µικρούς οµολογιούχους και εκεί
ακριβώς συγκρούστηκε µε τους εργαζοµένους και µε τους συν-
ταξιούχους, ενώ την ίδια στιγµή βεβαίως, υπέγραφε τη σύµβαση
µε τη «SIEMENS». 

Δεν θα αναφερθώ σε κάποια άλλα πράγµατα που ήθελα να πω,
όµως θα τονίσω ότι στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης η Κυβέρ-
νηση δυστυχώς δεν έστειλε κανέναν εκπρόσωπο. Εκεί η χώρα
µας εκπροσωπήθηκε από την αντιπροσωπεία του ΣΥΡΙΖΑ µε επι-
κεφαλής τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ Θοδωρή Δρίτσα και έναν
Βουλευτή της Δηµοκρατικής Αριστεράς. 

Δεν θέλω να σχολιάσω καν τα «κροκοδείλια» δάκρυα του κόµ-
µατος, που στέλνει τις οµάδες κρούσης του στα µαρτυρικά
χωριά –τι ειρωνεία!- για κατάθεση στεφάνων –και όχι µόνο- διότι
οι ίδιοι οι απόγονοι των θυµάτων της ναζιστικής θηριωδίας αντι-
δρούν δυναµικά και τρέπουν σε άτακτη φυγή τους τιµητές του
Χίτλερ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ – ΕΚΜ επιµένει ότι το
ζήτηµα όλων των γερµανικών οφειλών είναι µείζον. Δεν είναι
θέµα ούτε εκδίκησης απέναντι στο γερµανικό λαό ούτε καν λο-
γιστικής και χρέους. Είναι ζήτηµα δικαιοσύνης, αποκατάστασης
και ιστορικής µνήµης, όχι µόνο για τον ελληνικό λαό αλλά για
όλους τους λαούς που ενεπλάκησαν στη φρικτή τραγωδία του
Β’ Παγκοσµίου Πολέµου. Είναι ζήτηµα αποκατάστασης ακόµα

και για τον ίδιο το γερµανικό λαό. Απέναντι στην κυνικότητα, στη
«realpolitik» του «business as usual», στην απληστία του νεοφι-
λελεύθερου δόγµατος, στο µίσος, την εχθρότητα και τον αλλη-
λοσπαραγµό του φασισµού, που και σήµερα κυοφορείται στην
Ευρώπη, ακριβώς για να συνεχιστούν οι ίδιες «µπίζνες», είναι στο
χέρι των λαών της Ευρώπης να αντιτάξουν τη δικαιοσύνη, την
αλληλεγγύη και την ισοτιµία. 

Αυτήν την επιλογή προτάσσει η Ριζοσπαστική Αριστερά. Είναι
µια επιλογή που µας υποδεικνύει η κοινή µας ιστορία κι οι κοινές
µας πληγές, όχι η ιστορία των µουσείων, αλλά η ζωντανή ιστορία
των κοινωνιών. 

Τελειώνω, λέγοντας ότι αυτή η επιλογή, όπως και αυτή η ιστο-
ρία, εκτός από κοινή είναι κι εξαιρετικά επίκαιρη και αναγκαία,
από την Ελλάδα µέχρι τη Νορβηγία. Γι’ αυτό η Ελλάδα έπρεπε
να διεκδικήσει τα αυτονόητα, όχι σήµερα, αλλά χθες. Το οφεί-
λουµε στα θύµατα της γερµανικής θηριωδίας αλλά και στα παι-
διά µας, όπως είπα και στην πρωτολογία µου.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε. 

Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ κ. Δούρου, για τρία
λεπτά.   

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω εκ των προ-
τέρων να ζητήσω ένα ειλικρινές συγγνώµη από εσάς, τους κυρί-
ους Υπουργούς και απ’ όσους ήταν απ’ την πρώτη στιγµή
σήµερα εδώ, σε µια ιστορική συνεδρίαση, για να κάνω µια πα-
ρέκκλιση, ζητώντας και την ανοχή σας και µετά θα επανέλθω στα
όσα ειπώθηκαν πριν από τις 12.10’. 

Αναφέροµαι στις 12.10’, γιατί εκείνη την ώρα ανέβηκε στο
Βήµα, στη σηµερινή συνεδρίαση του  ελληνικού Κοινοβουλίου, ο
Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ. Δεν θα σχολιάσω το ότι σπατάλησε πε-
ρισσότερο χρόνο -ενδεχοµένως για να «παίξει» στα δελτία των
20.00’- για το ΦΠΑ και τη διαφοροποίησή του µε τους υπόλοι-
πους κυβερνητικούς του εταίρους. Δεν θα σχολιάσω την εκλε-
κτικιστική του ανάλυση για το τι έγινε τις τελευταίες δεκαετίες,
που στην καλύτερη περίπτωση δεν εξηγούν, γιατί δεν έγινε τί-
ποτα σε σχέση µε τις οφειλές και το δάνειο. Στην καλύτερη πε-
ρίπτωση να οδηγούν στη δυσαρέσκειά του ή στο ότι τέλος
πάντων δεν ήταν ευχαριστηµένος. Δεν θα σχολιάσω το ότι εµείς
δεν κάναµε το ίδιο σήµερα, γιατί θα µπορούσα και εγώ µε πάρα
πολύ ευκολία να πω τι δεν έγινε, να χρησιµοποιήσω τα λόγια του
κ. Σαχινίδη, ο οποίος όταν ανέλαβε Υπουργός, είπε ότι δεν έβρι-
σκε καν το φάκελο στο Υπουργείο του. 

Το µόνο που θέλω να σχολιάσω, κύριε Πρόεδρε, -και µε αυτό
θα επανέλθω στα όσα ειπώθηκαν πριν από τις 12.10’, όταν εδώ
πέρα συζητάγαµε κάπως διαφορετικά και όχι για τα δελτία Τύπου
εν όψει και της ψήφισης του καινούργιου µνηµονίου- είναι ότι
κατ’ αρχάς –αν καταλαβαίνω καλά- δεν προκύπτει συµφωνία
ούτε στο αν είναι θέµα µόνο νοµικό µε ακραιφνή νοµική διάσταση
και καθόλου πολιτικό, όπως σωστά επισήµανε κι ο κύριος Υπουρ-
γός των Εξωτερικών. 

Δεν ξαφνιάζοµαι! Οι διαφοροποιήσεις των συµπολιτευοµένων
διαρκούν τρία χρόνια, αλλά αυτό δεν µπορεί να γίνεται σε ένα
θέµα που αφορά την πατρίδα. Υπάρχουν και όρια. Είναι ένα
εθνικό ζήτηµα και θα έπρεπε αυτό να το σεβαστούµε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Πραγµατικά υπάρχουν όρια,
κύριε Πρόεδρε. 

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κλείνω, λέγοντας
το εξής: Εγώ δεν είµαι από αυτούς που θεωρούν ότι η νεότητα
είναι αυταξία. Άρα η απαρέσκεια του κυρίου Προέδρου του
ΠΑΣΟΚ για τους νέους που έχουν µπει εδώ µέσα, µπορεί να µε
βρίσκει σύµφωνη. Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, δεν θεωρώ ότι και η
εµπειρία και η παλαιότητα είναι αυταξία. 

Αυτό όµως που µπορώ να σας πω είναι, ότι στους νέους Βου-
λευτές και ιδίως στους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ δεν περισσεύει η
αλαζονεία να κουνούν το δάχτυλο στο Μανώλη το Γλέζο και να
του υποδεικνύουν µε ποια λίστα θα έπρεπε να κατέβει υποψή-
φιος. 

Λέω λοιπόν, ότι πριν από τις 12.10’, κύριε Πρόεδρε, συζητά-
γαµε κάπως αλλιώς εδώ. Λέγαµε και προτείναµε εκ µέρους της
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Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ποια είναι αυτά τα βήµατα προς τη
µάχη που πρέπει να δώσει η ελληνική Κυβέρνηση. 

Επειδή εκµεταλλεύτηκα την ανοχή του Προεδρείου, λέω πολύ
επιγραµµατικά ότι θα στηρίξουµε αυτές τις προτάσεις που τις
έχουµε ξανακάνει και στην προηγούµενη κοινοβουλευτική πε-
ρίοδο. Θέλουµε να τις δούµε να υλοποιούνται από αύριο, κύριε
Υπουργέ. Θα είµαστε δίπλα ως ΣΥΡΙΖΑ – Ενωτικό Κοινωνικό Μέ-
τωπο. 

Κλείνοντας, θα κρατήσω µόνο ένα κοµµάτι απ’ αυτό που είχα
ετοιµάσει για τη δευτερολογία µου και είναι αυτό που είπε ο Πρό-
εδρος της Δυτικής Γερµανίας, στις 8 Μαΐου του 1985, κ. Βάιτσε-
κερ, για την επέτειο του τέλους του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου:

«Όποιος δεν θέλει να θυµάται την απανθρωπιά, γίνεται πάλι
ευπρόσβλητος σε νέους κινδύνους µεταδόσεων». Εµείς στο ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν πιστεύουµε σε συλλογικές ευθύνες. Μακριά από εµάς,
κύριε Πρόεδρε, οι ναζιστικές λογικές. Δεν πιστεύουµε ότι οι νέες
γενιές Γερµανών κληρονόµησαν ενοχές. Ειπώθηκε εδώ για το αν
είναι µορφωµένοι ή όχι, λες και οι δικοί µας που µπερδεύουν τον
Απόστολο Γκλέτσο µε τον Μανώλη Γλέζο είναι πιο µορφωµένοι.
Εµείς στο ΣΥΡΙΖΑ-Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο λέµε ότι αντί για
ενοχές έχουν ευθύνες, που πρέπει να αναζητηθούν, για να ξανα-
στηρίξουµε και το ευρωπαϊκό εγχείρηµα «στα πόδια του», που
πρέπει να βασίζεται στη δικαιοσύνη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Το λόγο έχει ο
Υπουργός Εξωτερικών, κ. Δηµήτριος Αβραµόπουλος, για δέκα
λεπτά.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε εξαίρεση ελά-
χιστες περιπτώσεις η συζήτηση αυτή ολοκληρώνεται, αποπνέον-
τας και εκπέµποντας ένα µήνυµα εθνικής και πολιτικής ευθύνης
και πάνω απ’ όλα εθνικής ενότητας. 

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία -και βγαίνει ως συµπέρασµα
από τα όσα λέχθηκαν µέχρι τώρα- ότι τα εθνικά µας δίκαια είναι
απαράγραπτα. Με υπευθυνότητα και σοβαρότητα τα υπερασπι-
ζόµαστε στο όνοµα όλων ανεξαιρέτως των Ελλήνων. Κάνουµε τις
σωστές κινήσεις την κατάλληλη στιγµή, σε ώριµες συνθήκες, µε
στέρεες βάσεις πολιτικές, ηθικές, νοµικές. Στην προσπάθεια
αυτή είµαστε όλες και όλοι παρόντες. Ως εκλεγµένοι εκπρόσω-
ποι του ελληνικού λαού, είναι αυτονόητο –απευθύνοµαι στον Μα-
νώλη Γλέζο, είναι δικές του οι κουβέντες- ότι ταυτίζουµε τον
εαυτό µας µε την ιστορία του έθνους και το µέλλον της χώρας.

Αυτή η εθνική οµοψυχία εκφράζεται σήµερα στη Βουλή των
Ελλήνων. Ας µου επιτραπεί όµως να κάνω µια ειδική αναφορά,
γιατί στη ροή του λόγου του ο κ. Τσίπρας αναφέρθηκε στον Πρω-
θυπουργό ζητώντας να είναι παρών µε τη φυσική του παρουσία
γι’ αυτό το τόσο σηµαντικό θέµα. Δεν λησµονούµε όµως ότι οι
Υπουργοί εκπροσωπούν τον Πρωθυπουργό εδώ. Καµµία πρωτο-
βουλία δεν αναλαµβάνεται, αν δεν τύχει της έγκρισης του Πρω-
θυπουργού. Άρα ο Πρωθυπουργός ήταν από την πρώτη στιγµή
µέχρι το τέλος αυτής της συζήτησης παρών. Το Υπουργείο Εξω-
τερικών, στο οποίο απευθύνατε και την επερώτηση, είναι εδώ µε
όλη του την ηγεσία. 

Επανέρχοµαι, θυµίζοντας τη συνεννόησή µας, που οδήγησε
στο να γίνει αυτή η σηµερινή συνεδρίαση εδώ, µετά το, κατ’
αρχάς, τηλεφώνηµα του κ. Μανώλη Γλέζου και µε την προσαρ-
µογή των δικών µου προγραµµάτων –γύρισα αργά χθες το
βράδυ, όπως ξέρετε, από τις Βρυξέλλες- για να είµαστε εδώ, όχι
απλά, γιατί το  θεσµικό καθήκον το επέβαλε, αλλά και γιατί και
εµείς το θέλουµε. 

Πιστεύω πραγµατικά ότι, σαν περάσουν τα χρόνια και γίνεται
αναφορά σε συνεδριάσεις σαν τη σηµερινή, θα θέλουµε να λέµε
στα παιδιά µας ότι τότε ήµασταν και εµείς εκεί. 

Το Υπουργείο µας απαντά µε συγκεκριµένες κινήσεις και µε
ενέργειες ουσίας, όπως έκανε και τότε, κυρία Αµµανατίδου, στη
Χάγη. Ίσως δεν γνωρίζετε ότι η Ελλάδα ήταν παρούσα µε διακε-
κριµένους νοµικούς, αυτούς που ήξεραν γιατί ήταν εκεί και που
µε συγκεκριµένες εντολές και κατευθύνσεις, υπερασπίστηκαν τις
εθνικές µας θέσεις. Θα έπρεπε και εσείς να είστε υπερήφανοι,

γιατί τότε ήταν σύσσωµη και ενωµένη η Ελλάδα εκεί. Δεν είναι
µόνο οι πολιτικοί. Είναι και οι τεχνοκράτες, είναι και οι νοµικοί,
διακεκριµένοι καθηγητές, πολλοί εκ των οποίων βρίσκονται σή-
µερα σε αυτήν την Αίθουσα και παρακολουθούν τη συνεδρίαση.
Μην τα αγνοούµε αυτά. 

Από την άλλη µεριά, θα ήθελα να επισηµάνω ότι απ’ αυτή µας
τη συζήτηση, που κλείνει σε λίγο, επιβεβαιώνεται ότι τρία στοι-
χεία είναι απαραίτητα: Πρώτα απ’ όλα τεκµηρίωση. Δεύτερον,
ισχυρή πολιτική βούληση. Τρίτον, συναίνεση. 

Από τη συζήτηση σήµερα προκύπτει ότι όλοι, µα όλοι συµφω-
νούµε σε αυτά τα τρία στοιχεία. Και αφήνω στην άκρη φωνές,
που ήσαν περισσότερο κραυγές, ήσαν µικρής έντασης και καµ-
µίας ουσίας και σηµασίας.

Ευθύνη µας, λοιπόν, είναι να το πετύχουµε και όλοι µαζί να πο-
ρευτούµε στο δρόµο που ανοίξαµε για τη δικαίωση και την εκ-
πλήρωση των αξιώσεων της Ελλάδος. 

Πρώτο, λοιπόν, βήµα σε αυτήν τη διαδικασία είναι η γνωµοδό-
τηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Εκεί έπρεπε να προ-
σφύγουµε για να αποκτήσουµε τα ισχυρά νοµικά εφόδια. Και
έχουµε πραγµατικά µια δικαιοσύνη η οποία και γνωρίζει και µπο-
ρεί και θέλει να τεκµηριώσει αυτές τις θέσεις. Αυτό πρέπει να
αναµένουµε και στη συνέχεια να το αξιολογήσουµε προσεκτικά,
ώστε να αποφασίσουµε τα επόµενα βήµατα, ένα εκ των οποίων
ελέχθη πρωτύτερα –και βεβαίως ανταποκρινόµαστε σ’ αυτό- να
βρεθούµε και πάλι σε αυτήν την Αίθουσα για να συζητήσουµε τις
επόµενες κινήσεις µας, µε µεθοδικότητα, όµως, µε σοβαρότητα,
µε συνέπεια και πάνω απ’ όλα µε ενότητα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ζήτηµα των αποζηµιώσεων
είναι ανοιχτό, αλλά όπως είπα και στην πρωτολογία µου, αυτήν
τη φορά θα κλείσει, σηµειώνοντας ότι θα κλείσει µε τη δικαιο-
σύνη να θριαµβεύει. Και στην κίνηση αυτή πάλι είµαστε όλοι πα-
ρόντες ως εκλεγµένοι εκπρόσωποι του ελληνικού λαού. Ένας
λαός, όµως –και αναφέροµαι στο γερµανικό λαό- που αναγεννή-
θηκε και αυτός από τις στάχτες της καταστροφής στην οποία οι
ναζί τον είχαν οδηγήσει, σήµερα µας παρακολουθεί. Και απ’
αυτήν την Αίθουσα εκπέµπουµε και ένα µήνυµα αλληλεγγύης
προς όλους τους ευρωπαϊκούς λαούς µπροστά στους κοινούς
στόχους και τις κοινές προκλήσεις. 

Επεσήµανα στην αρχή, το επαναλαµβάνω και τώρα, ότι οι σχέ-
σεις ανάµεσα στον ελληνικό και το γερµανικό λαό είναι στο κα-
λύτερο δυνατό επίπεδο. Θύµισα την εκεί παρουσία εκατοντάδων
χιλιάδων Ελλήνων και εκατοµµυρίων Γερµανών πολιτών που τα
τελευταία χρόνια συνεχίζουν να επανέρχονται σκεπτόµενοι τη
χώρα µας, λαοί που έχουν δεθεί µπροστά στην κοινή τους ευρω-
παϊκή προοπτική. Γι’ αυτό, λοιπόν, δεν θα έπρεπε να αφήσουµε
ούτε στο ελάχιστο να περάσει η εντύπωση ότι επιχειρούµε να
διαµορφώσουµε ένα αρνητικό κλίµα στις διµερείς µας σχέσεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ)

Δεν θα ήθελα να σας κουράσω παραπάνω, έδωσα όµως τη
διαβεβαίωση ότι το Υπουργείο Εξωτερικών θα συνεχίσει µε τη
µεθοδικότητα, µε τη σοβαρότητα, µε την τεκµηρίωση, µε σωστές
διπλωµατικές κινήσεις, αυτό που ανέλαβε εξ ονόµατος όλων των
Ελλήνων και όπως αυτό εκπορεύεται ως εντολή και από τη
Βουλή µέσα από τη συζήτηση που έγινε σήµερα. 

Θέλω πράγµατι να πιστεύω ότι θα είναι η τελευταία πράξη,
αγαπητέ Μανώλη Γλέζο, αυτής της περίπου εξήντα χρόνων υπό-
θεσης που είναι σε εξέλιξη και δεν έχει ακόµη κλείσει. Αυτή τη
φορά θα κλείσει. 

Και θέλω, επίσης, να πιστεύω ότι θα δικαιωθεί η τόσο σηµαν-
τική επισήµανσή σου, όπως αυτή βγήκε και από τα όσα είπες σή-
µερα, αλλά και από το βιβλίο σου που διάβασα, το οποίο είχες
την καλοσύνη να µου προσφέρεις, ότι η δικαίωση αυτή θα είναι
πάνω απ’ όλα ηθική. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Κουρουµπλής έχει το λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας

αυτήν την πολύ χρήσιµη και κρίσιµη συζήτηση, θέλω να κάνω ορι-
σµένες επισηµάνσεις. 
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Η ένσταση του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ για τη µη φυσική πα-
ρουσία του Πρωθυπουργού, έχει ένα ευρύτερο περιεχόµενο,
που έχει να κάνει µε τη λειτουργία του Κοινοβουλίου σε πολύ δύ-
σκολες στιγµές, όπου η δηµοκρατία και στην Ελλάδα και στην
Ευρώπη αποθεσµοποιείται. 

Και η µη φυσική παρουσία του Πρωθυπουργού, αλλά και πάρα
πολλών Υπουργών έχει πάρει διαστάσεις ανησυχιών, θα τολ-
µούσα να πω, κύριε Πρόεδρε. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι δικαιολογηµένη η ένσταση και του
Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ σε ό,τι αφορά τη φυσική παρουσία του
Πρωθυπουργού, αλλά και πολλών Βουλευτών όλων των κοµµά-
των από τη µη φυσική παρουσία των Υπουργών σε κρίσιµες ερω-
τήσεις ή επερωτήσεις που τίθενται.

Κύριε Πρόεδρε, στην πρώτη δανειακή σύµβαση, που είχε κα-
τατεθεί στη Βουλή και δεν ψηφίστηκε, υπάρχει ένα άρθρο που
αναφέρει ότι δεν επιτρέπεται ο συµψηφισµός χρεών. Αυτό από
κάπου αιτήθηκε. Και η υποψία είναι ότι αιτήθηκε από τη γερµα-
νική πλευρά. Αυτό και µόνο, ως τελευταίο γεγονός, δείχνει πόσο
ανησυχεί η Γερµανία εάν η Ελλάδα τολµήσει επιτέλους –όπως
επεσήµανε ο Υπουργός- να θέσει το θέµα σε διακρατικό και πο-
λιτικό επίπεδο όπως –αν θέλετε- ενθαρρύνει και το σκεπτικό της
τελευταίας απόφασης του Δικαστηρίου της Χάγης, το οποίο λέει
κάτι τέτοιο.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, εγώ πραγµατικά κατανοώ τον
προβληµατισµό σας να µην υπάρξει κλίµα εχθρότητας µεταξύ
του ελληνικού και του γερµανικού λαού. Νοµίζω, βέβαια, ότι ο
ελληνικός λαός δεν έχει εκπέµψει ποτέ ένα τέτοιο σήµα, παρ’ ότι
υπέστη τις µεγαλύτερες καταστροφές, σε αναλογία, από όλες
τις χώρες που δέχτηκαν επίθεση από τον Άξονα. 

Ο ελληνικός λαός, κύριε Πρόεδρε, δεν πλήρωσε συνέπειες
µόνο κατά τη διάρκεια της κατοχής. Υπάρχει και άλλη µία
πλευρά: Δεκάδες Ελλήνων -ιδιαίτερα νέων παιδιών- για πάρα
πολλά χρόνια έβρισκαν εγκαταλελειµµένες χειροβοµβίδες κι έγι-
ναν θύµατα ως συνέπεια εκείνης της συµφοράς. 

Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι ένα από αυτά τα θύµατα
ήταν κι ένα νέο παιδί, ηλικίας δέκα ετών, το οποίο, παίζοντας µε
άλλους φίλους του, βρήκε µία τέτοια εγκαταλελειµµένη γερµα-
νοκατοχική χειροβοµβίδα. Η συνέπεια αυτού του γεγονότος είναι
γνωστή. 

Σε αυτό, λοιπόν, τον άνθρωπο, κύριε Πρόεδρε, η ζωή έδωσε
κάποια στιγµή να γίνει Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου.
Πήρα, λοιπόν, την πρωτοβουλία να στείλω µία προσωπική επι-
στολή -λόγω αυτού του γεγονότος και ως συνάδελφος Βουλευ-
τής- σε όλους τους Βουλευτές του γερµανικού κοινοβουλίου και
τους Ευρωβουλευτές της Γερµανίας, λέγοντας ότι δεν τρέφω
ούτε εγώ ούτε κανένας Έλληνας µίσος κατά του γερµανικού
λαού. Απλώς, δεν πρέπει και οι εκπρόσωποι του γερµανικού λαού
να κουνούν το δάχτυλό τους µε έναν προκλητικό και περιφρονη-
τικό τρόπο στον ελληνικό λαό.

Πρωτίστως, λοιπόν, ζητούµε την ηθική αποκατάσταση αυτού
του ζητήµατος. Και η Γερµανία δεν µιλάει ούτε γι’ αυτό το ζή-
τηµα.

Κύριε Πρόεδρε, η εµπειρία από αυτήν την αλληλογραφία είναι
εκπληκτική. Πάρα πολλοί άνθρωποι, όλων των κοµµάτων του
γερµανικού κοινοβουλίου, δεν είχαν σωστή ενηµέρωση γι’ αυτά
τα ζητήµατα. Γι’ αυτό πιστεύω -κι εκλαµβάνουµε ως θετική τη
θέση της Κυβέρνησης- ότι πρέπει να συσταθεί αυτή η διακοµµα-
τική επιτροπή του Κοινοβουλίου. Το ελληνικό Κοινοβούλιο θα
αποδείξει -όπως το έπραξε µε τις περσινές του πρωτοβουλίες-
ότι µπορεί να σταθεί πάνω από µικροκοµµατικές λογικές σε τέ-
τοιου είδους ζητήµατα. 

Κι, αν θέλετε, το ελληνικό Κοινοβούλιο, σε µία περίοδο που αµ-
φισβητείται, κύριε Κακλαµάνη, από διάφορους κύκλους και βάλ-

λεται και υπονοµεύεται η αξιοπιστία του Κοινοβουλίου -ακόµα κι
από το µιντιακό σύστηµα, το οποίο, δυστυχώς, µε τις ανοχές µας
θρέψαµε- µπορεί να αποδείξει σε αυτήν την πολύ δύσκολη
στιγµή ότι µπορεί να πάρει επάνω του την υπόθεση αυτή µε σω-
φροσύνη, µε νηφαλιότητα, µε µέτρο, για να µπορέσουµε πραγ-
µατικά να στηρίξουµε πρωτοβουλίες που πρέπει να αναληφθούν.

Κύριε Υπουργέ, σας έστειλα µία επιστολή. Το έθεσα και στον
κ. Δήµα στην περσινή συνεδρίαση. Στο Φράιµπουργκ εδώ και
δύο χρόνια –το δηµοσίευσε και η εφηµερίδα «ΤΟ ΒΗΜΑ» και γερ-
µανικές εφηµερίδες- βρέθηκε το γνήσιο σχέδιο του γερµανοκα-
τοχικού δανείου. Ε, λοιπόν, να µην παραπονούµαστε ότι µέχρι
σήµερα δεν έγινε καµµία προσπάθεια να βρεθεί, να ζητηθεί αυτό
το αρχείο που θα είναι πάρα πολύ χρήσιµο για την τεκµηρίωση
που πολύ σωστά τονίσατε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σας παρακαλώ, να
ολοκληρώσετε, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Σας παρακαλώ, λοιπόν, να αναλάβετε µια τέτοια πρωτοβουλία,

που νοµίζω ότι θα αποδειχθεί χρήσιµη, όπως επίσης και να επα-
νεπικαιροποιηθεί αυτή η έκθεση. Θεωρώ ότι τα στοιχεία που έχει
η Τράπεζα της Ελλάδος και το Υπουργείο Εξωτερικών, σε συν-
δυασµό µε µια επιτροπή -που µπορεί να συστήσει το Κοινοβού-
λιο- εµπειρογνωµόνων και επιστηµόνων, που πραγµατικά θα
έχουν γνώση πάνω σ’ αυτό το ζήτηµα, στο Διεθνές Δίκαιο δηλαδή
και στους διεθνείς κανόνες, θα φανούν χρήσιµα. Το ίδιο έχει πρά-
ξει και το Ισραήλ εδώ και σαράντα χρόνια, όπου έχει συστήσει
ινστιτούτο µε πενήντα ειδικούς επιστήµονες που εξακολουθητικά
συγκεντρώνουν στοιχεία για να τεκµηριώνουν το δίκαιο αυτής
της χώρας και αυτού του λαού.

Νοµίζω ότι αποδεικνύεται πως το ελληνικό Κοινοβούλιο είναι
η αιτία που ξεκίνησε πέρσι αυτή η οργανωµένη και σοβαρή προ-
σπάθεια, για να φτάσουµε σήµερα εδώ, να καταγραφεί αυτή η
βούληση από όλες τις πλευρές, να µπει το θέµα σε προτεραι-
ότητα στη σκέψη και στις επιλογές µας, για να µπορέσουµε να
δικαιώσουµε τις φωνές, τις κραυγές, τον πόνο εκείνων των αν-
θρώπων που δεν λογάριασαν τίποτα, ίσως και το πολυτιµότερο
αγαθό που ήταν η ίδια τους η ζωή και τίµησαν την ανθρώπινη
αξιοπρέπεια. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για να ολοκληρώσουµε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Θα ήθελα, κατ’ αρχήν, να πω στον κ. Κουρουµπλή, ότι πήρε χθες
µια απάντηση από εµάς. Το ερευνούµε, διότι δεν το γνωρίζαµε.
Μακάρι να επιβεβαιωθεί η πληροφορία που µας δώσατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χρειάζεται να κλείσω. Νο-
µίζω ότι από µόνη της αυτή η συνεδρίαση κλείνει και στέλνει τα
δικά της µηνύµατα, αφού διεξήχθη σε πνεύµα συνεννόησης, συ-
ναίνεσης, οµοψυχίας και υψηλού επιπέδου δηµοκρατικού πολι-
τισµού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της υπ’ αριθµ. 15/10/10-10-2012 επίκαιρης επερώτη-
σης Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ
προς τους Υπουργούς Εξωτερικών, Οικονοµικών και Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τις
οφειλές της Γερµανίας προς την Ελλάδα. 

Θα διακόψουµε για λίγο και θα επανέλθουµε.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση. 
Εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Ρυθµίσεις για την
τροποποίηση και τη βελτίωση συνταξιοδοτικών, δηµοσιονοµικών,
διοικητικών και λοιπών διατάξεων του Υπουργείου Οικονοµικών».

Όπως γνωρίζετε, στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψη-
φίστηκε το νοµοσχέδιο επί της αρχής. 

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και οι τρο-
πολογίες του νοµοσχεδίου σε µία ενότητα. 

Η διαδικασία προτείνω να έχει ως εξής: Θα οµιλήσουν οι ειση-
γητές, θα ακολουθήσουν οι ειδικοί αγορητές επί των άρθρων και
οι εναποµείναντες οµιλητές επί της αρχής, επί των άρθρων και
των τροπολογιών. Τέλος, θα µιλήσουν όσοι τυχόν Βουλευτές εγ-
γραφούν. 

Θα ήθελα να προτείνω η σηµερινή συνεδρίαση –θα συνεχί-
σουµε και αύριο εννοείται- να ολοκληρωθεί στις 19.00’ η ώρα.
Συµφωνεί το Σώµα;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω το λόγο επί της διαδικασίας;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ως τι θέλετε το λόγο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Είµαι οµιλητής, εναποµεί-

ναντας από χθες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Μάλιστα. Θα µιλή-

σετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Κάνετε κάποιο λάθος. Πρέ-

πει, νοµίζω, να τελειώσουν οι χθεσινοί οµιλητές, διότι η ενότητα
η χθεσινή ήταν επί της αρχής του νοµοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Εννοείται. Γι’ αυτό
προηγείστε οι χθεσινοί εγγεγραµµένοι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Είπατε ότι θα αρχίσουν οι
εισηγητές. Οι εισηγητές πρέπει να αρχίσουν από τη στιγµή που
θα τελειώσουν οι χθεσινοί οµιλητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Είναι τιµή σας και τιµή
µας που είστε καινούργιος Βουλευτής. Αφήστε, όµως, να δούµε
τον Κανονισµό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Τη γνώµη µου λέω, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Δεν είναι κακό. Καλά
κάνετε. Κι εµείς έτσι ξεκινήσαµε. Όλοι µας. 

Το λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Γάκης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Δεν προηγείται ο κ. Ντινόπουλος; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Δεν µπορεί να είµαστε

πάντα έτοιµοι. Η Κυβέρνηση είναι παρούσα. Ο εισηγητής της
Πλειοψηφίας  κ. Ντινόπουλος κάπου καθυστέρησε και ζήτησε να
µιλήσει αργότερα. Ξέρω ότι ιδιαίτερα οι της Αριστεράς δεν κολ-
λάτε στους τύπους.

Ορίστε, κύριε Γάκη, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να διευκρινίσω από την αρχή ότι επί των τροπολογιών

εγώ, τουλάχιστον, θα τοποθετηθώ αύριο στη δευτερολογία µου. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω την τοποθέ-

τησή µου µε µία γενική παρατήρηση για την πολιτική αντίφαση
του νοµοσχεδίου, όπως διαµορφώθηκε µετά τη συζήτηση επί της
αρχής. Αυτή είναι ότι προτάσσεται το στενό επικοινωνιακό κυ-
βερνητικό έναντι του κοινωνικού, συλλογικού συµφέροντος των
δηµοσίων λειτουργών και των εργαζοµένων. 

Το νοµοσχέδιο, που σήµερα συζητάµε κατ’ άρθρο, ρυθµίζει
αποσπασµατικά και µε επικοινωνιακό τρόπο συνταξιοδοτικά και
άλλα δηµοσιονοµικού χαρακτήρα θέµατα, παρακάµπτοντας σε
πολλά σηµεία το πλαίσιο που κινείται ο δηµόσιος τοµέας και µε-
τατοπίζοντας χρονικά τα όποια έξοδα - δαπάνες του κράτους,
για να λειτουργήσει βραχυπρόθεσµα στην κάλυψη της όποιας

δηµοσιονοµικής τρύπας των εσόδων. 
Θα σταθώ επιγραµµατικά και ανά άρθρο στα σηµεία στα οποία

θα θέλαµε να σχολιάσουµε περισσότερο και να εξετάσουµε τις
επιπτώσεις που έχουν αυτά. 

Πιο συγκεκριµένα, στο πρώτο άρθρο: Κύριε Υπουργέ, δεν
άκουσα τη διορθωτική δήλωση για τους ανάπηρους µε ποσοστό
60% για την απονοµή της προκαταβολής. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Θα είναι στις νοµοτεχνικές που θα καταθέσουµε στη συ-
νέχεια. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Ωραία.
Ξεκινώντας, λοιπόν, στο άρθρο 1 θεσπίζεται η προκαταβολή

σύνταξης σε όσους υπαλλήλους ή στρατιωτικούς αποχωρούν
από την Υπηρεσία λόγω συνταξιοδότησης. Καταργείται η µέχρι
τώρα καταβολή τρίµηνων αποδοχών. 

Με τις διατάξεις των παραγράφων 1β’, 1γ’, 3 και 4 εισάγονται
αποκλειστικές προθεσµίες για τη διεκπεραίωση της σύνταξης.
Πρώτον, η ηλεκτρονική αποστολή του ΔΑΥΚ στην Υπηρεσία Συν-
τάξεων εντός είκοσι ηµερών µε τη διόρθωση εργάσιµων ηµερών
από την ηµεροµηνία λύσης της υπαλληλικής σχέσης του υπαλ-
λήλου. Δεύτερον, η προσέλευση των έξι µηνών για την έκδοση
της πράξης καταβολής της σύνταξης από την ηµεροµηνία πρω-
τοκόλλησης της σχετικής αίτησης της Υπηρεσίας Συντάξεων του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, σύνολο δηλαδή περίπου οκτώ
µήνες. Τρίτον, η πρώτη καταβολή της προκαταβολής σύνταξης
θα γίνεται εντός σαράντα ηµερών από την ηµεροµηνία που θα
περιέλθει ηλεκτρονικά στην Υπηρεσία της Σύνταξης το ΔΑΥΚ.
Άρα η πρώτη προκαταβολή της σύνταξης θα γίνεται περίπου δύο
µήνες µετά την αποστολή της αίτησης συνταξιοδότησης και των
υπηρεσιακών στοιχείων του υπαλλήλου στην Υπηρεσία Σύνταξης
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. 

Παρ’ ότι η πρόβλεψη συντοµότερων και αποκλειστικών προ-
θεσµιών είναι θετική, ο πρόσφορος τρόπος για να γίνει αυτό είναι
µε την ενίσχυση του προσωπικού και της µηχανοργάνωσης. Το
νοµοσχέδιο, αντίθετα, επιλέγει να µετακυλίσει τις ευθύνες και τις
συνέπειες στους εργαζόµενους, προβλέποντας στην παρά-
γραφο 5 σοβαρές πειθαρχικές ποινές, καθιερώνοντας ουσια-
στικά τα κριτήρια για τη δηµιουργία µας νέας δεξαµενής
δηµοσίων υπαλλήλων, των απείθαρχων υπαλλήλων, οι οποίοι φο-
βούµαστε ότι θα αντικαταστήσουν την οµάδα των επίορκων στη
διαδικασία απολύσεων στο δηµόσιο.

Θα χρειαστούν ουσιαστικά οκτώ µήνες τουλάχιστον για την έκ-
δοση της απόφασης χορήγησης της σύνταξης. Όµως, πότε θα
γίνει η πληρωµή της σύνταξης; Μέχρι τότε ο συνταξιούχος θα
µπορεί να ζει µε την προκαταβολή που θεσπίζεται; Εµείς κάνουµε
µία πρόταση. Βέβαια, οι αξιότιµοι συνάδελφοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, της Κυβέρνησης, δεν είναι εδώ να ακούσουν τις προτά-
σεις και εποµένως έρχονται µετά και λένε ότι δεν κάνουµε
προτάσεις. 

Κάνουµε πρόταση, λοιπόν. Εστιάζουµε στην ανάγκη επίκαιρης,
έγκαιρης και άµεσης απόδοσης των συντάξεων µε τη στελέχωση
των Υπηρεσιών και τη µηχανοργάνωση και αυτοµατοποίηση του
µεγαλύτερου µέρους των ελέγχων και της ανακεφαλαίωσης.
Δεύτερον, χορήγηση των αποδοχών µέχρι την οριστική λήψη της
σύνταξης, όπως γίνεται για τις τρίµηνες. Τρίτον, αν το δεύτερο
δεν µπορεί να γίνει, εναλλακτικά προτείνουµε τη χορήγηση της
προκαταβολής της σύνταξης αµέσως µετά τη λήξη των τρίµηνων
αποδοχών και µέχρι την απονοµή της πλήρους σύνταξης. Έτσι,
δεν θα µείνει κανείς συνταξιούχος για κανένα χρονικό διάστηµα
χωρίς σύνταξη. 

Δεύτερη εναλλακτική πρόταση είναι η ποσοστοποίηση της
προκαταβολής σε ποσοστά από 80% έως 60% ανάλογα µε τα
χρόνια υπηρεσία του υπαλλήλου. Ζητούµε, επίσης, να αποσυρθεί
η διάταξη για τις πειθαρχικές ποινές.

Έρχοµαι στο άρθρο 2: Το πρόβληµα που προκύπτει από την
κατάργηση των δύο επιτροπών είναι διπλό. Πρώτον, τίθεται το
ζήτηµα της διασφάλισης του δικαιώµατος ακρόασης. Δεύτερον,
υπάρχει κίνδυνος υπερφόρτωσης των αρµοδίων δικαστηρίων µε
σχετικές δικαστικές υποθέσεις. Συµφωνούµε µε τις διαπιστώσεις
του συµβούλου, του κ. Κατσαρόλη, όπως διατυπώθηκαν στη δεύ-
τερη ειδική συνεδρίαση της ολοµέλειας του Ελεγκτικού Συµβου-
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λίου την 27η Φεβρουαρίου του 2013, όπου αναφέρει συγκεκρι-
µένα: «Η θέσπιση διοικητικών συλλογικών οργάνων, τα οποία
αποφαίνονται κατόπιν προσφυγής των διοικουµένων, σκοπούν
στην αποφυγή προσφυγής στα δικαστήρια µε ένδικα µέσα, µε
περαιτέρω συνέπεια την ταχύτερη, οικονοµικότερη και ενδεχο-
µένως αποτελεσµατικότερη προστασία των δικαιωµάτων και των
συµφερόντων τους». Υπό την έννοια αυτή, η κατάργηση της Επι-
τροπής Ελέγχου Πράξεων Κανονισµού Συντάξεως του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους δεν κρίνεται σκόπιµη, όπως δεν κρίνε-
ται σκόπιµη και η κατάργηση της δεύτερης επιτροπής. 

Στην παράγραφο 3 διαφωνούµε µε τη δυνατότητα το όργανο
που εξέδωσε µία πράξη, να µπορεί αυτεπάγγελτα να διορθώνει
αυτήν την πράξη και µάλιστα χωρίς χρονικό περιορισµό, σε αν-
τίθεση µε τον συνταξιούχο που πρέπει να ασκήσει έφεση εντός
εξήντα ηµερών. Η ρύθµιση αυτή καταργεί την ίση µεταχείριση
από τους δικονοµικούς νόµους. 

Στο άρθρο 3 ψηφίζουµε «ΝΑΙ». Δεν έχουµε κάτι να πούµε.
Στο άρθρο 4 παράγραφος 9 θα σταθούµε σε δύο σηµεία. Για

τη διαδικασία της απονοµής της σύνταξης ή στη διαδικασία επα-
ναβεβαίωσης αναπηρίας έχουµε ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα στο
οποίο αναφερθήκαµε και εχθές και βλέπω ότι το νοµοσχέδιο το
διατηρεί. Η εξέταση των αναπήρων δηµοσίων υπαλλήλων ανατί-
θεται στην Ανώτατη Υγειονοµική Επιτροπή του Στρατού. Ο κύ-
ριος Υπουργός χθες δεσµεύτηκε ότι αυτό θα µπορεί να γίνει στα
κατά τόπους στρατιωτικά νοσοκοµεία. Αυτό, όµως, δεν περιλαµ-
βάνεται, εκτός αν έρθει κι αυτό σαν διάταξη που περιµένουµε,
να µπορεί, δηλαδή, να γίνει στα κατά τόπους στρατιωτικά νοσο-
κοµεία αυτή η πιστοποίηση. 

Πρέπει, επιτέλους, να νοµοθετούµε, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη
συνταγµατική επιταγή του άρθρου 101 του Συντάγµατος, κατά
την οποία ο κοινός νοµοθέτης και η διοίκηση, όταν δρουν κανο-
νιστικά, υποχρεώνονται να λαµβάνουν υπ’ όψιν τις ιδιαίτερες
συνθήκες των νησιωτικών και ορεινών περιοχών. Η επίλυση
αυτού του προβλήµατος είναι ένα σηµαντικό ζήτηµα µε ανθρω-
πιστικά, κοινωνικά χαρακτηριστικά αλλά και µε εθνικά χαρακτη-
ριστικά. 

Όσον αφορά τη διάταξη για τις συντάξεις των λογοτεχνών και
των καλλιτεχνών, θα ήθελα να πω ότι η πολιτιστική µας κληρο-
νοµιά είναι ό,τι πολυτιµότερο έχει αποµείνει στον τόπο µας. Απο-
σύρετε αυτήν τη διάταξη, κύριε Υπουργέ. Δεν θέλω να πω
περισσότερα, αλλά αποσύρετέ τη, γιατί ακόµα και οι τριάντα τι-
µητικές συντάξεις είναι προσβολή γι’ αυτόν τον κλάδο. 

Καταργήστε επιπλέον και τον αναδροµικό σφαγιασµό των συν-
τάξεων των καλλιτεχνών από 833 ευρώ σε 720 ευρώ. Δεν τους
αξίζει. Είναι εξάλλου και αντισυνταγµατικός, µε βάση την έκθεση
της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής. 

Το άρθρο 5, που αφορά διοικητικές διατάξεις, το ψηφίζουµε. 
Στο κεφάλαιο Β, που αφορά τα άρθρα 6, 7, 8, 9 και 10, ανα-

γνωρίζουµε ότι µε τα άρθρα αυτά του σχεδίου νόµου βασικός
σκοπός είναι ο εκσυγχρονισµός του υφιστάµενου…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κύριου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Γάκη, επι-
τρέψτε µου. 

Τυχαίνει να διακόψω εσάς, επειδή δυστυχώς είστε πρώτος.
Διαφορετικά, δεν θα σας διέκοπτα. 

Αν σήµερα τηρήσουµε το χρόνο των οκτώ λεπτών, που αφορά
όλους, δηλαδή τους εισηγητές, τους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους και όσους έχουν εγγραφεί και έχουν αποµείνει από χθες
-και ο Υπουργός έχει οκτώ λεπτά- θα ολοκληρώσουµε σήµερα,
έχοντας τη δυνατότητα να µιλήσουν και τέσσερις - πέντε συνά-
δελφοι οι οποίοι θα εγγραφούν σήµερα. 

Όπως σας είπα, ζητώ συγγνώµη που σας διέκοψα. Είστε πρώ-
τος, όµως, και γι’ αυτό το κάνω.

Το οκτάλεπτο, λοιπόν, πρέπει να το κρατήσουµε όλοι µας, για
να µιλήσουν όλοι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ:  Κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκιο. Επειδή,

όµως, είµαι ο εισηγητής της Αντιπολίτευσης, θα πρέπει µάλλον
να ολοκληρώσω όλη την παρουσίαση, για να έχουµε µια ολοκλη-
ρωµένη εικόνα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Όχι, όχι.
Επειδή έχετε δείξει µε την µέχρι σήµερα παρουσία σας ότι

είστε πάντα εντός του πλαισίου του κοινοβουλευτισµού και του
Κανονισµού, καταλαβαίνετε ότι το οκτάλεπτο πρέπει να τηρηθεί
απ’ όλους. Αλλιώς δεν θα µιλήσουν οι συνάδελφοί µας. Καταλα-
βαίνετε γιατί το βάζω; Διαφορετικά, µιλήστε και δέκα λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Θα µείνουµε στη µέση όµως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Έχετε άλλα τέσσερα

λεπτά στη δευτερολογία σας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Να µου δώσετε τη δευτερολογία, τότε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Όχι, όχι. Δεν γίνεται,

γιατί έτσι δεν θα έχουν τη δυνατότητα κάποιοι συνάδελφοι να µι-
λήσουν. 

Συγγνώµη, δεν ήθελα να παρέµβω αλλά έτυχε να είστε πρώ-
τος…

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Αφήστε τον να ολοκληρώσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Εσείς τώρα γιατί δεν

συµφωνείτε; Δώστε το χρόνο σας στον κ. Γάκη να µιλήσει αντί
για σας. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Αν είναι έτσι, συµφωνώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Δεν είναι, όµως,

σωστό. Νοµίζω ότι έχουµε δηµιουργήσει µια σχέση τέτοια που
µπορούµε να συνεννοούµαστε. Δεν το κάνω για τον κ. Γάκη, αλλά
για να µιλήσουν όλοι οι συνάδελφοι. 

Κύριε Γάκη, ολοκληρώστε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µας επιτρέψετε του-

λάχιστον να εξαντλήσουµε το δεύτερο κεφάλαιο, που αφορά
τους αδρανείς λογαριασµούς και να δικαιολογήσουµε την ψή-
φισή µας, γιατί πραγµατικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σας είπα ότι το λέω
σε εσάς, γιατί έτυχε να µιλήσετε πρώτος. Αν ήταν πρώτος ο κ.
Ντινόπουλος, αυτά που είπα σε εσάς, θα τα έλεγα στον κ. Ντινό-
πουλο. Δεν αφορούν προσωπικά εσάς. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Ειδικότερα στο άρθρο 8, θεσπίζεται η
διαδικασία που πρέπει να ακολουθούν οι τράπεζες που έχουν
αδρανείς λογαριασµούς, όπως οι ελεγκτικοί µηχανισµοί που πρέ-
πει να αναπτύξει η Τράπεζα της Ελλάδος, ώστε να εξασφαλίζεται
η αδιαφανής διαδικασία δέσµευσης των κεφαλαίων των αδρανών
καταθετικών λογαριασµών. 

Έχουµε, όµως, να επισηµάνουµε το εξής: 
Πρώτον, δεν προβλέπεται αναδροµική εφαρµογή του νόµου. 
Δεύτερον, µε την παραγραφή του δικαιώµατος των καταθετών

δεν προστατεύεται επαρκώς το δικαίωµα των δικαιούχων στην
ιδιοκτησία και γενικά αµφισβητεί τη βασική αρχή της ηθικής στην
οικονοµία. 

Τρίτον, δεν προβλέπει τη δυνατότητα διεκδίκησης των κατα-
θέσεων από τους κληρονόµους, κυρίως όταν αυτή η διεκδίκηση
βρίσκεται σε δικαστική εκκρεµότητα και συµπληρώνεται το χρο-
νικό όριο της εικοσαετίας. 

Τέταρτον, δεν περιγράφεται, πόσω µάλλον δεν αναφέρεται
στο σώµα του κειµένου, ποιες θεωρούνται ευπαθείς οµάδες, στις
οποίες θα διατίθενται τα ποσά των αδρανών λογαριασµών. 

Για τα κεφάλαια των αδρανών λογαριασµών εµείς προτείνουµε
να κατατίθενται σε συγκεκριµένο λογαριασµό και για συγκεκρι-
µένους σκοπούς, όπως είναι η κάλυψη των ελλειµµάτων του
ασφαλιστικού συστήµατος ή η αντιµετώπιση της ανεργίας. 

Σε κάθε περίπτωση, θα πρέπει εντός κάθε χρονικού ορίου το
δηµόσιο να επιστρέφει τις καταθέσεις στους νόµιµους δικαιού-
χους. Σε αντίθετη περίπτωση νοµοθετούµε µια µορφή ολικού
κουρέµατος. Και είναι η πρώτη µορφή κουρέµατος. 

Κύριε Υπουργέ, επαναφέρουµε την πρόταση για έρευνα των
ευθυνών από τη µη εφαρµογή του ν. 1195/1942 µέχρι σήµερα
και για ζηµιές που έχει υποστεί το ελληνικό δηµόσιο.

Με αυτές τις επισηµάνσεις, τις παρατηρήσεις και τις επιφυλά-
ξεις µας, θα ψηφίσουµε θετικά στα άρθρα 6, 7, 8, 9 και 10. 

Στο Κεφάλαιο Γ’ στο άρθρο 11 που προβλέπει τη θητεία των
οργάνων, στο άρθρο 12 που προβλέπει τη δηµιουργία Μητρώων
Δηµοσιονοµικών Ελεγκτών και στο άρθρο 13 που προβλέπει επί-
σης την επιλογή και τον τρόπο επιλογής και στελέχωσης των µη-
τρώων, θα αναφερθούν άλλοι συνάδελφοι. Περιµένουµε τις
τελικές διαµορφώσεις, τις τελικές διατυπώσεις όσον αφορά την
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αποδοχή, την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής,
για να καθορίσουµε τη στάση µας στην ψήφιση αυτών των άρ-
θρων του νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Πανελληνίου Σοσιαλιστι-
κού Κόµµατος κ. Χρήστος Γκόκας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκαν χθες πολλά σε

αυτήν την Αίθουσα, αλλά πραγµατικά δεν αξίζει να ασχοληθεί κα-
νείς µε το πολιτικό υβρεολόγιο που ακούστηκε από πολλές πλευ-
ρές σε αυτήν την Αίθουσα, από όπου κι αν προέρχεται. Οι
υβριστικοί χαρακτηρισµοί δεν µπορούν να καλύψουν ούτε την
πολιτική αδυναµία ούτε τη σύγχυση και την αµηχανία. 

Απλά θέλω να τονίσω ότι χάρη σε δύσκολες και οδυνηρές
αλλά αναγκαίες επιλογές και µε τις θυσίες του ελληνικού λαού
έχουµε σήµερα τη δυνατότητα να συζητάµε πώς θα προχωρή-
σουµε, πώς θα διαµορφώσουµε το πλαίσιο για την αντιµετώπιση
της ανεργίας και της προστασίας κοινωνικών οµάδων που το
έχουν ανάγκη, πώς θα δώσουµε ανάσα εξασφαλίζοντας τη ρευ-
στότητα στην αγορά και στην πραγµατική οικονοµία, πώς θα υλο-
ποιήσουµε ένα παραγωγικού και αναπτυξιακού χαρακτήρα
εθνικό σχέδιο ανασυγκρότησης. 

Στη συζήτηση επί των άρθρων θα µπω κατευθείαν στο άρθρο
1 µε το οποίο θεσπίζεται η προκαταβολή της σύνταξης για όσους
πολιτικούς υπαλλήλους και λειτουργούς αποχωρούν λόγω συν-
ταξιοδότησης από το δηµόσιο. Είναι θετικές οι βελτιώσεις που
έχουν γίνει, όπως η αναφορά για εξέταση, στην πορεία εφαρµο-
γής των διατάξεων, της δυνατότητας απόδοσης ποσοστού επί
του προσδοκώµενου ποσού σύνταξης, όταν αυτή βέβαια θα µπο-
ρεί να προσδιοριστεί µε καλύτερη προσέγγιση. Επίσης, είναι θε-
τικό και το γεγονός της αλλαγής που έχει υπάρξει µε την
επεξεργασία του νοµοσχεδίου στην επιτροπή, σύµφωνα µε την
οποία θα χορηγείται η προκαταβολή µέχρι και την έγκριση της
οριστικής πράξης συνταξιοδότησης. 

Έχουµε κάνει αναφορά στην περίπτωση απόλυσης λόγω πει-
θαρχικών παραπτωµάτων και έχουµε τονίσει το σηµείο που
αφορά την κράτηση εισφορών που έχουν γίνει. Θα πρέπει µε κά-
ποιον τρόπο να υπάρξει και καταβολή και προκαταβολή στις πε-
ριπτώσεις που αυτό είναι τεχνικά αδύνατο για τους δικαιούχους,
αν ο ίδιος ο διωκόµενος δεν µπορεί να είναι δικαιούχος, κάτι που
έχει σχέση και µε αντίστοιχο άρθρο στην αντίστοιχη παράγραφο
8 του άρθρου 3.

Σε σχέση µε το χρονικό διάστηµα των οκτώ µηνών έχουν ει-
πωθεί πολλά. Είναι αναγκαίο να δούµε τον χρόνο των δύο µηνών
που υπάρχει στις υπηρεσίες, για να στείλουν τα στοιχεία του φα-
κέλου. Αυτός ο χρόνος καλό θα ήταν να µην είναι τόσο µεγάλος. 

Επίσης, θα πρέπει να δούµε και τα προβλήµατα που δηµιουρ-
γούνται µε τα ελλιπή στοιχεία που έχουν συνήθως οι φάκελοι που
παίρνει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Βέβαια, τα θέµατα
στελέχωσης και διοικητικής οργάνωσης, για να µπορεί να είναι
αποδοτικότερο το έργο του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους,
όπως και η περαιτέρω εξέλιξη στον τοµέα της µηχανογράφησης,
είναι απαραίτητα για να µπορέσουµε να αποφύγουµε το συνω-
στισµό που παρατηρείται από δικαιούχους συντάξεων, οι οποίοι
περιµένουν και ταλαιπωρούνται επί αρκετό διάστηµα στις ουρές
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. 

Θέλουµε να πιστεύουµε ότι το πλαίσιο που µπαίνει είναι ένα
βήµα το οποίο θα οδηγήσει σε µία καλύτερη αντιµετώπιση και
θα απεγκλωβίσει τους ανθρώπους αυτούς από την ταλαιπωρία
και την αγωνία που έχει να κάνει µε τον τρόπο µε τον οποίο ο κα-
θένας προσπαθεί να προσεγγίσει την επίλυση του προβλήµατος
ή τις εκκρεµότητες, αν θέλετε, σε σχέση µε τη σύνταξή του.

Το άρθρο 2 αναφέρεται στην κατάργηση των Επιτροπών Ελέγ-
χου Πράξεων Κανονισµού Συντάξεων του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους, δηλαδή την Επιτροπή Αναγνώρισης Συντάξιµου
Χρόνου και την Επιτροπή Ελέγχου Συνταξιοδοτικών Πράξεων.
Πράγµατι, αποδείχθηκε ότι η λειτουργία αυτών των Επιτροπών
δεν διευκόλυνε ούτε στο χρόνο αλλά ούτε και στη διαδικασία

τούς δικαιούχους αλλά επιβάρυνε οικονοµικά τους πολίτες.
Υπάρχει ένα ενδιάµεσο επίπεδο και είναι καθαρά υπηρεσιακό. 

Ίσως στο µέλλον να δούµε ένα ενδιάµεσο επίπεδο µε αλλαγή
σύνθεσης αυτών των επιτροπών, οι οποίες θα µπορούσαν να
έχουν αποτέλεσµα µε µέλη στη σύνθεσή τους και από το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο. Αυτό είναι κάτι το οποίο µπορεί να εξεταστεί. 

Όσον αφορά το άρθρο 3, µε την παράγραφο 3 για το επίδοµα
θέσης ευθύνης των προϊσταµένων µονάδων όταν συµπληρώνουν
σε αυτήν τη θέση δύο χρόνια, έχουµε βάλει ένα θέµα σε σχέση
και µε τους αναπληρωτές. Το ανέφερα χθες και δεν θέλω να επε-
κταθώ σήµερα, χάριν της οικονοµίας του χρόνου. Μιλάµε για
αναπληρωτές των οποίων η επιλογή έγινε από αρµόδιο όργανο,
µετά από προκήρυξη ενδιαφέροντος και έχουν ένα επαρκές χρο-
νικό διάστηµα σε αυτήν τη θέση. 

Έχουµε αναφερθεί στην παράγραφο 5, ούτως ώστε να υπάρ-
ξει πρόβλεψη για το επίδοµα νόσου και ανικανότητας και να συµ-
περιληφθεί. Έχουµε δώσει και µία νοµοτεχνική πρόταση, µε
βάση τις διατάξεις του ν.1897/1990 και του ν.1799/1991, για
όσους συνταξιούχους υπήρξαν θύµατα τροµοκρατίας ή ήταν πα-
θόντες βίαιων συµβάντων κατά την εκτέλεση της υπηρεσίας
τους. 

Όσον αφορά τη ρύθµιση για τους κληρικούς, υπάρχει µία εκ-
κρεµότητα σε σχέση µε τις εισφορές που έχουν καταβάλει για
τη λήψη της δεύτερης, έστω και προαιρετικής, σύνταξης που
είχαν τη δυνατότητα ή επέλεξαν να έχουν ως στόχο να λάβουν
κάποια στιγµή. Γι’ αυτόν το λόγο άλλωστε κατέβαλαν και τις ει-
σφορές. Υπάρχει σχετική πρόταση και γι’ αυτό το θέµα.

Τέλος, για την περίπτωση της παραγράφου 10 που αφορά την
απογραφή, βεβαίως και µας βρίσκει σύµφωνους. Είχαµε πει για
µικρότερο χρόνο, αλλά θέλουµε να πιστεύουµε ότι µε το σκε-
πτικό που εξέφρασε ο Υπουργός, πως για το διάστηµα αυτό λή-
φθηκε υπ’ όψιν η ταλαιπωρία που θα είχαν οι συνταξιούχοι,
ιδιαίτερα του εξωτερικού αλλά και οι υπόλοιποι όπως και από το
γεγονός ότι υπάρχουν βελτιώσεις στα συστήµατα όπως είναι το
«Αριάδνη», η αναβάθµιση ρόλου του ΗΔΙΚΑ κ.λπ. µπορούµε να
έχουµε αποτελεσµατικότητα µέσα σε αυτά τα χρονικά πλαίσια. 

Με το άρθρο 4 εισάγεται ρύθµιση σχετικά µε την άσκηση του
δικαιώµατος συνταξιοδότησης για τα τέκνα θανόντος συνταξι-
ούχου γονέα, ανάλογα µε τα ποσοστά αναπηρίας τους. Εδώ θα
µπορούσαµε να δούµε και τη δυνατότητα να γίνεται αυτεπάγ-
γελτα η άσκηση αυτού του δικαιώµατος, χωρίς να κάνουν αίτηση,
γιατί και αυτό είναι µερικές φορές δύσκολο. 

Στην περίπτωση ε’, της παραγράφου 8, έχουµε πει ότι στην
εξαίρεση από τις περικοπές της σύνταξης του ν.4093/2013 που
περιλαµβάνει τους ανάπηρους πολέµου αξιωµατικής πολεµικής
διαθεσιµότητος, µε ποσοστό αναπηρίας 80% και άνω, πρέπει να
συµπεριληφθούν και οι υπηρετούντες στο Σώµα της Ελληνικής
Αστυνοµίας, της κατηγορίας µονίµου διαθεσιµότητας, µε ποσο-
στό αναπηρίας, επίσης, 80% και άνω. 

Όσον αφορά τα θέµατα ατόµων µε αναπηρία, συµφωνούµε
στην αναγκαιότητα του τρόπου εξέτασης, ούτως ώστε να απο-
φεύγουν την ταλαιπωρία. Έχει αναφερθεί ο προηγούµενος ειση-
γητής και αυτά που είπε, µας βρίσκουν σύµφωνους. 

Όσον αφορά το καθεστώς των τιµητικών συντάξεων ή διακε-
κριµένων υπηρεσιών, έχουµε πει την άποψή µας. Το θέµα από
την πλευρά µας αντιµετωπίζεται µε ιδιαίτερη προσοχή και ευαι-
σθησία σε σχέση µε αυτόν τον κλάδο. Έχουν ληφθεί υπ’ όψιν
πολλές προτάσεις από τον κύριο Υπουργό και είναι θετικό ότι
υπήρξαν αλλαγές και βελτιώσεις σε πολλά σηµεία. 

Εµείς προτείνουµε δύο σηµεία ακόµη: Να υπάρχει το περιθώ-
ριο µιας επιπλέον κρίσης εντός της τριετίας και µιας κρίσης
πέραν της τριετίας, καθώς και να επεκταθεί ο χρόνος υπολογι-
σµού του µέσου όρου καθαρών εισοδηµάτων στη δεκαετία. Τα
υπόλοιπα προβλήµατα αυτού του κλάδου, συνταξιοδοτικά ή
ασφαλιστικά,  δεν µπορούν να λυθούν στο πλαίσιο αυτού του
νόµου.   

Τέλος, δύο λόγια για τους αδρανείς καταθετικούς λογαρια-
σµούς. Ήταν αναγκαίο να εκσυγχρονιστεί το ισχύον πλαίσιο.
Απλώς πρέπει κάποια στιγµή να είναι προσδιορισµένο ακριβώς
ποιος θα είναι ο διαχειριστής του λογαριασµού και πού ακριβώς
θα καταλήγουν τα χρήµατα. Υπήρξε µια πρόταση για το λογα-
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ριασµό, να είναι λογαριασµός στο ΑΚΑΓΕ. Φυσικά πρέπει να
προσδιοριστούν και οι ευπαθείς οµάδες, για τις οποίες θα λαµ-
βάνεται µέριµνα στο πλαίσιο αυτού του λογαριασµού.

Θα κλείσω µε το Κεφάλαιο Γ’ -διότι θα αφήσω και εγώ τις τρο-
πολογίες για τη δευτερολογία µου- σε σχέση µε τα θέµατα δηµο-
σιονοµικών ελέγχων και δηµοσιονοµικής διαχείρισης. Υπάρχουν
κάποια ζητήµατα µε το προσωπικό και πώς µπορούν να ανταπο-
κριθούν σε όλα τα καθήκοντα ελέγχου µε το ενιαίο µητρώο ελεγ-
κτών. Είχαµε κάνει µία πρόταση για δύο µητρώα. Φαίνεται ότι δεν
είναι εφικτό. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, έγινε δεκτή η πρότασή µας για τον
καθορισµό των κριτηρίων που περιλαµβάνονται στο άρθρο 10
της δεύτερης τροπολογίας που κατέθεσε ο Υπουργός, όπου κα-
θορίζονται τα κριτήρια και τα υπόλοιπα προσόντα που θα πρέπει
να έχουν όσοι θα κριθούν να στελεχώσουν αυτά τα µητρώα. Για
το Μητρώο Εµπειρογνωµόνων επίσης δόθηκαν αρκετές διευκρι-
νίσεις µέχρι τώρα από τον κύριο Υπουργό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ στις τροπολογίες. Όσον

αφορά τις τέσσερις τροπολογίες που έχει καταθέσει ο κύριος
Υπουργός, είµαστε κατ’ αρχάς θετικοί. Θέλουµε κάποιες διευ-
κρινίσεις σε δύο, τρία σηµεία. Στην πορεία της συζήτησης ελπί-
ζουµε να τις έχουµε για να κάνουµε µια συνολική τοποθέτηση
στη δευτερολογία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Γκόκα.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ.

Παύλος Χαϊκάλης.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω την

αγόρευσή µου από το χθεσινό σηµείο όπου είπα ότι φέρατε ένα
νοµοσχέδιο το οποίο δηµιουργεί ένα καλό και έπονται δέκα κακά
αυτού.

Σχετικά µε την προκαταβολή σύνταξης στο 50% επί του βασι-
κού µισθού στο άρθρο 1 που δίδεται στον υπάλληλο κατά την
αποχώρησή του, κάνατε την παρέµβαση και η προκαταβολή θα
δίδεται µέχρι την ηµεροµηνία έναρξης πληρωµής της σύνταξής
του, ενώ έγινε προσθήκη, ώστε και οι υπάλληλοι µε ποσοστό
αναπηρίας 67% και άνω να δικαιούνται σύνταξη 60% όπως οι τρί-
τεκνοι και ο γονέας µε ανάπηρο τέκνο. Αν και η θέση µας είναι
τουλάχιστον για 70%, θεωρούµε ότι είναι σε µια θετική κατεύ-
θυνση.

Εξαιρούνται από την προκαταβολή της σύνταξης ο επιζών σύ-
ζυγος και τα τέκνα θανόντος συνταξιούχου µέχρι την αναβάθ-
µιση του ηλεκτρονικού αρχείου των συνταξιούχων και την
αναβάθµιση της ηλεκτρονικής πλατφόρµας κ.λπ.. Για τις περι-
πτώσεις αυτές ορίζεται ως προθεσµία απονοµής της σύνταξης
αυστηρά το χρονικό διάστηµα των τριών µηνών, δηλαδή πολύ µι-
κρότερο. Η ηµεροµηνία έναρξης χορήγησης της προκαταβολής
για τις περιπτώσεις αυτές θα καθοριστεί µε απόφαση του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών. Δεν καταλαβαίνω γιατί πρέπει να βγει µε ει-
δική ηµεροµηνία και όχι από την αποχώρηση.

Με τις αναδιατυπώσεις και τις προσθήκες που γίνονται στο
εδάφιο α’ επιχειρείται η ελάφρυνση των πειθαρχικών ποινών των
υπαλλήλων σε περίπτωση µη τήρησης των αυστηρών χρονικών
ορίων των προθεσµιών απονοµής σύνταξης. 

Παρ’ όλα αυτά εµείς επιµένουµε ότι θα έπρεπε να γίνει αξιο-
λόγηση του χρόνου που χρειάζεται ένας υπάλληλος να φέρει εις
πέρας τα αναµενόµενα από αυτόν. Μάλιστα αντί για ποινές εµείς
θα προτείναµε τη θέσπιση κινήτρων προκειµένου ένας υπάλλη-
λος να προσπαθήσει να πετύχει ορθολογικούς στόχους, που θα
µπαίνουν µε αντικειµενικά κριτήρια και όχι ανάλογα µε την εικόνα
που θέλει να παρουσιάσει η εκάστοτε κυβέρνηση.

Σε αυτό σηµείο φαίνεται καθαρά για άλλη µία φορά η µεγάλη
µας διαφορά. Εσείς επιδιώκετε ένα καθεστώς τιµωρίας, ενώ
εµείς επιδιώκουµε ένα καθεστώς που δίνει χώρο για όραµα και
πρωτοβουλίες. 

Θέλω να επικεντρωθώ στο εδάφιο β’ στο οποίο ορίζεται η υπο-
χρέωση τήρησης της υπηρεσίας των ορίων προθεσµιών για την
απονοµή της σύνταξης, δηλαδή έξι µήνες για την κανονική, επτά

µήνες για τη διαδοχική και τρεις µήνες για τη µεταβίβαση. Αυτό
το σηµείο θέλει µεγάλη προσοχή καθώς σε καµµία περίπτωση
δεν πρέπει το παρόν νοµοσχέδιο να καθιερώσει ουσιαστικά τα
κριτήρια για τη δηµιουργία µιας νέας κατηγορίας δηµοσίων
υπαλλήλων που θα αντικαταστήσουν τους επίορκους στην επό-
µενη φάση για τις απολύσεις στο δηµόσιο. Άλλωστε, από τις εκ-
θέσεις του κ. Μανιτάκη φαίνεται ότι το 2013 και το 2014 θα
έχουµε κύµα αθρόων συνταξιοδοτήσεων. 

Τέλος, να επισηµάνω για άλλη µία φορά ότι η πρότασή µας
είναι ενίσχυση της υπηρεσίας µε τη µηχανοργάνωση αλλά και µε
προσωπικό.

Στο άρθρο 2 σχετικά µε την κατάργηση των επιτροπών, θα
επαναλάβω την άποψη του κ. Μαριά, όπως διατυπώθηκε στην τε-
λευταία συνεδρίαση της επιτροπής. Εµείς θεωρούµε σηµαντικό
ότι αυτές οι επιτροπές θα καταργηθούν, διότι δεν προσέφεραν
ποτέ τίποτα έτσι και αλλιώς. Μία από τις παρατηρήσεις του κ.
Μαριά, την οποία κάνατε αποδεκτή, είναι η διαγραφή του παρα-
βόλου των 15 ευρώ του δηµοσίου ταµείου για κατάθεση αίτησης
θεραπείας. Εποµένως, µε αυτές τις ρυθµίσεις, θα έλεγα ότι βλέ-
πουµε πολύ θετικά το άρθρο 2.

Άρθρο 3. Κρίνονται θετικές οι παρεµβάσεις για την απογραφή
των συνταξιούχων ανά πενταετία µε έναρξη της διάταξης από 1-
1-2017, όπως θετική είναι και η αλλαγή βάσης υπολογισµού για
τα επιδόµατα ανικανότητας.

Το άρθρο 4 αφορά τη ρύθµιση άλλων συνταξιοδοτικών θεµά-
των. Αν και είναι θετικά τα σηµεία που αναφέρονται στην προθε-
σµία άσκησης του συνταξιοδοτικού δικαιώµατος για τέκνα
θανόντος συνταξιούχου µε αναπηρία 67% και 80% και άνω, όπως
και οι βελτιωτικές ρυθµίσεις για συνταξιούχους στρατιωτικούς
και ενστόλους που επιθυµούν να αυτοαπασχοληθούν χωρίς πε-
ρικοπή της σύνταξής τους, εντούτοις διατηρούµε αρκετές επι-
φυλάξεις γι’ αυτό το άρθρο. 

Είναι γνωστή, επίσης, η θέση µας για το ΕΚΑΣ. Είναι ντροπή
να συζητάµε για την καταβολή ενός επιδόµατος ενίσχυσης των
χαµηλοσυνταξιούχων βάσει ηλικιακών κριτηρίων. 

Παρ’ ότι ο Υπουργός έκανε ορισµένες βελτιώσεις στο θέµα
της σύνταξης των καλλιτεχνών µε σκοπό την αποκατάσταση µιας
αδικίας, όπως είναι η µεταβίβαση της σύνταξης του θανόντος
στον επιζόντα σύζυγο ή ανήλικο ή ανίκανο τέκνο, πράγµα που
δεν ίσχυε µέχρι σήµερα, το πρόβληµα στη βάση του παραµένει.
Οι καλλιτέχνες είναι δηµιούργηµα πολιτισµικών αξιών και εµείς
ζητάµε να αποσυρθεί όσον αφορά το συνταξιοδοτικό πρόβληµα
και να επανέλθουµε σε µεταγενέστερο χρόνο µε περισσότερα
στοιχεία και µε το σεβασµό που οφείλει η ελληνική πολιτεία απέ-
ναντι σε αυτούς τους ανθρώπους. Άλλωστε, κύριε Υπουργέ, πι-
στεύω ότι τα 130 ή 150 ευρώ που γλιτώνει το κράτος ανά µήνα
από κάθε συνταξιούχο στους επτακόσιους ή οκτακόσιους που
παίρνουν αυτήν την τιµητική σύνταξη, είναι µία οικονοµία της τά-
ξεως των 100.000 ευρώ το χρόνο για το κράτος. Δεν νοµίζω ότι
αρµόζει σε ανθρώπους που έχουν υπηρετήσει τον πολιτισµό να
φερόµαστε µε αυτόν τον τρόπο.

Σχετικά µε τους αδρανείς καταθετικούς λογαριασµούς του Κε-
φαλαίου Β’ και τα άρθρα 6 έως 10, όπως είπα και χθες στη συζή-
τηση επί της αρχής, είναι ένα θετικό µέτρο που εµείς το έχουµε
και στην εθνική µας αντιπρόταση. Όµως, δεν έχει αποσαφηνιστεί
πλήρως ποιος θα είναι ο διαχειριστής αυτών των κεφαλαίων,
όπως και σε ποιους θα αποδίδονται αυτά τα χρήµατα. Εµείς σας
κάναµε συγκεκριµένες προτάσεις. Θα θέλαµε, τουλάχιστον, να
µας πείτε έναν πιο συγκεκριµένο στόχο. Διευκρινίστε µας ποιες
θα είναι αυτές οι ευπαθείς οµάδες που αναφέρατε στο νοµοσχέ-
διο. 

Όσο για το διαχειριστή, πιστεύω ότι είναι ανεπίτρεπτο να µην
είναι απόλυτα ξεκάθαρο ποιος ή ποιοι θα αναλάβουν τη διαχεί-
ριση αυτών των κεφαλαίων. Επειδή το συγκεκριµένο κεφάλαιο
έχει θετική αύρα, προφανώς και θα το υπερψηφίσουµε. Να γνω-
ρίζετε, όµως, ότι επειδή έχουµε αρκετές επιφυλάξεις σε σχέση
µε όσα προανέφερα, θα παρακολουθούµε στενά το θέµα και θα
σας πιέζουµε, ώστε να υπάρχει πλήρης διαφάνεια και έλεγχος.

Έρχοµαι στο Κεφάλαιο Γ’, αναφορικά µε την τήρηση µητρώου
δηµοσιονοµικών ελεγκτών που δηµιουργείται βάσει του άρθρου
12. Μας είπε χθες ο κύριος Υπουργός πως µε το παρόν νοµο-
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σχέδιο αυστηροποιείται το πλαίσιο που επιτρέπει την ένταξη
ιδιωτών σε αυτό το µητρώο. Παλαιότερα, µας είπε, δεν υπήρχαν
εµπόδια, µπορούσαν οι ιδιώτες πολύ πιο εύκολα να διενεργούν
ελέγχους για λογαριασµό του δηµοσίου. Με λίγα λόγια, ήταν
«µπαλκονόπορτα» και το κάναµε τώρα «παραθυράκι». 

Αυτά τα «παραθυράκια» υποτίθεται ότι πρέπει να πολεµάµε,
κύριοι συνάδελφοι. Τουλάχιστον οι Ανεξάρτητοι Έλληνες αυτό
έχουµε δεσµευθεί και αυτό κάνουµε. Πρέπει να τελειώνει αυτή η
ιστορία µε τα «παραθυράκια», τις «τρύπες», τις «µπουκαπόρτες»
και δεν ξέρω και εγώ τι άλλο. Πρέπει το δηµόσιο να είναι υπεύ-
θυνο για τη διαχείριση και το σχεδιασµό σωστής πολιτικής. Είναι,
τουλάχιστον, ανήθικο την ίδια ώρα που ετοιµάζεστε να απολύ-
σετε δύο χιλιάδες δηµοσίους υπαλλήλους, να αφήνετε ανοιχτή
την πόρτα σε ιδιώτες, προκειµένου αυτοί να εργαστούν, υποτί-
θεται, για το δηµόσιο συµφέρον.

Επίσης, σας ζήτησα χθες να µας πείτε µε ποιον τρόπο θα προ-
στατευθεί το δηµόσιο συµφέρον από επιτήδειους και πώς θα
αποφευχθούν ύποπτες δοσοληψίες. Απάντηση δεν έχω πάρει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ)

Με το άρθρο 13 συστήνεται η Διεύθυνση Εκτάκτων Δηµοσιο-
νοµικών Ελέγχων. Δεν έχω καταλάβει ποιος είναι ο λόγος ύπαρ-
ξής της. Εφόσον υπάρχει η Επιτροπή Δηµοσιονοµικού Ελέγχου,
χρειαζόµαστε και Διεύθυνση Εκτάκτων Δηµοσιονοµικών Ελέγ-
χων; Δεν µπορεί η υπάρχουσα επιτροπή να κάνει και εκτάκτους
ελέγχους; Εάν δεν φθάνει το προσωπικό, να τη στελεχώσετε.
Τόσες δηµόσιες υπηρεσίες προτίθεστε να καταργήσετε, γιατί
δεν αξιοποιείτε τις υπάρχουσες δοµές παρά πειραµατίζεστε µε
τη δηµιουργία νέων διευθύνσεων; Το αποτέλεσµα είναι να διογ-
κώνεται ο δηµόσιος τοµέας, αντί να µικραίνει. Εξάλλου, µόνοι
σας στο εν λόγω άρθρο παραδέχεστε ότι υπάρχει σοβαρή έλ-
λειψη ελεγκτικού προσωπικού. Γιατί, λοιπόν, δεν κοιτάτε να συµ-
πληρώσετε αυτά τα κενά, αντί να απολύετε δηµοσίους
υπαλλήλους, επιτρέποντας την ίδια στιγµή την πρόσληψη ιδιω-
τών, όπως ανέφερα; 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να κάνω µία ερώτηση, έτσι ενηµερω-
τικά, κύριε Υπουργέ, σχετικά µε τον ειδικό λογαριασµό που κα-
ταργείτε µε το άρθρο 15. Για πόσα χρήµατα µιλάµε ακριβώς;
Ρωτώ, διότι πιστεύω ότι καλό είναι να τα λέµε όλα. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. Νοµίζω ότι ήµουν
στο χρόνο µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Πάντα. Και ένα

λεπτό νωρίτερα, κύριε Χαϊκάλη. Ευχαριστούµε πολύ.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Γερµε-

νής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρακολουθώντας τη χθεσινή συνεδρίαση και ακούγοντας την

τοποθέτηση από την πλευρά της Κυβέρνησης, δεν σας κρύβω
ότι έµεινα έκπληκτος. Έµεινα έκπληκτος, γιατί µιλούσατε για τη
σκληρή προσπάθεια που καταβάλλετε, τις ουσιώδεις αλλαγές
που πραγµατοποιείτε και το σκληρό αγώνα που δίνετε για τη σω-
τηρία της χώρας. Ξεχνάτε ηθεληµένα ότι την καταστροφή της
χώρας την προκαλέσατε εσείς οι ίδιοι και οι πολιτικές σας, µε τις
οποίες σαράντα χρόνια καταληστέψατε τα ταµεία της χώρας.
Πώς είναι δυνατόν οι ίδιοι χθεσινοί καταστροφείς να είναι σήµερα
σωτήρες; Επειδή αλλάξατε κάποια πρόσωπα; Οι δικές σας πα-
ρατάξεις δεν είναι αυτές που µας έφεραν σε αυτό το αδιέξοδο;
Είναι τόσο προκλητική η συµπεριφορά σας που µεταφέρετε την
Ολοµέλεια µία ηµέρα πίσω, για να εισαγάγετε προς ψήφιση ένα
ακόµη πολυνοµοσχέδιο και µε τη συνήθη διαδικασία του κατε-
πείγοντος καταστρατηγείτε την κοινοβουλευτική διαδικασία και
εκβιάζετε τον ελληνικό λαό. 

Επί του νοµοσχεδίου τώρα. Τόσο κατά τη διάρκεια των επιτρο-
πών όσο και κατά τη διάρκεια της χθεσινής συνεδρίασης έκανα
αναφορές για αρκετά ασαφή και προκλητικά σηµεία. Θα γίνω πιο
συγκεκριµένος. 

Επί του άρθρου 1 θέλω να πω ότι η κατάργηση του χρονικού
ορίου των οκτώ µηνών και η επέκτασή του σε αόριστο χρόνο,
έως ότου δηλαδή ολοκληρωθεί η τελική εκκαθάριση, µας δηµι-
ουργεί τεράστιες αµφιβολίες και ερωτηµατικά. Γιατί, παράλληλα

µε αυτήν την αλλαγή, δεν οριοθετείτε µε αυστηρότητα συγκεκρι-
µένο χρόνο εκκαθάρισης των συντάξεων; Θα σας απαντήσω εγώ.
Γιατί δεν είστε σε θέση να γνωρίζετε ούτε τη ρευστότητα που
µπορεί να έχει το ελληνικό κράτος για αποπληρωµή, ούτε την
επαρκή ικανότητα των ασφαλιστικών ταµείων. 

Ακόµη, αυτή η αοριστία σας εξυπηρετεί, γιατί δηµιουργείτε
εσωτερικό άτοκο δανεισµό από τις ασφαλιστικές εισφορές των
πολιτών. Η ώθηση προς την πρόωρη συνταξιοδότηση δηµιουργεί
στρατιές συνταξιούχων, γεγονός που αποδοµεί την παραγωγική
κοινωνία και συµβάλλει στη δυσκολία αποπληρωµής των συντά-
ξεων. 

Με το άρθρο 3 ορίζεται ότι η απογραφή των συνταξιούχων του
δηµοσίου θα πραγµατοποιείται ανά πέντε χρόνια, αρχής γενοµέ-
νης από 1-1-2017. Η µέχρι τώρα εµπειρία σας έχει δείξει ότι µόνο
στο ΙΚΑ και στον ΟΑΕΕ οι αποκλίσεις άγγιξαν τις δεκάδες χιλιά-
δες «µαϊµού» συντάξεις µε απώλεια εκατοµµυρίων ευρώ. Το γε-
γονός αυτό δεν σας προβληµατίζει; Ή µήπως το συγκεκριµένο
καθεστώς σάς εξυπηρετεί;

Τα ασφαλιστικά ταµεία είναι στο «κόκκινο» µε αδυναµία απο-
πληρωµής των υποχρεώσεών τους και εσείς προτείνετε να γίνε-
ται έλεγχος της ζηµίας ανά πενταετία. Εµείς σας προτείνουµε
αυστηρό έλεγχο σε ετήσια βάση, αρχής γενοµένης από το 2013. 

Όσον αφορά το άρθρο 4 και συγκεκριµένα την παράγραφο 9,
θα προσπαθήσω για πέµπτη φορά να εκβιάσω µία απάντησή σας.
Είναι για εµάς ύποπτη η σιωπή σας όσον αφορά το θέµα του
ΚΕΠΑ. Έχετε την υποχρέωση να µας πείτε τους λόγους άρνησης
του συγκεκριµένου Κέντρου Πιστοποίησης Αναπηρίας ως προς
την εκτέλεση του έργου του. Δεν αντιλαµβάνεστε επιτέλους ότι
µία αναίτια άρνηση του κέντρου και η ευκολία παραποµπής από
εσάς αυτών των υπηρεσιών προς τις υγειονοµικές υπηρεσίες του
Στρατού σας αφήνει εκτεθειµένους; Όπως δήλωσα και χθες, σε
αυτήν τη διάταξη περιγράφεται η διάλυση των υπηρεσιών που
εσείς δηµιουργήσατε. 

Όσον αφορά το άρθρο 6 για τους αδρανείς λογαριασµούς, θα
επιµείνω ότι ενεργοποιείτε έναν κατοχικό νόµο. Θα ξαναπώ στον
κύριο Υπουργό ότι ναι, ο νόµος υπήρχε, αλλά εδώ και εβδοµήντα
χρόνια, από το 1942, παρέµενε ανενεργός και εσείς τώρα τον
ενεργοποιείτε. Δηµιουργήθηκε στην κατοχή του πολέµου και
ενεργοποιείται ξανά στην κατοχή της τρόικας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ)

Κύριε Υπουργέ, κατά τη χθεσινή συνεδρίαση, κατέθεσα στα
Πρακτικά της Βουλής το απόσπασµα της οµιλίας σας που δή-
λωνε ευθαρσώς ότι δεν γνωρίζετε ποιες είναι οι ευάλωτες κοι-
νωνικές οµάδες. Είναι τραγελαφικό να φανφαρίζετε ότι τα βάζετε
µε το σύστηµα και τους τραπεζίτες όταν τίποτα δεν µας εξασφα-
λίζει ότι τα χρήµατα αυτά δεν θα επιστρέψουν στους ίδιους και
στους δανειστές µας. 

Επίσης, επί του ίδιου άρθρου, θεωρούµε χαλαρό ως ανύπαρ-
κτο τον τρόπο ειδοποίησης των δικαιούχων που θέλετε να εφαρ-
µόσετε.

Σχετικά µε την τροπολογία που καταθέσαµε και εµείς για τις
καθαρίστριες των ΔΥΟ, του Υπουργείου Οικονοµικών -και που ο
κ. Κουκουλόπουλος, του ΠΑΣΟΚ, δεν ανέφερε το κόµµα της Χρυ-
σής Αυγής, παρά αρκέστηκε µόνο στα κόµµατα του ΠΑΣΟΚ, της
ΔΗΜΑΡ και της Νέας Δηµοκρατίας- δεν µπορούµε να φαντα-
στούµε ότι η οικονοµία της χώρας ξεκινάει από τις τριακόσιες
καθαρίστριες µε µηνιαίες αποδοχές 325 ευρώ.

Εµείς ζητάµε να παρατηθεί η σύµβασή τους µέχρι 31-12-2013.
Στο Κεφάλαιο Γ’ του νοµοσχεδίου, που προκάλεσε και τη δεύ-

τερη παρέµβαση του κυρίου Υπουργού, είναι σαφέστατη η περι-
γραφή της παραγράφου 5 στο άρθρο 12. Όσο και να προσπαθεί
να πείσει ο κύριος Υπουργός ότι προάγει τη διαφάνεια, δυστυ-
χώς δεν µπορεί να τα καταφέρει. Δεν µας πείθετε. Η καθαρότητα
της πολιτικής σας φτάνει  έως το σηµείο που ο εκάστοτε Υπουρ-
γός θα είναι ο µοναδικός που θα εξουσιάζει σε όλες τις παραµέ-
τρους και λειτουργίες τα µητρώα. Στα µητρώα αυτά θα είναι
δυνατοί οι ορισµοί σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα. Εκτός αυτού,
ο Υπουργός και µόνο αυτός, θα έχει τη δύναµη να καθορίζει τα
προσόντα, τα κριτήρια κατάταξης, τη διαδικασία αξιολόγησης,
τη διαδικασία επιλογής, τον τρόπο κατάρτισης και τήρησης. Να
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καθορίζει τη διαδικασία και το αρµόδιο όργανο για τον ορισµό,
τη διάρκεια και τη φύση της θητείας και τον τρόπο αποβολής
από τα µητρώα. Όλη αυτή η εξουσία σε έναν άνθρωπο;

Μπορούµε να πούµε ότι σε αυτήν την παράγραφο παραδίδετε
µαθήµατα δηµοκρατίας, αξιοκρατίας και διαφάνειας. Είναι λυ-
πηρό σε τέτοιες δύσκολες στιγµές που περνά η χώρας µας,
εσείς να συνεχίζετε να νοµοθετείτε µε τη µέθοδο του ανοικτού
παράθυρου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Γερµενή.
Κύριε Ντινόπουλε, επιτρέπετε να προηγηθεί η κ. Ξηροτύρη

που έχει ζητήσει το λόγο; Είστε ευγενής και το έχετε αποδείξει.
ΑΡΓΥΡΗΣ ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Αλίµονο, µε χαρά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συγγνώµη, κυρία Ξη-

ροτύρη.
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών):. Μίλησε ο εισηγητής της Χρυσής Αυγής και επειδή συ-
νήθως αποχωρούν µετά, γι’ αυτό θέλω να απαντήσω τώρα

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Όχι, είπαµε ότι θα κάτσουµε σήµερα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Είναι εξαίρεση σήµερα. Χαίροµαι.
Πρώτη παρατήρηση. O νόµος του 1942 δεν είναι ανενεργός.

Το είπα και χθες, το επαναλαµβάνω και σήµερα, δεν είναι ανε-
νεργός. Ουδείς, όµως, ξέρει –το επιβεβαίωσε και η Τράπεζα της
Ελλάδος στην ακρόαση φορέων- ποιο είναι το ύψος αυτού του
λογαριασµού.

Δεύτερη παρατήρηση. Επικαλεστήκατε τι είπα και το καταθέ-
σατε χθες στα Πρακτικά, ότι εγώ δεν γνωρίζω ποιες είναι οι κα-
τηγορίες δαπανών στις οποίες θα πάνε οι πόροι από τις αδρανείς
καταθέσεις. Η EUROSTAT το αναφέρει αυτό. Έπρεπε να ήσα-
σταν σαφής. Σε αυτό το οποίο καταθέσατε στα Πρακτικά, λέω
χαρακτηριστικά ότι στο κοµµάτι των αδρανών καταθέσεων θα
έπρεπε να γνωµοδοτήσει και η EUROSTAT, ακριβώς για να ξέ-
ρουµε πώς θα γίνει η καταγραφή εσόδων και δαπανών. Αν, συ-
νεπώς, πάµε και ορίσουµε ευθέως αυτήν τη στιγµή στο
νοµοσχέδιο πού θα πάνε οι πόροι, τότε έχουµε δυνητικά αύξηση
του δηµοσιονοµικού ελλείµµατος και αυτό γράφει µέσα το σχέ-
διο το οποίο καταθέσατε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Απλά για την πληρότητα, η απάντηση ήταν µε ηµεροµη-
νία 6-3-2013.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Το λόγο έχει η κ. Ξη-
ροτύρη, ειδική αγορήτρια της Δηµοκρατικής Αριστεράς.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κατά τη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου, το οποίο είναι ένα
νοµοσχέδιο που πραγµατικά προσπαθεί –δεν το επιτυγχάνει, βέ-
βαια, 100%- να λύσει υπαρκτά προβλήµατα, πρέπει να πούµε ότι
διευκολύνει τους πολίτες και ιδιαίτερα τους µισθωτούς για την
απόδοση της σύνταξής τους σε έναν περιορισµένο χρόνο και όχι
στα δύο και τρία χρόνια όπως συµβαίνει µέχρι τώρα.

Δεύτερον, πέραν του ότι περιορίζει αυτόν το χρόνο κατά πολύ,
προβλέπει -κάτι για το οποίο συζητήσαµε- ως πειθαρχικό αδί-
κηµα το µη ενδιαφέρον ή τη µη επίλυση της αίτησης συνταξιο-
δότησης στο χρονικό διάστηµα που προβλέπεται από το νόµο.
Προβλέπει πειθαρχικό αδίκηµα στους υπαλλήλους που ασχο-
λούνται µε αυτά τα θέµατα. Γι’ αυτό το µικρότερο διάστηµα και
για όσο θα διαρκεί µέχρι να πάρουν τη σύνταξή τους υπάρχει η
προκαταβολή, το 50%, που εµείς ζητήσαµε να γίνει και 60%. Για
διάφορους λόγους ο Υπουργός δεν το έκανε αποδεκτό. 

Επίσης, είναι και τα θέµατα των αδρανών λογαριασµών και
άλλα ζητήµατα.

Από την άλλη πλευρά, όταν έχουν γίνει αποδεκτές αρκετές
προτάσεις και βελτιώσεις που έκαναν όλες οι πτέρυγες, δεν

µπορώ να καταλάβω µερικές φορές όλη αυτή τη συζήτηση περί
του ότι κατακλύζεται το σύµπαν και ότι και αυτό εδώ το νοµοσχέ-
διο φέρνει ένα καλό και έχει δέκα άσχηµα πίσω του κ.ο.κ.. 

Νοµίζω ότι σε τέτοια νοµοσχέδια, που θα έλεγε κανείς ότι είναι
τεχνικού περιεχοµένου και προσπαθούν να επιλύσουν υπαρκτά
προβλήµατα, η προσπάθεια όλων µας στο να γίνουν καλύτερα
και όντως να επιλυθούν αυτά τα προβλήµατα είναι επιβεβληµένη.
Εποµένως θεωρώ ότι πρέπει να µπαίνουµε στην ουσία και να µη
σπαταλούµε το χρόνο µε τοποθετήσεις, οι οποίες δεν αφορούν
το νοµοσχέδιο. Ο καθένας µπορεί να τοποθετείται όπως θέλει,
αλλά επιτέλους για κάποια θέµατα που επιλύουµε πρέπει να
υπάρχει και η αποδοχή του ότι αυτά τα θέµατα και συζητήθηκαν
και προχώρησαν και βελτιώθηκαν και επιλύονται επιτέλους για
τους πολίτες.

Άρα το άρθρο 1 έχει µία πολύ βασική και σωστή ρύθµιση. Πρώ-
τον, δίνει ως προκαταβολή το 50% του βασικού µισθού του µι-
σθολογικού κλιµακίου, προσαυξηµένο µε το 50% του επιδόµατος
χρόνου υπηρεσίας, µέσα σε σαράντα ηµέρες από την κατάθεση
της σχετικής αίτησης συνταξιοδότησης και για όσο διάστηµα θα
χρειαστεί µέχρι να λάβει τελικά τη σύνταξή του ο συνταξιούχος.
Αυτό το ποσό αυξάνεται σε 60% για περιπτώσεις υπαλλήλου που
είναι γονέας τριών τέκνων και άνω ή γονέας τέκνου µε αναπηρία
ή προστάτης µέλους της οικογένειας µε αναπηρία. Εµείς είπαµε
ότι θα µπορούσαµε να προσθέσουµε και την περίπτωση της οι-
κογένειας που δεν έχει κανέναν άλλον πόρο, παρά περιµένει
αυτήν τη σύνταξη για να επιζήσει.

Σύντµηση, λοιπόν, υπάρχει των προθεσµιών και για τις υπηρε-
σίες που πρέπει να στέλνουν ηλεκτρονικά όλα τα στοιχεία του
συνταξιούχου στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους εντός είκοσι
εργάσιµων ηµερών και σύντµηση µέχρι επτά ή οκτώ µήνες της
περιόδου που χρειάζεται για να αποδοθεί η σύνταξη.

Είναι, λοιπόν, η εισαγωγή αυτού του θεσµού της προσωρινής
σύνταξης ένα θετικό βήµα; Είναι θετικό βήµα το ότι θα συντµή-
σουµε αυτές τις ηµεροµηνίες σε ένα εύλογο διάστηµα, για να
πάρει κανείς ολόκληρη τη σύνταξη που δικαιούται; 

Αυτό είναι γεγονός. Γι’ αυτό συµφωνούµε µε το άρθρο 1 του
νοµοσχεδίου. Θεωρούσαµε ότι θα µπορούσε να είναι και µεγα-
λύτερο αυτό το ποσό, από 50% δηλαδή σε 60%, για να διασκε-
δάσουµε και όλες τις άλλες αντιρρήσεις οι οποίες υπάρχουν γι’
αυτό το άρθρο.

Για το άρθρο 2, που αφορά την κατάργηση των επιτροπών των
άρθρων 14 και 66, έγινε πράγµατι µια εκτεταµένη συζήτηση γιατί
ο υπάλληλος, ο συνταξιούχος πλέον, που έχει ενστάσεις για το
ποσό της συνταξιοδότησής του, χάνει αυτό το πρώτο επίπεδο,
το πρωτοβάθµιο, µε το οποίο σε µια επιτροπή µπορεί να εκθέσει
το αίτηµά του κ.λπ.. 

Η αλήθεια είναι ότι δεν λειτούργησαν αυτές οι επιτροπές. Τε-
λικά, λειτούργησαν σε βάρος του συνταξιούχου. Επί δύο χρόνια,
απ’ ό,τι φαίνεται από τα στοιχεία που µας εκθέσατε, κρατούσαν
την υπόθεση χωρίς να τη διεκπεραιώνουν και τελικά τη διεκπε-
ραίωναν αρνητικά προς το ανώτατο όργανο, στο οποίο η ρύθ-
µιση αυτή του άρθρου 2 προτείνει να πηγαίνουν κατευθείαν όλες
αυτές οι ενστάσεις, δηλαδή στο Ελεγκτικό Συνέδριο, στο ανώ-
τερο όργανο. 

Στο άρθρο 3 υπάρχουν διάφορες διατάξεις που µας βρίσκουν
σύµφωνους  και ρυθµίζουν ορισµένα θέµατα. 

Το άρθρο 4 έχει ουσιαστικές ρυθµίσεις και τακτοποιήσεις ορι-
σµένων εκκρεµοτήτων και όσον αφορά το θέµα της θεµελίωσης
του συνταξιοδοτικού δικαιώµατος µέχρι τις 31-12-2013 για τα
εξήντα πέντε χρόνια και από εκεί και πέρα για τα εξήντα επτά.
Υπάρχουν άλλες ρυθµίσεις, και θετικές, µεταξύ των οποίων να µη
χάνει ο υπάλληλος, ο οποίος αποχωρεί κι έχει κάνει κάποιο λάθος
λόγω πλάνης, τη δυνατότητα να επιστρέφει στην υπηρεσία του. 

Για τα θέµατα τα οποία ενδεχοµένως δεν τα ολοκληρώσαµε -
όπως το ζήτησαν και έγινε εκτεταµένη συζήτηση- που αφορούν
την τιµητική σύνταξη στους λογοτέχνες και καλλιτέχνες, βελτιώ-
σαµε τις αρχικές διατάξεις. Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι θα
έπρεπε τουλάχιστον να το αφήναµε τριάντα, διότι όλη αυτή η
προσέγγιση που κάναµε όλοι εισαγωγικά και θεωρητικά για το
θέµα είναι ότι η τιµητική σύνταξη είναι ουσιαστική και αν δίδεται
από µία επιτροπή µετά από ουσιαστικό έλεγχο και συζήτηση, δεν
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πρέπει να περιορίζεται ο αριθµός της. Μέχρι εκεί που δίδεται.
Άρα ο αριθµός 30 που είχε τεθεί, θα ήταν καλό να µην περιορι-
στεί, ούτε στο 20, για να µη σηµατοδοτεί έτσι ότι η πολιτεία γι’
αυτόν το θεσµό, που έχει προβλήµατα στη λειτουργία του, είναι
πάρα πολύ µίζερη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, λίγο ακόµη χρόνο θα χρειαστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Εντάξει, αλλά ολοκλη-

ρώστε σύντοµα παρακαλώ.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ- ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Τα άλλα θέµατα γι’

αυτήν την υπόθεση νοµίζω ότι έχουν τακτοποιηθεί. 
Θα αναφερθώ τώρα σε ένα άλλο µεγάλο θέµα, το οποίο το

έχουν θέσει όλες οι πτέρυγες. Έχετε αιτιολογήσει πολλές φορές
την αδυναµία που υπάρχει στη διάταξη. Ενώ στην αιτιολογική έκ-
θεση αναφέρεται ότι οι αδρανείς λογαριασµοί θα περιέρχονται
στο κράτος µετά από εικοσαετία και θα επιτρέπεται η χρήση, µε
απώτερο σκοπό τη στήριξη των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων,
στο σώµα του νόµου αναφέρεται «για την κάλυψη των αναγκών
του δηµοσίου». 

Να κρατήσουµε τον απώτερο σκοπό της αιτιολογικής έκθεσης,
αλλά το βασικότερο είναι αυτή η διαδικασία να γίνει µε αυστηρό
έλεγχο και µε όλα αυτά τα τακτικά βήµατα, ούτως ώστε πράγµατι
το κράτος, µετά από τα είκοσι χρόνια και αφού µεσολαβήσουν
οι ανά πενταετία ειδοποιήσεις κ.λπ., δηλαδή αφού τηρηθεί το θε-
σµικό και νοµοθετικό πλαίσιο, να µπορέσει να αξιοποιήσει αυ-
τούς τους αδρανείς λογαριασµούς. Μπορεί να µην έχουµε
στοιχεία επίσηµα αλλά τα ανεπίσηµα στοιχεία που υπάρχουν µι-
λούν για τρεις χιλιάδες αδρανείς λογαριασµούς και για ένα πολύ
µεγάλο ποσό ύψους 5 δισεκατοµµυρίων. 

Εν πάση περιπτώσει, πρέπει να προσέξουµε την όλη διαδικα-
σία, ούτως ώστε τελικά να εισπράξει το δηµόσιο αυτά τα χρή-
µατα, τα οποία παραµένουν εκεί, «κοιµούνται» κατά κάποιον
τρόπο, για διάφορους λόγους, είτε είναι «µαύρο χρήµα» είτε χρή-
µατα για τα οποία οι κληρονόµοι δεν ενδιαφέρθηκαν. Άρα αυτή
είναι µια πάρα πολύ θετική ρύθµιση. 

Θετικές επίσης είναι και οι ρυθµίσεις του τρίτου Κεφαλαίου,
που αφορούν θέµατα δηµοσιονοµικών ελέγχων και δηµοσιονο-
µικής διαχείρισης.

Πρέπει να ενισχύονται αυτές οι υπηρεσίες, ακόµα και να ενι-
σχύονται και µε άτοµα εκτός των υπηρεσιών, µε βάση όµως το
µητρώο, διότι το µητρώο εµπεριέχει όλα εκείνα τα στοιχεία για
τα πιστοποιητικά, για να ασκήσει κανείς αυτόν τον έλεγχο, να
συµµετέχει σε αυτήν τη διαδικασία. Αυτές οι υπηρεσίες πρέπει
να ενισχυθούν, πρέπει να οργανωθούν καλύτερα, γιατί έχουµε
µπροστά µας πάρα πολλά θέµατα και ο ελληνικός λαός περιµένει
να αρχίσουµε να υλοποιούµε τα πρώτα βήµατα αυτών των ελέγ-
χων, να µπαίνει δηλαδή το κράτος σε µια σειρά. Ακόµη έχουµε
πολύ δρόµο µπροστά µας. Ας γίνουν όµως τα πρώτα βήµατα και
να είναι αποτελεσµατικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Παρακαλώ τον κ. Αρ-

γύρη Ντινόπουλο, εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, να πάρει το
λόγο.

ΑΡΓΥΡΗΣ ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νο-
µίζω ότι και κατά τη συζήτηση στην επιτροπή έγινε φανερό ότι
αυτό το νοµοσχέδιο είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Και πράγ-
µατι αναρωτιέµαι γιατί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δηλώνει ότι
δεν θα το ψηφίσει. 

Κάποια στιγµή, ξέρετε, πρέπει να µάθουµε και πώς λειτουρ-
γούν οι κανόνες Συµπολίτευσης και Αντιπολίτευσης µέσα σε µια
αστική δηµοκρατία. Δεν µπορούµε διαρκώς να πολιτευόµεθα µε
αντιλήψεις αµφιθεάτρου. Βεβαίως τα αµφιθέατρα µας θυµίζουν
τη νιότη µας και ίσως έχουν και µια γοητεία, αλλά εδώ πέρα µι-
λάµε µε όρους αστικής δηµοκρατίας. Δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί
η Αντιπολίτευση, όταν έρχονται θετικές διατάξεις σε ένα νοµο-
σχέδιο, αρνείται να τις ψηφίσει. Αυτά έκανε η Νέα Δηµοκρατία
όταν ήταν αντιπολίτευση πριν από δύο χρόνια; 

Και κλείνω αυτή τη µικρή εισαγωγή λέγοντας ότι πραγµατικά
χθες δεν µπορούσα να καταλάβω τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του ΣΥΡΙΖΑ. Είπατε – λέγοντας, τέλος πάντων, για την

«αποφράδα ηµέρα» του µνηµονίου- να συµφωνήσουµε µαζί σας
και µετά είπατε ότι το ΠΑΣΟΚ και ο τότε Πρωθυπουργός βγήκαν
και έταζαν λέγοντας ότι «λεφτά υπάρχουν» και όταν εξελέγησαν,
µετά τις εκλογές, λέτε ότι έκαναν παροχές. Αρχίσατε να κατηγο-
ρείτε τις παροχές. Μα, τι πάθατε; Εσείς τώρα όλο παροχές δεν
τάζετε; Δεν το καταλαβαίνω. Κάποια στιγµή, πρέπει να διευκρι-
νίσετε τι θέλετε και τι δεν θέλετε. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο, στα άρθρα 1 έως 4. Δεν αντι-
λαµβάνοµαι γιατί δεν είναι θετικές αυτές οι ρυθµίσεις. Έγινε
πολύς λόγος επίσης από την Αντιπολίτευση, όσον αφορά το γιατί
αν µια σύνταξη δεν βγει στους οκτώ µήνες, οι όποιοι, τέλος πάν-
των, δηµόσιοι λειτουργοί δεν κατάφεραν να τη βγάλουν -πιθανώς
από υπαιτιότητά τους- µέσα στους οκτώ αυτούς µήνες, να υπο-
στούν κάποιες κυρώσεις. Δηλαδή, πρέπει να υπάρχει διαρκής
ατιµωρησία; Αν κάποιοι δεν κάνουν καλά τη δουλειά τους, τι να
τους λέµε δηλαδή; «Δεν την κάνατε, δεν πειράζει»; Είναι η ίδια
αντίληψη µε αυτήν την οποία έχετε εκφράσει πολλές φορές, λέ-
γοντας φερ’ ειπείν για τις επιτροπές, οι οποίες καταργούνται και
οι οποίες δεν είχαν καµµία χρησιµότητα. Διότι προσέφευγαν οι
συνταξιούχοι στις επιτροπές αυτές, ώσπου να βγει µια απόφαση
περνάγανε δύο χρόνια κλπ. Λέτε: «στελεχώστε τις επιτροπές».
Δηλαδή, βάλτε κόσµο εκεί πέρα και πληρώστε. 

Πραγµατικά, αναρωτιέται κανείς γιατί ακόµα και για τέτοια νο-
µοσχέδια, τα οποία είναι πέραν των µνηµονιακών υποχρεώσεων
της χώρας και πέραν των θεσµών τους οποίους µας έχουν επι-
βάλει οι δανειστές µας, δεν συµφωνείτε. Όχι πως έχει ανάγκη η
Κυβέρνηση από τη δική σας συναίνεση, αλλά -το επαναλαµβάνω-
αναρωτιέται κανείς µε τι όρους κοινοβουλευτισµού συζητούµε
µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα.      

Έρχοµαι τώρα -το άκουσα από τον αγορητή των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων- στο θέµα των Μητρώων Εµπειρογνωµόνων. Και τι δεν
είπατε! Είπατε -λίγο πολύ γι’ αυτό µας κατηγορήσατε- ότι τα πα-
ραχωρούµε σε ιδιώτες. Μα, αντιθέτως. Το νοµοσχέδιο αυτό επι-
βάλλει αυστηρότερους όρους, όσον αφορά στη δυνατότητα των
ιδιωτών να συµµετέχουν, να είναι και αυτοί µέλη των συγκεκρι-
µένων µητρώων, όταν υπάρχει τέτοια ανάγκη για δηµοσιονοµι-
κούς ελέγχους όπου το υπάρχον προσωπικό δεν επαρκεί. 

Δεν είναι πολύ σηµαντικό να γίνονται αυτοί οι δηµοσιονοµικοί
έλεγχοι όταν έχουµε χίλιους οργανισµούς του δηµοσίου τους
οποίους πρέπει να ελέγξουµε; Δεν είναι σωστές οι διατάξεις εκεί-
νες που λένε ότι οι ελεγκτές δεν πρέπει να είναι εσαεί ελεγκτές;
Διότι εάν είναι εσαεί ελεγκτές, υπάρχει η δυνατότητα, όσο καλός
κι αν είναι κάποιος τέτοιος κρατικός λειτουργός, κάποια στιγµή
στα πέντε, στα έξι, στα επτά, στα οκτώ ή στα δέκα χρόνια να ταυ-
τιστεί µε τους ελεγχόµενους. Αυτή δεν είναι µία παθογένεια δια-
χρονική της ελληνικής Δηµόσιας Διοίκησης, την οποία θεραπεύει
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Κι αυτό το αρνιέστε. Δεν καταλα-
βαίνω για ποιο λόγο.

Θα ήθελα να κάνω µία µικρή αναφορά -γιατί λέτε ότι θα κατα-
ψηφίσετε το νοµοσχέδιο- στο άρθρο 4. Πολύς λόγος έγινε. Υπήρ-
χαν και διάφορες παρεµβάσεις και αιτιάσεις. 

Ακούστε: Δεν πρέπει να ξεχνάµε, δεν πρέπει να διαφεύγει της
προσοχής µας ότι αυτές οι τιµητικές µεν συντάξεις των καλλιτε-
χνών, για τις οποίες κανείς δεν θα µπορούσε να είχε µία βασική
αντίρρηση, είναι συντάξεις που δίδονται χωρίς να έχει καταβλη-
θεί καµµία ασφαλιστική εισφορά. Κι αυτό συµβαίνει την ίδια ώρα
που εκατοντάδες χιλιάδες ασφαλισµένοι του δηµοσίου υφίσταν-
ται τέτοιες περικοπές, σηµαντικές περικοπές στις συντάξεις
τους, έχοντας καταβάλει εισφορές για είκοσι, τριάντα και τριάντα
πέντε χρόνια. Ας βλέπουµε, λοιπόν, και την άλλη πλευρά.

Θα πω και κάτι το οποίο το είχα αναφέρει και στη συζήτηση
που έγινε στην αρµόδια επιτροπή. Νοµίζω ότι συµφωνούσαν και
οι εκπρόσωποι των καλλιτεχνών µε αυτό. Διαφάνεια! Διότι δεν
είναι δυνατόν όταν η πολιτεία τιµά κάποιον καλλιτέχνη, πνευµα-
τικό άνθρωπο, λογοτέχνη, όποιον, τέλος πάντων, άνθρωπο του
πολιτισµού, των γραµµάτων, των τεχνών, αυτό να γίνεται στα
µουλωχτά. Αυτό πρέπει να γίνεται φανερά. Πρέπει να ξέρουµε
ποιοι είναι αυτοί.

Και επαναλαµβάνω ότι για έναν καλλιτέχνη, για έναν πνευµα-
τικό άνθρωπο, εκτός από τις όποιες υλικές ανάγκες τις οποίες
έχει κι έχουν όλοι οι Έλληνες, εκτός από τη σύνταξη η οποία θα
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του καταβάλλεται και η οποία εδώ που τα λέµε δεν είναι καθόλου
ευκαταφρόνητη µε τα σηµερινά δεδοµένα -720 ευρώ, αν δεν
κάνω λάθος, κύριε Υπουργέ- έχει εξίσου µεγάλη σηµασία και το
χειροκρότηµα, έχει εξίσου µεγάλη σηµασία και η αποδοχή από
την ελληνική κοινωνία, πολύ περισσότερο δε αν ορισµένοι εξ
αυτών των πνευµατικών ανθρώπων δεν ήταν απ’ αυτούς, τέλος
πάντων, οι οποίοι είναι ιδιαίτερα γνωστοί ή κυριαρχούν στις τη-
λεοράσεις. Άρα δεν πρέπει να τους ξέρει και ποιοι είναι η ελλη-
νική κοινωνία; Δεν πρέπει να υπάρχει και µία ανάλογη διαδικασία,
έτσι ώστε αυτοί οι άνθρωποι πέραν της όποιας υλικής αµοιβής,
να έχουν και τη δυνατότητα της καταξίωσης ευρύτερα από το
σύνολο της ελληνικής κοινωνίας και να µη γίνεται αυτό το οποίο
γίνεται σήµερα; Και, κακά τα ψέµατα, υπάρχει µία συνδιαλλαγή
τόση δική σας, τόση δική µας. Είχε δίκιο η εκπρόσωπος των καλ-
λιτεχνών –βεβαίως αυτά δεν είναι θέµατα του νοµοσχεδίου, διότι
είναι και θέµα διοικητικών διαδικασιών- η οποία είπε ότι δεν µπο-
ρεί να είναι συνεχώς η ίδια επιτροπή.

Κλείνοντας θέλω να πω ότι διαφάνηκε κι από τη συζήτηση η
οποία έγινε και στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια ότι είναι ένα
νοµοσχέδιο το οποίο όχι απλώς είναι προς τη σωστή κατεύθυνση,
αλλά έχει και µια άλλη ουσιαστική συµβολή. Και θα τελειώσω µ’
αυτό. Ποιο είναι το µεγάλο ζήτηµα το οποίο αντιµετωπίζουµε σή-
µερα και νοµίζω ότι κυριαρχεί και στον Τύπο και γενικά στη δη-
µόσια συζήτηση; Είναι το πρόβληµα του δηµοσίου.

Τι λέµε; Λέµε ότι το δηµόσιο πρέπει να γίνει µικρότερο, πιο
ευέλικτο, πιο αποτελεσµατικό, πιο έντιµο. Δίνει αγώνα ο αρµό-
διος Υπουργός. Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο τι κάνουµε; Αυ-
τούς οι οποίοι θέλουν οικειοθελώς να φύγουν, τους δηµοσίους
υπαλλήλους, οι οποίοι θέλουν οι άνθρωποι καθ’ οιονδήποτε
τρόπο, όσο γίνεται πιο γρήγορα να συνταξιοδοτηθούν, έτσι ώστε
φεύγοντας αυτοί να µην αναγκαστούµε να κάνουµε οποιεσδή-
ποτε άλλες παρεµβάσεις, είτε διά της κινητικότητας είτε δι’
άλλων µεθόδων, τους διευκολύνουµε. Τους λέµε ότι µπορείς να
φύγεις και για τη σύνταξη την οποία θα πάρεις δεν θα χρειαστεί
να περιµένεις πέραν των οκτώ µηνών. Όµως και οκτώ µήνες να
περιµένεις και εννέα, άµα γίνει κάτι και πάει περισσότερο, θα
έχεις το 50% του βασικού µισθού, άρα θα µπορείς να καλύπτεις
τις βιοτικές σου ανάγκες. 

Είναι ένα πολύ σηµαντικό «bypass» αυτό το οποίο γίνεται σ’
ένα κυρίαρχο πρόβληµα που σήµερα αντιµετωπίζει ο τόπος.
Κατά την άποψή µας είναι εξαιρετικά αρνητικό σ’ ένα τέτοιο νο-
µοσχέδιο που είναι πέραν των επιταγών της τρόικας και του µνη-
µονίου, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να έχει και εδώ µία αρνητική
στάση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε τον κ.
Ντινόπουλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο
86 του Συντάγµατος και το ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη των
Υπουργών» όπως ισχύει, δικογραφία που αφορά τον πρώην Υφυ-
πουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννη Δριβε-
λέγκα.

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Γεώργιος Λαµπρούλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες στη συζήτηση επί της

αρχής του νοµοσχεδίου αλλά και σήµερα στη συζήτηση επί των
άρθρων τονίσαµε ως Κοµµουνιστικό Κόµµα ότι το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο δεν είναι και ούτε µπορεί να είναι αποσπασµένο από
τη συνολικότερη πολιτική που προωθεί η τρικοµµατική Κυβέρ-
νηση, στης οποίας το επίκεντρο δεν είναι τίποτε άλλο παρά η δια-
χρονική ικανοποίηση και εξυπηρέτηση των αναγκών του κεφα-
λαίου σε βάρος των λαϊκών συµφερόντων και δικαιωµάτων, στο
συνταξιοδοτικό ζήτηµα ή στο ασφαλιστικό ζήτηµα στο σύνολό
του. Σ’ αυτήν την κατεύθυνση βαδίζει και η σηµερινή Κυβέρνηση,
όπως και οι προηγούµενες. Θεωρούµε πως βασικό µας κριτήριο
πρέπει να είναι το κατά πόσο οι συντάξεις και οι άλλες παροχές
ανταποκρίνονται στις ανάγκες µιας αξιοπρεπούς διαβίωσης των
συνταξιούχων, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι η τρίτη ηλικία, όπως και
οι εργαζόµενοι, έχουν δικαίωµα να ζουν. Η τρίτη ηλικία έχει

ανάγκη από ψυχαγωγία, από διακοπές, από κοινωνικό τουρισµό
κ.λπ.. Σ’ αυτήν την κατεύθυνση παλεύουµε και οργανώνουµε τον
αγώνα των εργαζοµένων και των συνταξιούχων, ώστε το κράτος
µε τη συµµετοχή του να συνεισφέρει πλήρως στη δαπάνη της
κοινωνικής ασφάλισης.

Πίσω, λοιπόν, από τις όποιες «κορώνες» της Κυβέρνησης για
το µεγάλο επίτευγµα και τον ευεργετικό χαρακτήρα του νοµο-
σχεδίου –τέτοια ακούστηκαν και στην επιτροπή όταν το συζητού-
σαµε- κρύβεται η βαθύτατη αντεργατική επίθεση της
Κυβέρνησης σε συνέχεια της ίδιας πολιτικής των προηγούµενων
κυβερνήσεων εδώ και πάρα πολλά χρόνια ενάντια στα ασφαλι-
στικά δικαιώµατα εργαζοµένων και συνταξιούχων σε συντάξεις
και παροχές. Είναι µία βαθύτατη ταξική πολιτική υπέρ του κεφα-
λαίου που οδήγησε στη διαχρονική καταλήστευση από τους µε-
γαλοεπιχειρηµατίες των αποθεµατικών και συνεχίστηκε µε το
«κούρεµά» τους, αφήνοντας τα ταµεία χωρίς πόρους. 

Αυτό, λοιπόν, που αποδεικνύεται περίτρανα στην ουσία, ακόµα
και µε την όποια επιµήκυνση και τις ρυθµίσεις που φέρνει το
παρόν νοµοσχέδιο στην κατεύθυνση του διαστήµατος εκκαθάρι-
σης της σύνταξης, είναι ότι ο συνταξιούχος θα λαµβάνει, ούτε
λίγο ούτε πολύ, περίπου το 50% του βασικού µισθού ως σύνταξη,
όχι προσωρινά αλλά µακρόπνοα. Αυτή ακριβώς η ζοφερή πραγ-
µατικότητα αποτυπώνεται στο νοµοσχέδιο και µέσα από τις
όποιες ψευδεπίγραφες σχέσεις κράτους-πολίτη, όπως αναφέρε-
ται στην πρώτη σελίδα, και πίσω απ’ αυτό κρύβεται η βαθύτατη
ταξική κατεύθυνση της λειτουργίας του αστικού κράτους που
υπηρετείτε απέναντι και ενάντια στα συµφέροντα των εργαζοµέ-
νων και ειδικότερα απέναντι στους συνταξιούχους που τόσα χρό-
νια πλήρωναν στα ταµεία για να πάρουν τώρα «ψίχουλα» και
συντάξεις πτωχοκοµείου. Έτσι ο συντάξιµος µισθός οδηγείται
στο να είναι ο µέσος όρος των αποδοχών. Αυτή την κατεύθυνση
εξειδικεύετε τώρα και προοπτικά αυτό θα το βρουν µπροστά
τους οι µελλοντικοί συνταξιούχοι µετά από δέκα, δεκαπέντε έως
είκοσι χρόνια το πολύ.

Εκεί θα εφαρµοστούν. Και θα τα βρουν µπροστά τους. Ο
µέσος όρος, δηλαδή, των αποδοχών θα συµψηφίζεται, θα υπο-
λογίζεται µέσα από ολόκληρο τον εργάσιµο βίο του. Μόνο αυτή
η ανατροπή οδηγεί σε συντάξεις µειωµένες κατά 30% έως και
50%. Και µπορεί και παραπάνω, αν λάβουµε υπ’ όψιν ότι πετσο-
κόβονται άγρια τα επικουρικά ταµεία κ.λπ.. Αυτό, λοιπόν, αποδει-
κνύεται και µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Εµείς λέµε ξεκάθαρα τη γνώµη µας χωρίς περιστροφές: Για
να υπηρετηθεί η κατεύθυνση της πιο γρήγορης απονοµής της
σύνταξης στους συνταξιούχους, είναι απαραίτητο και αναγκαίο
να ενισχυθούν οι υπηρεσίες συντάξεων µε µέσα και ανθρώπινο
δυναµικό. Τόσα χρόνια δεν το κάνετε. Και ούτε πρόκειται να το
κάνετε, πολύ δε περισσότερο τώρα που επικαλείστε το δηµοσιο-
νοµικό πρόβληµα και τα µνηµόνια. 

Έτσι, µε την απαιτούµενη στελέχωση και υποδοµή της υπηρε-
σίας συντάξεων θα εξασφαλιστεί το να βγαίνει γρήγορα η σύν-
ταξη. Όχι ηµίµετρα και κοροϊδία. Πολύ περισσότερο, να µη
µεταφερθεί η ευθύνη γι’ αυτήν την απαράδεκτη κατάσταση
στους υπαλλήλους που θα εµπλακούν µέσω των υπηρεσιών για
την απονοµή της σύνταξης, µε τη διάταξη για το πειθαρχικό πα-
ράπτωµα. 

Παράλληλα µε αυτό, το όποιο πειθαρχικό παράπτωµα -που
αναφέρεται και στο νοµοσχέδιο- µπορεί να χρησιµοποιηθεί στην
αυριανή αξιολόγηση και ως όχηµα, ενδεχοµένως, για απόλυση
υπαλλήλων. 

Στο άρθρο 4 λέτε για τους καλλιτέχνες, ότι µε πρόσχηµα την
εξίσωση, µειώνονται οι συντάξεις τους στο ύψος των 720 ευρώ,
που αν και συνεισφέρουν στο κοινωνικό σύνολο µε τη δηµιουργία
τους, αν και έδωσαν ολόκληρη τη ζωή τους σ’ αυτό που αποκα-
λείται «πλεονέκτηµα της χώρας», στον πολιτισµό –αυτό τους
λέτε- τους καταδικάζετε στην απόλυτη ανέχεια, εφόσον είναι
παντελώς ανασφάλιστοι οι περισσότεροι, θεωρώντας µάλιστα –
από την πλευρά της Κυβέρνησης- και χαριστικές τις όποιες συν-
τάξεις ελάµβαναν ή θα λαµβάνουν.

Στο άρθρο 4, στην παράγραφο 18α’ βάζετε ένα ζήτηµα για το
Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο. Εµείς ως κόµµα -και όλοι θυµόµαστε,
όσοι τουλάχιστον ήµασταν στην επιτροπή, την παρουσία των εκ-
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προσώπων των εργαζοµένων- είµαστε θετικοί όσον αφορά τη
ρύθµιση για τη συνταξιοδότηση µέρος των εργαζοµένων που µε-
ταφέρθηκαν από το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο στην Αγροτική
Τράπεζα. Πώς να το ψηφίσουµε, όµως, όταν είναι σε ένα άρθρο
που διαφωνούµε µε όλες τις άλλες διατάξεις; 

Οφείλουµε να το πούµε, για να µη µας κακολογούν ή µας κα-
τηγορούν µετά ότι δεν το ψηφίσαµε το άρθρο. Διότι συµβαίνει
αυτό, κύριε Υπουργέ, και αξιοποιείται πολιτικά. Και το ξέρετε
πολύ καλά. Οφείλουµε, λοιπόν, να το τονίσουµε αυτό. Βάλτε το
σε ένα ξεχωριστό άρθρο και ευχαρίστως να το ψηφίσουµε. 

Όσον αφορά το Κεφάλαιο Β’ και τα άρθρα 6 έως 9, σχετικά µε
τις αδρανείς καταθέσεις: Κατά τη γνώµη µας όλο αυτό το σχέδιο
είναι παραπλανητικό και υποκριτικό, αφού η εγγραφή των όποιων
αδρανών καταθέσεων που θα καταγράφονται στον προϋπολογι-
σµό τού επόµενου έτους, κινείται στην κατεύθυνση και µόνο εξυ-
πηρέτησης των δηµοσιονοµικών αναγκών -δηλαδή, ελλείµµατα,
χρέη- για τα οποία δεν ευθύνεται ο ελληνικός λαός, οι εργαζό-
µενοι που παράγουν τον πλούτο στη χώρα µας. Γι’ αυτό, λοιπόν,
το ρωτάµε και το ξαναρωτάµε. Ενώ στην επιτροπή ειπώθηκε από
τον εισηγητή της Κυβέρνησης ότι θα κατευθυνθούν οι πόροι
προς τους κοινωφελείς σκοπούς, αµέσως ο Υπουργός -και τότε,
αλλά και στη συζήτηση που προέκυψε χθες- το εντάσσει µέσα
στον προϋπολογισµό, ο οποίος γνωρίζουµε πολύ καλά τι εξυπη-
ρετεί. Είναι βαθύτατα ταξικός προϋπολογισµός, φορτώνει τα
βάρη της χώρας µας στα λαϊκά στρώµατα και εξυπηρετεί συγ-
κεκριµένη κατεύθυνση: Την ενίσχυση του µεγάλου κεφαλαίου. 

Όσον αφορά το Κεφάλαιο Γ’ και τα άρθρα 11, 12, 13 και 15 –
αφήνω το άρθρο  14, στο οποίο θα αναφερθώ µετά- θέλω να πω
τα εξής: Στην ουσία, µε αυτά τα άρθρα και κάτω από το βάρος,
την αδυναµία να ανταποκριθεί η Δηµόσια Διοίκηση στην άσκηση
των δηµοσιονοµικών ελέγχων λόγω υποστελέχωσης και τις τε-
ράστιες ελλείψεις σε προσωπικό, προχωράτε στην κάλυψη των
αναγκών από ιδιώτες, οι οποίοι θα εγγράφονται και στα µητρώα
εµπειρογνωµόνων.

Έτσι προωθείται σταδιακά και η ιδιωτικοποίηση των δηµοσιο-
νοµικών ελεγκτικών µηχανισµών στην κατεύθυνση πιο αποτελε-
σµατικής υλοποίησης της πολιτικής που προωθείτε, µε
εργαζόµενους που θα στελεχώνουν αυτές τις υπηρεσίες µέσω
ιδιωτικών φορέων ή µε ιδιωτικού τύπου συµβάσεις πλήρως χει-
ραγωγηµένους και υποταγµένους µισθολογικά και ασφαλιστικά.
Τα καταψηφίζουµε. 

Στο άρθρο 14 δηλώνουµε «ΠΑΡΩΝ». Εµείς θεωρούµε ότι δε
επαρκεί ο τίτλος της πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Εµείς µπαί-
νουµε στη λογική ότι η στελέχωση πρέπει να γίνεται µε γενικό-
τερα αντικειµενικά κριτήρια. Χρειάζονται ενδεχοµένως για
τέτοιου είδους υπηρεσίες: προϋπηρεσία, µεταπτυχιακοί τίτλοι,
γλώσσες. Αν χρειάζεται. Έτσι στη συγκεκριµένη ρύθµιση µπαίνει
ως µίνιµουµ προϋπόθεση η κατοχή πανεπιστηµιακού τίτλου εκ-
παίδευσης και όχι ο συγκεκριµένος χαρακτήρας, αλλά και εξει-
δικευµένες γνώσεις που θα απαιτούνταν για να στελεχωθούν
τέτοιες υπηρεσίες. Δηλώνουµε ξανά για το άρθρο 14 «ΠΑΡΩΝ». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επαναληπτικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ό,τι αφορά στις τροπολογίες, θα τοποθετηθούµε στη δευ-
τερολογία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. Παρακαλώ να λάβει το λόγο ο Βουλευτής Τρικάλων της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Μιχάλης Ταµήλος.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΑΜΗΛΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ,
το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται να αντιµετωπίσει ένα µεγάλο ζήτηµα
που είχε δηµιουργηθεί από την αδυναµία του κράτους να χορη-
γεί άµεσα τις συντάξεις στους δηµοσίους υπαλλήλους. Αυτή
ήταν η γενεσιουργός αιτία για να ξεκινήσει αυτό το νοµοσχέδιο.
Ειδικά µετά την εφαρµογή διαδικασιών, που οδήγησαν στη µα-
ζική συνταξιοδότηση χιλιάδων υπάλληλων, η καθυστέρηση υπε-
ρέβη όλα τα λογικά όρια αναµονής. 

Μέχρι σήµερα ένας δηµόσιος υπάλληλος περιµένει περισσό-
τερο από ένα χρόνο να λάβει τη σύνταξή του. Αν µάλιστα είχε
προϋπηρεσία στον ιδιωτικό τοµέα ή σε άλλο νοµικό πρόσωπο
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, το χρονικό διάστηµα της ανα-

µονής υπερβαίνει τους δεκαοκτώ µήνες. Σε όλο αυτό το διά-
στηµα διερωτάται εύλογα ο καθένας πώς ζει την οικογένειά του. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, στο σύντοµο διάστηµα της κοινοβουλευ-
τικής µου θητείας βίωσα ορισµένες απαράδεκτες για ευρωπαϊκή
χώρα καταστάσεις. Συνταξιούχος εκπαιδευτικός ήθελε χρήµατα
για να κάνει µια σοβαρή εγχείριση καρδιάς και δεν είχε τη δυνα-
τότητα αυτή. Άλλος συµπολίτης µου σπουδάζει δυο παιδιά και κα-
νείς δεν γνωρίζει πώς τα βγάζει πέρα. Επανειληµµένως σας
ενόχλησα, κύριε Υπουργέ, για την επίλυση ειδικών περιπτώσεων.
Προς τιµήν σας, δεν παραβιάσατε τη σειρά προτεραιότητας. 

Είπατε από το φθινόπωρο ότι θα βρίσκατε λύση και το κάνατε.
Γιατί πραγµατικά µε αυτόν το νόµο δίνουµε λύση στο πρόβληµα
απονοµής των συντάξεων και της επιβίωσης των συνταξιούχων.
Νοµίζω ότι είναι µια πρώτη νίκη εναντίον της γραφειοκρατίας που
µαστίζει τη Δηµόσια Διοίκηση της χώρας µας. 

Δεν θα υπεισέλθω σε λεπτοµέρειες για τις διάφορες περιπτώ-
σεις που αντιµετωπίζει το νοµοσχέδιο. Άλλοι συνάδελφοι µε νο-
µικές γνώσεις πολύ καλύτερες από εµένα, µπορούν να κρίνουν
καλύτερα κάθε περίπτωση. Πρέπει όµως να τονίσω την ανάγκη
για την απλοποίηση του τρόπου υπολογισµού των συντάξεων και
την καθιέρωση ενός αυτόµατου ηλεκτρονικού συστήµατος υπο-
λογισµού. Δεν είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, ακόµα και σήµερα
οι υπάλληλοι του Γενικού Λογιστηρίου στην πλατεία Κάνιγγος να
υπολογίζουν τη σύνταξη µε το κοµπιουτεράκι. Πρέπει να εκσυγ-
χρονιστεί ο τρόπος  υπολογισµού των συντάξεων. 

Προχωρήστε, λοιπόν, στην απλοποίηση των γραφειοκρατικών
διαδικασιών, ώστε οι συντάξεις να απονέµονται µέσα σε ένα
µήνα. Αυτό το νοµοσχέδιο, που σήµερα θα ψηφίσουµε, να είναι
ένα µεταβατικό στάδιο προς µια πλήρη αποδέσµευση της γρα-
φειοκρατίας µέσα στον τρόπο και τον υπολογισµό των συντά-
ξεων. 

Επίσης, σας καλώ να οργανώσετε και τη γρήγορη απόδοση
της εφάπαξ αποζηµίωσης των συνταξιούχων δηµοσίων υπαλλή-
λων. Δεν είναι τιµητικό για τη χώρα µας να καθυστερεί η κατα-
βολή της εφάπαξ αποζηµίωσης των δηµοσίων υπαλλήλων δυο
και τρία χρόνια από την αποχώρηση του υπαλλήλου. Πρέπει να
υπολογίζεται και να απονέµεται το πολύ σε έξι µήνες. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζει και τα ζη-
τήµατα που αφορούν τους υπαλλήλους του νέου Ταχυδροµικού
Ταµιευτηρίου. Και αυτό είναι πάρα πολύ θετικό, δεδοµένου ότι
µε την πρόσφατη απόφαση διάσπασης του Ταχυδροµικού Ταµι-
ευτηρίου δηµιουργήθηκε αβεβαιότητα για τη θεµελίωση των συν-
ταξιοδοτικών δικαιωµάτων των  υπαλλήλων του. 

Επίσης, είναι θετικές οι ρυθµίσεις του Κεφαλαίου Β’ που αφο-
ρούν τους αδρανείς καταθετικούς λογαριασµούς, διότι προβλέ-
πει την υποχρεωτική ενηµέρωση των δικαιούχων µε τη
συµπλήρωση των πέντε χρόνων από την τελευταία συναλλαγή. 

Συγχρόνως, η τράπεζα υποχρεώνεται κάθε πέντε χρόνια να
προβαίνει σε διαδοχικές ειδοποιήσεις µέχρι τη συµπλήρωση των
είκοσι χρόνων, πέραν των οποίων αποδίδονται στο δηµόσιο τα
υπάρχοντα υπόλοιπα και καταγράφονται ως έσοδο του ετήσιου
κρατικού προϋπολογισµού.

Μεγάλη συζήτηση έγινε για τις ιδιωτικές ελεγκτικές εταιρείες,
που περιλαµβάνονται στο άρθρο 12, παράγραφος 3. Νοµίζω ότι
είναι ώρα να αποµυθοποιήσουµε το φόβο για τις ιδιωτικές ελεγ-
κτικές εταιρείες. Είναι δεδοµένο ότι το στελεχικό δυναµικό του
Υπουργείου Οικονοµικών δεν επαρκεί για τους απαιτούµενους
ελέγχους. Τι είναι προτιµότερο; Να παραµείνουν ανεξέλεγκτες
οι µεγάλες εταιρείες ή να ελέγχονται από ιδιωτικές εταιρείες µε
την εποπτεία ανώτερου δηµοσίου υπαλλήλου και να εισπράττει
το κράτος φόρους; Πρέπει να εκκρεµεί η επιστροφή ΦΠΑ στις
ελληνικές εταιρείες επί πολλούς µήνες λόγω αδυναµίας ελέγχου
ή να ελέγχονται γρήγορα οι υποθέσεις αυτές και να αποδίδει
άµεσα το κράτος τις επιστροφές;

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι επιβεβληµένη η χρήση πιστοποι-
ηµένων ιδιωτικών εταιρειών ή και µεµονωµένων στελεχών για
απαραίτητους ελέγχους και το άρθρο 12, παράγραφος 3 το κα-
θιερώνει. 

Τέλος, οφείλω να επισηµάνω ότι είναι πολύ θετική η διάταξη
του άρθρου 13, που προβλέπει τη σύσταση Διεύθυνσης Εκτά-
κτων Δηµοσιονοµικών Ελέγχων στο Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
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τους, προκειµένου να διεξάγονται οι έκτακτοι διαχειριστικοί έλεγ-
χοι φορέων της γενικής κυβέρνησης, όταν προκύπτουν καταγγε-
λίες για τη µη χρηστή διοίκηση. Ήταν κοινή διαπίστωση ότι
υπήρχαν αρκετά διάσπαρτα όργανα ελέγχου, τα οποία δεν ήταν
σε θέση να διενεργούν αποτελεσµατικούς ελέγχους, διότι η γρα-
φειοκρατία παρεµπόδιζε την ταχύτητα των ενεργειών που χρει-
άζεται σε αυτές τις υποθέσεις.

Το αποτέλεσµα των ελέγχων, που έγιναν µέχρι σήµερα, δεν
είναι ικανοποιητικό. Ελάχιστες υποθέσεις διασπάθισης δηµόσιων
πόρων έφτασαν στα δικαστήρια, ελάχιστοι επίορκοι δηµόσιοι λει-
τουργοί τιµωρήθηκαν, ελάχιστα χρήµατα εισέπραξε το κράτος
από αυτούς τους ελέγχους. Είναι σίγουρο ότι η νέα Διεύθυνση
θα συµβάλει σηµαντικά στην επιβολή διαφάνειας στη λειτουργία
των φορέων της Κυβέρνησης και θα αυξηθεί η αποτελεσµατικό-
τητα των ελέγχων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα περίµενα και τη συγκατάθεση των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης σε αυτό το νοµοσχέδιο, που αναµ-
φισβήτητα βελτιώνει ζητήµατα της  λειτουργίας του Υπουργείου
Οικονοµικών και ωφελεί χιλιάδες πολίτες. Εύχοµαι κάποια στιγµή
στο Κοινοβούλιο να πρυτανεύσει η συναίνεση στις θετικές νοµο-
θετικές πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης και να κάνουµε και άλλα
βήµατα για τον εκσυγχρονισµό της Δηµόσιας Διοίκησης και την
εξυπηρέτηση των πολιτών που τόσο ανυπόµονα περιµένουν να
γίνει αυτό κάποια στιγµή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ και για το σύντοµο της οµιλίας σας, κύριε συνάδελφε.
Παρακαλώ να πάρει το λόγο ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος

Δερµιτζάκης.  
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στη χθεσινή συνεδρίαση στην

Ολοµέλεια, στις 23 Απριλίου, θλιβερή επέτειο όπου ο πρώην
Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ και το κόµµα του έβαλαν την Ελλάδα στην
παγίδα του ΔΝΤ και της τρόικας και άρχισαν τα πέτρινα χρόνια
του µνηµονίου για την πατρίδα µας, ο κ. Κουκουλόπουλος και
άλλοι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ επέλεξαν να θριαµβολογήσουν και
να δηλώσουν ότι είναι υπερήφανοι για το µνηµόνιο, για τις απο-
φάσεις τους. Ήταν µία απίστευτη πρόκληση και προσβολή, θα
έλεγα, ολόκληρου του λαού µας. 

Θα περίµενε κανείς µε σεµνότητα να είχαν το πολιτικό θάρρος
να ζητήσουν συγγνώµη για την τραγική κατάσταση και την τρο-
µακτική περιπέτεια στην οποία έχουν οδηγήσει αυτόν το λαό,
αφού πρώτα τον ξεγέλασαν µε ψέµατα, µε υποσχέσεις και λαϊκι-
σµό. Θα περίµενε κανείς αυτήν τη συγγνώµη, συναισθανόµενοι
το µέγεθος της ευθύνης τους, τη στιγµή µάλιστα που ο πρωτο-
κλασάτος, δεύτερος στην ιεραρχία του κόµµατός τους και παρ’
ολίγον Πρωθυπουργός, είναι στο εδώλιο του κατηγορηµένου για
τεράστια σκάνδαλα, αφού κυβέρνησαν τόσα χρόνια δηµιουργών-
τας ένα υδροκέφαλο, δυσκίνητο πελατειακό κράτος, επιβάλλον-
τας τον άκρατο κοµµατισµό παντού, µετατρέποντας την Ελλάδα
από παραγωγική, σε χώρα καταναλωτική, στηριζόµενη στα δα-
νεικά, δηλητηριάζοντας την πολιτική ζωή µε πλήθος σκανδάλων,
που αποτελούν µελανές σελίδες στη µεταπολιτευτική ιστορία. 

Για ποιο πράγµα, αλήθεια, είστε περήφανος, κύριε Κουκουλό-
πουλε; Για το ενάµισι εκατοµµύριο των ανέργων; Για το χρέος
που ίσως ξεπερνά τα 400.000.000.000 ευρώ και δεν είναι πλέον
διαχειρίσιµο; Για τη φτώχεια που επελαύνει; Για τους νέους που
µεταναστεύουν; Αλήθεια γιατί; Η ιστορία θα απαντήσει, βέβαια
και οι απαντήσεις θα είναι αµείλικτες. 

Ακούσαµε ακόµη τον κ. Βορίδη, µε τη ρητορική δεινότητα που
οµολογουµένως διαθέτει, να προσπαθεί σαν «µάγος επί σκηνής»
να εµφανίσει το άσπρο, µαύρο και να παρουσιάσει µία ωραιοποι-
ηµένη εικόνα, την εικόνα µιας Ελλάδας που ανακάµπτει. 

Μακάρι, αλήθεια, να ήταν έτσι. Οι δείκτες, όµως, οµολογούν
άλλα. Αλλά πέρα από τους δείκτες, οι άνθρωποι που τα όνειρά
τους γκρεµίστηκαν και γκρεµίζονται, αυτοί που βιώνουν καθηµε-
ρινά την απόλυτη δυστυχία, τον διαψεύδουν. Όση µαεστρία, όση
ρητορική δεινότητα και να διαθέτει κανείς, δεν µπορεί να αλλάξει
µία σκληρή πραγµατικότητα για την οποία το κόµµα του και ο

ίδιος ο Πρωθυπουργός έχουν τεράστιο µερίδιο ευθύνης. 
Αυτό το νοµοσχέδιο ήρθε στη Βουλή την ώρα που ο λαός µας

βιώνει έναν τροµακτικό εφιάλτη από την οικονοµική εξαθλίωση
κι έχει ξεπεράσει προ πολλού το οριακό σηµείο. Έρχεται στη
Βουλή την ώρα που επενδύσεις δεν γίνονται. Και είναι λογικό να
µη γίνονται σε µία κατεστραµµένη οικονοµία, σε ένα λαό χωρίς
αγοραστική δύναµη, γιατί κανείς σοβαρός επενδυτής δεν επεν-
δύει σε αυτές τις συνθήκες φτωχοποίησης. Εσείς ονοµάζετε, βέ-
βαια, επενδυτές τα «γεράκια» που είναι έτοιµα να ορµήσουν στα
«φιλέτα» που τους προσφέρετε. 

Έρχεται, λοιπόν, την ώρα που ξεπουλιέται ο δηµόσιος πλού-
τος, την ώρα που η ανάπτυξη παραµένει γράµµα κενό, ο αγροτι-
κός τοµέας διαλύεται, η ύπαιθρος ερηµώνεται, τα δηµόσια
αγαθά της Υγείας και της Παιδείας ακυρώνονται, η ανεργία είναι
πλέον εφιαλτική και τα τελευταία εναποµείναντα εργασιακά δι-
καιώµατα καταστρατηγούνται. 

Έρχεται την ώρα που εµπαίζουν τον ελληνικό λαό µε τη δήθεν
ρύθµιση των υπερχρεωµένων νοικοκυριών, µε τη φοροδιαφυγή
του πλούτου να διογκώνεται, τα ασφαλιστικά ταµεία να έχουν
µείνει χωρίς αποθεµατικά από τα κουρέµατα. Τελευταία, µάλι-
στα, µετά την αποτυχία του deal της Εθνικής Τράπεζας µε την
τράπεζα Eurobank, θα υποστούν και νέα αφαίµαξη. 

Και σαν τραγικό επίλογο -που δεν είναι, δυστυχώς, ο τελευ-
ταίος- ετοιµάζονται να φέρουν αυτές τις µέρες, εσπευσµένα, ένα
πολυνοµοσχέδιο υπαγορευµένο και υπογεγραµµένο µε τις ευλο-
γίες και τις επιταγές της τρόικας, µε απολύσεις και χαράτσια. Και
µαζί, το µεγάλο ξεπούληµα σε εξέλιξη. Η Κυβέρνηση τα δίνει όλα
όσο-όσο -τον ΟΠΑΠ, τον ΟΣΕ, τις τράπεζες, το νερό, τα πάντα-
µε αδιαφανείς διαδικασίες µέσω ΤΑΙΠΕΔ. Προσέξτε το θέµα του
ΟΠΑΠ, τη διαδικασία που ακολουθείται και το τίµηµα για το
οποίο προσφέρεται. Θα έχουµε την ευκαιρία να τα συζητήσουµε
αναλυτικά. 

Αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται στη Βουλή την ώρα που οι συν-
τάξεις έχουν συρρικνωθεί στο χαµηλότερο επίπεδο, την ώρα που
οι συνταξιούχοι βρίσκονται στο όριο της φτώχειας κι έχουν οδη-
γηθεί σε απόγνωση. 

Την ίδια ώρα το κόστος διαβίωσης, αντί να µειωθεί, έχει αυξη-
θεί δραµατικά, καθώς οι τιµές των βασικών προϊόντων διατροφής
έχουν εκτιναχθεί στα ύψη, είναι ανεξέλεγκτες, µιας και η Κυβέρ-
νηση αδυνατεί ή δεν θέλει να συγκρουστεί µε τις πολυεθνικές
που ελέγχουν την αγορά, βάζοντας κανόνες που ισχύουν σε όλη
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι χαρακτηριστικό ότι η Ελλάδα είναι
από τις πλέον ακριβότερες χώρες της Ευρωζώνης στις τιµές
αυτών των βασικών προϊόντων. 

Η αγωνία και η ανασφάλεια των δηµοσίων υπαλλήλων για το
µέλλον τους κορυφώνεται, καθώς, µε το πρόσχηµα κάποιων ελα-
χίστων επίορκων που υπάρχουν, η Κυβέρνηση ετοιµάζεται να
προχωρήσει σε µαζικές απολύσεις ανθρώπων που είτε έχουν
απλώς κατηγορηθεί είτε τους τιµωρείτε για τη συνδικαλιστική ή
την ενεργό τους ανάµειξη στα κινήµατα. Και υπάρχουν πάρα
πολλές τέτοιες περιπτώσεις. Όλη αυτή η ανασφάλεια και η αβε-
βαιότητα που έχετε δηµιουργήσει στο δηµόσιο τοµέα και στο
λαό µας, αυτή η ισοπέδωση των πάντων έχει δηµιουργήσει ένα
µαζικό ρεύµα συνταξιοδότησης από το δηµόσιο. 

Παράλληλα, όµως, αντί να στελεχώσετε και να εκσυγχρονίσετε
τις υπηρεσίες που ασχολούνται µε τις συντάξεις και την πολυ-
δαίδαλη αυτή διαδικασία, φροντίσατε να τις συρρικνώσετε. Είναι
λογικό να µην µπορούν να ανταποκριθούν οι ελάχιστοι εναποµεί-
ναντες υπάλληλοι στις αυξηµένες αυτές ανάγκες. 

Προσπαθήσατε µε επικοινωνιακά κόλπα να παρουσιάσετε ότι
βελτιώνετε το πραγµατικό ποσό που θα παίρνουν οι υποψήφιοι
συνταξιούχοι, µε την καταβολή του 50% του βασικού µισθού, ενώ
στην πραγµατικότητα θα ήταν ελαχιστότατα καλύτερο από αυτό
που ισχύει έως τώρα µε την τρίµηνη αποζηµίωση. 

Προσπαθήσατε, µετά την παρέµβαση των Βουλευτών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην Επιτροπή Οικονοµικών, να αναθεωρήσετε τις απόψεις
σας. Και βελτιώσατε ελάχιστα την πρότασή σας. Δεν λαµβάνετε,
όµως, υπ’ όψιν σας ότι οι συντάξεις και οι µισθοί έχουν µειωθεί
δραµατικά τα τελευταία χρόνια. 

Επίσης, ανοίγετε επικίνδυνες κερκόπορτες και επικίνδυνες
ατραπούς, µεταφέροντας την ευθύνη για το οκτάµηνο στις πλά-
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τες των δηµοσίων υπαλλήλων, όταν η διάρθρωση όλου του µη-
χανισµού είναι ελλιπής. 

Επιτρέψτε µου, ωστόσο, να κάνω µια πρώτη προσέγγιση σε
δύο τοµείς που, κατά την άποψή µου, είναι καθοριστικοί στο
παρόν νοµοσχέδιο. 

Πρώτον, θα αναφερθώ στη συνταξιοδότηση των λογοτεχνών
και των καλλιτεχνών, ενός κοινωνικού κλάδου που έχει πληγεί
από τους πρώτους -βάναυσα θα έλεγα- από τη λιτότητα και την
κρίση και βρίσκονται σε τραγική θέση. 

Βέβαια, γνωρίζω ότι η πολιτική σας δεν επενδύει στον πολιτι-
σµό και στις τεράστιες δυνατότητες και τη δυναµική που έχει -ή
µάλλον είχε- η πατρίδα µας. Και λέω «είχε», γιατί δεκάδες θέατρα
κλείνουν. Πολλοί εκδοτικοί οίκοι έχουν ήδη κλείσει. Αξιολογότα-
τοι συγγραφείς, ποιητές, στιχουργοί, συνθέτες δεν έχουν τη δυ-
νατότητα να υλοποιήσουν και να αναδείξουν το έργο τους. Στην
αυτοδιοίκηση, όπου λειτουργούσαν πολλά κύτταρα πολιτισµού
και µπολιάζονταν τα νέα παιδιά µε ευαισθησία και τις αξίες του
πολιτισµού µας, µαραζώνουν λόγω έλλειψης πόρων και εγκατά-
λειψης από το κράτος. 

Σε αυτή, λοιπόν, την τραγική κατάσταση που έχει φέρει η πο-
λιτική σας, η πολιτική της λιτότητας και της ύφεσης, στον πολι-
τισµό και τους ανθρώπους του, έρχεστε να αυστηροποιήσετε
τους όρους και τις προϋποθέσεις και η ήδη δυσχερής θέση τους
θα επιδεινωθεί ακόµα περισσότερο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε, για να ολοκλη-
ρώσω.

Είναι άξιον απορίας γιατί µειώσατε τον αριθµό των προτεινό-
µενων συντάξεων. Οι καλλιτέχνες δεν είναι επαίτες. Έχουν προ-
σφέρει στην πατρίδα και αξίζουν να πάρουν κάποια σύνταξη. Δεν
αναφερόµαστε, βεβαίως, στους ελάχιστους, στους δηµοφιλείς,
στους αναγνωρίσιµους, στις «φίρµες», αλλά στους πολλούς που
δουλεύουν δύο ή τρεις µήνες το πολύ το χρόνο εποχιακά και
αδυνατούν να καλύψουν τα ταµεία τους.

Για τις αδρανείς καταθέσεις. Θα µπορούσαµε να συµφωνή-
σουµε στην αξιοποίησή αυτών των λιµναζόντων χρηµάτων που
εκµεταλλεύονταν µέχρι τώρα οι τράπεζές µας, µε την προϋπό-
θεση ότι θα χρησιµοποιηθούν για ειδικούς σκοπούς στήριξης κοι-
νωνικών οµάδων που έχουν άµεση ανάγκη βοήθειας και στοργής
και δυστυχώς είναι πάρα πολλοί: άστεγοι, άνεργοι, νεόπτωχοι και
ευπαθείς κοινωνικές οµάδες.

Είναι, κύριοι συνάδελφοι, µια καλή ευκαιρία το ελληνικό κρά-
τος να δείξει κάποια ψήγµατα ανθρωπιάς και αλληλεγγύης σε
αυτούς τους ευάλωτους συνανθρώπους µας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα τρεις
µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από
το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Καρδίτσας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Χρίστος Δήµας.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νο-

µοσχέδιο αντιµετωπίζει ένα πολύ σηµαντικό πρόβληµα, που απα-
σχολεί πολλές οικογένειες σε όλη τη χώρα, την πολύ µεγάλη
καθυστέρηση στην απονοµή των συντάξεων.

Πριν τοποθετηθώ, όµως, επί της ουσίας του νοµοσχεδίου,
θέλω να κάνω µια επισήµανση που κάθε άλλο παρά συµβολική
είναι. Η βιωσιµότητα του συνταξιοδοτικού συστήµατος δεν απαι-
τεί µόνο την εύρυθµη λειτουργία του κράτους, πράγµα µε το
οποίο ασχολείται το παρόν νοµοσχέδιο, αλλά και τη δηµιουργική
και ειρηνική συνύπαρξη µεταξύ των γενεών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ)
Για ποιο λόγο κάνω αυτήν την αναφορά; Επειδή η γενιά µου,

δηλαδή η γενιά των σηµερινών τριαντάρηδων και σηµερινών σα-
ραντάρηδων, ανησυχεί πολύ όχι για το πότε θα µας απονεµηθεί
χρονικά η σύνταξη, αλλά για το αν θα έχουµε τη δυνατότητα,
όταν µε το καλό συνταξιοδοτηθούµε, να λάβουµε σύνταξη. 

Με την ανεργία να βρίσκεται στα ύψη, ειδικότερα των νέων,
είναι φυσιολογικό το συνταξιοδοτικό για τον σηµερινό τριαντάρη
και σαραντάρη να περνάει σε δεύτερη µοίρα και να φαντάζει φαι-
νοµενικά ως κάτι το οποίο τού είναι από µακρινό έως αδιάφορο.
Στην πραγµατικότητα, όµως, τον αφορά άµεσα, διότι και αυτός
µε τις εισφορές του σήµερα ενισχύει το κράτος, ώστε αυτό µε
τη σειρά του να έχει τη δυνατότητα να απονείµει συντάξεις και
στο παρόν και στο µέλλον. 

Συνεπώς είναι απολύτως απαραίτητο να επιτύχουµε τη δηµι-
ουργία ενός συνταξιοδοτικού συστήµατος, το οποίο θα είναι και
δίκαιο και λειτουργικό αλλά και οικονοµικά βιώσιµο. 

Σε µια εποχή πολύ δύσκολη για όλους µας, ειδικά όµως για
τους συνταξιούχους, οι οποίοι έχουν εργαστεί για πολλές δεκαε-
τίες και έχουν πληρώσει πολλά χρήµατα στις εισφορές τους, λο-
γικό είναι να απαιτούν από το κράτος να τους αντιµετωπίζει µε
σεβασµό και αξιοπρέπεια. Αυτό ακριβώς επιχειρεί εν µέρει να
επιτύχει το σηµερινό νοµοσχέδιο. Πιο συγκεκριµένα, προβλέπει
την επιτάχυνση της διαδικασίας όσον αφορά το θέµα της απο-
νοµής της σύνταξης.

Δηλαδή θεσπίζεται η προκαταβολή της σύνταξης για τους
υπαλλήλους του δηµοσίου που αντιστοιχεί στο 50% του βασικού
µισθού που έπαιρναν κατά το χρόνο αποχώρησής τους από την
υπηρεσία προσαυξηµένου µε το 50% του τυχόν καταβαλλόµενου
επιδόµατος χρόνου υπηρεσίας. 

Ειδικά για τους υπαλλήλους του δηµοσίου που υπάγονται στο
ενιαίο µισθολόγιο και συνταξιοδοτούνται από το δηµόσιο, το
ποσό της προκαταβολής υπολογίζεται επί του βασικού µισθού
που λάµβανε κάποιος κατά την 31η Οκτωβρίου του 2011. Το ποσό
αυτό καταβάλλεται στο δικαιούχο εντός σαράντα ηµερών από
την ηµεροµηνία ηλεκτρονικής περιέλευσης του δελτίου ατοµικής
και υπηρεσιακής κατάστασης. Αντιλαµβανόµαστε όλοι πως είναι
µια σηµαντική εξέλιξη, που βοηθάει σηµαντικά τους συνταξιού-
χους να ανταποκριθούν στις αυξηµένες οικονοµικές τους υπο-
χρεώσεις, µέχρι να λάβουν την κύρια σύνταξή τους. 

Ακόµη, ειδικές ρυθµίσεις προβλέπονται για τις ευαίσθητες κοι-
νωνικές οµάδες, όπως: γονείς τριών παιδιών και άνω, γονείς µε
ανάπηρο παιδί, προστάτη µέλους οικογένειας µε αναπηρία. Η
προκαταβολή σ’ αυτές τις περιπτώσεις ορίζεται στο 60% του βα-
σικού µισθού. Ακόµη για τους αναπήρους πολέµου και οπλίτες
διατηρούνται τα επιδόµατα νόσου και ανικανότητας επί της σύν-
ταξής τους. Προβλέπεται επίσης η καταβολή του ΕΚΑΣ κάθε
µήνα, σε περίπτωση που πληρούν οι συνταξιούχοι τις προϋποθέ-
σεις. 

Επίσης, αναφέρεται µε ακρίβεια πως την προκαταβολή σύντα-
ξης θα λάβουν µόνο όσοι το δικαιούνται νόµιµα, ενώ αναφέρον-
ται εξίσου και όσοι εξαιρούνται, όπως οι απολυµένοι για
πειθαρχικό παράπτωµα, οι παραιτούµενοι ή απολυµένοι, που δεν
έχουν συµπληρώσει τα απαραίτητα χρόνια, και οι θανόντες. Συ-
νεπώς οι πολίτες ενηµερώνονται για τα συνταξιοδοτικά τους δι-
καιώµατα, ενώ αποφεύγεται η καταβολή συντάξεων σε πολίτες
που δεν έχουν αυτό το δικαίωµα. 

Παράλληλα προβλέπεται µια πιο ευέλικτη και σύντοµη διαδι-
κασία συνεργασίας µεταξύ της υπηρεσίας του υπαλλήλου που
αποχωρεί και της υπηρεσίας συντάξεων του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους. Στο πλαίσιο αυτό επιδιώκεται οι πολίτες να λαµβά-
νουν τη σύνταξή τους όσο το δυνατόν πιο γρήγορα και χωρίς
αδικαιολόγητες συναλλαγές µε διάφορες δηµόσιες υπηρεσίες,
αλλά µε την ύπαρξη άµεσης σχέσης πολίτη-κράτους. 

Επιµένω -και θα συνεχίσω να επιµένω- πως η εκτεταµένη
χρήση της νέας τεχνολογίας στη Δηµόσια Διοίκηση µπορεί να
αποφέρει πολύ σηµαντικά οφέλη. Οι συναλλαγές µεταξύ πολίτη
και κράτους µπορούν να γίνουν πιο γρήγορες, µε λιγότερο κό-
στος τόσο για τον πολίτη όσο και για το κράτος και µε µεγαλύ-
τερη διαφάνεια και καλύτερο έλεγχο. 

Είναι επίσης σηµαντικό πως καταργούνται οι δύο αρµόδιες επι-
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τροπές ελέγχου πράξεων κανονισµού συντάξεων και συνεπώς
απλοποιούνται οι διαδικασίες και µειώνεται η υπερβολική γρα-
φειοκρατία, µιας και οι αρµοδιότητές τους µεταφέρονται στο
τµήµα του Ελεγκτικού Συνεδρίου, γεγονός που καλύπτει τους
πολίτες, αφού µπορούν να προσφύγουν σε αυτό το τµήµα σε πε-
ρίπτωση που πιστεύουν πως έχουν αδικηθεί. Η διάταξη αυτή
προστατεύει τους πολίτες που δικαιούνται σύνταξη και τους δη-
µιουργεί µεγαλύτερη ασφάλεια πως οι συντάξεις καταβάλλονται
µε δίκαιο τρόπο.

Επιπλέον, υπάρχει δυνατότητα επιστροφής του συνταξιούχου
κατόπιν αίτησής του στην υπηρεσία του, εάν αποφάσισε να συν-
ταξιοδοτηθεί λόγω πλάνης ή όταν δεν πληροί τις προϋποθέσεις.
Στο πλαίσιο της δίκαιης απονοµής συντάξεων αλλά και περιορι-
σµού των δαπανών προβλέπονται συγκεκριµένα όρια και προ-
ϋποθέσεις για τις συντάξεις των άγαµων θυγατέρων, των
τιµητικών συντάξεων και λογοτεχνών και καλλιτεχνών καθώς και
για το επίδοµα θέσης ευθύνης.

Τέλος είναι σηµαντικό πως το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους
θα κάνει απογραφή συνταξιούχων ανά πέντε έτη, ώστε να υπάρ-
χει συνεχής έλεγχος των πολιτών που λαµβάνουν σύνταξη και να
εντοπίζονται έγκαιρα οι πολίτες που λαµβάνουν παρανόµως σύν-
ταξη. 

Κύριε Υπουργέ, εδώ θα µου επιτρέψετε όµως να κάνω και µια
παρατήρηση. Είναι σηµαντική βελτίωση µεν να γίνεται ο έλεγχος
κάθε πέντε χρόνια, είµαι όµως αρκετά σίγουρος ότι οι έλεγχοι
µπορεί να γίνονται πολύ πιο συχνά. Με άλλα λόγια, πρέπει να
δούµε πώς µπορεί να γίνει η σύνδεση µεταξύ των βάσεων δεδο-
µένων, ώστε να γίνεται ο έλεγχος ακόµα και σε πραγµατικό
χρόνο, αµέσως δηλαδή. Με αυτόν τον τρόπο δεν θα µπορεί ούτε
για ένα µήνα να λάβει σύνταξη κάποιος που δεν τη δικαιούται και
το γεγονός αυτό επαναφέρει το αίσθηµα δικαίου στους πολίτες.
Αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο θα βοηθούσε το κράτος να εκ-
συγχρονίσει πραγµατικά τη λειτουργία του.

Συµπερασµατικά, θα µπορούσαµε να πούµε πως η σωστή και
δίκαιη κατανοµή των κρατικών εσόδων χαρακτηρίζει και την κα-
ταβολή των συντάξεων. Τα φαινόµενα καταβολής παράνοµων
συντάξεων και αναπηρικών συντάξεων χωρίς πραγµατική αιτία
αναπηρίας εξοργίζουν αυτούς που πραγµατικά τις δικαιούνται,
το συνεπή πολίτη που τις πληρώνει και συνεπώς πρέπει να αντι-
µετωπιστούν άµεσα. 

Στηρίζω το παρόν νοµοσχέδιο, επειδή αποτελεί ένα πολύ ση-
µαντικό βήµα προς την κατεύθυνση της επίλυσης των προβλη-
µάτων στην καταβολή της σύνταξης, µε τη δηµιουργία ενός πιο
δίκαιου πλαισίου, ισορροπώντας ανάµεσα στις ανάγκες των ευαί-
σθητων κοινωνικά οµάδων και τις ανάγκες περιορισµού αδικαιο-
λόγητων δαπανών.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Το λόγο έχει ο κ. Κυριαζίδης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

συναδέλφισσες και συνάδελφοι, είµαι υποχρεωµένος να κάνω
µία αναφορά στην προηγούµενη συζήτηση στην Ολοµέλεια, που
αφορούσε τις γερµανικές αποζηµιώσεις, για έναν και µοναδικό
λόγο: για να τονίσω πράγµατι αυτό που κοινά βγήκε σήµερα από
την Ολοµέλεια, ότι τα εθνικά δίκαια είναι απαράγραπτα. Ταυτο-
χρόνως, επειδή πάρα πολλές φορές εγκαλούµε τον παρόντα
Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών, θα ήθελα να αναγνωρί-
σουµε την προσπάθεια του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους
και του ιδίου, διότι µε δική του µέριµνα σε σύντοµο χρονικό διά-
στηµα είχαµε για πρώτη φορά µία καταγραφή εκείνων των στοι-
χείων, έτσι ώστε η χώρα µας να διεκδικήσει το δίκαιό της. Αυτό
πρέπει να το αναγνωρίσουµε στον παρόντα Υπουργό.

Βεβαίως, δεν µετέχω στην Επιτροπή Οικονοµικών. Πλην όµως,
παρακολουθώντας δύο µέρες τώρα τη συνεδρίαση, µπορώ να
πω µε ιδιαίτερη ικανοποίηση ότι το παρόν νοµοσχέδιο είναι ένας
θεσµός, µία διαδικασία χρήσιµη και καινοτόµα σε ό,τι αφορά την
εξυπηρέτηση όχι των εχόντων και των κατεχόντων, όχι για τις
ευηµερούσες κοινωνικές οµάδες, αλλά για τις µικροµεσαίες και
τους πένητες, καθότι υπάρχει η δυνατότητα για πρώτη φορά να

υπάρξει µία εξυπηρέτηση των δικαιούχων σε ό,τι αφορά τη σύν-
ταξη από το δηµόσιο, σε αντίθεση µε τις χρονοβόρες διαδικασίες
που ίσχυαν µέχρι σήµερα. 

Πράγµατι και εγώ ο ίδιος θα ήθελα η χορήγηση των συντάξεων
να γίνεται άµεσα, αλλά γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά -και απευ-
θύνοµαι στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση- ότι εκείνη ανέφερε ότι
δεν θα είναι δυνατόν να πληρωθούν.

Είχε µία ουσία αυτό και θα έλεγα ότι ήταν κοντά στην πραγ-
µατικότητα,  ότι κάθε µήνα το δηµόσιο προσπαθούσε να συλλέξει
τα όποια έσοδα, προκειµένου να ανταποκριθεί στις ανάγκες των
δηµόσιων λειτουργών και όχι µόνο. Γιατί αυτό; Γιατί έπαψαν να
υπάρχουν πλέον δανεικά. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ήταν
εκείνη που έδινε περιθώρια χρόνου, έτσι ώστε µε τις αναφορές
της να δίνει µία έκταση στην ανησυχία που επικρατούσε πράγ-
µατι στην κοινωνία, αν θα υπάρξει η δυνατότητα καταβολής των
µισθών και των συντάξεων από πλευράς πολιτείας. 

Έγινε µία αναφορά από πλευράς του Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου του ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Λαφαζάνη, ότι γίνονται και σήµερα
προσπάθειες µε τεχνητές ενέσεις αισιοδοξίας να δηµιουργή-
σουµε ένα επίπλαστο κλίµα στην κοινωνία. Αλλά θα πρέπει να
πούµε ότι αυτό δεν έχει καµµία σχέση, καθότι ήταν γνωστές οι
αναφορές από πλευράς της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που
έδιναν περιθώριο συγκεκριµένου χρόνου για την επιβίωση αυτής
της τρικοµµατικής Κυβέρνησης  µέχρι τέλους Νοεµβρίου ή µέχρι
τέλους του χρόνου. Τον Μάρτιο θα ήταν κυβέρνηση πλέον ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, έτσι ώστε να βάλει τα πράγµατα στη θέση τους. 

Βεβαίως και από τον τελευταίο οµιλητή του ΣΥΡΙΖΑ αναφέρ-
θηκε το εξής: «Για ποια ανάπτυξη µιλάτε; Ξεπουλάτε το δηµόσιο
πλούτο.». Μα, αν ξεπουλούσαµε, συνάδελφε, το δηµόσιο πλούτο,
τότε θα προσέτρεχαν πάρα πολλοί να µετάσχουν σε αυτήν τη
διαδικασία. Αλλά βλέπουµε, αν θέλετε, ότι ακόµη και σε αυτήν
τη διαδικασία που αναφερθήκατε, στον ΟΠΑΠ και αλλού,  λίγοι
είναι οι µνηστήρες. Μακάρι να υπήρχαν περισσότεροι, έτσι ώστε
να υπήρχε και ένας ανταγωνισµός. Άρα δεν είναι αυτό που εσείς
λέτε. Διότι, αν ήταν µία στιγµή ευκαιρίας, τότε θα είχαµε και
πάρα πολλούς µνηστήρες. 

Οπότε, η διαδικασία ορθά γίνεται, έτσι ώστε επιτέλους να
µπουν κάποια πράγµατα σε µία τάξη. 

Ερχόµενος στο νοµοσχέδιο -γιατί είχαµε κάνει µια προηγού-
µενη αναφορά σε ό,τι αφορά την παρουσία και την παρέµβασή
µας εδώ- και σε συγκεκριµένα άρθρα, θα ήθελα να αναφερθώ
στο Κεφάλαιο Β. Στο άρθρο 6 γίνεται µια αναθεώρηση στο νο-
µικό πλαίσιο του νόµου του 1942, που διέπει τη χρήση των κε-
φαλαίων από αδρανείς καταθέσεις για την κάλυψη αναγκών του
δηµοσίου. 

Κύριε Υπουργέ, έγινε µια αναφορά, αλλά δεν ξέρω κατά πόσο
ισχύει, σε ό,τι αφορά το ζήτηµα των αδρανών λογαριασµών.
Υπάρχει εκτίµηση του προσδοκώµενου οφέλους για το ελληνικό
δηµόσιο; 

Έρχοµαι στις αναφορές που υπήρξαν, πράγµατι πολύ εύστο-
χες, από πλευράς του πρώην Υπουργού και καθηγητού κ. Παυ-
λόπουλου αλλά και του κ. Μητρόπουλου, σε ό,τι αφορά αυτό που
λέει και το Ελεγκτικό Συνέδριο ως προς συγκεκριµένες διατάξεις
που περιέχουν ένα στοιχείο αντισυνταγµατικότητας.

Αναφέροµαι σε αυτούς που παραβαίνουν το υπαλληλικό κα-
θήκον, οι οποίοι δεν θεµελιώνουν σύνταξη και δεν µπορούν να
τύχουν των ευνοϊκών ρυθµίσεων, όπως αυτές έρχονται µε το νο-
µοσχέδιο. Διότι πράγµατι έγινε πολύς λόγος στο πρόσφατο πα-
ρελθόν σχετικά µε τη χορήγηση µέρους ενός µηνιαίου -θα έλεγα-
κατ’ αποκοπήν µισθού σε ανθρώπους που πράγµατι παρέβησαν
το καθήκον και έπραξαν ειδεχθή εγκλήµατα. 

Είδα την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να αναφέρεται έντονα στο
γεγονός του Κορκονέα, ο οποίος πράγµατι διέπραξε ένα ειδεχθές
έγκληµα, αλλά ήρθε το ελληνικό δηµόσιο και κατέβαλε στην οι-
κογένειά του περίπου 200 ευρώ το µήνα και αυτό χαρακτηρίστηκε
ως µέγα σκάνδαλο, κάτι το οποίο θα έπρεπε να µην υπάρξει.

Δεν είναι δυνατόν από ένα υποτίθεται δηµοκρατικό, προοδευ-
τικό, αριστερό κόµµα να ακούγονται αυτές οι αναφορές. Αν είναι
δυνατόν το όποιο βάρος µιας πράξης ενός δηµόσιου λειτουργού
να το φορτώσουµε στην οικογένειά του. 

Νοµίζω ότι αυτό δεν στέκει και θα πρέπει να τύχει προσοχής,
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κύριε Υπουργέ, καθώς πράγµατι υπάρχει ένα στοιχείο αντισυν-
ταγµατικότητας και θα έχουµε προβλήµατα στη συνέχεια. 

Θα ήθελα βεβαίως να αναφερθώ και στο γεγονός της προσπά-
θειας. Κάπου αναφέρατε ότι το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους
ενισχύεται µε δεκαέξι άτοµα, έτσι ώστε να είναι περισσότερο τα-
χεία η εξυπηρέτηση σε ό,τι αφορά την έκδοση των συντάξεων.
Βεβαίως, αυτό ενισχύεται και µε τον εκσυγχρονισµό, όπως εί-
πατε, από πλευράς υλικοτεχνικού ή τεχνολογικού εξοπλισµού,
που είναι πράγµατι σηµαντικό. 

Πρέπει, όµως, να αναφέρουµε γι’ αυτούς τους δηµόσιους λει-
τουργούς ότι ήταν περίπου διακόσιοι ογδόντα, αν δεν κάνω
λάθος. Τώρα έχουν µείνει εκατόν είκοσι. Ενώ στα προηγούµενα
χρόνια, µε τους διακόσιους ογδόντα υπαλλήλους, εξυπηρετούν-
ταν περίπου δεκαοχτώ χιλιάδες συντάξεις ετησίως, τώρα οι συν-
τάξεις αυτές ανέρχονται στις τριάντα χιλιάδες και, όπως
καταλαβαίνετε, είναι δύσκολο το έργο των υπαλλήλων που έχουν
αποµείνει. Άρα ορθώς κάνετε και τους ενισχύετε και θα πρέπει
να ενισχυθούν σε ακόµα µεγαλύτερο βαθµό. 

Τέλος, έρχοµαι σε µια τροπολογία που κατετέθηκε από πλευ-
ράς µου, της συναδέλφου κ. Παπακώστα και του συναδέλφου κ.
Νταβλούρου, σε ό,τι αφορά την εξοµοίωση µιας οµάδας των έν-
στολων -µιλώ για τους αντισυνταγµατάρχες του Στρατού- η
οποία δεν έχει την ίδια αντιµετώπιση µε τους οµοιόβαθµους της
Αεροπορίας και του Λιµενικού. Θα παρακαλούσα να κάνετε απο-
δεκτή αυτήν την τροπολογία, γιατί πρόκειται για µια αποκατά-
σταση της ισονοµίας που οφείλουµε κι ως Βουλευτές να
υπηρετούµε, να πρεσβεύουµε και να ενισχύουµε και στην περί-
πτωση αυτή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Ο κ. Νταβλούρος έχει το λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΤΑΒΛΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση για µια ακόµη φορά υπερέβη τον

εαυτό της, κύριοι συνάδελφοι. Με τον τρόπο µε τον οποίο τοπο-
θετήθηκε και στο υπό ψήφιση παρόν νοµοσχέδιο, επιβεβαίωσε
για µια ακόµη φορά µε τον πλέον πανηγυρικό -θα έλεγε κανείς-
τρόπο την κοινή διαπίστωσή µας ότι αδυνατεί πλέον να ανταπο-
κριθεί στο θεσµικό της ρόλο. 

Αντί να προτείνει, καταψηφίζει και κραυγάζει. Συνεπής στη
µέχρι σήµερα επιδειχθείσα φραξιονιστική, µηδενιστική, θα έλεγε
κανείς, αντίληψη περί του κοινοβουλευτικού της ρόλου ως Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, εξαντλήθηκαν -θα µπορούσε να φαντα-
στεί κάποιος- από τη φαρέτρα της ακόµα και οι πλέον λαϊκιστικού
περιεχοµένου κορόνες, που συνήθως διατυπώνει στην όποια ευ-
καιρία συζήτησης νόµων που εισάγονται στη Βουλή.

Σε όλα τα νοµοσχέδια τα οποία εισήγαγε η Κυβέρνηση από
της ενάρξεως αυτής της κοινοβουλευτικής περιόδου µέχρι σή-
µερα, δεν παρέλειψε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να κάνει ενστά-
σεις περί της συνταγµατικότητας αυτών ή, αν επρόκειτο περί
πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου, να αµφισβητήσει το επείγον
που δικαιολογούσε τη µε το συγκεκριµένο τρόπο νοµοθέτηση
από πλευράς Kυβέρνησης, για να αντιµετωπίσει άµεσες και
άλλως µη αντιµετωπίσιµες συνθήκες που συναντήσαµε, κυρίως
το τελευταίο διάστηµα, εξαιτίας του µεσοπροθέσµου και των δη-
µοσιονοµικών µας αναγκών.

Σήµερα, όµως, δεν ξέρω αν νοµιµοποιείται για να τηρεί την ίδια
διαδικασία.  Εισήγαγε η Κυβέρνηση ένα νοµοσχέδιο µε τον πλέον
τυπικό τρόπο και µέσω των επιτροπών και των προθεσµιών που
προβλέπονται για την κανονική εισαγωγή του προς συζήτηση και
ψήφιση στην Ολοµέλεια και παρά ταύτα, σήµερα λέει «όχι». Γιατί
άραγε;

Θα ήταν ίσως προτιµότερο, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
από το Βήµα αυτό να πείτε απροκάλυπτα στον ελληνικό λαό ότι
η στάση σας αυτή συναρτάται µε την εναγώνια προσπάθειά σας
να αλιεύσετε ψήφους από ένα περιβάλλον οικονοµικής και κοι-
νωνικής ασφυξίας στο οποίο περιήλθε ο τόπος µας το τελευταίο
διάστηµα. Γιατί, αν δεν το κάνετε, αφού πλέον αποκαλυφθήκατε
και έπεσαν οι µάσκες σας, πρέπει να γνωρίζετε πολύ καλά ότι
πλέον θα απευθύνεστε σε ώτα µη ακουόντων. Δεν µπορεί άλλο

ο ελληνικός λαός να παρακολουθήσει αυτές τις εµµονές σας, οι
οποίες δεν υπηρετούν ούτε την εθνική προοπτική ούτε τη δυνα-
τότητα του τόπου µας να αντιµετωπίσει µε έναν τρόπο προοπτι-
κής τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει. Πείτε µας γιατί αρνείστε
να συναινέσετε σε ένα νοµοσχέδιο, στο παρόν νοµοσχέδιο, το
οποίο έρχεται να καλύψει την αγωνία χιλιάδων συµπολιτών µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το φερόµενο προς ψήφιση
νοµοσχέδιο επιχειρείται ο εξορθολογισµός του συστήµατος των
συντάξεων και ειδικότερα µε το άρθρο 1 ρυθµίζεται θεσµικά ο
τρόπος καταβολής αυτών. Τι γινόταν µέχρι σήµερα το ξέρουµε
όλοι. Ευθύς ως πλησίαζε ο χρόνος για να εξέλθει από την ενεργό
υπηρεσία ένας υπάλληλος, τον καταλάµβανε η αγωνία µε ποιον
τρόπο θα χειριστεί το µεσοδιάστηµα, που πολλές φορές, από την
έξοδό του από την υπηρεσία µέχρι τη συνταξιοδότησή του, µπο-
ρεί να υπερέβαινε και τα δύο έτη, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται στον
οικονοµικό και οικογενειακό προγραµµατισµό του.

Αυτή, λοιπόν, την παρέµβαση της Κυβέρνηση, για να λύσει
αυτόν τον κοινωνικό βραχνά, δεν την αποδέχεστε. Μας κρίνουν
όλοι. Ακούει ο ελληνικός λαός και ο καθένας, µε βάση τις θέσεις
και τις απόψεις που καταθέτει, ανταµείβεται. 

Τώρα πλέον θεσµοθετείται η προκαταβολή της σύνταξης ίσης
µε το 50% του βασικού µισθού ή και του χρονοεπιδόµατος. Μά-
λιστα, προβλέπεται χρόνος για την πληρωµή αυτής της πρώτης
σύνταξης: εντός σαράντα ηµερών από την ηµεροµηνία που θα
υποβληθεί στην αρµόδια υπηρεσία συντάξεων το δελτίο ατοµι-
κής και υπηρεσιακής κατάστασης του υπαλλήλου. Καθορίζεται
επίσης ο χρόνος έκδοσης της πράξης του κανονισµού σύνταξης,
που δεν υπερβαίνει τους έξι έως επτά το πολύ µήνες και, επι-
πλέον, πολύ ορθά αναγνωρίζεται ως πειθαρχικό παράπτωµα η
παραβίαση των προθεσµιών αυτών από τους αρµόδιους για την
έκδοση αυτών των πράξεων διοικητικού περιεχοµένου. 

Με το άρθρο 2 καταργούνται πολύ σωστά οι επιτροπές των
άρθρων 14 και 16 του π.δ. 169/2007 και καθορίζεται η άσκηση
των αρµοδιοτήτων από οικείες Διευθύνσεις Κανονισµού και Εν-
τολής Πληρωµών της Γενικής Διεύθυνσης Συντάξεων του Γενι-
κού Λογιστηρίου του Κράτους. 

Καθορίζονται οι διαδικασίες ανάκλησης και έφεσης για πρά-
ξεις κανονισµού σύνταξης και ορίζεται ο χρόνος άσκησης των
διοικητικών αυτών πράξεων. 

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι µάλλον είναι ατυχής η
άποψη της Επιστηµονικής Επιτροπής, όπως διατυπώνεται σε
σχετική έκθεσή της. Σας διαβάζω: «Μετά την πάροδο εύλογου
χρόνου, δεν είναι επιτρεπτή η ανάκληση ευνοϊκής για συνταξιού-
χους του δηµοσίου πράξης κανονισµού σύνταξης, έστω και αν
µε την πράξη αυτή κανονίστηκε σύνταξη χωρίς να συντρέχουν
οι νόµιµες προϋποθέσεις». Γιατί άραγε; Πώς προσδιορίζεται η
έννοια του εύλογου χρόνου και για ποιο λόγο να διατηρείται το
καθεστώς ανοµίας, όταν αυτό διαπιστώνεται από το κράτος;  

Θα ήθελα να επισηµάνω, κύριε Υπουργέ, ότι είναι πράγµατι
στη σωστή κατεύθυνση οι ρυθµίσεις οι οποίες καθορίζονται µε
τις διατάξεις του άρθρου 4 και ειδικότερα της παραγράφου 2,
δυνάµει των οποίων δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν το τεκµαρτό εισό-
δηµα για τις άγαµες θυγατέρες των συνταξιούχων που έχουν
αποβιώσει. 

Στη σωστή κατεύθυνση είναι και οι διατάξεις της παραγράφου
7, οι οποίες κάνουν λόγο για τη δυνατότητα επιλογής της µιας
εκ των δύο συντάξεων που αφορούν κληρικούς µε δεύτερη ιδιό-
τητα, εκπαιδευτικού ή άλλη.

Επίσης, είναι πολύ σωστή η ρύθµισή σας προκειµένου να απο-
φευχθούν φαινόµενα σαν αυτά που είδαµε όλοι να διαπιστώνον-
ται, µετά τον έλεγχο του αρµόδιου Υπουργού Εργασίας και
Κοινωνικής Πρόνοιας, για την ολική απογραφή των συνταξιού-
χων ανά πενταετία. Πρέπει να σταµατήσει πλέον αυτό το νοσηρό
φαινόµενο να διατηρείται η αποδοχή και η απολαβή της σύντα-
ξης από πρόσωπα τα οποία πλέον δεν νοµιµοποιούνται και οι δι-
καιούχοι τους έχουν από µακρού αποδηµήσει εις Κύριον. 

Ορθή είναι, επίσης, η ρύθµιση που αφορά το άρθρο 6 και έχει
να κάνει µε τις αδρανείς καταθέσεις. Πολύ σωστά διατυπώνεται,
στο παρόν νοµοσχέδιο, ότι µετά την παραγραφή των δικαιωµά-
των, είτε των καταθετών είτε των κληρονόµων, από την εικοσαε-
τία που προβλέπει ο νόµος, µπορεί το κράτος να διαχειρίζεται τα
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κεφάλαια αυτά για να καλύψει άλλες δηµιοσιονοµικές του ανάγ-
κες. Συγκεκριµένα καθορίζεται ότι τα ποσά αυτά θα κατευθυν-
θούν για να καλύψουν κοινωνικούς τοµείς ιδιαίτερα ευαίσθητων
κοινωνικών οµάδων. Σε αυτό όλοι εξεδήλωσαν τη συµφωνία τους
πλην δύο: των τραπεζιτών και των εκπροσώπων της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. 

Ακούσαµε, επίσης, κριτικές –άστοχες κατά την άποψή µου- για
τις ελεγκτικές εταιρείες των ιδιωτών, που προβλέπονται από το
άρθρο 12, παράγραφος 3. Παραβλέπουν, βεβαίως, οι επικριτές
αυτής της ρύθµισης ότι η ανάθεση ελεγκτικού έργου σε ιδιωτικές
εταιρείες γίνεται σε απολύτως εξαιρετικές περιπτώσεις και µόνο
µετά από αιτιολογηµένη και διαπιστούµενη αδυναµία της αρµό-
διας διεύθυνσης να ανταποκριθεί, λόγω εξειδικευµένου αντικει-
µένου, στις απαιτήσεις ελέγχου πράξεων, µετά βεβαίως από
εισήγηση της προϊσταµένης διεύθυνσης στον Υπουργό Οικονο-
µικών. Βεβαίως, κατά τις ελεγκτικές τους αυτές ενέργειες οι εται-
ρείες, οι εκπρόσωποι των ιδιωτικών εταιρειών, δεν πράττουν
κατά µόνας αλλά πάντοτε µε τη σύµπραξη ελεγκτών της δηµό-
σιας αρχής.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θέλω αν επισηµάνω ότι είναι επί-
σης ορθή και επιβεβληµένη η σύσταση της Διεύθυνσης Έκτα-
κτων Δηµοσιονοµικών Ελέγχων, που προβλέπεται στο άρθρο 13,
είτε αυτοί αφορούν προγραµµατισµένο είτε έκτακτο λόγο, για
την απρόσκοπτη άσκηση του ελεγκτικού έργου που εξασφαλίζει
και εγγυάται τη διαφάνεια στη λειτουργία των λειτουργών του
ελληνικού δηµοσίου.  Ο Έλληνας πολίτης έχει ανάγκη να βεβαι-
ωθεί ότι η διοικητική παραλυσία που διέκρινε το κράτος µέχρι
χθες δεν µπορεί παρά να αποτελέσει ανεπίστρεπτο παρελθόν. 

Προς την κατεύθυνση αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
οφείλουµε χάριν του ελληνικού λαού να συνοµολογήσουµε συµ-
φωνία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει η κ.

Μαρία Αντωνίου.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε σε µια εποχή νέων προ-

κλήσεων και αυξηµένων απαιτήσεων. Οι ανάγκες είναι µεγάλες
και τα αιτήµατα της κοινωνίας –δικαίως- πολλά. 

Στις γενικότερες συνθήκες της οικονοµικής κρίσης, σε συν-
δυασµό µε τα δηµοσιονοµικά µέτρα που έχουν ληφθεί, είναι επι-
τακτική η ανάγκη άµεσης επίλυσης θεµάτων µε στόχο την
ανακούφιση των συµπολιτών µας όχι µόνο όσον αφορά την οι-
κονοµική κατάστασή τους, αλλά όσον αφορά την πάταξη της
γραφειοκρατίας και τη µείωση της ταλαιπωρίας στις συναλλαγές
τους µε τη Δηµόσια Διοίκηση.

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο έρχεται σήµερα προς συζήτηση
στη Βουλή το παρόν σχέδιο νόµου, όχι ως απόρροια µνηµονια-
κών µας δεσµεύσεων, αλλά ως κυβερνητική πρωτοβουλία που
επιδιώκει να επιφέρει αλλαγές, βελτιώσεις, να επιλύσει προβλή-
µατα πάνω σε θέµατα συνταξιοδοτικής αλλά και δηµοσιονοµικής
φύσεως, µε γνώµονα το κοινωνικό συµφέρον και την καλύτερη
και αποτελεσµατικότερη λειτουργία των δοµών του δηµοσίου.
Πρόκειται για ένα νόµο που βάζει τέλος σε καθηµερινά προβλή-
µατα και στρεβλώσεις κατά την απονοµή των συντάξεων του δη-
µοσίου. 

Από την αρχή της κοινοβουλευτικής µου θητείας, τους τελευ-
ταίους οκτώ µήνες, γίνοµαι αποδέκτης παραπόνων, αφού η πε-
ριοχή µου, η Καστοριά, απέχει πεντακόσια πενήντα χιλιόµετρα
από την πρωτεύουσα, µε συνέπεια οι πολίτες του νοµού µου να
µην έχουν άµεση πρόσβαση στην κεντρική διοίκηση, γιατί τους
κοστίζει ακριβά να ταξιδεύουν στην Αθήνα, για να έχουν ενηµέ-
ρωση για την πορεία της αίτησης συνταξιοδότησής τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε ότι εξαιτίας της µα-
ζικής συνταξιοδότησης δηµοσίων υπαλλήλων, σε συνδυασµό µε
τις διαχρονικές αδυναµίες του κρατικού µηχανισµού, έχουν συσ-
σωρευτεί πάρα πολλές αιτήσεις συνταξιοδότησης, µε αναµονή
πολλές φορές και πέραν των δεκαοχτώ µηνών.

Με το ως τώρα ισχύον καθεστώς ελάµβαναν τρεις µισθούς δη-
µοσίου και το υπόλοιπο χρονικό διάστηµα ήταν ξεκρέµαστοι. Με
την προτεινόµενη ρύθµιση ο υπάλληλος που έχει καταθέσει τα
χαρτιά του για συνταξιοδότηση δικαιούται να πάρει το 50% του

βασικού µισθού, το οποίο µάλιστα προσαυξάνεται κατά 10%,
φτάνει δηλαδή το 60% για όσους είναι τρίτεκνοι ή ανήκουν σε
κάποιες ευπαθείς κοινωνικά οµάδες. 

Επίσης, σηµαντική είναι η θέσπιση του συγκεκριµένου χρονι-
κού πλαισίου των οκτώ µηνών για την ολοκλήρωση της διαδικα-
σίας έκδοσης της συνταξιοδοτικής πράξης και τη διαδικασία
αποστολής της αίτησης προς το Γενικό Λογιστήριο σε δύο
µήνες, µε παράλληλη πρόβλεψη ανάλογων κυρώσεων για υπαλ-
λήλους οι οποίοι ολιγώρησαν. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, σε αυτό το σηµείο να κάνω δύο
παρατηρήσεις. Πρώτον, θα πρέπει να προβλεφθεί παράταση της
προσωρινής σύνταξης πέραν του οχταµήνου, σε περίπτωση που
δεν έχει εκδοθεί η συνταξιοδοτική πράξη. Δεύτερον, θα έπρεπε
ίσως να εξετάσουµε µία παρεµφερή ρύθµιση για το εφάπαξ και
τις επικουρικές συντάξεις, που και για αυτές υπάρχει αναµονή
πάνω από ενάµιση χρόνο.

Καινοτόµα είναι, επίσης, η ρύθµιση που προβλέπει την κατά
προτεραιότητα εξέταση των περιπτώσεων απονοµής σύνταξης
στον ή τη σύζυγο και τα τέκνα των αποβιωσάντων εν υπηρεσία
υπαλλήλων. Η πρόβλεψη αυτή είναι επιβεβληµένη και κοινωνικά
δίκαιη, ιδιαίτερα µετά το θάνατο και του δεύτερου γονέα, όπου
κάποια από αυτά τα τέκνα είναι εντελώς απροστάτευτα χωρίς
κανέναν οικονοµικό πόρο.

Όλες οι ανωτέρω διορθωτικές ρυθµίσεις µαρτυρούν την ευαι-
σθησία της Κυβέρνησης, η οποία έχει επίγνωση, κυρίες και κύ-
ριοι, των αυξηµένων οικονοµικών προβληµάτων που αντιµετω-
πίζουν οι πολίτες.

Σε αυτό το πλαίσιο είναι και οι ρυθµίσεις για τους ένστολους,
που δέχθηκαν µεγάλες περικοπές στις αποδοχές τους. Για την
περίπτωση που µετά τη συνταξιοδότησή τους ήθελαν να είναι
αυτοαπασχολούµενοι, µέχρι τώρα γινόταν αναστολή της σύντα-
ξής τους για το ποσό που ήταν πάνω από 990 ευρώ. Με την πα-
ρούσα ρύθµιση το ποσό διπλασιάζεται και φτάνει τα 1.980 ευρώ
και άρα στην ουσία δεν χάνουν πλέον τη σύνταξή τους.

Πολύ σηµαντική παραµένει η πρόβλεψη για τη θεσµοθέτηση
απογραφής των δηµοσίων υπαλλήλων και των συνταξιούχων ανά
πενταετία, η οποία αποτελεί αποτελεσµατικό βήµα της δηµοσιο-
νοµικής εξυγίανσης και κυρίως ελέγχου.

Στο Κεφάλαιο Β’ του εν λόγω σχεδίου νόµου προβλέπεται η
ρύθµιση της αξιοποίησης των αδρανών καταθετικών λογαρια-
σµών. Έτσι αποδεικνύεται και εµπράκτως ο προσανατολισµός
της Κυβέρνησης προς τον εκσυγχρονισµό ενός παρωχηµένου
νοµοθετικού πλαισίου που διέπει τους καταθετικούς λογαρια-
σµούς και διευκολύνει τη χρήση των κεφαλαίων από το ελληνικό
δηµόσιο προς όφελός του και όχι προς όφελος των τραπεζών.

Μια άλλη µέριµνα, η οποία επίσης είναι πάρα πολύ σηµαντική,
είναι η ενδυνάµωση, τόσο στελεχιακά όσο και οργανωτικά, των
υπηρεσιών του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους που ασκούν
δηµοσιονοµικούς ελέγχους, µε την καθιέρωση Μητρώου Εµπει-
ρογνωµόνων και Μητρώου Δηµοσιονοµικών Ελεγκτών και Ελεγ-
κτών της ΕΔΕΛ. Η δηµιουργία µητρώου έχει ως στόχο να µην
είναι πάντα ίδιοι οι ελεγκτές, έτσι ώστε να εξασφαλίζεται η δια-
φάνεια ως προς τον δηµοσιονοµικό έλεγχο των φορέων αυτών
του δηµοσίου, αφού θεσπίζεται και όριο θητείας σε αυτές τις
υπηρεσίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την παρούσα νοµοθετική
πρωτοβουλία επιδιώκεται η τροποποίηση διατάξεων που αφο-
ρούν στη συνταξιοδοτική νοµοθεσία του δηµοσίου, στους δηµο-
σιονοµικούς ελέγχους και στη δηµοσιονοµική διαχείριση,
έχοντας ως επίκεντρο τον πολίτη και κυρίως τον συνταξιούχο και
το πώς αυτός θα διευκολύνει την καθηµερινότητά του. Η Κυβέρ-
νηση προχωράει µε ρεαλισµό, µε στέρεα βήµατα και κοινωνικά
αντανακλαστικά και θεωρώ ότι θα πρέπει το παρόν σχέδιο νόµου
να υπερψηφιστεί απ’ όλες τις παρατάξεις.

Κύριοι της Αντιπολίτευσης, επιτέλους, ξεφύγετε από τη γνω-
στή, στείρα αντιπολίτευση. Κάντε και εσείς ένα βήµα για το καλό
των Ελλήνων!

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Αντωνίου.
Το λόγο έχει ο κ. Δηµήτρης Γελαλής.
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ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση προσπαθεί να ρυθµίσει

την απόδοση της σύνταξης, δηλαδή το πότε θα δοθεί, ποιο θα
είναι αυτό το χρονικό διάστηµα, ποιο θα είναι το ποσοστό κ.λπ..

Εγώ θα ήθελα να ξεκινήσω µε µία πολύ απλή ερώτηση, κύριε
Υπουργέ: Η σύνταξη την οποία λαµβάνουν οι συνταξιούχοι τι
είναι; Μήπως είναι χρήµατα τα οποία δίνουν οι ίδιοι οι συνταξι-
ούχοι όλα τα χρόνια και περιµένουν όταν θα βγουν στη σύνταξη
να τα εισπράξουν; Εγώ νοµίζω ότι αυτό είναι. Δεν είναι χρήµατα
του ελληνικού δηµοσίου. Δεν είναι χρήµατα του Υπουργείου Οι-
κονοµικών.

Βέβαια, όταν µπαίνει κάποιος στην αγορά εργασίας, ουσια-
στικά υπογράφει µια σύµβαση η οποία λέει ότι «εγώ θα εργάζο-
µαι και είναι υποχρεωµένο το κράτος, επειδή µου παρακρατεί
αυτά τα χρήµατα, να είναι εντάξει απέναντί µου». Ποιο είναι το
πρόβληµα τώρα; Το πρόβληµα είναι ότι όλα αυτά τα χρόνια οι
κυβερνήσεις δεν είχαν κάνει τίποτα. Μέσα σε αυτές τις κυβερνή-
σεις είσαστε και εσείς, κύριε Υπουργέ, -όχι προσωπικά, αλλά ως
κόµµα- το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας και το ΠΑΣΟΚ. Ερχόµα-
στε µετά από τόσα χρόνια να πούµε στον εργαζόµενο, που ερ-
γάζεται τριάντα- τριανταπέντε χρόνια, ότι «εµείς δεν είµαστε σε
θέση να σας δώσουµε αυτά που πρέπει. Περιµένετε ένα χρόνο,
περιµένετε δυο χρόνια». Στον ιδιωτικό τοµέα είναι τρία µε τέσ-
σερα χρόνια. Τώρα µιλάµε για 50% προκαταβολή σε οκτάµηνο,
το οποίο το πήρατε πίσω -όµως θα το ξαναφέρετε αύριο-µεθαύ-
ριο- και βάζετε να επιλέξει ο εργαζόµενος αν θα πρέπει να πάρει
αυτά τα οποία δικαιούται. Και γιατί το κάνετε αυτό; Το κάνετε
διότι εσείς οι ίδιοι πάλι, οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ, έχετε καταστρέψει τα ασφαλιστικά ταµεία. Τα
εισαγάγατε στο Χρηµατιστήριο, κάνατε τα «δοµηµένα οµόλογα»,
κάνατε το PSI, µε αποτέλεσµα να ερχόµαστε  τώρα και να λέµε
ότι «ξέρετε, δεν έχουµε χρήµατα στα ασφαλιστικά ταµεία».

Στην αιτιολογική έκθεση, βέβαια, το νοµοσχέδιο αναφέρει ότι
δίνεται η προκαταβολή για να αµβλυνθεί το οικονοµικό πρόβληµα
των εργαζοµένων.

Ποιο οικονοµικό πρόβληµα; Είναι 700 ευρώ, αν τα παίρνουν
και αυτά. Μειώθηκαν κατά 50% οι µισθοί και οι συντάξεις, δίνετε
και άλλο 50% εσείς. Οπότε, 50% στο 50% και είµαστε εντάξει!
Με 700 και 800 ευρώ, δηλαδή, θα µπορέσει να ζήσει ο συνταξι-
ούχος την οικογένειά του; 

Βέβαια, το πρόβληµα είναι ότι και αυτά τα ποσά ακόµα δεν κα-
ταβάλλονται άµεσα. Θα έπρεπε, κύριε Υπουργέ, αν µιλάµε για
µία υπηρεσία η οποία έχει ένα συγκεκριµένο σκοπό, µέσα σε
έναν ή δύο µήνες να βγάλει τη σύνταξη, για να µπορέσει ο ασφα-
λισµένος να επιβιώσει. 

Έχουµε και κάποια άλλα γεγονότα. Ποια είναι αυτά τα γεγο-
νότα; Στο µεσοπρόθεσµο υπογράψατε για εκατόν πενήντα χιλιά-
δες απολύσεις µέχρι το 2016. Άρα αυτόµατα βλέπουµε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Πουθενά δεν υπάρχει αυτό.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Δεν υπάρχει; Το έχουµε πει επανει-
ληµµένως και είναι µέσα στο µεσοπρόθεσµο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Δεν υπάρχει.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Εσείς χαρακτηρίσατε τις συνταξιοδο-
τήσεις απολύσεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Εσείς τις χαρακτηρίσατε τώρα.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Εσείς τις χαρακτηρίσατε, κύριε
Υπουργέ. Κάνατε αυτόν το χαρακτηρισµό στην επιτροπή. Εάν θέ-
λετε, να δούµε τα Πρακτικά της επιτροπής. Εγώ δεν είπα ότι δεν
είναι αυτό το πράγµα. Απλώς και µόνο λέω ότι αυτό που λέτε
εσείς ότι είναι συνταξιοδότηση είναι µία βίαιη συνταξιοδότηση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Εσείς είπατε απόλυση.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Εκβιάζετε τους εργαζόµενους να φύ-
γουν από την εργασία τους µε οποιονδήποτε τρόπο, µε την ανα-
σφάλεια την οποία αισθάνονται. Τους εκβιάζετε κυριολεκτικά και
γι’ αυτό βλέπετε ότι όλοι σηκώνονται να φύγουν. Φοβούνται για
το µέλλον. Αυτήν την αβεβαιότητα τη φοβούνται οι εργαζόµενοι.
Βλέπετε ότι έχουµε και άξια και ικανά στελέχη, τα οποία µπορούν

να αποδώσουν και, παρ’ όλα αυτά, σηκώνονται να φύγουν λόγω
αυτής της αβεβαιότητας. Άρα είναι βίαιη συνταξιοδότηση.

Τι έκαναν όλα τα χρόνια η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ; Διό-
ριζαν στο δηµόσιο, εκµεταλλεύτηκαν αυτούς τους εργαζόµε-
νους, τους εκβίαζαν πολλές φορές. Υπήρξε δυσλειτουργία στο
δηµόσιο τοµέα και τώρα, αφού η τρόικα είπε ότι πρέπει να απο-
λυθούν, ερχόσαστε και τους απολύετε. Είναι επόµενο να δηµι-
ουργηθούν και κοινωνικά και εργασιακά προβλήµατα κ.λπ.. Άρα
δεν υπάρχει ευαισθησία πάνω σε αυτόν τον τοµέα.

Τι υπάρχει; Ονοµάζουµε όλους αυτούς που θέλουµε να διώ-
ξουµε επίορκους. Τέσσερις χιλιάδες θεωρείτε ότι είναι οι επίορ-
κοι που άµεσα θα απολυθούν. Ο κ. Ρακιντζής τους επίορκους
τους υπολογίζει σε δύο χιλιάδες εκατόν σαράντα. Βέβαια, επίορ-
κους ονοµάζουµε όποιους θέλουµε, όπως αυτόν που θα βρεθεί
µε µία φωτογραφία απέναντι στα ΜΑΤ, αυτόν που θα πάρει
µέρος σε µία απεργία, αυτόν που θα του κάνουν µία ανώνυµη κα-
ταγγελία κ.λπ.. Όλοι αυτοί είναι ο µεγάλος κίνδυνος. 

Όταν µιλάµε για επίορκους, εάν είναι πράγµατι επίορκος, θα
πρέπει να έχει τελεσιδικήσει, που όµως πρέπει να τελεσιδικήσει
πολύ άµεσα, τότε βεβαίως και να γίνουν όλες οι διαδικασίες που
προβλέπονται από τον εργασιακό κώδικα. Εµείς τι κάνουµε; Τον
κρατάµε δύο-τρία χρόνια, µε το σκεπτικό ότι δεν µπορούµε να κά-
νουµε την ΕΔΕ στο χρονικό διάστηµα που πρέπει, δεν µπορούµε
να κάνουµε τα δικαστήρια στο χρονικό διάστηµα που πρέπει.

Αξιολόγηση των πενήντα χιλιάδων υπαλλήλων που θα οδηγη-
θούν στην αποχώρηση το 2013 και το 2014 πολύ άµεσα δεν έχει
γίνει. Δεν ξέρω αν υπάρχει κάποια µελέτη για όλα αυτά, αν υπάρ-
χει µελέτη για το πώς θα λειτουργήσει η Δηµόσια Διοίκηση ή αν
υπάρχουν οι στόχοι που πρέπει να βάλουµε, αν έχετε βάλει στό-
χους, αν θα εξυπηρετηθούν αυτοί οι στόχοι ή όχι. 

Ούτε κριτήρια αξιολόγησης υπάρχουν. Το µόνο κριτήριο που
έχει πει ο Υπουργός κ. Στουρνάρας είναι ότι εµείς έχουµε δηµο-
σίους υπαλλήλους ικανούς, οι οποίοι είναι µεταξύ τριάντα δύο
και σαράντα δύο χρόνων. Δηλαδή, το µόνο κριτήριο το οποίο
υπάρχει είναι ότι, αν είναι µέσα σε αυτήν την ηλικία, είναι ένας
καλός και άξιος υπάλληλος, που µπορεί να γίνει ένα αυριανό στέ-
λεχος. Οι υπόλοιποι, δηλαδή, στον Καιάδα! 

Βεβαίως, πάρα πολλές είναι οι ελλείψεις του προσωπικού σε
όλη τη Δηµόσια Διοίκηση. Τα έχουµε ξαναπεί αυτά τα πράγµατα.

Τα παραπάνω που είπα, εάν τα συνδυάσουµε µε την ανεργία,
τις µειώσεις των εσόδων, τις ασφαλιστικές εισφορές που µει-
ώνονται λόγω της µείωσης των µισθών και λόγω µείωσης των πο-
σοστών των εργοδοτικών εισφορών, γνωρίζετε πολύ καλά ότι
είναι µία βόµβα στα θεµέλια του ασφαλιστικού συστήµατος. Γνω-
ρίζετε πολύ καλά ότι εσείς ο ίδιος θα έρθετε µετά από πολύ σύν-
τοµο χρονικό διάστηµα και θα πείτε «τα ασφαλιστικά ταµεία δεν
έχουν χρήµατα. Άρα τι να κάνουµε;».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σ’ ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το πρώτο δίµηνο του 2013 το ΙΚΑ καταγράφει υστέρηση εσό-

δων 14% και βέβαια πλέον η αναλογία εργαζοµένων και συνταξι-
ούχων είναι σε τραγικά επίπεδα. Απέναντι σε αυτά, χθες το
βράδυ, από αυτό εδώ το Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας θριαµβολογούσε, χαιρόταν κυριολεκτικά,
γιατί, όπως είπε, «το κόµµα µας», το κόµµα της Κυβέρνησης,
«µείωσε την ύφεση, είχε πρωτογενές πλεόνασµα 520 εκατοµµύ-
ρια, άρα όλα βαίνουν καλώς». 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δεν είπε αυτό.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Αν θέλετε, τα Πρακτικά είναι εδώ.
Όµως ο κ. Βορίδης δεν είπε ότι, όταν θέλουµε να εξετάσουµε

µία οικονοµία, δεν θα κοιτάξουµε έναν ή δύο δείκτες, αλλά θα
κοιτάξουµε συνολικά όλους τους δείκτες. Και, για να µιλήσουµε
για όλους τους δείκτες, δεν µας είπε τίποτα για το δανεισµό,
πόσο είναι αυτήν τη στιγµή, δεν µας είπε πόσο µειώθηκε το ΑΕΠ
της χώρας µας, δεν µας είπε για τους ρυθµούς ανάπτυξης, δεν
µας είπε για τους ρυθµούς αύξησης της ανεργίας, δεν µας είπε
για την αύξηση των αυτοκτονιών, δεν µας είπε για τη φυγή των
νέων στο εξωτερικό, δεν µας είπε για την καταρράκωση των ερ-
γασιακών σχέσεων και για τις ελαστικές σχέσεις εργασίας. 

Και αυτό το οποίο βλέπουµε ποιο είναι; Σήµερα διάβασα στον
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Τύπο: «Πληρωµές σε εφηµερίες στο ΕΣΥ για το πρώτο τρίµηνο
µηδέν, περικοπή 60% του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
και στο 30% οι επιστροφές φόρων και επιχορηγήσεων».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα αναφέρω τίποτα για τους αδρανείς λογαριασµούς. Το

µόνο που θα πω είναι ότι τα 5 δισεκατοµµύρια τα οποία χρω-
στάνε οι τράπεζες πρέπει να πάνε στο ελληνικό δηµόσιο. Δεν θα
πω τίποτα άλλο.

Κλείνοντας, να τονίσω ότι η πολιτική της Κυβέρνησης, όπως
είπα και πριν, ωθεί ικανούς υπαλλήλους σε πρόωρη συνταξιοδό-
τηση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Τα 5 δισεκατοµµύρια ποια είναι;

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Αυτά από τους αδρανείς λογαρια-
σµούς. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Πού το ξέρετε εσείς ότι είναι 5 δισεκατοµµύρια;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Στην έκθεση το λέει.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Στην έκθεση µέσα το γράφει, τρία

εκατοµµύρια λογαριασµοί σε καταθέσεις. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Χρωστάνε 5 δισεκατοµµύρια οι τράπεζες;
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Οι τράπεζες πρέπει να τα αποδώσουν,

δεν είναι δικά τους. Νοµίζω και το προηγούµενο νοµοσχέδιο
αλλά και αυτό το οποίο κατεβάζετε, για τους αδρανείς λογαρια-
σµούς, έχει ως σκεπτικό τα χρήµατα αυτά των Ελλήνων καταθε-
τών να πάνε στο ελληνικό δηµόσιο. 

Αυτό ζητάω. Τίποτα άλλο δεν ζητάω, παρά µόνο να εφαρµό-
σετε είτε τον προηγούµενο είτε τον τωρινό νόµο. Η λύση είναι η
αναδιάρθρωση σε µία διαφορετική βάση, ένας σχεδιασµός της
Δηµόσιας Διοίκησης σε µακροχρόνια βάση, µετεκπαίδευση, ανα-
βάθµιση του προσωπικού και όχι αυτά τα οποία γίνονται σήµερα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Σαµοΐλης έχει
το λόγο.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΑΜΟΪΛΗΣ: Κάποιος από τους οµιλητές της Νέας
Δηµοκρατίας διατύπωσε την άποψη ότι µε αυτόν το νόµο θα φύ-
γουν από την αγωνία οι µελλοντικοί συνταξιούχοι για το πότε θα
πάρουν τη σύνταξη. Σήµερα δεν έχετε αντιληφθεί όµως, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, ότι η αγωνία των εν δυνάµει συνταξιού-
χων είναι αν θα πάρουν σύνταξη µε την πολιτική που ακολου-
θείτε. 

Διότι το πρώτο τρίµηνο έχουµε υστέρηση εσόδων 818 εκατοµ-
µύρια ευρώ, τα οποία προβλέπονται σε επίπεδο έτους να φτά-
σουν τα 4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Για απαντήστε µας, κύριε
Υπουργέ -διότι αυτό το ερώτηµα το κάνετε συχνά και προς τον
ΣΥΡΙΖΑ- πού θα βρείτε τα λεφτά. 

Πού θα βρείτε τα λεφτά γι’ αυτήν την «τρύπα»; Αυτή η «τρύπα»
που δηµιουργείται, δηµιουργείται πάλι στους συνταξιούχους;
Είναι βασικό, λοιπόν, θέµα αυτό.

Στο 50% το οποίο θα δίνετε ως προκαταβολή, εννοώ µίας σύν-
ταξης η οποία ήδη έχει µειωθεί κατά 50%, βάζετε µία µαγική ηµε-
ροµηνία λέγοντας «επί του βασικού µισθού του µισθολογικού
κλιµακίου που έφερε ο υπάλληλος κατά τη 31η Οκτωβρίου του
2011», ηµεροµηνία κατά την οποία δεν είχαν µπει ακόµα όλα τα
επιδόµατα στους µισθούς. Άρα το 50% θα είναι ακόµα µικρότερο.

Επίσης, κάποιος εκ των οµιλητών της Νέας Δηµοκρατίας είπε
ότι όσον αφορά τους αδρανείς καταθετικούς λογαριασµούς,
είναι θετική η διάταξη, διότι, λέει, αυτό θα πάει για τις κοινωνικές
ανάγκες. Διαβάζω, όµως, στο άρθρο 8 παράγραφος 5, που
αφορά στη διαδικασία, όπου λέει το εξής: «Τα πιστωτικά ιδρύ-
µατα υποχρεούνται, µέσα στις προθεσµίες σύνταξης του Κρατι-
κού Προϋπολογισµού, να ενηµερώνουν το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους για το κατ’ εκτίµηση ύψος των αδρανών καταθέσεων
που θα µεταφέρουν στο Δηµόσιο µέχρι τον Απρίλιο του επόµε-
νου έτους, ώστε τα κονδύλια αυτά να συµπεριληφθούν στο Γε-
νικό Προϋπολογισµό του επόµενου οικονοµικού έτους». Δεν λέει
εδώ για κοινωνικές ανάγκες. 

Πρέπει να θυµίζουµε µερικά πράγµατα. Όσον αφορά το πλε-
όνασµα το οποίο θα έχετε, το πρωτογενές πλεόνασµα που λέτε,
που είχαµε και το α’ τρίµηνο,  γνωρίζουµε πώς το είχαµε αυτό το
πρωτογενές πλεόνασµα, δηλαδή από µηδενισµό περίπου του κω-
δικού των δηµοσίων επενδύσεων. Να τα ανοίξετε. Τα έχει ο κ.
Σταϊκούρας. Οπότε, µε ποιον τρόπο θα γίνει αυτή η ανάπτυξη
χωρίς προϋπολογισµό δηµοσίων επενδύσεων; Πώς θα γίνει αυτή
η ανάπτυξη;

Το πλεόνασµα, λοιπόν, αυτό το πρωτογενές, όπως όλοι γνω-
ρίζουµε κι έχει καταγραφεί σε παλαιότερο νόµο, πηγαίνει στον
Ειδικό Λογαριασµό για την Κάλυψη του Χρέους. Δεν πηγαίνει για
κοινωνικές ανάγκες, όπως είπε προηγουµένως ο οµιλητής της
Νέας Δηµοκρατίας. Πηγαίνει για την κάλυψη του χρέους. Άρα να
είµαστε ακριβείς για το τι συµβαίνει.

Επίσης, όσον αφορά τους ελεγκτές και τα µητρώα,  γίνεται µία
προσπάθεια -εγώ θα έλεγα ότι βεβαίως και χρειάζεται να υπάρ-
χουν µητρώα ελεγκτών και θα έπρεπε να είχαν γίνει εδώ και
πολλά χρόνια- µε αυτόν το νόµο να µπουν ιδιώτες για την αξιο-
λόγηση των δηµοσιονοµικών ελέγχων, για τη δηµοσιονοµική δια-
χείριση. Κι αυτό το θεωρούµε αρνητικό.

Επίσης, στο άρθρο 12, Τήρηση Μητρώων, στην παράγραφο 5
αναφέρονται πέντε σηµεία για το ποια θα πρέπει να είναι τα προ-
σόντα των Δηµοσιονοµικών Ελεγκτών, ποια θα είναι τα κριτήρια
κατάταξης, ποια είναι η διαδικασία για την αξιολόγηση, ποιος
είναι ο τρόπος κατάρτισης και τήρησης µητρώων, η διαδικασία
και τα αρµόδια όργανα. Κι αυτό το αναθέτετε στον Υπουργό Οι-
κονοµικών. Θεωρώ ότι αυτό κρύβει αδιαφάνεια και θα έπρεπε
από τώρα, σ’ αυτό εδώ το νοµοσχέδιο, να υπάρχουν όλα αυτά
τα κριτήρια καταγεγραµµένα, µε διαφάνεια, ώστε να τα γνωρί-
ζουν όλοι οι ενδιαφερόµενοι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Τα έχετε στην τροπολογία από την Παρασκευή.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΑΜΟΪΛΗΣ: Ορίστε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Είναι µέσα στην τροπολογία από την Παρασκευή αυτά
τα κριτήρια.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΑΜΟΪΛΗΣ: Δεν τα είδα. Να τα δω.
Γενικά, λοιπόν, για το θέµα το οποίο αντιµετωπίζεται µ’ αυτό

το νοµοσχέδιο για τη συνταξιοδότηση, τα δηµοσιονοµικά και τα
διοικητικά, η παρατήρησή µου είναι ότι για τους αδρανείς λογα-
ριασµούς εµείς θα είµαστε θετικοί, εφόσον αυτό ήδη καταγρα-
φόταν µέσα στο νοµοσχέδιο. Μακάρι να µου πείτε ότι έχει γίνει
η τροποποίηση υπέρ των ανέργων και των ασφαλιστικών τα-
µείων, προκειµένου να είµαστε θετικοί όσον αφορά τους αδρα-
νείς λογαριασµούς, διότι δεν θέλουµε αυτά τα χρήµατα να
φεύγουν εκτός χώρας, υπέρ των δανειστών µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και αφού ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι έξι µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Αγροκηπίου Χανίων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Κυριακάκης έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νοµο-

σχέδιο έρχεται τρία χρόνια µετά την εξαγγελία του πρώτου µνη-
µονίου, που οδήγησε στη µεγαλύτερη εθνική ταπείνωση που έχει
υποστεί η χώρα µας, µε την υπαγωγή της σ’ ένα καθεστώς υπο-
δούλωσης στην τρόικα, σ’ ένα καθεστώς αποικίας. Ενώ η πρό-
βλεψη στην εξαγγελία του πρώην Πρωθυπουργού κ. Γιώργου
Παπανδρέου ήταν ότι το χρέος για το 2013 θα ήταν στο 149%
του ΑΕΠ και η ανεργία στο 14,3%, έχουµε ξεφύγει από κάθε
έλεγχο, µε το χρέος για το 2013 να προβλέπεται πάνω από το
170% του ΑΕΠ, την επίσηµη ανεργία σήµερα να είναι στο 27%
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και µε τα έσοδα του κράτους να καταρρέουν. Δεν πληρώνετε τις
οφειλές και τα ληξιπρόθεσµα για να εµφανίζετε δήθεν πρωτογε-
νές πλεόνασµα, για να είστε τα «καλά παιδιά» της Μέρκελ και της
τρόικας. Αυτή η πολιτική σας, του «καλού µαθητή», οδηγεί σε κα-
ταστροφή την ελληνική κοινωνία. Και οι σοβαρότερες συνέπειές
της εµφανίζονται στο χώρο της δηµόσιας υγείας. 

Σήµερα έχω στα χέρια µου µία µελέτη που δηµοσιεύτηκε
προχθές από το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης. Είναι
µία επιδηµιολογική µελέτη για τις συνέπειες στη δηµόσια υγεία,
η οποία δείχνει τροµερή αύξηση της νοσηρότητας και της θνη-
σιµότητας για µια σειρά από παθήσεις, σε µία κοινωνία όπου
υπάρχουν τριάµισι εκατοµµύρια άνθρωποι κάτω από το όριο της
φτώχειας, ενάµισι εκατοµµύριο άνεργοι, περίπου δύο εκατοµµύ-
ρια ανασφάλιστοι και σε µια κοινωνία όπου οι νέοι άνθρωποι µε-
ταναστεύουν. Σύµφωνα µε προχθεσινή ανακοίνωση του Πανε-
πιστηµίου Μακεδονίας, εκατόν είκοσι χιλιάδες επιστήµονες
έχουν µεταναστεύσει σε εβδοµήντα χώρες του εξωτερικού. 

Αυτές είναι, λοιπόν, οι συνέπειες της πολιτικής σας. Και αυτήν
την πολιτική δυστυχώς συνεχίζετε!

Θα σταθώ στο θέµα της τροπολογίας που έχουν υπογράψει ο
Υπουργός Υγείας και ο Υπουργός Οικονοµικών για το θέµα της
καταβολής των εφηµεριών και των πρόσθετων αµοιβών, εξαιρέ-
σιµων αργιών και νυχτερινών των νοσοκοµειακών γιατρών και
του πάσης φύσεως προσωπικού στα δηµόσια νοσοκοµεία. 

Είναι γνωστό ότι υπάρχει µία τροµερή καθυστέρηση πολλών
µηνών στην καταβολή των πενιχρών, ούτως ή άλλως, πρόσθετων
αµοιβών και εφηµεριών. Χαρακτηριστικά θα πω ότι οι ειδικευό-
µενοι γιατροί αµείβονται από ένα έως και δυόµισι ευρώ την ώρα
τις εφηµερίες τους, ένας επιµελητής Α’ από δυόµισι έως τριάµισι
ευρώ τις αργίες και τα Σαββατοκύριακα και οι διευθυντές από
τρία έως τεσσεράµισι ευρώ.

Αυτές είναι οι αµοιβές των εφηµεριών, για να έχουµε κι εµείς
και ο κόσµος που µας ακούει µια επίγνωση του τι ακριβώς ζητάνε
οι ιατροί. Παρ’ όλα αυτά, παρά τα µικρά ποσά που πληρώνονται,
λόγω διαφόρων γραφειοκρατικών, θεσµικών, ζητηµάτων αδυνα-
τείτε -ή δεν θέλετε- κι αυτές να τις καταβάλετε. 

Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, όταν φτάνουµε στο σηµείο
να πρέπει να νοµοθετούµε άρθρα, διατάξεις, τροπολογίες για
δεδουλευµένα, νοµίζω ότι αυτό δείχνει -αν µη τι άλλο- την απο-
τυχία -ή είναι κοµµάτι της αποτυχίας- του κράτους και του κρα-
τικού µηχανισµού. Αυτό το χρεώνεστε εσείς, βέβαια, και οι
προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Έρχεται, λοιπόν, η τροπολογία να καλύψει από τον Οκτώβρη
µέχρι και σήµερα τις οφειλές σε ιατρούς, σε εφηµερίες και στο
λοιπό προσωπικό. 

Γι’ αυτό φέρνουµε επί της τροπολογίας αυτής µια πρόταση -
την οποία έχουµε καταθέσει σαν προτεινόµενη τροπολογία και
προσθήκη- να επεκταθεί η καταβολή και στις υπόλοιπες οφειλές,
οι οποίες είναι τεσσάρων ειδών, εκτός απ’ αυτές του Οκτώβρη
µέχρι σήµερα. 

Πρώτον, αφορά δεδουλευµένες εφηµερίες νοσοκοµειακών ια-
τρών του Νοσοκοµείου Σερρών, που είναι απλήρωτοι από τον
Αύγουστο του 2012 µέχρι σήµερα, των ιατρών του Νοσοκοµείου
«Η Σωτηρία» για τον Ιούνιο και Ιούλιο του 2012. 

Δεύτερον, αφορά τους ειδικευόµενους του πρώην 1ου Νοσο-
κοµείου ΙΚΑ και νυν παραρτήµατος των Νοσοκοµείων «Σισµανό-
γλειο» και «Άγιοι Ανάργυροι», οι οποίοι, µετά το κλείσιµό του
κύριε Υπουργέ, είναι απλήρωτοι από το Γενάρη του 2012 -για
εννιά µήνες µέσα στο 2012 καθώς και για τρεις µήνες του 2013-
παρ’ ότι εγκρίθηκε για τους συγκεκριµένους ειδικευόµενους, για
τις συγκεκριµένες εφηµερίες κονδύλι της τάξεως του 1.750.000
ευρώ από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους -στις 19 Δεκεµ-
βρίου- το οποίο ποτέ δεν πήγε γι’ αυτόν το σκοπό. Πληροφορίες
λένε ότι πήγε προς άλλα οφειλόµενα, σε άλλη κατηγορία επαγ-
γελµατιών. 

Τρίτον, είναι οι δεδουλευµένες εφηµερίες – υπόλοιπα λόγω
οριζόντιων περικοπών από τις τακτικές εφηµερίες όλων των ια-
τρών σε όλα τα νοσοκοµεία για τους πέντε από τους εφτά πρώ-
τους µήνες του 2012. 

Τέλος, είναι για τα περισσότερα νοσοκοµεία και οι πρόσθετες
εφηµερίες από τον Αύγουστο του 2012 έως σήµερα. Κι εκτός απ’

τις εφηµερίες των ιατρών, είναι και οι αµοιβές του λοιπού προ-
σωπικού, που πάλι φτάνουν µέχρι και τον Γενάρη του 2012. 

Σήµερα στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων θίξαµε το ζή-
τηµα. Η απάντηση του Υπουργού Υγείας είναι ότι καταγράφουµε
αυτήν τη στιγµή το πόσο είναι αυτές οι οφειλές. Εµείς γνωρί-
ζουµε πολύ καλά ότι σε καθεµία από αυτές τις οφειλές υπάρχει
συγκεκριµένο αίτηµα από τη µεριά των ιατρών και των εργαζο-
µένων. Είµαστε βέβαιοι ότι οι Υπηρεσίες σας γνωρίζουν πόσο
ακριβώς είναι αυτές. Σας καλούµε, λοιπόν, να προβείτε και στην
εξόφληση αυτών των ποσών. 

Όσον αφορά το ζήτηµα των εφηµεριών. Δεν είναι µόνο το οι-
κονοµικό µέρος, διότι οι εφηµερίες είναι εκ του νόµου υποχρεω-
τικές. Δεν είναι ένα συµπλήρωµα του µισθού, των αποδοχών των
ιατρών. Είναι πολύτιµες για την κοινωνία. Γι’ αυτό σε κάθε νοσο-
κοµείο, σε όλο τον κόσµο, υπάρχουν υποχρεωτικές εφηµερίες.

Υπάρχει ένα µείζον θεσµικό πρόβληµα, για το οποίο ο Υπουρ-
γός Υγείας δεσµεύτηκε να φέρει στη Βουλή αυτήν την επεξερ-
γασία. Το θεσµικό αυτό πρόβληµα το συζητήσαµε σήµερα στην
Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων. Πάνω σ’ αυτό έχουµε καταθέ-
σει µία συγκεκριµένη τροπολογία η οποία δεν έχει κανένα δηµο-
σιονοµικό κόστος, εκτός αν συνυπολογίσουµε στο κόστος και τη
συνειδητή καθυστέρηση που κάνετε για να εξοφλήσετε ληξιπρό-
θεσµες οφειλές, για να εµφανιστεί -όπως είπαµε- δήθεν πρωτο-
γενές πλεόνασµα. Αφορά την επαναφορά του εδαφίου Β’, της
παραγράφου 1, του άρθρου 4, του ν. 3868/2010 που έλεγε: 

Η καταβολή της αποζηµίωσης για τις εφηµερίες ιατρών και τις
πρόσθετες αµοιβές προσωπικού να πραγµατοποιούνται µηνιαίως
µε ξεχωριστή µισθολογική κατάσταση τον επόµενο µήνα από την
εκτέλεσή τους, µε την επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογι-
σµού.  

Να µη γίνεται, δηλαδή, µε τη διαδικασία που ισχύει από το φθι-
νόπωρο του 2011, που ανέτρεψε αυτόν το νόµο του 2010. 

Επανέφερε ένα δαιδαλώδες σύστηµα µέσα από δεκατέσσερα
βήµατα, κύριε Υπουργέ. Απαιτούνται τουλάχιστον δυο µε τρεις
µήνες για να φτάσουν τα χρήµατα στους γιατρούς, αφού περά-
σουν από την Κεντρική Υπηρεσία Δηµοσιονοµικού Ελέγχου των
νοµών στα νοσοκοµεία και γυρίσουν στις υπηρεσίες. Είναι κου-
ραστικό να σας το περιγράψω όλο αυτό. Αναγνωρίζετε, φαντά-
ζοµαι, ότι είναι δαιδαλώδες. Δεν έχει νόηµα όσον αφορά στον
έλεγχο, διότι τα κονδύλια των εφηµεριών είναι συγκεκριµένα. Δεν
τίθεται θέµα υπέρβασης αυτών των κονδυλίων ούτως ή άλλως.
Πρόπερσι, επί καθεστώτος µνηµονίου, πληρώνονταν µε απλό
τρόπο. 

Σας ζητάµε, λοιπόν, να υιοθετήσετε αυτήν την τροπολογία,
ώστε να καταβάλλονται από τον επόµενο µήνα οι εφηµερίες,
όπως γινόταν µέχρι πρόπερσι. Είναι σηµαντικό, διότι είναι ζήτηµα
αξιοπρέπειας των λειτουργών Υγείας, όταν µέσα σ’ αυτό το σύ-
στηµα της πλήρους απαξίωσης της δουλειάς τους -που έχει κα-
ταστεί επικίνδυνη, όχι µόνο για την υγεία των ασθενών, αλλά και
για την υγεία του προσωπικού και των γιατρών- δεν παίρνουν
ούτε αυτά τα ελάχιστα που δικαιούνται. 

Θεωρούµε, λοιπόν, όχι απλώς δίκαιο, αλλά και επιβεβληµένο,
να υιοθετήσετε αυτήν την τροπολογία, για την οποία στην Επι-
τροπή Κοινωνικών Υποθέσεων σήµερα εκδηλώθηκε και συµφω-
νία απ’ όλες τις πτέρυγες και τα κόµµατα της Βουλής. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Η Φθιώτιδα έχει την
τιµητική της. 

Η κ. Μακρή έχει το λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ-ΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, έχει γίνει λεκτικό στερεότυπο πλέον να αναφε-
ρόµαστε όλοι στην κρίση. Ενώ όλοι συµφωνούµε στην καταγραφή
της, µας χωρίζει µια άβυσσος στην αντιµετώπισή της. 

Ο σχεδιασµός οικονοµικής στρατηγικής για την έξοδο της Ελ-
λάδας από την κρίση χρέους και από την οικονοµική και κοινω-
νική κρίση πρέπει να στηρίζεται σε ρεαλιστικές παραδοχές
αναφορικά µε τις ιδιαιτερότητες του ελληνικού µοντέλου της οι-
κονοµίας. Οι οικονοµικές πολιτικές των τελευταίων δεκαετιών την
έχουν οδηγήσει σε αυτό που σήµερα όλοι βιώνουµε. 

Εναλλακτική ρεαλιστική πρόταση, µε βάση τα συγκεκριµένα
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οικονοµικά στοιχεία, οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης δεν µας
έχουν καταθέσει. Μόνο η άρνησή τους υπάρχει σε κάθε σχέδιο
νόµου που φέρνει η Κυβέρνηση, αναζητώντας παντού δράκους,
«αν» και «εφόσον». Κάθε νοµοσχέδιο το χαρακτηρίζουν αντισυν-
ταγµατικό, αντικανονικό, αντιλαϊκό, αντεθνικό, καθετί «αντί»
τέλος πάντων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στηρίζουµε αυτήν την προσπά-
θεια που γίνεται, έχοντας συνείδηση ότι η χώρα µπορεί να ανα-
γεννηθεί. Έχει και τις δυνατότητες και τα πλεονεκτήµατα.
Απαιτείται, όµως, να  νοµοθετηθούν και να εφαρµοστούν µε συ-
νέπεια σηµαντικές µεταρρυθµίσεις. Πολλές είναι δύσκολες. Συµ-
φωνώ. Η κοινωνία βρίσκεται στα όρια της έκρηξης. Και ακριβώς
γι’ αυτό χρειάζεται να δοθούν ανάσες, να διορθωθούν παθογέ-
νειες, να συµπληρωθούν ελλείψεις, τις οποίες τις βλέπουµε, τις
καταγράφουµε, τις αναγνωρίζουµε. Δηλαδή, τι προτείνετε; Να
µη δοθεί καµµία λύση; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρωταρχική συνθήκη για να
στραφούµε στην ανάπτυξη είναι η δηµοσιονοµική σταθεροποί-
ηση. Χωρίς αυτήν ο εγχώριος τραπεζικός τοµέας θα συνεχίσει
να αντιµετωπίζει προβλήµατα ρευστότητας, ενώ ο ξένος τραπε-
ζικός τοµέας και γενικά οι πηγές χρηµατοδότησης παραγωγικών
επενδύσεων θα συνεχίσουν να αποφεύγουν την Ελλάδα. Οι επεν-
δύσεις θα ανεβάσουν την απασχόληση και το εισόδηµα. Με άλλα
λόγια, πρέπει να αυξηθεί η παραγωγικότητα. 

Προς την κατεύθυνση αυτήν και µακριά από προσεγγίσεις
άκρατου κρατικού παρεµβατισµού κινούνται και οι πρωτοβουλίες
που έχουν προωθηθεί από την ελληνική Κυβέρνηση για τη δια-
τήρηση των θετικών ρυθµών οικονοµικής µεγέθυνσης και τη θω-
ράκιση της απασχόλησης, την ενίσχυση της κεφαλαιακής
επάρκειας των τραπεζών, την εγγύηση των καταθέσεων, την
προστασία των δανειοληπτών και την ενίσχυση της ρευστότητας
στην οικονοµία. 

Σε αυτήν ακριβώς την κατεύθυνση, µε τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία του Υπουργείου, επιδιώκεται η τροποποίηση και ο εµ-
πλουτισµός των διατάξεων που αφορούν τη συνταξιοδοτική
νοµοθεσία του δηµοσίου, τους δηµοσιονοµικούς ελέγχους και
τη δηµοσιονοµική διαχείριση, καθώς και το πλαίσιο των αδρανών
καταθέσεων. Είναι µια πρωτοβουλία µε βασικό στόχο να ανακου-
φίσει κάποιες κοινωνικές οµάδες αλλά και να εξορθολογήσει τη
λειτουργία του δηµοσίου. 

Η ανάγκη αντιµετώπισης των υφιστάµενων δυσλειτουργιών
του κράτους καθώς και των προβληµάτων στις σχέσεις του τε-
λευταίου µε τους πολίτες κατέστησε επιτακτική την ανάγκη ανα-
θεώρησης της ισχύουσας νοµοθεσίας. 

Θεσπίζεται η προκαταβολή ποσού σύνταξης για τους αναχω-
ρούντες υπαλλήλους του δηµοσίου και τους στρατιωτικούς, προ-
κειµένου να αµβλυνθούν τα οικονοµικά προβλήµατα που
αντιµετωπίζουν οι συγκεκριµένες κατηγορίες συνταξιούχων,
λόγω των ενδεχόµενων καθυστερήσεων της απονοµής της σύν-
ταξής τους.

Τώρα, λοιπόν, µε το που βγαίνει κάποιος στη σύνταξη, παίρνει
το 50% του βασικού µισθού του. Είναι µια καινοτοµία, η οποία
αποδεικνύει την ευαισθησία της Κυβέρνησης και την αποτελε-
σµατικότητα του Υπουργείου.

Επιπλέον, στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου υπάρχει το ανώτατο
χρονικό όριο των οκτώ µηνών, µέσα στο οποίο πρέπει οι υπηρε-
σίες  του δηµοσίου να ολοκληρώσουν τη διαδικασία συνταξιοδό-
τησης, δηλαδή να πληρώσουν τις συντάξεις των δικαιούχων.

Άκουσα µε πολύ θετική αύρα αυτό που είπατε, κύριε  Υπουργέ,
για µια πλατφόρµα ηλεκτρονική παρακολούθησης και ενηµέρω-
σης των συντάξεων. Αυτό πρέπει να γίνει οπωσδήποτε, γιατί ξέ-
ρετε πολύ καλά –το ζείτε και ο ίδιος- ότι συρρέουν από όλη την
Ελλάδα  και από τη Φθιώτιδα, την κοινή µας εκλογική περιφέρεια,
άνθρωποι οι οποίοι θέλουν να ενηµερωθούν για τη διαδικασία και
πού βρίσκονται ακριβώς οι συντάξεις τους. Φαντασθείτε ανθρώ-
πους οι οποίοι δεν έχουν την τύχη να µένουν στη Φθιώτιδα και
είναι πολύ πιο µακριά, πόσο πιο επιβαρυντικό οικονοµικά είναι γι’
αυτούς. 

Επίσης, επικαιροποιείται και συγκεκριµενοποιείται το νοµοθε-
τικό πλαίσιο που διέπει το καθεστώς των αδρανών τραπεζικών
λογαριασµών. Οι τράπεζες δεν ήταν υποχρεωµένες να ειδοποι-

ούν τους δικαιούχους των λογαριασµών αυτών. Περνούσαν τα
είκοσι χρόνια και ουδέποτε είχε ειδοποιηθεί ο δικαιούχος του λο-
γαριασµού. Τώρα, εκτός του ότι θεσµοθετείται η απαραίτητη -
τουλάχιστον τρεις φορές- ενηµέρωση, καταργείται και η
δεκαετής παραγραφή, η οποία ίσχυε για τα δικαιώµατα του δη-
µοσίου ως προς τους λογαριασµούς.

Με βάση, λοιπόν, τις διατάξεις του σχεδίου νόµου, τα χρήµατα
θα µπορούν ανά έτος να περιέρχονται σε συγκεκριµένο λογαρια-
σµό του δηµοσίου, σε συγκεκριµένο κωδικό, έτσι ώστε να γνω-
ρίζει το δηµόσιο ποια είναι τα ποσά αυτά και µε αυτόν τον τρόπο
να µπορεί και να τα αξιοποιήσει ορθολογικά το κράτος.

Προβλέπεται η ενίσχυση της Νοµικής Υπηρεσίας του Ταµείου
Παρακαταθηκών και Δανείων από ιδιώτες δικηγόρους εν όψει και
της µείωσης του προσωπικού του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους. Έτσι, λοιπόν, θα µπορούν να διορίζονται από το Ταµείο Πα-
ρακαταθηκών και Δανείων δικηγόροι, ειδικά εάν πρόκειται για
δίκες µακριά από την Αθήνα, από τους οικείους δικηγορικούς
συλλόγους, ώστε να µην υπάρχει ερηµοδικία, να ενισχύονται οι
τοπικοί δικηγορικοί σύλλογοι και  το κράτος φυσικά να περιορίζει
τα έξοδα από τις δαπάνες µετακίνησης.

Είναι πραγµατικά λυπηρό να µην υπάρχει συναίνεση σε αυτά,
τα οποία είναι λογικά, απαραίτητα και αυτονόητα. Η οικονοµική
κρίση απαιτεί υπεύθυνη διαχείριση και σχέδιο. Ακόµη και αν το
χρέος της Ελλάδας µε ένα µαγικό τρόπο εξαφανιζόταν, τέτοιου
είδους µεταρρυθµίσεις πάλι θα ήταν απαραίτητες, γιατί, σε δια-
φορετική περίπτωση, πάλι θα ξαναγυρίζαµε στα ίδια και θα δη-
µιουργούνταν νέα προβλήµατα.

Θα θεωρούσα δικαιολογηµένο να υπάρχει από τη µεριά σας,
όπως και από µια µερίδα του λαού, η αβεβαιότητα για  το αν η
Ελλάδα  θα καταφέρει να ξεπεράσει την κρίση. Θα γίνω ακόµη
πιο συγκαταβατική, να δικαιολογήσω ως ένα σηµείο και τις αµ-
φιβολίες σας για το πώς θα συµβάλουν οι µεταρρυθµίσεις της
Κυβέρνησης στην επίτευξη αυτού του σκοπού. 

Όµως, δεν µπορώ να δικαιολογήσω την ολική άρνηση που σας
διακατέχει στο να συµφωνήσετε σε αυτά που διευκολύνουν τον
πολίτη, που βελτιώνουν την καθηµερινότητά του, που δηµιουρ-
γούν έσοδα για το κράτος, χωρίς να θίγεται κανένας, έσοδα τα
οποία στα χρόνια της πλαστής µας ευηµερίας ήταν απαξιωµένα,
ξεχασµένα, αναξιοποίητα, δώρο στους τραπεζίτες, τους οποίους
αντιµάχεστε. Και τελικά δεν µπορώ να καταλάβω, γιατί δεν
µπορώ να παρακολουθήσω τη λογική σας: Είστε υπέρ του λαού
ή των τραπεζιτών; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιστορία µας έχει αποδείξει
πως κάθε οικονοµική κρίση έχει το δικό της οικονοµικό κύκλο.
Και δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι µπορεί να έχει και ευκαιρίες και
µπορεί να δηµιουργήσει προϋποθέσεις για µια καλύτερη ανά-
πτυξη και να διαµορφώσει συναίνεση για την αντιµετώπιση χρό-
νιων προβληµάτων.

Η εποικοδοµητική κριτική και η συνετή αντιπολίτευση λειτουρ-
γεί βελτιωτικά προς όφελος των πολιτών και της χώρας. Η στείρα
αντιπαράθεση το µόνο που προσφέρει είναι θεαµατικές λογοµα-
χίες. Αν αυτό επιζητείτε, τότε το έχετε καταφέρει. Αλλά ο κόσµος
–δυστυχώς για σας- περιµένει λύσεις, προτάσεις και όχι ερασι-
τεχνικές παραστάσεις νεοσύστατων θιάσων.

Προφανώς στηρίζω το σχέδιο νόµου, κύριε Υπουργέ. Συνεχί-
στε την προσπάθεια σάς. Και σας παρακαλώ να δείτε µε ιδιαί-
τερη ευαισθησία κάποιες τροπολογίες. Μία απ’ αυτές αφορά και
την παροχή επιδόµατος σε ανθρώπους που έχουν τη γονική µέ-
ριµνα τέκνων, ορφανών ή εγκαταλελειµµένων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε για τη συνέπεια.
Ο κ. Βλαχογιάννης έχει το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη ζωή και

στην πολιτική τα πιο δύσκολα πράγµατα είναι τα αυτονόητα απ’
ό,τι φαίνεται. Όλοι έλεγαν, γιατί να υπάρχει κενό µεταξύ µισθο-
δοσίας στην ενέργεια και συνταξιοδότησης. Και δεν τολµούσε
κανείς να πάρει µία πρωτοβουλία που είναι τόσο απλή, τόσο εύ-
κολη, τόσο αποδεκτή από τους πολίτες, η οποία και να λύνει ένα
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βασικό πρόβληµα επιβίωσης για τους ανθρώπους που µεταβαί-
νουν από την ενέργεια στη σύνταξη, αλλά χωρίς στην ουσία σύν-
ταξη. Αρκεί µία απλή κίνηση της Κυβέρνησης, του Υπουργού και
του Πρωθυπουργού να δώσει µία λύση, µία ανάσα, σε αυτούς
τους ανθρώπους. 

Τελικά δεν χρειάζεται ο πολιτικός να λέει µόνο µεγάλα λόγια.
Χρειάζεται να κάνει έργα. Από τα έργα πρέπει να κρινόµαστε. Και
αυτή η Κυβέρνηση πραγµατικά κρίνεται από το τόσο ουσιαστικό
και τόσο σηµαντικό έργο, το οποίο επιτελεί υπό τόσο αντίξοες
συνθήκες, όπως είναι οι σηµερινές που όλοι αναγνωρίζουµε.

Είναι πολύ θετικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µέσω
αυτού του νοµοσχεδίου επιλύονται σηµαντικά προβλήµατα, που
έχουν σχέση µε το συνταξιοδοτικό καθεστώς των συµπολιτών
µας. Είναι πολύ σηµαντική η ρύθµιση για τους αδρανείς τραπε-
ζικούς λογαριασµούς, τους «ορφανούς», τους «αδέσποτους» λο-
γαριασµούς, που τώρα θα περιέρχονται στο κράτος, αλλά δεν
θα αποτελούν µέρος του κρατικού προϋπολογισµού, θα κατευ-
θυνθούν στις αδύναµες κοινωνικές οµάδες. 

Είναι σηµαντικές οι πρωτοβουλίες, κύριε Υπουργέ, για το δι-
καίωµα απασχόλησης στους συνταξιούχους στρατιωτικούς. Η
ευαισθησία που έχετε κι έχουµε όλοι µάς οδηγεί να κάνουµε
σωστά πράγµατα, παρά την οικονοµική κρίση. 

Είναι σηµαντική η τροπολογία την οποία θα κάνετε δεκτή, σε
ό,τι αφορά τα πάγια χορηγήµατα για τους απασχολούµενους
στην καθαριότητα στις εφορίες και στο Υπουργείο Οικονοµικών.
Είµαι βέβαιος ότι θα εξετάσετε µε θετική διάθεση και την πρό-
ταση που σας κάναµε να συµπεριληφθούν σε αυτήν τη ρύθµιση
και οι καθαρίστριες των πρώην νοµαρχιών, που αµείβονται µε
πάγια χορηγήµατα. Μιλάµε για φτωχές γυναίκες που αµείβονται
µε 100, 150, το πολύ 200 ευρώ το µήνα και προϋπήρχαν –ασκούν,
δηλαδή, εδώ και πολλά χρόνια αυτό το τόσο σηµαντικό έργο-
χρήµατα που πληρώνει η τοπική αυτοδιοίκηση από το δικό της
προϋπολογισµό. Δυστυχώς, όµως, η Υπηρεσία Δηµοσιονοµικού
Ελέγχου δεν εγκρίνει τη σχετική δαπάνη.

Πιστεύω ότι θα βρείτε τώρα λύση µέσω αυτής της νοµοθετι-
κής πρωτοβουλίας, όπως βρήκατε λύση µε την παρέµβασή σας
και πριν από δύο µήνες και µπόρεσαν και πληρώθηκαν αυτές οι
γυναίκες, που ήταν απλήρωτες επί δέκα µήνες. Είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. Είναι τόσο µικρό αλλά τόσο σπουδαίο για την επι-
βίωση αυτών των γυναικών.

Οι Υπηρεσίες Δηµοσιονοµικού Ελέγχου, κύριε Υπουργέ, θα
πρέπει, πέρα από την ταχύτερη εξέταση όλων των υποθέσεων
και την ταχύτερη λήψη των αποφάσεων, να δούµε κατά πόσο
πρέπει να εξετάζουν µόνο τη νοµιµότητα των ενεργειών και των
πράξεων, όπως προβλέπεται εκ του Συντάγµατος και εκ των
νόµων ή αν έχουν και το δικαίωµα να εξετάζουν και τη σκοπιµό-
τητα αυτής της δαπάνης την οποία εγκρίνουν. Γιατί αυτό αντι-
βαίνει στην αρχή της αυτονοµίας της τοπικής κοινωνίας, που
εκφράζεται µέσω των περιφερειακών και δηµοτικών συµβουλίων,
τα οποία παίρνουν συγκεκριµένες αποφάσεις προς µία συγκε-
κριµένη κατεύθυνση, µε τη δική τους πάντα λογική και τα δικά
τους κριτήρια για τα τοπικά πράγµατα, να έρχεται ο επίτροπος
και να λέει ότι «αυτήν τη δαπάνη, αν και είναι καθ’ όλα νόµιµη,
δεν την εγκρίνω».

Είναι τέτοια προβλήµατα που προκαλούν δυσλειτουργίες στο
θεσµό της τοπικής αυτοδιοίκησης και θα πρέπει να τα δείτε. 

Είναι θετική η διάταξη για το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο. Αντι-
µετωπίζει ένα υπαρκτό πρόβληµα για µια κατηγορία εργαζοµέ-
νων, οι οποίοι είχαν ένα συγκεκριµένο καθεστώς ασφάλισης και
τώρα αντιµετωπίζουν ένα άλλο.

Ολοκληρώνοντας, θέλω να αναφερθώ σε τρία ζητήµατα. Το
πρώτο θέµα αφορά την ανασφάλιστη εργασία, που δεν είναι
άµεσα αυτού του νοµοσχεδίου, αλλά συναρτάται γενικότερα µε
την απασχόληση. Όλοι ξέρουµε ότι η ανασφάλιστη εργασία
υπερβαίνει το 30% του εργατικού δυναµικού που απασχολείται
και δηλώνει ταυτόχρονα άνεργο και πάει στο ταµείο ανεργίας. 

Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι δεν γίνονται εντατικοί έλεγχοι.
Και δεν γίνονται εντατικοί έλεγχοι γιατί δεν υπάρχει το ανάλογο
προσωπικό. Είναι πολύ θετικό ότι και το Υπουργείο Δηµόσιας
Τάξης θα απασχολείται πλέον µε την ανασφάλιστη εργασία. Πι-
στεύω ότι µε την κινητικότητα θα πρέπει να ενισχυθούν οι υπη-

ρεσίες εκείνες, όπως οι επιθεωρήσεις εργασίας, έτσι ώστε να κα-
ταπολεµηθεί η µαύρη εργασία. Είναι διπλό «έγκληµα» να απα-
σχολείται κανείς χωρίς ασφάλιση και να παίρνει τη θέση
εργασίας ενός άλλου που επιθυµεί να εργαστεί και έχει ίσως πε-
ρισσότερη ανάγκη.

Αυτό δεν έχει σχέση µόνο µε τους αλλοδαπούς, έχει και µε
τους ηµεδαπούς. Και οι ηµεδαποί απασχολούνται χωρίς ασφά-
λιση. Για δε τους αλλοδαπούς, επειδή οι αλλοδαποί έρχονται εδώ
γιατί κάποιος τους προσφέρει στέγη, τους προσφέρει φιλοξενία
και εργασία, θα πρέπει οι κυρώσεις για τους εργοδότες να είναι
πάρα πολύ αυστηρές, κάτι που στο παρελθόν είχαµε κάνει µε
ένα σχέδιο, στο οποίο υπήρξα συντάκτης, το ν.1975/91. Δυστυ-
χώς όµως αυτές οι διατάξεις στην πορεία έγιναν πιο ελαστικές.

Το δεύτερο θέµα είναι για τη µαύρη επέτειο του διαγγέλµατος
του Καστελλόριζου. Θα πρέπει να µας κάνει σοφότερους αυτό
που έγινε πριν από τρία χρόνια, ότι έφτασε και η Ελλάδα -από
µια σωρεία λαθών- στο µνηµόνιο και τώρα αυτή η Κυβέρνηση
προσπαθεί να πάρει όλα εκείνα τα µέτρα έτσι ώστε τέτοιες θλι-
βερές επέτειοι να µην ξανασυµβούν στο µέλλον. Είµαι βέβαιος
ότι αυτή η Κυβέρνηση κάνει τα αδύνατα δυνατά, ώστε να θωρα-
κίσει θεσµικά και οικονοµικά τη χώρα, για να αντιµετωπίσει την
όποια επόµενη κρίση από µια θέση πιο δυνατή, πιο ισχυρή.

Το τελευταίο αφορά τις γερµανικές αποζηµιώσεις. Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, σήµερα σε αυτήν την Αί-
θουσα έγινε απόλυτα κατανοητό ότι όλες οι πτέρυγες στηρίζουν
τα νόµιµα δικαιώµατα που έχει η Ελλάδα να διεκδικήσει τις γερ-
µανικές επανορθώσεις, που είναι το κατοχικό δάνειο, τις ζηµιές
στις υποδοµές και τις αποζηµιώσεις στα θύµατα. Δεν υπάρχουν
πατριώτες και προδότες. Υπάρχουν άνθρωποι που δουλεύουν µε
µεθοδικότητα, µε τεκµηρίωση, µε συναίνεση. Και κυρίως υπάρ-
χει, όπως δηλώθηκε, στον ανώτερο δυνατό βαθµό σε αυτήν την
Αίθουσα, η βούληση από όλες τις πτέρυγες να προχωρήσουµε
µεθοδικά, να διεκδικήσουµε αυτά που µπορούµε να διεκδική-
σουµε χωρίς κορόνες, χωρίς αφορισµούς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.

Βασίλης Κικίλιας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, όποιος ακόµα

κυκλοφορεί έξω στο δρόµο αντιλαµβάνεται και την πραγµατικό-
τητα. Ποια είναι η αχίλλειος πτέρνα της κοινωνίας µας; Ποιες
είναι οι αδύναµες οµάδες κοινωνικά του πληθυσµού; Είναι σί-
γουρα αυτοί οι οποίοι δεν µπορούν να στηρίξουν και να φροντί-
σουν µόνοι τους τον εαυτό τους, τα νήπια, τα παιδιά, οι ανήλικοι,
η τρίτη ηλικία και η τέταρτη ηλικία πλέον. Δυστυχώς, γηρά-
σκουµε ως πληθυσµός. Αυτούς τους ανθρώπους, λοιπόν, πρέπει
να τους φροντίζουµε, πρέπει να τους στηρίζουµε.

Εάν δε πάµε σε κάποιον ο οποίος από την ενεργό µάχιµη πε-
ρίοδο της ζωής του -µετά από σαράντα, σαράντα δύο χρόνια
σκληρής εργασίας- περνάει στη συνταξιοδότηση και του πούµε
ότι πρέπει να υποστεί τη βάσανο πέντε ή έξι µηνών ή ενός έτους
ή δύο ετών, προκειµένου να λάβει τη µειωµένη σύνταξή του, νο-
µίζω ότι πρόκειται περί βασανιστηρίου και µεγάλης αδικίας. 

Άρα συζητάµε το προφανές. Άρα καθετί διαφορετικό είναι και
κινείται στο επίπεδο της µικροπολιτικής, των πρόσκαιρων επικοι-
νωνιακών και πολιτικών κερδών.

Αυτά είναι πράγµατα τα οποία θα έπρεπε να έχουν ενταφιαστεί
στη Μεταπολίτευση και δυστυχώς, σαν αρρώστιες παιδικές, τα
κουβαλάµε ακόµα και σήµερα. 

Άρα δεν τίθεται θέµα αν είναι προς τη σωστή κατεύθυνση το
νοµοσχέδιο ή όχι. Αντιθέτως θα έπρεπε, θεωρώ, να ειπωθεί επι-
τέλους και προς την ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών και
προς εσάς που σήµερα την εκπροσωπείτε ένα «µπράβο», γιατί,
κακά τα ψέµατα, είστε ο εύκολος στόχος. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα και αυτή είναι η αλήθεια. Τυφλοί, κουτσοί στον Άγιο
Παντελεήµονα. Πυροβολούµε το Υπουργείο Οικονοµικών εύ-
κολα, λαϊκίστικα, γιατί αρέσει και στον κόσµο, κάνει και εντύπωση
και µας χτυπάνε και την πλάτη έξω. 

Αναρωτιέµαι, όµως, είναι αυτή η πραγµατικότητα; Είναι στιγ-
µιαία η ευθύνη; Αλήθεια µηδενίζει ο χρόνος το 2013 ή το 2012;
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Δεν έχει παρελθόν ο κοινοβουλευτισµός, η διοίκηση στην Ελ-
λάδα; Αλήθεια, αναρωτιέµαι -και σταµατάω εδώ- αυτοί οι οποίοι
διοικήσαµε δεν έχουµε ευθύνη; Ή, τέλος πάντων, δεν υπάρχει
πολιτικός αλτρουισµός ή αξιοπρέπεια ή αρχές για να αναγνωρί-
σουµε αυτήν την ευθύνη, πριν, ελαφρά τη καρδία, ασκήσουµε
κριτική σ’ αυτούς οι οποίοι σήµερα σε ετερόδοξες εποχές και
καιρούς αναλαµβάνουν έναν άχαρο ρόλο;

Εγώ δέχοµαι ειλικρινώς ότι γίνονται και λάθη, όχι ένα και δύο,
αλλά εκατόν είκοσι δύο. Αλλά γίνεται µία πολύ σοβαρή προσπά-
θεια σε πολύ δύσκολες εποχές. Και εγώ αυτήν την προσπάθεια
την οποία γίνεται τη σέβοµαι. Είµαι εδώ για να ασκήσω κοινοβου-
λευτικό έλεγχο, αλλά σέβοµαι την προσπάθεια. Αναρωτιέµαι αν
όλοι κάνουν την αυτοκριτική τους πριν από την κριτική.  

Θα ήθελα όµως να προσθέσω δύο πράγµατα επί των άρθρων
στο νοµοσχέδιο. 

Το ένα έχει να κάνει µε το άλλο µισό των εργαζοµένων, στον
ιδιωτικό τοµέα. Νοµίζω ότι η τελευταία παρέµβαση που έγινε απ’
αυτήν τη Βουλή ήταν µε το νοµοσχέδιο Κουτρουµάνη, αν δεν
κάνω λάθος, το οποίο έδωσε τη δυνατότητα σε κάποιους, οι
οποίοι ήθελαν να προλάβουν να έρθουν νωρίτερα στη συνταξιο-
δότηση ή να µην περιµένουν αυτά τα ένα-δύο χρόνια, να λάβουν
το 80% µίας πρόσκαιρης σύνταξης και µετά, όταν γίνει η εκκα-
θάριση, να µπορέσουν να λάβουν και το υπόλοιπο ποσό. Πολλοί
δεν το τόλµησαν αυτό, γιατί πίστευαν ότι έτσι θα καθυστερήσει
η µόνιµη σύνταξή τους. Θα ήθελα λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να ζη-
τήσω -στο πλαίσιο της ισονοµίας και της ισοπολιτείας και της δυ-
νατότητας και της προσπάθειας που εµείς κάνουµε, ως
τρικοµµατική Κυβέρνηση και διά των Βουλευτών εδώ- να υπάρχει
σύνθεση κι όχι εµφύλιος, να υπάρχει κατά το δυνατόν σύµπνοια
κι όχι διχασµός, ώστε η προσπάθεια αυτή να γίνει και στο ΙΚΑ,
να γίνει και για το σύνολο των ιδιωτικών υπαλλήλων οι οποίοι έρ-
χονται στο πλαίσιο συνταξιοδότησης. Νοµίζω ότι είναι δίκαιο. 

Σε ό,τι έχει να κάνει τώρα µε τις καταθέσεις των τραπεζών,
είναι εντυπωσιακά αυτά τα οποία ακούστηκαν σήµερα στη
Βουλή.  Είναι προφανές ότι, όταν κανείς δίνει το δικαίωµα στα
πέντε χρόνια να υπάρχει γραπτή ενηµέρωση, στα δέκα και στα
δεκαπέντε χρόνια, πριν από τα είκοσι χρόνια που έρχεται να
απορροφήσει τις ανενεργές, τις αδρανείς καταθέσεις προς όφε-
λος του δηµοσίου, έχουν ξεπεραστεί τα οποιαδήποτε προβλή-
µατα τα οποία ακούστηκαν. Ως παράδειγµα αναφέρθηκαν οι
καταθέσεις ενός παππού για το εγγόνι του για τις σπουδές. Μα,
προφανώς όχι. Άρα θεωρώ ότι και αυτή η πρωτοβουλία είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Θα ήθελα, κλείνοντας, γιατί δεν θα χρειαστώ καν τα οχτώ αυτά
λεπτά, να πω το εξής. Ξέρετε, µία νοµοθετική προσπάθεια µπορεί
να είναι άρτια, πολύ καλά ελεγµένη και στη σωστή κατεύθυνση
κι αν δεν εφαρµοστεί µε πυγµή, αποφασιστικότητα και σθένος,
κύριε Υπουργέ, να µην επιτύχει και µία άλλη να είναι όχι τόσο
καλή, να υπάρχουν καλές προθέσεις, αλλά να της λείπει κάτι. Αν
όµως υπάρχει πίστη στη διοίκηση, υπάρχει αίσθηση ότι θα κατα-
φέρουµε να φτάσουµε στο τέλος της διαδροµής, ότι δεν θα λο-
ξοδροµήσουµε και δεν θα λυγίσουµε σε πιέσεις λαϊκισµού ή, αν
θέλετε, σε πρόσκαιρα αναχώµατα, τότε ίσως αυτή η µη άρτια νο-
µοθετική ρύθµιση στο 100% της, που όµως έχει διοικητικά το
σθένος και την πυγµή ο Υπουργός να τη φτάσει µέχρι το τέλος,
έχει καλύτερα αποτελέσµατα. 

Αν λοιπόν πούµε ότι αυτή και άλλες που έχουν έρθει είναι
πράγµατι νοµοθετικές ρυθµίσεις προς τη σωστή κατεύθυνση -
και πιστεύω ότι είναι- θα ήθελα να σας ζητήσω µε πυγµή, απο-
φασιστικότητα και σθένος να ασκηθεί Δηµόσια Διοίκηση. Αυτό
έχει να κάνει -και είναι προς τη σωστή κατεύθυνση- και µε τις επι-
τροπές τις οποίες καταργείτε και µε τη γραφειοκρατία και µε
αυτά τα στεγανά –αν θέλετε- τα οποία τριάντα οχτώ χρόνια στη
Μεταπολίτευση είδαµε και δεν τολµήσαµε να ακουµπήσουµε. 

Όσο θα ακουµπάτε αυτά τα στεγανά, όσο δεν θα φοβάστε να
βάλετε το δάκτυλο µέσα στην πληγή και να διορθώσετε τα κακώς
κείµενα της ελληνικής Δηµόσιας Διοίκησης, να είστε σίγουροι ότι
η πλειοψηφία αυτού του Κοινοβουλίου θα συνεχίζει να ψηφίζει –
να υπερψηφίζει και να στηρίζει- πάντα µε γνώµονα το δηµόσιο
συµφέρον.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κικίλια.
Το  λόγο έχει η κ. Όλγα Βαλαβάνη. 
ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εγώ

θα είµαι η πρώτη που θα αναγνωρίσω ότι κατά τη συζήτηση για
το παρόν νοµοσχέδιο στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων ο
Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών, ο οποίος αυτήν τη στιγµή
λείπει, έκανε δεκτές αρκετές προτάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Δεν λείπει ο Υπουρ-
γός. Εδώ είναι. 

ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ: Συγγνώµη. 
Ανάµεσά τους έκανε δεκτές και ορισµένες δικές µας προτά-

σεις και η τελική εκδοχή διαφόρων εδαφίων, κυρίως σε ασφαλι-
στικές διατάξεις, κινείται σε βελτιωµένη κατεύθυνση σε σχέση
µε την αρχική εκδοχή. 

Ξέρετε, όµως, ποιο είναι το βασικό πρόβληµα; Ότι όλη η συ-
ζήτηση οδήγησε σε µια θετικότερη κατεύθυνση στο έδαφος συν-
τάξεων ήδη εξαιρετικά χαµηλών, οι οποίες πληρώνονται από
ταµεία που έχασαν το µεγαλύτερο µέρος από τα αποθεµατικά
τους στο περσινό PSI και ετοιµάζονται να χάσουν και τα περιου-
σιακά τους στοιχεία µε την ολοκλήρωση της ανακεφαλαιοποί-
ησης των ελληνικών τραπεζών, κυρίως της Εθνικής Τράπεζας,
αλλά όχι µόνο. Πρόκειται για συντάξεις που ως προς το ΙΚΑ από
το 2015 η κρατική εγγύηση θα τελειώνει στα 360 ευρώ µεικτά το
µήνα, ενώ για τα ταµεία των ελευθέρων επαγγελµατιών και των
επιστηµόνων -όλα πλέον ελλειµµατικά µε βάση τους ισολογι-
σµούς τους- δεν θα υπάρχει πλέον οποιαδήποτε εγγύηση. 

Με άλλα λόγια, στο πλαίσιο και της µνηµονιακής υποχρέωσης
για πλεόνασµα από το 2014 -που ξέρουµε ήδη πώς εµφανίζεται
να έχει επιτευχθεί κατά τους πρώτους µήνες αυτής της χρονιάς,
δηλαδή µε µερική στάση πληρωµών του ελληνικού κράτους απέ-
ναντι όχι στους δανειστές του, αλλά στον ελληνικό λαό- όλη η
συζήτηση των συνταξιοδοτικών ρυθµίσεων που κάνουµε αυτές
τις µέρες είναι πάνω σε κινούµενη άµµο. 

Η προοπτική των συντάξεων µέσα στα επόµενα χρόνια είναι
να µετατραπούν σε επιδόµατα κυµαινόµενου ύψους ανάλογα µε
το τι θα διαθέτουν τελικά κάθε µήνα τα ταµεία και τι θα περισ-
σεύει στην κεντρική διοίκηση. Από αυτήν την προοπτική, που επι-
χειρεί να αποκρύψει το «εµπόριο αισιοδοξίας», στο οποίο
επιδίδεται από το προηγούµενο φθινόπωρο η Κυβέρνηση, δεν
µπορεί να αποστεί η συζήτηση, παρά την όποια ασυνήθιστα καλή
προδιάθεση του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών. 

Απ’ όλα τα σοβαρά συνταξιοδοτικά ζητήµατα, µε τα οποία
ασχολείται ακροθιγώς το παρόν νοµοσχέδιο, θα αναφερθώ στο
θέµα της περικοπής και αυτών των ελάχιστων λεγόµενων «τιµη-
τικών συντάξεων» των καλλιτεχνών. Να θυµίσω την προϊστορία
του θέµατος. Το βασικό και άλυτο µέχρι σήµερα ζήτηµα είναι ότι
όσοι δηµιουργοί, καλλιτέχνες ή λογοτέχνες ασχολούνται κατ’
αποκλειστικότητα ή προτεραιότητα µε την τέχνη και όχι ως -
αναγκαστικά, για λόγους επιβίωσης- δευτερεύουσα ενασχόληση,
µε άλλα λόγια οι κατ’ εξοχήν δηµιουργοί, ήταν και παραµένουν
ανασφάλιστοι. 

Ακόµα και οι ερµηνευτές, κυρίως µουσικοί, τραγουδιστές, ηθο-
ποιοί και χορευτές, οι οποίοι, όταν δουλεύουν, κανονικά πρέπει
να τους βάζουν ΙΚΑ -και λέω «κανονικά», γιατί σήµερα η πλειοψη-
φία των ερµηνευτών και πριν απ’ όλα οι ηθοποιοί δουλεύουν
«µαύρα»- λόγω του περιστασιακού χαρακτήρα της εργασίας για
τη συντριπτική πλειοψηφία τους, ακόµα και στις πολύ καλύτερες
εποχές, επίσης δεν καταφέρνουν να θεµελιώσουν συνταξιοδο-
τικό δικαίωµα. Αυτό το πρόβληµα, το οποίο έχει να κάνει µε τις
χαρακτηριστικές συνθήκες παραγωγής της τέχνης σε µια αντα-
γωνιστική κοινωνία, σε συνθήκες οικονοµίας της αγοράς που εµ-
πορευµατοποιεί τα πάντα στο βωµό της µαζικής κουλτούρας,
ακόµα και την τέχνη ως ειδική µορφή κοινωνικής συνείδησης, δεν
θέλησε να το αγγίξει διαχρονικά καµµιά ελληνική κυβέρνηση. 

Αυτό είναι όµως και το βασικό άλυτο πρόβληµα στο υπό-
στρωµα της συζήτησης για τις λεγόµενες «τιµητικές συντάξεις»,
ένα εφεύρηµα ανάγκης από το 1995, όταν νοµοθετήθηκε η από-
δοση εκατό συντάξεων το χρόνο σε διακεκριµένους καλλιτέχνες
και λογοτέχνες από ούτε λίγο ούτε πολύ, τριάντα έξι κλάδους τέ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 24 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2013 11223



χνης, µε ειδική µάλιστα προαίρεση να κατευθύνονται όχι λιγότε-
ρες από τριάντα σε καθένα από τους δυο ειδικά κλάδους, που
βρίσκονται σε χειρότερη κατάσταση από την άποψη της δυνατό-
τητας ασφάλισης, δηλαδή των λογοτεχνών και των εικαστικών. 

Εκπρόσωποι καλλιτεχνικών κλάδων των εικαστικών και των
µουσικών µας είπαν κατά την ακρόαση των φορέων στην Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων ότι αν λυθεί το ζήτηµα της σύν-
ταξης για τους δηµιουργούς, θα προτείνουν οι ίδιοι την
κατάργηση των τιµητικών συντάξεων. 

Θα ήθελα να προλάβω να πω ότι η αντιµετώπιση του ουσιαστι-
κού προβλήµατος για όλους και όχι µόνο για ελάχιστους από
τους περισσότερο διακεκριµένους, όπως γίνεται σήµερα, δεν κι-
νείται στο έδαφος της ουτοπίας. Το Εικαστικό Επιµελητήριο για
παράδειγµα κατέθεσε ένα πλήρες πλαίσιο υποκατάστασης της
ατοµικής καταβολής ενσήµων -που είναι αδύνατη για τους δηµι-
ουργούς- από συλλογική καταβολή, µε συµµετοχή στο κόστος
των διαµεσολαβούντων στην καλλιτεχνική δηµιουργία, που είναι
κι αυτοί που καρπούνται και την κερδοφορία από την εµπορική
αξιοποίηση της τέχνης. 

Πιστεύω ότι αξίζει να το µελετήσουµε και να επανέλθουµε σε
µια συνολική λύση. Μέχρι τότε, όµως, θα πρέπει να σταµατήσει
η συνεχής έκπτωση των τιµητικών συντάξεων, οι οποίες περνών-
τας µέσα από τις τροποποιήσεις του νόµου του 1995, το 2002
και το 2007 -µε βάση το µέχρι τώρα νοµοθετηµένο πλαίσιο- έφτα-
σαν να έχουν πέσει στις τριάντα συνολικά το χρόνο και στα 830
ευρώ το µήνα. 

Μόνη ουσιαστική βελτίωση που υπήρξε ήταν αυτή του 2007,
µε αφορµή ότι το 2006 η Αγγελική Λαλαούνη της Λυρικής Σκη-
νής, αφού της απονεµήθηκε η τιµητική σύνταξη αναγνωρίζοντας
ως διακεκριµένο το έργο της, την έχασε για 6 ευρώ, επειδή το
όριο ήταν τότε 6.000 ευρώ και αυτή την προηγούµενη χρονιά είχε
6.006 ευρώ εισόδηµα. Το γεγονός αυτό οδήγησε ένα χρόνο αρ-
γότερα στην άνοδο του ορίου εισοδήµατος στα 25.000 ευρώ. 

Η Κυβέρνηση έρχεται µε το παρόν νοµοσχέδιο να αποφασίσει
ότι κι αυτές οι τριάντα συντάξεις -ουσιαστικά συµβολικός αριθ-
µός- είναι πολλές και να τις περικόψει αρχικά στις µισές -σε δε-
καπέντε το χρόνο- και στη συνέχεια, µετά την ακρόαση των
καλλιτεχνικών φορέων, στις είκοσι, µε µείωση του µηνιαίου
ποσού από τα 830 ευρώ στα 720 ευρώ το µήνα, µεικτά. Την ίδια
στιγµή, το Ελεγκτικό Συνέδριο σηµειώνει ρητά και ουσιαστικά
επικριτικά στη συνοδευτική έκθεσή του ότι «µε τον περιορισµένο
αριθµό των συνταξιούχων της συγκεκριµένης κατηγορίας δεν
µπορεί να αναµένεται σηµαντικό δηµοσιονοµικό όφελος από την
επίµαχη µείωση». 

Το σύνολο των τριάντα συντάξεων έχει κόστος 3 εκατοµµύρια
ευρώ το χρόνο και η οικονοµία που γίνεται µε βάση την τελική
πρόταση, είναι ύψους 1 εκατοµµυρίου ευρώ το χρόνο. 

Σας ρωτάω ευθέως, κύριε Υπουργέ: Γιατί αποφασίσατε να κό-
ψετε τις δέκα από τις τριάντα συντάξεις και 110 ευρώ το µήνα
από την κάθε µία; Μήπως για λόγους συµβολισµού, σαν αυτό
που λέει δηλαδή η τρόικα, όταν της λένε ότι ο τάδε αριθµός δη-
µοσίων υπαλλήλων θα φύγει έτσι κι αλλιώς µόνος του, ότι σηµα-
σία έχει να «τρέξει αίµα», να γίνουν απολύσεις για να δοθεί ένα
σήµα σε σχέση µε το δηµόσιο; 

Μήπως κάπου στο Υπουργείο Οικονοµικών υπάρχει η έµ-
πνευση να δοθεί ένα ανάλογο σήµα -καθώς γι’ αυτές τις συντά-
ξεις όντως δεν έχουν καταβληθεί εισφορές- ακόµα και σε
συµβολικό επίπεδο, όπως είναι αυτός ο ελάχιστος αριθµός συν-
τάξεων που δεν είναι καν τριάντα το χρόνο; Διότι ενώ τόσες απο-
φασίστηκαν, στην προηγούµενη πενταετία, οι συντάξεις που
δόθηκαν είναι πολύ λιγότερες από εκατόν πενήντα, καθώς ο
έλεγχος ως προς τα εισοδηµατικά κριτήρια γίνεται αργότερα και
ένας αριθµός «διακεκριµένων» κόβεται κατόπιν εορτής, χωρίς να
αντικαθίσταται από άλλους. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα, για πα-
ράδειγµα, να πεθάνει πριν λίγες εβδοµάδες γνωστός αγιογρά-
φος που είχε κριθεί από το 2007 ως «διακεκριµένος» και
πληρούσε τα εισοδηµατικά κριτήρια, αλλά πέθανε χωρίς να έχει
πάρει ακόµα σύνταξη, επειδή δεν έφτανε ο συνολικός αριθµός. 

Μήπως, λοιπόν, κάπου υπήρχε η έµπνευση να δοθεί ένα σήµα
ότι δεν πρόκειται να υπάρξουν «µη ανταποδοτικές» συντάξεις;
Διότι εδώ, ουσιαστικά, τι είναι αυτό που ανταποδίδει; Η τέχνη -

το ίδιο το έργο τέχνης- και µάλιστα πολύ περισσότερο από τις
όποιες εισφορές, ακόµα και σε ένα τέτοιο αντίστοιχο αριθµό.
Μήπως γι’ αυτό δεν δέχεστε να γίνει µεταβίβαση στα ανήλικα
παιδιά; Αφού πόσοι απ’ αυτούς που πεθαίνουν µετά τα εβδο-
µήντα έχουν ανήλικα παιδιά; Μιλάµε, δηλαδή, για περιπτώσεις
λιγότερες από τα δάκτυλα του ενός χεριού. Γι’ αυτό πάλι κατε-
βάσατε το όριο στα 10.000 ευρώ, ώστε τελικά ακόµα και αυτές
οι είκοσι συντάξεις πρακτικά να µην δίνονται; 

Και οι διοικητικοί παράγοντες που προβλέπεται πλέον να
υπάρχουν σε αυτές τις επιτροπές, για να κρίνουν το διακεκριµένο
ενός καλλιτέχνη, αλήθεια µε τι κριτήρια θα το κρίνουν; Αν θα
έχουν ακούσει το όνοµά του; Αν θα έχουν διαβάσει κάποιο βιβλίο
του και θα έχουν πάει σε κάποια έκθεσή του;

Ήθελα να σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι ο Βαν Γκονγκ, που
σήµερα κάθε πίνακάς του πουλιέται δεκάδες εκατοµµύρια δολά-
ρια, όταν πέθανε δεν είχε καταφέρει να πουλήσει ούτε ένα πί-
νακά του. Ήταν, δηλαδή, πλήρως µη ανταποδοτικός από
οικονοµικής άποψης. 

Να σας  θυµίσω, επίσης, για τον Σεφέρη –για να έρθω πιο
κοντά και χρονικά και τοπικά σε µας- ότι µέχρι τη µέρα που του
απονεµήθηκε το βραβείο  Νόµπελ, οι ποιητικές συλλογές του
έβγαιναν σε 500 αντίτυπα η κάθε µία και δεν είχε καταφέρει να
πουλήσει το συνολικό αριθµό, δηλαδή να εξαντληθεί καµµία από
αυτές. Η πρώτη συλλογή που εξαντλήθηκε, που πέρασε τα 500
αντίτυπα, ήταν αφού πήρε το βραβείο Νόµπελ.

Και θα σας πω σε σχέση µε το θέµα της ανταποδοτικότητας -
γιατί επικαλέστηκαν και στην επιτροπή διάφοροι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας ότι υπάρχει θέµα κοινωνικής δικαιοσύνης,
θέµα ισότητας απέναντι σε αυτούς που πληρώνουν- ότι ο Μπρεχτ
έλεγε κάτι που ισχύει για όλους όσοι είναι δηµιουργοί έργων τέ-
χνης. Έλεγε πως ό,τι δηµοσιοποιείται, ανήκει πλέον –εγώ δεν θα
σας πω στην ελληνική κληρονοµιά µόνο- στην παγκόσµια κληρο-
νοµιά. Και µεγαλύτερη ανταποδοτικότητα από αυτό- που είναι
και ο ρόλος της τέχνης, να ανοίγει το  µυαλό, να απελευθερώνει
τη σκέψη, να διαπαιδαγωγεί και να δηµιουργεί µία άλλη στάση
ζωής- πραγµατικά δεν µπορεί να υπάρξει. 

Η κ. Μελά µίλησε εκ µέρους του Εικαστικού Επιµελητηρίου,
µιας και είναι πρόεδρός του. Η ίδια είναι διακεκριµένη εικαστική
καλλιτέχνης και σας εξήγησε ότι, για να βγάλει «έξω» έναν πίνακά
της, δεν µπορεί απλώς να τον πάρει και να τον βγάλει «έξω».
Πρέπει να πάει στην Εθνική Πινακοθήκη, να καταγραφεί ο πίνα-
κας και να σφραγιστεί. Γιατί; Γιατί θεωρείται ότι έχει δηµόσια διά-
σταση, παρ’ ότι είναι ιδιωτικό έργο.

Αν, λοιπόν, δεν κατανοήσετε αυτήν την ειδική λειτουργία και
τον ρόλο της τέχνης, τότε δεν θα κατανοήσετε και γιατί οι φόροι
των καλλιτεχνών σε διάφορα κράτη πληρώνονται, όταν δεν έχουν
λεφτά, και σε είδος, σε έργο τέχνης. Τότε πραγµατικά θα πάµε
µε αυτήν την «µπακαλίστικη» λογική του νεοφιλελευθερισµού,
που, αν την ακολουθούσαµε σε όλη της την έκταση, η τέχνη θα
είχε µείνει ακόµα στους ζωγράφους των σπηλαίων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Ειδική
Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει τις
εκθέσεις της στις αιτήσεις της Εισαγγελικής Αρχής για τη χορή-
γηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών. 

Το λόγο έχει ο κ. Πάντζας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, αν

και είστε λίγοι, θα αναφερθώ στις διατάξεις του νοµοσχεδίου που
συζητάµε.

Επειδή δεν θέλω να κουράσω το Σώµα, θα σταθώ µόνο σε µία
διάταξη του νοµοσχεδίου, που αφορά τις τιµητικές συντάξεις των
καλλιτεχνών και σε δύο τροπολογίες, που αφορούν τον αθλητι-
σµό. Άλλωστε, για τα υπόλοιπα έχω καλυφθεί από τον εισηγητή
του ΣΥΡΙΖΑ και δεν χρειάζεται να πω περισσότερα. 

Συγκεκριµένα, είναι λυπηρό το γεγονός, κύριε Υπουργέ, οι
καλλιτέχνες, που τόσα πολλά έχουν προσφέρει στον πολιτισµό
αυτού του τόπου, να απαξιώνονται από την µνηµονιακή σας Κυ-
βέρνηση µε αυτόν τον τρόπο. 

Γνωρίζετε, κύριοι της συγκυβέρνησης, πολύ καλά ότι το µεγα-
λύτερο ποσοστό των καλλιτεχνών δεν έχει προοπτική να συντα-
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ξιοδοτηθεί από πουθενά. Μάλιστα, µε τα όρια ηλικίας που υπάρ-
χουν σήµερα και την τεράστια ανεργία που υπάρχει στον κλάδο
µας, κύριε Υπουργέ, αποκλείεται αυτοί οι νέοι άνθρωποι, που
έχουν βγει στο επάγγελµα, να πάρουν κάποτε σύνταξη. Αυτός
ήταν ένας από τους λόγους που η πολιτεία θέσπισε τις τιµητικές
συντάξεις, έναν ελάχιστο αριθµό βέβαια, µόλις τριάντα τιµητικές
συντάξεις στο σύνολο των τριάντα έξι καλλιτεχνικών κλάδων.
Σας τονίζω ότι και αυτές τις τριάντα, παρά τη σχετική νοµοθεσία,
έχετε σταµατήσει να τις χορηγείτε από το 2011. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Θα µου επιτρέψετε να σας πω, µε όλο το σεβασµό, ότι
µέχρι και χθες τις υπέγραφα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Υπογράφατε; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Μέχρι και χθες υπέγραφα. Δεν έχει σταµατήσει. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Δε νοµίζω. 
Τώρα, µε τη διάταξη αυτή τις µειώνετε σε δεκαπέντε και περι-

κόπτετε το ποσό της σύνταξης, ορίζοντάς το στα 720 ευρώ και
µάλιστα, µε µία απαράδεκτη αιτιολογία, ότι δηλαδή η περικοπή
αυτή κρίθηκε επιβεβληµένη λόγω του ότι είναι η µόνη κατηγορία
συνταξιούχων του δηµοσίου, που δεν υπέστη καµµία µείωση
στης σύνταξη.

Κύριοι συνάδελφοι, αν και οι τιµητικές συντάξεις δεν λύνουν
το ασφαλιστικό και συνταξιοδοτικό πρόβληµα των καλλιτεχνών
και µέχρι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ να δώσει συνολική λύση
σε όλα αυτά, είναι αναγκαία η διατήρησή τους γιατί η σύνταξη
αυτή στις περισσότερες των περιπτώσεων αποτελεί το µοναδικό
οικονοµικό πόρο. Είναι η ελάχιστη αναγνώριση από την πλευρά
της πολιτείας της προσφοράς των ανθρώπων του πνεύµατος και
της τέχνης στον πολιτισµό µας. 

Είναι ένας χώρος, κύριε Υπουργέ, τον οποίο είχα την τιµή να
υπηρετήσω για πάνω από πενήντα χρόνια. Είχα και την πάρα
πολύ µεγάλη τιµή να συνεργαστώ µε ηθοποιούς κολοσσούς, ανε-
πανάληπτους, ανθρώπους, που δύσκολα πια θα δούµε στο θέα-
τρο και στην τηλεόραση.

Έρχοµαι, τώρα, στο άρθρο 6, της τροπολογίας µε γενικό
αριθµό 478, στην τροπολογία δηλαδή η οποία ρυθµίζει θέµατα
για περίπου δέκα Υπουργεία. Έρχεστε στο άρθρο 6 να διορθώ-
σετε, το πρόβληµα το οποίο δηµιουργήσατε στη Γενική Γραµµα-
τεία Αθλητισµού, σχετικά µε τις επιχορηγήσεις των αθλητικών
σωµατείων και των αθλητικών οµοσπονδιών. 

Συγκεκριµένα, κύριε Υπουργέ, η υποχρέωση των αθλητικών
φορέων να υποβάλουν ειδική έκθεση προς τον Υπουργό Οικονο-
µικών, µε πλήρη αιτιολόγηση ως προς την αναγκαιότητα και τη
νοµιµότητα της δαπάνης και κυρίως η δυνατότητα του Υπουργού
να περικόψει την επιχορήγηση, δηµιουργούσε πράγµατι πολλά
προβλήµατα λειτουργίας, τα οποία ο ΣΥΡΙΖΑ είχε αναδείξει.

Εποµένως, η εξαίρεση των αθλητικών σωµατείων, ενώσεων και
οµοσπονδιών, οι οποίες επιχορηγούνται από τη Γενική Γραµµα-
τεία Αθλητισµού, από τις διαδικασίες του επίµαχου άρθρου 27
του ν. 4110/2013, αποτελεί επανόρθωση και προσπάθεια διευθέ-
τησης προβληµάτων, τα οποία η ίδια η Κυβέρνησή σας είχε δη-
µιουργήσει. 

Άρα, είναι θετικό το γεγονός ότι αναγνωρίζετε µε αυτόν τον
τρόπο το λάθος σας. Σας βλέπω να χαµογελάτε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Χαµογελάω γιατί εσείς µου ζητήσατε να αποσύρω αυτή
την τροπολογία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Εγώ δεν σας είπα τέτοιο πράγµα. Εκτός
αν τα ελληνικά µου είναι δυσνόητα για εσάς. 

Μη µε διακόπτετε, κύριε Υπουργέ, δεν είναι ωραίο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Επανέρχεστε συνεχώς σε ένα

λάθος. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Μου είπατε να αποσύρω την τροπολογία. Γι’ αυτό χαµο-
γελάω. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Βεβαίως να την αποσύρετε την
τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ανοίξτε το µικρό-
φωνο, κύριε Λαφαζάνη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ:  Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει

να έρθουν άλλες τροπολογίες, υπό κανονικές συνθήκες, αλλά
όχι τροπολογίες της τελευταίας στιγµής. Αυτό είπαµε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Είπαµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι είναι
θετικό το γεγονός ότι αναγνωρίζετε µε αυτόν τον τρόπο το λάθος
σας. Θα µπορούσατε βέβαια να αναγνωρίσετε µε το ίδιο θάρρος
και τα πολιτικά εγκλήµατα που έχετε διαπράξει, εφαρµόζοντας
αυτά τα µνηµόνια. 

Έρχοµαι τώρα στην υπ’ αριθµόν 479 τροπολογία, η οποία
αφορά τους πτυχιούχους φυσικής αγωγής, οι οποίοι εργάζονται
στα προγράµµατα µαζικού αθλητισµού της Γενικής Γραµµατείας
Αθλητισµού και τα οποία υλοποιούνται από τους ΟΤΑ. 

Κύριε Υπουργέ, αυτή είναι µία απαράδεκτη τροπολογία, αλλά
µας έχετε συνηθίσει σε αυτές. Είναι γεγονός ότι ο αθλητισµός,
δυστυχώς πάντα, αποτελούσε τον προθάλαµο για την εφαρµογή
ελαστικών σχέσεων εργασίας σε όλους τους χώρους, από τις κυ-
βερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Μιλάω για
ανασφάλιστους προπονητές και καθηγητές φυσικής αγωγής,
«µαύρο χρήµα», εικονικά συµβόλαια, αυθαιρεσία και κανέναν
έλεγχο. Οι ελαστικές σχέσεις εργασίας σε αθλητικά σωµατεία,
οµοσπονδίες, ενώσεις και δήµους, συνέβαλαν στη δηµιουργία
των παθογενειών του αθλητισµού. 

Τώρα, η Κυβέρνηση των µνηµονίων, σε µια προσπάθεια να
συγκαλύψει την καταστροφή που συντελείται στον αθλητισµό,
εισάγει τον ανταποδοτικό χαρακτήρα των προγραµµάτων µαζι-
κού αθλητισµού. 

Θεσµοθετείτε, δηλαδή, την αποχώρηση του κράτους από την
υποχρέωση ενίσχυσης του αθλητισµού και προχωράτε στην
πλήρη ιδιωτικοποίηση. Δηλαδή, οι εργαζόµενοι γυµναστές στα
προγράµµατα µαζικού αθλητισµού θα πληρώνονται στο βαθµό
που οι δηµότες θα καταβάλλουν τις συνδροµές, τα δίδακτρα ή
από χορηγίες. Η πραγµατικότητα, όµως, κύριε Υπουργέ, είναι ότι
οι γυµναστές θα πληρώσουν από την τσέπη τους, αφού οι ασφα-
λιστικές τους υποχρεώσεις θα είναι σε κάποιες περιπτώσεις πε-
ρισσότερες από την τελική αµοιβή τους.

Σας καλώ, λοιπόν, να αποσύρετε την εν λόγω τροπολογία,
διότι είναι απαράδεκτη και προσβάλλει όλους τους γυµναστές,
που έχουν αφιερώσει τη ζωή τους στον αθλητισµό.

Έσπασα το ρεκόρ, µίλησα επτά λεπτά! Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς, κύριε
Πάντζα.

Το λόγο έχει ο κ. Αλέξης Μητρόπουλος.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση ήταν

εποικοδοµητική. Και όπως είδατε, κύριε Υπουργέ, και θετικές
προτάσεις υποστηρίχτηκαν και εσείς δεχθήκατε κάποιες από
αυτές που υποστηρίξαµε και εµείς. Ο εισηγητής µας κ. Γάκης και
ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος κ. Λαφαζάνης θα τοποθε-
τηθούν και επί των άρθρων µετά.

Κύριε Υπουργέ, µε συνάντησε έξω ένας συνάδελφός µας από
το κόµµα της Κυβέρνησης, ο οποίος είχε χθες κριτικάρει τον Κοι-
νοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο, κ. Λαφαζάνη, για το ότι δεν συν-
δράµει στο να στηρίξει. Και µου λέει: «Με την ευκαιρία, κύριε
καθηγητά, είναι αλήθεια αυτό που γράψατε προχθές στην «REAL
NEWS» ότι κανένας από τους συνταξιούχους και από τους δη-
µοσίους υπαλλήλους, για πρώτη φορά στα χρονικά του θεσµού,
δεν θα πάρει δώρο του Πάσχα;». Και πήγα εδώ δίπλα στο γρα-
φείο και του έφερα το νόµο 4093. Αγνοούσε Βουλευτής που ψή-
φισε το ν. 4093 ότι καταργήθηκε το δώρο Πάσχα. Δηλαδή τι
ψήφισε; Ψήφισε ότι τα επιδόµατα εορτών, Χριστουγέννων,
Πάσχα και αδείας καταργούνται από 1-01-2013. Είχε εγκαλέσει
και τότε την παράταξή µας ότι δεν στέργουµε να στηρίξουµε.

Και του λέω  –αυτό που έγραψα προχθές στην αρθρογραφία
µου- ότι ο θεσµός που καθιερώθηκε πρώτη φορά το 1822 στους
έντεκα υπαλλήλους του Εθνικού Τυπογραφείου Κορίνθου -η Ελ-
λάδα ήταν σε επανάσταση- για τα δύο εκατοµµύρια εννιακόσιες
πενήντα χιλιάδες συνταξιούχους και τις εξακόσιες χιλιάδες εν
ενεργεία δηµόσιους υπάλληλους καταργήθηκε. Δεν το πίστευε.
Συνεπώς πρέπει και εδώ…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Καλά «λαµόγια» ήταν. Η Ελλάδα
ήταν σε επανάσταση και αυτοί ήθελαν δώρο.
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ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Το εάν οι πρόγονοί µας που τύ-
πωναν τις εφηµερίδες της Επανάστασης, ήταν αυτό που είπατε,
εγώ δεν θέλω να το σχολιάσω.

Συνεπώς, έρχοµαι τώρα εδώ. Προσέξτε, κύριε Υπουργέ. Για
τις αδρανείς καταθέσεις θα τοποθετηθεί ο κ. Γάκης. Για τις ελεγ-
κτικές εταιρείες, που επίσης κάνατε µία τροποποίηση, µετά από
παρέµβαση δική µου, αλλά προεχόντως του κ. Παυλόπουλου, το-
ποθετηθήκατε.

Έχουµε, για παράδειγµα, την προσωρινή σύνταξη. Το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο αναφέρεται στην µη προκαταβολή των τεσσάρων
περιπτώσεων που, για λόγους παραπτώµατος, δεν θα πάρουν
προσωρινά τη σύνταξη. Και κριτικάρει και αυτό το γεγονός, δη-
λαδή τη µη προκαταβολή, αλλά και τη γενική περικοπή, εάν έχει
συµβεί να έχουν διαπράξει παράπτωµα ή ποινικό αδίκηµα. Το µεν
Ελεγκτικό Συνέδριο στη σελίδα 94 σας λέει ότι προβλέπεται η µη
προκαταβολή της σύνταξης στην περίπτωση της απόλυσης για
πειθαρχικό παράπτωµα. Σας λέει, όµως, ότι δεν δικαιολογείται η
θέσπιση της ρύθµισης αυτής ενόψει και της ήδη διαµορφωθεί-
σας νοµολογίας Ολοµελείας Ελεγκτικού Συνεδρίου και του Ευ-
ρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου.

Για το ίδιο θέµα έρχεται και διατυπώνει άποψη και η Επιστη-
µονική Επιτροπή της Βουλής. Ελάτε στη θέση µας, στη θέση του
κυρίου συναδέλφου του ΠΑΣΟΚ, απέναντι, που έχει το µεν Ελεγ-
κτικό Συνέδριο να του λέει «Είναι αντισυνταγµατικό αυτό» και έρ-
χεται κι η Επιστηµονική Επιτροπή, στη σελίδα 4 της έκθεσής της
για το ίδιο θέµα -σας ανέφερα τη σελίδα 94 της έκθεσης του
Ελεγκτικού Συνεδρίου και τώρα, την 4 σελίδα- και σας λέει το
εξής: «Εποµένως, η διάταξη η οποία µε αµετάκλητη καταδίκη του
δικαιούχου για ορισµένα αδικήµατα συνεπάγεται απώλεια δι-
καιώµατος σύνταξης προσκρούει στο άρθρο 1 του Πρόσθετου
Πρωτοκόλλου». Τι θα κάνουµε εµείς, τι θα κάνουν οι κύριοι συ-
νάδελφοι, όταν για ένα άρθρο, για µία διάταξη, µε οµόφωνη από-
φασή του το Ελεγκτικό Συνέδριο –καλόπιστη είναι η διάθεσή
µας- και µε οµόφωνη απόφασή της η εκ καθηγητών Επιστηµονική
Επιτροπή της Βουλής σάς λέει ότι είναι αντίθετη στο Σύνταγµα,
αντίθετη στο Πρόσθετο Πρώτο Πρωτόκολλο και αντίθετο στο ευ-
ρωπαϊκό κεκτηµένο;

Έρχοµαι στη δεύτερη περίπτωση. Όταν, για να κάνει έφεση
αυτός που πήρε σύνταξη και αιτιάται την υπηρεσία ότι δεν του
βγήκε καλή σύνταξη, έχει δικαίωµα εξήντα ηµερών να κάνει
έφεση, το δε δηµόσιο έχει είκοσι χρόνια. Δηλαδή, βγαίνει η σύν-
ταξη σήµερα και εµένα µου λήγει η προθεσµία για την έφεση
εντός εξήντα ηµερών, ενώ ο διευθυντής του παραρτήµατος των
Χανίων έχει είκοσι χρόνια. Αυτό λέει. Θα σας το διαβάσω. Έρχε-
ται, λοιπόν, τώρα κι εκφέρει άποψη το Ελεγκτικό Συνέδριο γι’
αυτό το θέµα, για το ότι δηµιουργεί, θεσπίζει την ανισότητα στα
δικονοµικά όπλα. Δεν υπάρχει πιο τεράστιο ζήτηµα στον πολιτι-
σµό της ανθρωπότητας από το να υπάρχει ισότητα στα δικονο-
µικά όπλα, κύριε Υπουργέ. Λέτε: «Εντός εξήντα ηµερών για
πολίτες, η έφεση» -για απόφαση συντάξεως, κύριε Κεγκέρογλου-
και –προσέξτε- «Χωρίς περιορισµό από προθεσµία, από το διευ-
θυντή».

Πείτε ότι εγώ δεν είµαι εδώ. Το Ελεγκτικό Συνέδριο σας λέει
επί αυτού του θέµατος –σελίδα 96 της έκθεσης του Ελεγκτικού
Συνεδρίου-: «Η προθεσµία για την άσκηση έφεσης πρέπει να είναι
ενιαία για όλους», δηλαδή ό,τι διδάσκεται διαχρονικά στο Δίκαιο,
«ώστε η διάταξη αυτή να είναι συµβατή µε τις σχετικές µε το δι-
καίωµα εκάστου για παροχή έννοµης προστασίας από τα δικα-
στήρια» και σας λέει διατάξεις του Συντάγµατος και της ΕΣΔΑ.  

Κι όχι µόνο αυτό, αλλά έρχεται οµόφωνα η Επιστηµονική Επι-
τροπή της Βουλής –σας λέω πράγµατα τα οποία γνωρίζετε, ξέρω
ότι µελετάτε- και σας λέει για το ίδιο πράγµα «Συνεπώς, κατά το
µέρος που µε την προτεινόµενη ρύθµιση διαφοροποιείται εις
βάρος του ιδιώτη διαδίκου η προθεσµία άσκησης ένδικου µέσου,
βοηθήµατος», της έφεσης, «ενώπιον του αρµόδιου δικαστηρίου,
προσκρούει  στις διατάξεις που απορρέουν από το Σύνταγµα,
της ισότητας» κ.λπ..

Ελάτε, λοιπόν, στη θέση ενός Βουλευτή συνεπούς, µε καλή
διάθεση. Διότι περιλαµβάνει πολλές θετικές διατάξεις το νοµο-
σχέδιό σας. Όµως µέσα στα άρθρα αυτά εµφιλοχωρούν, έχετε
τοποθετήσει ορισµένες διατάξεις για τις οποίες και το Ελεγκτικό

Συνέδριο και η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής σας λένε:
«Εδώ υπάρχει το Πρόσθετο Πρωτόκολλο, το ευρωπαϊκό κεκτη-
µένο, οι λόγοι ισότητας».

Είναι και το άλλο -και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, αν
µου επιτρέπετε-όσον αφορά στη διόρθωση. Μπορεί ο διευθυν-
τής, ο εκδώσας την πράξη στο κατάστηµά του, κύριε Κεγκέρο-
γλου, να ανακαλεί οποτεδήποτε και να διορθώνει οποτεδήποτε.
Σας διαβάζω τη ρύθµιση: «Η δυνατότητα που παρέχεται στο όρ-
γανο που εξέδωσε την πράξη να προβαίνει αυτεπαγγέλτως,
χωρίς µάλιστα προθεσµία στη διόρθωσή της και στην ανάκλησή
της».  Λέει «χωρίς προθεσµία».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Είναι κάποιες ρυθµίσεις µε τις οποίες θα µας βρίσκατε και

εµάς σύµφωνους. Θα σας το πουν και τα στελέχη µας. Όµως
µπορούµε –και εγώ ως νοµικός, δεν επικαλούµαι την ιδιότητα του
δασκάλου- να δεχτούµε ρυθµίσεις που εισαγάγουν, θεσµοποι-
ούν, κύριε Υπουργέ, την ανισότητα στα δικονοµικά όπλα; Να µπο-
ρεί, δηλαδή, µια γιαγιά που έβγαλε τη σύνταξή της να είναι
έκθετη και µετά από δέκα και είκοσι χρόνια ο διευθυντής να µπο-
ρεί να της διορθώσει την απόφαση αυτεπαγγέλτως και µονοµε-
ρώς, να την ανακαλέσει αυτεπαγγέλτως και χωρίς προθεσµία,
αυτό δεν µπορεί να γίνει. Υπ’ αυτήν την έννοια, θα συντρέχαµε
και εµείς, θα βοηθούσαµε και εµείς στο να γίνουν δεκτοί αυτοί
οι θεσµοί, που στο κάτω-κάτω διευκολύνουν συµπολίτες µας, οι
οποίοι ταλανίζονται.

Όπως είδατε, ούτε προσωπικές αναφορές κάνουµε, αλλά ου-
σιαστική παρέµβαση σε θεσµούς, που κατ’ αρχήν είναι σε θετική
κατεύθυνση. Δεν µπορούµε, όµως, να συναινέσουµε, όταν οι πο-
λίτες αντιµετωπίζονται εντελώς διαφορετικά και απαξιωτικά µέσα
από νόµους.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Μητρόπουλε.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε την τιµητική σας σήµερα. Βλέπω ότι
συνέχεια ο κ. Μητρόπουλος σας ανέφερε. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, είδα ότι συγκατάνευε, γι’
αυτό το έκανα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Έχω, όµως, και εγώ
καλά νέα για εσάς να πω, κύριε Κεγκέρογλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη  συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα επτά µαθητές και µαθήτριες και πέντε
εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Αρκαλοχωρίου Ηρακλείου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κυρίτσης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο επιδιώκει

να λύσει µια σειρά δυσλειτουργιών και υπαρκτών προβληµάτων
που υπάρχουν στις σχέσεις του κράτους µε τους πολίτες. Η επί-
λυση των συγκεκριµένων ζητηµάτων, όπως για παράδειγµα η
προκαταβολή του ποσού έναντι σύνταξης για τους δηµοσίους
υπαλλήλους που αποχωρούν και τους στρατιωτικούς, είναι απα-
ραίτητη. Γιατί πέραν της κοινωνικής διάστασης των συγκεκριµέ-
νων θεµάτων, υπάρχει και το πολιτικό ζήτηµα της αποκατά-
στασης των σχέσεων µεταξύ κράτους και πολιτών. 

Όµως, εγώ σήµερα θέλω να αναφερθώ στις αλλαγές που επι-
φέρει το νοµοσχέδιο στην απονοµή των τιµητικών συντάξεων
στους καλλιτέχνες, δηλαδή στην παράγραφο 13 του άρθρου 4. 

Είναι σκόπιµη η απονοµή των συγκεκριµένων συντάξεων; Προ-
σωπικά, θεωρώ ότι ιδιαίτερα σήµερα είναι επιβεβληµένη για δύο
λόγους. Πρώτον, επειδή αναγνωρίζει την προσφορά καλλιτεχνών
που έχουν διακριθεί και ως εκ τούτου προάγουν τα γράµµατα και
τις τέχνες. Και δεύτερον, επειδή δείχνει έµπρακτα τη βούληση
της πολιτείας να στηρίξει ανθρώπους που αφοσιώθηκαν στην
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Τέχνη και δεν µπόρεσαν να έχουν έσοδα που θα τους εξασφαλί-
ζουν τα προς το ζην.

Παρακολούθησα κριτική συναδέλφων, που είπαν ότι η πλει-
ονότητα των τιµητικών συντάξεων δίδεται σε καλλιτέχνες που
είναι ανασφάλιστοι. Μα, ακριβώς αυτός είναι και ο κύριος λόγος
που αυτές οι συντάξεις θα πρέπει να συνεχίσουν να δίνονται.
Γιατί δεν µπορούµε να αφήσουµε ανθρώπους, που έχουν απο-
δεδειγµένα προσφέρει στον πολιτισµό, να ζουν στην ανέχεια και
µάλιστα, όταν η φύση των συγκεκριµένων επαγγελµάτων συνδέ-
εται µε την ανασφάλεια και την επί µακρόν ανεργία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ)

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε, µιλάµε για ανθρώπους που πεθαίνουν
µέσα στην αξιοπρέπειά τους. Αυτό το νοµοσχέδιο είναι φτιαγ-
µένο από γραφειοκράτες, που δεν µπορούν να καταλάβουν τι
σηµαίνει καλλιτέχνης. Ο Άµλετ, κύριε Υπουργέ, λέει σε ένα θεα-
τρίνο να του παίξει το ρόλο της Εκάβης. Όταν τον βλέπει να
κλαίει, αναρωτιέται τι είναι αυτός για την Εκάβη ή η Εκάβη γι’
αυτόν και κλαίει για χάρη της. Αυτόν τον άνθρωπο αξίζει να τον
συνταξιοδοτήσουµε. Ο γραφειοκράτης πρέπει να καταλάβει τι
είναι ένας καλλιτέχνης, τι παράγει, ποιος είναι ο πολιτισµός που
παράγει. 

Εδώ φθάνουµε να λέµε ότι θα συνταξιοδοτήσουµε χορευτές
στα εξήντα επτά τους χρόνια. Ο χορευτής στα εξήντα επτά άντε
να χορεύει ένα µπλουζ και αυτό καθιστός! Δεν υπάρχει περί-
πτωση να χορέψει. 

Αυτή είναι η ιδιαιτερότητα, κύριε Υπουργέ, του επαγγέλµατος.
Στη σηµερινή οξεία δηµοσιονοµική κρίση, ο πολιτισµός και οι άν-
θρωποι που τον υπηρετούν έχουν δεχθεί µεγάλο πλήγµα. Η πο-
λιτεία έκανε πολύ λίγα πράγµατα γι’ αυτούς σε περιόδους που
υπήρχε η δυνατότητα. Γι’ αυτό έχει τώρα καθήκον να σταθεί στο
πλευρό καλλιτεχνών, που δεν έχουν τα στοιχειώδη µέσα για να
βιοποριστούν. 

Αντ’ αυτού το νοµοσχέδιο περιορίζει τόσο τους δικαιούχους
όσο και τα ποσά των τιµητικών συντάξεων των καλλιτεχνών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπε και η συνάδελφος κ.
Ξηροτύρη, η Δηµοκρατική Αριστερά θέλει τουλάχιστον έστω το
ελάχιστο, τη διατήρηση των τριάντα τιµητικών συντάξεων ετη-
σίως, όπως ισχύει σήµερα. Άλλωστε, ο περιορισµός των δικαιού-
χων από τριάντα σε είκοσι τι δηµοσιονοµικό όφελος έχει; Κανένα,
µηδαµινό. Και µιλάµε για τριάντα συντάξεις που δίδονται σε καλ-
λιτέχνες 36 καλλιτεχνικών επαγγελµάτων. Άλλωστε ο περιορι-
σµός των συντάξεων σίγουρα δεν συνδέεται µε υπαρκτά
προβλήµατα και δυσλειτουργίες που επιχειρεί να λύσει το παρόν
νοµοσχέδιο.

Ένα άλλο ζήτηµα αφορά στις αναδροµικές περικοπές των
συγκεκριµένων συντάξεων από την 1η Ιανουαρίου 2013. Η συγ-
κεκριµένη ρύθµιση, όπως ξέρετε, έρχεται σε αντίθεση µε τη γνω-
µοδότηση του Ελεγκτικού Συνεδρίου για το συγκεκριµένο
ζήτηµα, αλλά και τα ποσά εξοικονόµησης που θα προκύψουν,
κύριε Υπουργέ, είναι πάρα πολύ µικρά. 

Κύριε Υπουργέ, δεν τα ακούτε αυτά, αλλά εγώ θα σας ζητήσω
αυτό να αποσυρθεί και να καθίσουµε πολύ σοβαρά να µιλήσουµε
επιτέλους για το τι είναι τέχνη σ’ αυτόν τον τόπο. Εσείς βάζετε
τη συµµετοχή υπαλλήλου του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους
στην επιτροπή που γνωµοδοτεί. Τι σχέση έχει ο οποιοσδήποτε
υπάλληλος από το Λογιστήριο να γνωµοδοτεί για τις συντάξεις;
Εάν τον ρωτήσετε ποιος είναι, για παράδειγµα, ο Αναγνωστάκης,
µπορεί να µην τον ξέρει ως ποιητή. 

Δεν µε ακούτε, όµως, κύριε Υπουργέ. Με ποια κριτήρια θα κρί-
νει, λοιπόν, ένας υπάλληλος άσχετος µε το αντικείµενο, εάν ένας
καλλιτέχνης έχει να επιδείξει πλούσιο έργο στο συγκεκριµένο
τοµέα;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή. Τα χρήµατα όµως
ποιος τα δίνει; Τη σύνταξη ποιος τη δίνει; Το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Τι «ποιος τη δίνει;», κύριε Υπουργέ; Τι
εννοείτε «ποιος τη δίνει;»; Δεν µπορείτε να αντιληφθείτε τι είναι
ένα έργο; Σας το ανέλυσε πάρα πολύ ωραία η κ. Βαλαβάνη. Σο-
βαρά; Ένας πίνακας του Τσαρούχη -που µπορεί να µην είχε ο

Τσαρούχης λεφτά- µετράει τι αφήνει ως παρακαταθήκη. 
Αυτήν τη στιγµή υπάρχει µια µιζέρια σ’ αυτό το κράτος απέ-

ναντι στους καλλιτέχνες. Όµως αυτή η χώρα, κύριε Υπουργέ,
στηρίζεται στον πολιτισµό και όταν θα σταµατήσει να στηρίζεται
στον πολιτισµό, θα χαθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι
ο θεσµός των τιµητικών συντάξεων δεν συνδέεται µόνο µε την
υποχρέωση της πολιτείας να εξασφαλίζει ένα στοιχειώδες επί-
πεδο διαβίωσης προς καλλιτέχνες που έχουν προσφέρει στην
ανάπτυξη των τεχνών. Αλλά δείχνει και τον τρόπο µε τον οποίον
αντιµετωπίζουµε τον πολιτισµό στη χώρα. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Κυρίτση.
Η κ. Ελένη Γερασιµίδου έχει τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Γνωρίζετε πολύ καλά την αντίθεσή µας στην επίθεση στα δι-

καιώµατα των εργαζοµένων και στα αποτελέσµατα της πολιτικής
σας, που γίνεται κατ’ εντολήν της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στόχο
έχει την εξαθλίωση του λαού µας. 

Το θέµα µας σήµερα είναι για τις συντάξεις καλλιτεχνών και λο-
γοτεχνών. Εγώ δηλαδή θα περιοριστώ σ’ αυτό, διότι ο «καθείς
στο είδος του». Θα έπρεπε ίσως να αρχίσει κανείς µε τον ορισµό
της τέχνης. Με δεδοµένο, ωστόσο, ότι οι ίδιοι οι ενδιαφερόµενοι
µια ολόκληρη ζωή, σεµνά και ταπεινά, εργάζονται αναζητώντας
αυτόν τον ορισµό, µπορούµε εµείς να απαντήσουµε σ’ αυτή τη
νέα επίθεση που εξαπολύετε µε επιχειρήµατα περί της χρησιµό-
τητας της τέχνης στη ζωή µας; Μπορούµε, αλλά σε άλλη συζή-
τηση. 

Η Κυβέρνησή σας για τις συντάξεις λογοτεχνών-καλλιτεχνών
προβάλλει ως βασικό επιχείρηµα τη µη καταβολή εισφορών.
Ακούστηκε και σήµερα αυτό. Μα, δεν υπήρξε ποτέ µέριµνα για
την καθολική λύση του ασφαλιστικού-συνταξιοδοτικού, παρά τις
κατ’ επανάληψη προτάσεις και αγωνιστικές κινητοποιήσεις και
του Επιµελητηρίου Εικαστικών Τεχνών. 

Είδαµε σε τι αστρονοµικά ποσά ανέρχονται και οι συντάξεις
των ηθοποιών -όσων πληρούσαν τις προϋποθέσεις- που χρόνια
και χρόνια κατέβαλλαν ποσά και ποσά για να τα βλέπουν να χά-
νονται µε ιλιγγιώδη ταχύτητα.

Όπως όλοι οι συνταξιούχοι, όλων των κλάδων, βάζουν στοί-
χηµα κάθε µήνα για το ποσό που θα λάβουν. Βέβαια, κερδίζει
στάνταρ αυτός που ποντάρει στο µικρότερο νούµερο. Και εδώ,
κύριε Υπουργέ -προέκυψε απ’ αυτά που άκουσα πριν- εάν δεν
υπάρχουν χρήµατα, παρακαλώ µπορείτε από το επικουρικό µου
που πλήρωνα και ακριβοπλήρωνα πολλά χρόνια -και το δικό µου
και άλλων και έχει εξανεµιστεί τελείως, δεν το πήρα ποτέ δη-
λαδή- να χρησιµοποιήσετε αυτά τα ποσά. 

Έχετε ορίσει τον τυχερό αριθµό των δικαιούχων. Έχετε ορίσει
τα υπέρογκα ποσά, έχετε βάλει και όρους για το ποιοι και πώς
δικαιούνται αυτά τα 720 ευρώ, µέχρι ποια ηλικία και µε τον πε-
ριορισµό της µιας και µοναδικής κρίσης για το έργο τους. Όσο
για τις επιτροπές που αποφασίζουν, µε όλο το σεβασµό, δεν
έχουν και το αλάθητο. Στην επιτροπή µετέχουν µε δικαίωµα
ψήφου και δύο διοικητικοί υπάλληλοι: Ένας από το Γενικό Λογι-
στήριο του Κράτους –τα βρήκαµε τα λεφτά- και ένας από το
Υπουργείο Πολιτισµού. Τίποτα δεν διασφαλίζει την εγκυρότητα
της επιλογής, όταν η αντίληψη του Υπουργείου είναι, πως διακε-
κριµένες υπηρεσίες στο κοινωνικό σύνολο στοιχειοθετεί αναγνω-
ρισιµότητα µέσω των ΜΜΕ. Έ, να θυµηθούµε τον ποιητή Νίκο
Καρούζο που κάποιοι στο Υπουργείο Πολιτισµού δεν του έδωσαν
τιµητική σύνταξη, επειδή δεν τον ήξεραν. Έχετε κακό παρελθόν
µε τους ποιητές και ας τους επικαλείστε κάθε τόσο. Δεν µνησι-
κακούµε, αλλά κάποιος από τη µεγαλύτερη εδώ µέσα κοινοβου-
λευτική παράταξη τούς είχε πει και «λαπάδες». Πού θα βρεθούν
τα χρήµατα; Μπορώ να σας πω άλλον ένα τρόπο. Αυτοί οι περι-
φρονηµένοι εικαστικοί, των οποίων το έργο αποτιµάται µετά θά-
νατον συνήθως, φέρνουν στο κράτος έσοδα εσαεί µε την
επισκεψιµότητα στα µουσεία και τις πινακοθήκες. Δεν είναι δη-
λαδή διακεκριµένη υπηρεσία στο κοινωνικό σύνολο αυτή; 

Οι περικοπές που προτείνετε κατά οµολογία και του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου -το έχουν αναφέρει και άλλοι συνάδελφοι αυτό-
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θα εξοικονοµήσουν για το κράτος 130.000 ευρώ ανά έτος. Σιγά
την οικονοµία δηλαδή! Εξοντώνετε έναν ολόκληρο κόσµο τερά-
στιας προσφοράς στο κοινωνικό σύνολο. Στήνετε την τέχνη στον
τοίχο και πυροβολείτε. Μ’ αυτό το νοµοσχέδιο δίνετε τη χαρι-
στική βολή στην εποχή του γενικού ξεπουλήµατος, µπιρ παρά
που λέµε στην πατρίδα µου, των πιο ζωτικών δικαιωµάτων: η
τέχνη είναι περιττή και οι καλλιτέχνες εις το πυρ το εξώτερο!! 

Εµείς απαιτούµε να αποσυρθούν άµεσα οι αλλαγές που προ-
βλέπει το νοµοσχέδιο για τους καλλιτέχνες και λογοτέχνες και
για άλλα ζητήµατα, βεβαίως, τα οποία έχει εκθέσει και θα ανα-
φερθεί στη δευτερολογία του ο αγορητής µας, να «τεθεί επί τά-
πητος» το θέµα της οριστικής λύσης του ασφαλιστικού-
συνταξιοδοτικού, να οριστεί ικανός αριθµός συντάξεων, τουλά-
χιστον εκατόν είκοσι το χρόνο –ξέρω ότι  θα πάθετε εγκεφαλικό
τώρα- για όλους τους καλλιτεχνικούς κλάδους και ειδικά για τα
µέλη του Επιµελητηρίου Εικαστικών Τεχνών, τουλάχιστον
τριάντα πέντε. Εάν η πολιτεία προτίθεται να τιµήσει τις τέχνες,
να µην µειώσει την ήδη µικρή σύνταξη, αλλά να την αυξήσει στο
αξιοπρεπές επίπεδο των 1.200 ευρώ το µήνα.

Μέσα σ’ αυτό το όργιο εµπορευµατοποίησης κάθε µορφής της
ζωής µας, στο σαλούν της Άγριας Δύσης -ευνόητοι είναι οι συµ-
βολισµοί- «µην πυροβολείτε τον πιανίστα». 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

και εµείς. 
Θέλετε το λόγο, κυρία Φούντα; 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Όχι, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Η κ. Χρυσοβε-

λώνη έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα εστιάσω την τοποθέτησή µου σε δύο µόνο
άρθρα του νοµοσχεδίου, καθώς θεωρώ ότι σε αυτά συµπυκνώ-
νεται όλη η γραφειοκρατική νοοτροπία, που διέπει τον κύριο
Υπουργό. 

Το πρώτο είναι το άρθρο 13, για τη σύσταση Διεύθυνσης Έκτα-
κτων Δηµοσιονοµικών Ελέγχων. Τα έχουµε πει πολλές φορές για
το ίδιο θέµα, κύριε Υπουργέ. «Όποιος δεν θέλει, όµως, να ζυµώ-
σει, δέκα µήνες κοσκινίζει». Όποιος δεν θέλει να κάνει ελέγχους
για την κακοδιαχείριση στο δηµόσιο, δηµιουργεί διαρκώς νέες
υπηρεσίες και επιτροπές, στις οποίες παραπέµπει το θέµα. 

Πριν από τρεις µήνες τα λέγαµε εδώ στην Ολοµέλεια, µε
αφορµή το τεράστιο οικονοµικό και πολιτικό σκάνδαλο του
ΟΠΑΔ, του ταµείου, δηλαδή, υγείας των δηµοσίων υπαλλήλων.
Και πλέον δεν µιλάω µόνο για οικονοµικό, αλλά και για µέγιστο
πολιτικό σκάνδαλο, αφού παρεµποδίζεται ευθέως κάθε προσπά-
θεια αποκάλυψης της αλήθειας.

Σας είχα απευθύνει, κύριε Υπουργέ, τον Ιανουάριο επίκαιρη
ερώτηση για το θέµα αυτό. Λυπάµαι που το ξαναλέω, µου απαν-
τήσατε µε υπεκφυγές και ανακρίβειες. Θυµάστε, ίσως, ότι κατέ-
θεσα συγκεκριµένα στοιχεία για τη λεηλασία των χρηµάτων του
ελληνικού λαού που αφορούσαν υγειονοµικές δαπάνες ασφαλι-
σµένων δηµοσίων υπαλλήλων µέχρι το 2010. Υπενθυµίζω ότι η
ζηµία του κράτους από την κακοδιαχείριση στον ΟΠΑΔ υπολογί-
ζεται ότι ξεπερνά το 1 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Απαντώντας τότε ο κύριος Υπουργός ισχυρίστηκε ότι δήθεν
δεν πρόκειται για οικονοµικό σκάνδαλο και ανέφερε πως δόθηκε
εντολή ελέγχου στην Οικονοµική Επιθεώρηση στις 25 Οκτωβρίου
του 2012. Συµπλήρωσε, όµως, πως η εντολή αυτή πρόσφατα
ακυρώθηκε, προκειµένου να ξεκινήσει πάλι ο έλεγχος από άλλη
Υπηρεσία του Υπουργείου Οικονοµικών, τη Γενική Διεύθυνση Δη-
µοσιονοµικών Ελέγχων.

Σήµερα, ουσιαστικά παραδέχεστε πως ούτε ο έλεγχος αυτός
έγινε ποτέ, καθώς έπρεπε να φτιάξετε µια νέα ειδική υπηρεσία
για να αναλάβει τις εκκρεµότητες της Οικονοµικής Επιθεώρησης.
Κάπου, όµως, εδώ θα πρέπει να τεθεί ένα τέλος στα ψέµατα και
στις υπεκφυγές.

Εδώ υπογραµµίζω το «σύµφωνα µε τον ίδιο τον κύριο
Υπουργό», γιατί ακόµα κι εκεί υπάρχει ένα τεράστιο ζήτηµα. Θυ-
µίζω στον κύριο Υπουργό ότι ο έλεγχος στον ΟΠΑΔ δεν ξεκίνησε
για πρώτη φορά τον Οκτώβριο του 2012, όπως ισχυριστήκατε.
Έγγραφο του ιδίου του Υπουργείου Οικονοµικών -το οποίο θα

καταθέσω στα Πρακτικά- σας διαψεύδει και αποδεικνύει ότι ο
έλεγχος για τη διαχειριστική περίοδο 2004 - 2008 στον ΟΠΑΔ
είχε ξεκινήσει τον Ιούλιο του 2011, δηλαδή πριν δύο σχεδόν
µήνες.

Γιατί ξέχασε ο κ. Σταϊκούρας να το αναφέρει αυτό στη Βουλή;
Μήπως γιατί δεν τον βόλευαν τα συµπεράσµατά του ή µήπως
γιατί οδηγούσε αναπόφευκτα στον καταλογισµό ευθυνών σε ση-
µερινά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας; 

Ο κύριος Υπουργός, όµως, οφείλει να εξηγήσει γιατί απέ-
κρυψε τα παραπάνω από τη Βουλή ή γιατί προσπαθεί να εξαφα-
νίσει το τεράστιο οικονοµικό σκάνδαλο του ΟΠΑΔ.

Από την επιχειρούµενη, δε, µε το παρόν νοµοσχέδιο, απόπειρα
του κυρίου Υπουργού να «ξαναπετάξει την µπάλα στην εξέδρα»,
αναθέτοντας τον όποιο έλεγχο σε µία νεοσύστατη υπηρεσία,
βγαίνει αβίαστα το συµπέρασµα ότι η συγκυβέρνηση παρακω-
λύει συστηµατικά τον έλεγχο στον ΟΠΑΔ. Μιλάµε, σύµφωνα πάν-
τοτε µε τον ίδιο τον κύριο Υπουργό, για κάποιον έλεγχο που
δήθεν ξεκίνησε τον περασµένο Οκτώβριο, ακυρώθηκε και µετα-
φέρθηκε δύο µέρες µετά σε άλλη υπηρεσία του Υπουργείου, για
να µεταφερθεί εκ νέου σήµερα, για τρίτη φορά, σε άλλη υπηρε-
σία. Έλεος πλέον µε τη συγκάλυψη! 

Είµαι, δυστυχώς, υποχρεωµένη να επισηµάνω το ίδιο πνεύµα
φαρισαϊσµού και στο άρθρο 3, που θίγει και το θέµα των συντά-
ξεων - µαϊµού. Στην παράγραφο 10 αναφέρεται ότι η Υπηρεσία
Συντάξεων του Γενικού Λογιστηρίου διενεργεί απογραφή συντα-
ξιούχων του δηµοσίου τουλάχιστον κάθε πέντε έτη. Η έκθεση του
Λογιστηρίου αναφέρει πως αυτό το µέτρο θα οδηγήσει –και
σωστά- στην εξοικονόµηση πόρων. Βέβαια, δεν περιγράφει πο-
σοτικά την πραγµατική οικονοµική επίπτωση. 

Δεν χρειαζόταν, άλλωστε, γιατί στις αρχές Απριλίου ο κύριος
Υπουργός προχώρησε στις γνωστές πια ανακοινώσεις περί απο-
κάλυψης καινούργιων συνταξιούχων - µαϊµού αιτία θανάτου στο
δηµόσιο. Όλα αυτά, πάντοτε αναπόδεικτα, εντάσσονται στο πλαί-
σιο µιας µόνιµης προπαγάνδας της συγκυβέρνησης περί ετήσιων
εξοικονοµήσεων ύψους 420 εκατοµµύριων ευρώ από συντάξεις
µαϊµού και επιδόµατα Ελλήνων ασφαλισµένων.

Προφανώς, δεν σας αρκούν, κύριε Υπουργέ, οι ηλεκτρονικές
διασταυρώσεις του κ. Βρούτση µέσω του «Αριάδνη». Θέλετε
κάθε πέντε χρόνια να καλείτε τους συγγενείς ή τους ίδιους τους
συνταξιούχους σε ένα νέο επικοινωνιακό σόου.

Κυρία Πρόεδρε, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες θέσαµε επτά φορές
µέχρι σήµερα στη Βουλή το ζήτηµα της τεκµηρίωσης του µεγέ-
θους της υποτιθέµενης κατασπατάλησης, που διαρκώς διαφηµί-
ζει η Νέα Δηµοκρατία και παλαιότερα το ΠΑΣΟΚ. Με τον ίδιο
ακριβώς τρόπο και τα δύο αυτά κόµµατα προέβαλαν κατά τα τρία
χρόνια του µνηµονίου, από τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, έναν
καταιγισµό αλληλοαναιρούµενων επίσηµων απολογισµών για
µαϊµού συνταξιούχους - µαϊµού, τους οποίους διαρκώς ανακά-
λυπτε και δήθεν καταδίωκε ο εκάστοτε Υπουργός, για να χαθούν
ξανά τα ίχνη τους λίγο αργότερα µέσα στη συλλογική λήθη.

Θυµίζω τις δηλώσεις τον Ιούνιο του 2010, λίγο µετά την είσοδο
της Ελλάδας στην εποχή του µνηµονίου, του τότε αρµοδίου Υφυ-
πουργού κ. Γεωργίου Κουτρουµάνη περί υπεραιωνόβιων συντα-
ξιούχων-µαϊµού. Ο κ. Κουτρουµάνης ανακάλυψε κατά σύµπτωση
µε την έναρξη του µνηµονίου ότι υπήρχαν σχεδόν εννέα χιλιάδες
συνταξιούχοι άνω των εκατό ετών που δεν έπρεπε να λαµβάνουν
συντάξεις. Επανερχόµενος όµως στο θέµα των συντάξεων-µαϊ-
µού στις 24 Οκτωβρίου 2010, διευκρίνισε πως σε ό,τι αφορά τους
«υπεραιωνόβιους», διαπιστώθηκε τελικά ότι µόλις οι τριακόσιοι
πενήντα και όχι οι εννέα χιλιάδες είχαν αποβιώσει. 

Θυµίζω επίσης ότι πολύ πρόσφατα η Βουλή ψήφισε ένα νόµο
που θεσµοθετεί ένα σύστηµα ηλεκτρονικών διασταυρώσεων, το
οποίο θα ελέγχει την προσωπική και οικογενειακή κατάσταση των
συνταξιούχων, το περίφηµο σύστηµα «Αριάδνη» ακριβώς γι’ αυτό
το σκοπό, αλλά και µε παράλληλο στόχο να εκλείψουν οι επανα-
λαµβανόµενες απογραφές των συνταξιούχων, που οδήγησαν το
κράτος σ’ ένα διοικητικό κοµφούζιο και τους ίδιους τους πολίτες
σε µία αδικαιολόγητη ταλαιπωρία. 

Ο κ. Υπουργός προφανώς δεν εµπιστεύεται το σύστηµα
«Αριάδνη» του κ. Βρούτση. Δεν στηρίζεται στις ηλεκτρονικές δια-
σταυρώσεις, που κανονικά θα απάλλασσαν υπηρεσίες και συν-
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ταξιούχους από µία περιττή γραφειοκρατία, αλλά επιµένει στη
µέθοδο των απογραφών. 

Γι’ αυτό κι εµείς οι Ανεξάρτητοι Έλληνες επιµένουµε να µά-
θουµε επιτέλους ποιος ήταν τελικά ο συνολικός αριθµός των
συντάξεων-«µαϊµού» που προέκυψε απ’ όλες αυτές τις απογρα-
φές και να ακούσουµε τελικά ποια ήταν η πραγµατική εξοικονό-
µηση που επετεύχθη µέσα στα τρία χρόνια του µνηµονίου, καθ’
όλη τη διάρκεια του οποίου κατηγορείτε συστηµατικά τους Έλ-
ληνες ασφαλισµένους ότι έκλεψαν συντάξεις και αναπηρικά επι-
δόµατα.

Κυρία Πρόεδρε, κλείνω µε δύο κουβέντες για την τροπολογία
των 27 σελίδων του κ. Υπουργού. Πρώτα απ’ όλα, έχω µία απορία
για το πρώτο άρθρο. Άραγε σας πήρε δέκα χρόνια να αντιλη-
φθείτε ότι δεν παίρνουν όλοι υπερωρίες στην Προεδρία της Δη-
µοκρατίας; Ο ν. 3205 που τροποποιείται, υπάρχει από το 2003.
Σήµερα, εν µέσω µνηµονίου, λέτε ότι λόγω κάποιας κακής δια-
τύπωσης του νόµου εκείνου, εξαιρούνται πολλοί υπάλληλοι της
Προεδρίας από την πληρωµή των υπερωριών που παίρνει µόνο
το γραφείο του κ. Παπούλια. 

Αυτή είναι η αδικία που σας ενόχλησε τόσο πολύ; Δεν σας εί-
δαµε όµως να σπεύδετε να βοηθήσετε τους ανθρώπους που χά-
νουν τη δουλειά τους στον ιδιωτικό τοµέα, εκείνους που τούς
περικόψατε τους µισθούς στο δηµόσιο ή τους ταλαιπωρείτε µε
τις διαθεσιµότητες. Προφανώς, έχετε άλλες προτεραιότητες.

Τέλος, στο ενδέκατο άρθρο της ίδιας τροπολογίας έχουµε για
πολλοστή φορά την τρίµηνη παράταση της θητείας των µελών
ανεξάρτητων αρχών. Πρόκειται για την πέµπτη στη σειρά ολιγό-
µηνη παράταση που δίνετε, προσπαθώντας να παρακάµψετε το
Σύνταγµα και να αγνοήσετε προκλητικά τη νοµολογία του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας. Αυτό είναι ένα πρόσχηµα για να παρα-
µένουν οι ίδιοι άνθρωποι στις ίδιες θέσεις, ξεπερνώντας ακόµα
και τη δεκαετία, όπως συµβαίνει στην περίπτωση του Εθνικού
Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου. 

Κύριε Υπουργέ, εάν επιδιώκετε έτσι να κάνετε ισόβιο Πρόεδρο
του ΕΣΡ τον κ. Λασκαρίδη, µην µπαίνετε στον κόπο να θεσµοθε-
τείτε παρατάσεις που απλώς διαιωνίζουν «το µαρτύριο της στα-
γόνας» για τον ίδιο και για τη Βουλή, αλλά στην επερχόµενη
συνταγµατική αναθεώρηση, αφού έχετε τόσο πολύ µεγάλη
ανάγκη τις υπηρεσίες του, κατοχυρώστε την ισοβιότητα της
θέσης του για να ησυχάσει και εκείνος και όλοι µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξάρτητων Ελλήνων)
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρίνα Χρυσοβελώνη  κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
την κ. Χρυσοβελώνη.

Ο κ. Κουρουµπλής έχει το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, σε στιγµές

πάρα πολύ δύσκολες που περνάει η ελληνική κοινωνία, θα έλεγα
µαρτυρικές, χωρίς να είµαι καθόλου υπερβολικός, ζει συνεχώς
αυτό που ειπώθηκε, «το µαρτύριο της σταγόνας». Κάθε φορά
που έρχεται ένα νοµοσχέδιο, δεν έρχεται για να βελτιώσει, αλλά
για να βυθίσει στην απόγνωση και στην εξαθλίωση όλο και πε-
ρισσότερους ανθρώπους. Η Βουλή, ο ναός της δηµοκρατίας,
είναι ο χώρος όπου θα έπρεπε να υπερασπιζόµαστε την αξιοπρέ-
πεια του πολίτη και δεν πρέπει να επιτρέπουµε σε καµµία κυβέρ-
νηση –δεν αναφέροµαι µόνο στη συγκεκριµένη- να προβαίνει σε
ενέργειες που προκαλούν το δηµόσιο αίσθηµα, αλλά και βυθί-
ζουν ανθρώπους σε καταστάσεις απελπισίας.

Πριν από τρεις µήνες, στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
ψηφίστηκε µία σειρά διατάξεων για περικοπές. Τόλµησε η Κυ-
βέρνηση να περικόψει και τις συντάξεις της βαριάς αναπηρίας,
πάνω από 80%. Προχώρησε κι έκοψε τις συντάξεις των Νεοπον-
τίων προσφύγων και των Βορειοηπειρωτών. Και κλαυθµύριζαν οι
Βουλευτές τις συγκυβέρνησης: «Ξέρετε, δεν καταλάβαµε ότι
αυτές οι διατάξεις ήταν µέσα στην πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου και στο νόµο που ήρθε για να ψηφιστεί». 

Τώρα, λοιπόν, ερχόµαστε να νοµοθετήσουµε απέναντι και στα
ευρωπαϊκά δικαστήρια και στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Γιατί λει-

τουργεί, δηλαδή, το Ελεγκτικό Συνέδριο; Θέλετε να λειτουργεί
µόνο όταν µας συµφέρει, µόνο όταν βγάζει αποφάσεις που συµ-
φέρουν τις µνηµονιακές πολιτικές που σφάζουν τους ανθρώ-
πους; Γιατί χρησιµοποιούµε την Επιστηµονική Επιτροπή της
Βουλής; Απλώς για να υπάρχουν καθηγητές και να λέµε ότι
έχουµε Επιστηµονική Επιτροπή ή µήπως πρέπει να λαµβάνουµε
υπόψη τις γνωµατεύσεις τους; 

Κι ενώ υπάρχουν αυτού του είδους οι συγκεκριµένες τοποθε-
τήσεις, που διαφωνούν µε τις περικοπές, διαφωνούν µε ανισότη-
τες που θεσπίζονται, -και πάντα οι απλούστεροι των ανθρώπων
πληρώνουν το επικείµενο της άνισης µεταχείρισης- επιµένει η Κυ-
βέρνηση να ψηφίζει τέτοιους νόµους. Και προβληµατίζεται κανείς. 

Δεν θεωρεί κανείς ότι εµείς που ενιστάµεθα, είµαστε πιο έξυ-
πνοι ή πιο ευαίσθητοι. Φοβάµαι, όµως, ότι η Κυβέρνηση εκείνο
που προσπαθεί να κάνει είναι να κερδίσει χρόνο. Διότι είναι βέ-
βαιο ότι σε όλες αυτές τις περιπτώσεις, για τις οποίες υπάρχει
συγκεκριµένη θέση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, της Επιστηµονι-
κής Επιτροπής, όταν οι άνθρωποι προσφύγουν στα δικαστήρια,
θα ταλαιπωρηθούν, αλλά θα κερδίσουν. Πραγµατικά, διερωτάται
κανείς τι έννοια έχει αυτό το πράγµα!

Σε ό,τι αφορά, κύριε Υπουργέ, τα ζητήµατα της αναπηρίας,
έχετε βάλει πάλι αυτόν τον κόσµο σε µία δίνη και σε µία ταλαι-
πωρία. Περάσατε σε ένα προηγούµενο νοµοσχέδιο µια διάταξη
να επανεξετασθούν όλοι όσοι δικαιούνται φορολογικής απαλλα-
γής κι έχουν αναπηρία πάνω από 67%. Ξέρετε πόσοι άνθρωποι
είναι αυτοί, κύριε Υπουργέ; Είναι πεντακόσιες χιλιάδες. Πότε θα
τους περάσετε; Άρα, το κάνετε, γνωρίζοντας ότι δεν θα προλά-
βουν και πως θα χάσουν το δικαίωµα. Περί αυτού πρόκειται. Και
αυτό είναι πολιτική που εµπεδώνει το αίσθηµα της κοινωνικής δι-
καιοσύνης;

Εµείς θεωρούµε ότι υπάρχουν διατάξεις σε θετική κατεύ-
θυνση, αλλά δεν µπορούµε να δεχθούµε διατάξεις που πραγµα-
τικά προσβάλουν την έννοια του δικαίου. Κι εδώ είσαστε
υπόλογοι. Δεν µπορεί να ισχυρίζεστε ότι δεν υπάρχει πρόβληµα
και να κάνετε πως δεν ακούτε. Σας το τονίζουν πολλές πτέρυγες
της Βουλής, ακόµα και Βουλευτές της συγκυβέρνησης πιστεύω,
γιατί αντιλαµβάνονται τι επιχειρείται να γίνει.

Θα κλείσω, κυρία Πρόεδρε, µε την υπόθεση των χρηµάτων
από τους λογαριασµούς, που εδώ και αρκετά χρόνια φαίνεται ότι
εξέλειπαν οι ιδιοκτήτες αυτών των λογαριασµών. 

Πείτε µας, κύριε Υπουργέ, µε συγκεκριµένο και δεσµευτικό
τρόπο: Αυτά τα 5 δισεκατοµµύρια ευρώ πώς θα χρησιµοποι-
ηθούν; Πείτε µας ότι αυτά τα λεφτά θα δεσµευτούν -µε συγκε-
κριµένο, όµως, τρόπο- για περιπτώσεις πρωτίστως όπου έχουµε
περικοπές, όπως είναι η περικοπή των συντάξεων βαριάς αναπη-
ρίας, η περικοπή των συντάξεων των ανασφάλιστων ηλικιωµένων
Νεοποντίων και Βορειοηπειρωτών, τους οποίους πραγµατικά
προσβάλετε µε τον τρόπο τον οποίο θεσπίζετε αυτή τη διάταξη.
Προσβάλετε την εθνική αξιοπρέπειά τους, γιατί είναι άνθρωποι
που υπερασπίστηκαν αυτή την αξιοπρέπεια κάτω από δύσκολες
συνθήκες. Κι έρχεστε και τους λέτε ότι δεν είναι Έλληνες. Με
ποιο δικαίωµα το κάνετε αυτό; Πείτε µου: µε ποιο δικαίωµα;
Έλεγξε τους, να το στηρίξουµε και εµείς! 

Τις ελληνοποιήσεις δεν τις έκαναν οι άνθρωποι αυτοί. Οι εκά-
στοτε κυβερνήσεις τις έκαναν. Αν εκεί παρεισέφρησαν κάποιες
περιπτώσεις, δεν σηµαίνει ότι πρέπει να προσβάλουµε όλο αυτό
τον κόσµο, τον γνήσιο ελληνισµό που υπέφερε, δυσκολεύτηκε
και υπερασπίστηκε αυτό που λέµε «ελληνισµός». 

Τους θέλουµε µόνο στα λόγια; Συµµετείχατε και εσείς και εγώ
και όλοι µας στις Επιτροπές Απόδηµου Ελληνισµού. Πηγαίναµε
εκεί και τους λέγαµε: «µείνετε εδώ και υπερασπιστείτε τον ελλη-
νισµό». Τώρα τους προσβάλλουµε και τους εξευτελίζουµε; 

Θεωρώ, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, ότι είναι ένα ζήτηµα για το
οποίο όλες οι πτέρυγες θα συµφωνήσουµε. Να µας πει η Κυβέρ-
νηση ότι τα χρήµατα αυτά, τα 5 δισεκατοµµύρια, θα διασφαλι-
στούν µε τον καλύτερο τρόπο, για να αντιµετωπιστούν ακριβώς
τέτοια φαινόµενα νέας φτώχειας, ακραίας φτώχειας, κοινωνικού
αποκλεισµού. Να κάνουµε επιτέλους όλοι µαζί ένα πρόγραµµα
που να εξασφαλίζει σ’ αυτούς τους ανθρώπους  µια στοιχειώδη
αξιοπρέπεια. Έχουµε υποχρέωση. 

Σ’ αυτές τις δύσκολες στιγµές, πρωτίστως η κοινωνική άµυνα
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της χώρας πρέπει να µας απασχολεί. Χωρίς κοινωνική άµυνα
ούτε εθνική άµυνα υπάρχει. Αυτό είναι το κρίσιµο. Αυτό είναι το
ζητούµενο. Αυτή είναι η υποχρέωση που έχουµε όλοι, εξαντλών-
τας όποια περιθώρια υπάρχουν. Αυτά τα 5 δισεκατοµµύρια  µπο-
ρεί να αποτελέσουν πρόπλασµα µιας τέτοιας προσπάθειας, που
τουλάχιστον θα τιµήσει τον πολιτικό κόσµο όλης της χώρας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Κουρουµπλή.
Τελευταίος οµιλητής είναι ο κύριος Δρίτσας.
Κύριε Δρίτσα, έχετε το λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχω φύγει κυριολε-

κτικά σκαστός από την Επιτροπή Προκαταρκτικής Εξέτασης,
όπου είναι αναγκαία εκεί η παρουσία όλων, µιας και θα τεθούν
θέµατα προς απόφαση. Αύριο η Επιτροπή Εξωτερικών Υποθέ-
σεων και Άµυνας θα συνεδριάσει στο Υπουργείο σε ειδική συνε-
δρίαση για την παρουσίαση από τη στρατιωτική ηγεσία κάποιων
προτάσεων. Εποµένως, δεν θα είµαι εδώ. 

Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να µιλήσω µόνο για λίγα λεπτά για
την τροπολογία και όχι για το νοµοσχέδιο. Είναι η τροπολογία µε
γενικό αριθµό 480 και ειδικό αριθµό 82 που έχουν καταθέσει ο
Υπουργός Εθνικής Άµυνας και ο Υπουργός Οικονοµικών σχετικά
µε τα ναυπηγεία Ελευσίνας. 

Είχαµε την προηγούµενη εβδοµάδα µια άλλη τροπολογία,
προποµπό της σηµερινής, µε την οποία προτείνεται η κύρωση
µιας συµφωνίας - πλαισίου µεταξύ του Γενικού Διευθυντή της
ΓΔΑΕ, του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και του εκπροσώπου της
εταιρείας Ναυπηγικές και Βιοµηχανικές Επιχειρήσεις Ελευσίνας,
η οποία -κατά πώς λέει ήδη από το προοίµιο- «χαρακτηρίζεται
επωφελής και συµφέρουσα για το ελληνικό δηµόσιο και η οποία
έχει ως εξής». Η έκφραση «χαρακτηρίζεται επωφελής και συµ-
φέρουσα για το ελληνικό δηµόσιο» είναι απαίτηση του νόµου.
Αλλά είναι απαίτηση του νόµου όταν τεκµηριώνεται, όχι απλώς
όταν αναφέρεται ως ταυτολογία. Αυτή είναι η πρώτη µου παρα-
τήρηση. 

Εµείς θέλουµε να βρεθεί µια λύση σ’ αυτές τις πραγµατικά
πολύ µπερδεµένες καταστάσεις, που οι πολιτικοί και του ΠΑΣΟΚ
και της Νέας Δηµοκρατίας προηγούµενων κυβερνήσεων έχουν
διαµορφώσει στη ναυπηγική βιοµηχανία της Ελλάδας και στην
Ελευσίνα και στο Σκαραµαγκά. Τουλάχιστον να επανακινηθεί η
παραγωγική διαδικασία, να πληρωθούν άµεσα οι εργαζόµενοι τα
δεδουλευµένα, να µην µείνουν στο δρόµο και να διατηρηθούν µε
ασφαλή τρόπο οι εργασιακές σχέσεις και οι θέσεις εργασίας. 

Γι’ αυτό και έχουµε κρατήσει µια ιδιαιτέρως προσεκτική στάση
και στην προηγούµενη και σ’ αυτή την τροπολογία. Όµως δεν
µπορεί και δεν πρέπει να µην αναδειχθεί, έστω και µ’ αυτή την
προσεκτική στάση, η ανάγκη της επιφύλαξης για όσα επελέγη-
σαν προς ρύθµιση µε αυτούς τους τρόπους. 

Έχουµε µια σειρά από νοµικές ακροβασίες. Δεν έχει νόηµα να
µπω σε λεπτοµέρειες. 

Μακάρι µε αυτές τις νοµικές ακροβασίες που οριακά κινούνται,
να έχουµε σταθερή επανεκκίνηση της παραγωγικής διαδικασίας
των Ναυπηγείων Ελευσίνας και µακάρι να πληρωθούν οι εργα-
ζόµενοι. Μόνο και µόνο γι’ αυτό δεν καταψηφίζουµε αυτές τις
τροπολογίες και είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί. Όµως, το θέµα
το θέτουµε. 

Εµείς δεν είµαστε καθόλου, µα καθόλου, βέβαιοι ότι αυτά θα
εξασφαλισθούν και «χτυπάµε καµπανάκι». Έχουµε απευθυνθεί και
στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας και στην Ολοµέλεια και έχουµε
θέσει τον προβληµατισµό µας. Είναι απαραίτητο, οι εργαζόµενοι
να πάρουν όλα τα χρήµατα που τους οφείλονται µε αυτή τη ρύθ-
µιση, µε την οποία ο επιχειρηµατίας θα εισπράξει 25 εκατοµµύρια
για να κινηθούν οι διαδικασίες και να δεσµευθεί ότι πράγµατι θα
έχουµε επανεκκίνηση της παραγωγικής διαδικασίας.

Αυτά όλα δεν είναι βέβαια και γι’ αυτό εάν δεν συµβούν, και ο
κ. Στουρνάρας και ο κ. Παναγιωτόπουλος και όλη η Κυβέρνηση
αναλαµβάνουν σοβαρότατες ευθύνες. Εµείς προειδοποιούµε.
Και είναι χαρακτηριστικό ότι η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους –µιλάµε τώρα για χορήγηση ποσού 25 εκατοµµυ-
ρίων- λέει –η οποία βέβαια δεν προβλέπεται σε αυτή τη συµφω-
νία, αλλά έχει ήδη ρυθµιστεί από την προηγούµενη τροπολογία-

ότι «από τις διατάξεις της τηρουµένης συµφωνίας-πλαισίου, τα
οικονοµικά αποτελέσµατα που ενδεχοµένως προκύψουν, θα
προσδιορισθούν κατά την επεξεργασία του σχεδίου της τροπο-
ποίησης που θα επακολουθήσει και θα κυρωθεί µε νόµο», διότι
όντως στη συµφωνία αυτή προβλέπεται ότι η ισχύουσα συµφω-
νία θα τροποποιηθεί. Έχουµε, δηλαδή, πρωθύστερες διαδικα-
σίες, όπως αντιλαµβάνεσθε και κανείς δεν µπορεί να εγγυηθεί
ότι όταν θα φτάσει να ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία, θα είναι
όπως εξαγγέλθηκε. 

Πάντως, όπως ολοκληρώνει η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους, «σε περίπτωση που προκύψουν δαπάνες του κρα-
τικού προϋπολογισµού, θα αντιµετωπισθούν από τις πιστώσεις
του προϋπολογισµού του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας», οι
οποίες πιστώσεις όµως δεν αναφέρονται σε αυτή τη δαπάνη. Από
κάποιο άλλο κονδύλι θα εξοικονοµηθεί αυτό το χρηµατικό ποσό
για να δοθεί εκεί. Δεν έχουν προβλεφθεί στον προϋπολογισµό.

Όλα αυτά είναι τα ελάχιστα που οφείλουµε να θέσουµε υπ’
όψιν της Ολοµελείας, υπ’ όψιν του Σώµατος, ζητάµε να προσέ-
ξουν οι αρµόδιοι Υπουργοί πάρα πολύ και επιφυλασσόµαστε για
τη στάση µας. 

Και τελειώνω µε το εξής: Οι δύο τροπολογίες που έχει κατα-
θέσει ο συνάδελφος κ. Γάκης, η κ. Βαλαβάνη και εγώ αναφορικά
µε στοιχειώδεις ρυθµίσεις για συνταξιούχους στρατιωτικούς ή
αναφορικά µε διατάξεις που αναφέρονται στην ισοτιµία αντιµε-
τώπισης του συνταξιοδοτικού τους δικαιώµατος ή σε σχέση µε
τη δυνατότητά τους υπό ορισµένες προϋποθέσεις και όρους να
συνεχίσουν να ασκούν επάγγελµα, θα τις δούµε αύριο. Αλλά
είναι και τα δύο πολύ σηµαντικά ζητήµατα. Είναι ρύθµιση για την
αποκατάσταση της δικαιοσύνης και της ισονοµίας. Ο κύριος
Υπουργός νοµίζω ότι θα πρέπει να το δει µε θετικό πνεύµα και
να τις κάνει αποδεκτές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΑΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Δρίτσα.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας έχει το
λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ήθελα να
ευχαριστήσω τους συναδέλφους απ’ όλες τις πτέρυγες της Βου-
λής για τα σχόλια και τις προτάσεις που κατέθεσαν καθ’ όλη τη
διάρκεια της συζήτησης αυτού του νοµοσχεδίου. Και γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά ότι αρκετές παρατηρήσεις ενσωµατώθηκαν και
κάποιες άλλες θα ενσωµατωθούν. Στο τέλος της οµιλίας µου θα
καταθέσω και άλλες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Νοµίζω ότι έγινε ουσιαστικός, γόνιµος διάλογος. Ενσωµατώ-
θηκαν, όπως είπα, προτάσεις συναδέλφων και κοµµάτων, ακού-
στηκαν όµως και υπερβολές. Για παράδειγµα, άκουσα σήµερα
να επαναλαµβάνεται από συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ ότι η Κυβέρ-
νηση έχει δεσµευθεί για εκατόν πενήντα χιλιάδες απολύσεις
µέχρι το 2015. Αυτό είναι ψευδές. Δεκαπέντε χιλιάδες είναι αυτοί
οι άνθρωποι οι οποίοι θα αποχωρήσουν από το δηµόσιο µέχρι το
2015. Αυτές είναι οι εκτιµήσεις.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μέχρι το 2014.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Ναι, µέχρι το 2014.
Δεύτερον, άκουσα ότι οι αδρανείς καταθέσεις είναι 8 δισεκα-

τοµµύρια ευρώ και το λέει το νοµοσχέδιο. Επειδή το ψάχνω, πού
το λέει ακριβώς; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Είπαµε 5 δισεκατοµµύρια ευρώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Πού το λέει ακριβώς; Παρακαλώ, είναι το νοµοσχέδιο
µπροστά σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Είναι στην πρώτη έκθεση και το δηλώ-
σατε κι εσείς στην επιτροπή. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Δεν είναι σε καµµία έκθεση και δεν έχω κάνει καµµία δή-
λωση για 5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τουναντίον, σας το είπα και
στην επιτροπή. Το νοµοσχέδιο λέει «κατά συνέπεια δεν είναι δυ-
νατό να εντοπιστεί σε βαθµό απόλυτο το ύψος του ποσού που
έχει αποδοθεί στο ελληνικό δηµόσιο από αυτήν την αιτία, όπως
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επίσης και κυρίως εκείνο που θα έπρεπε να έχει αποδοθεί». Το
ίδιο λέει και η έκθεση συνεπειών, πίσω. Απορώ σε ποιο σηµείο
του νοµοσχεδίου -και το είπε συνάδελφός σας σήµερα- υπάρχει
αυτό. Δηµοσιεύµατα, ναι, υπάρχουν -επικαλείστε δηµοσιεύµατα,
εκτιµώ- όπως για παράδειγµα «σύµφωνα µε ανεπίσηµες εκτιµή-
σεις τραπεζικών κύκλων οι λογαριασµοί είναι 3 εκατοµµύρια
ευρώ και το συνολικό ποσό που «κοιµάται» σε αυτούς, προσεγ-
γίζει τα 5 δισεκατοµµύρια ευρώ». Νοµίζω ότι από εκεί είναι οι
πληροφορίες σας.

Άκουσα από συνάδελφο κόµµατος της Αριστεράς, να λέει ότι
άµα ρωτήσετε υπάλληλο του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους
δεν γνωρίζει ποιος είναι ο Αναγνωστάκης. Νοµίζω ότι η δήλωση
αυτή υποτιµά δηµοσίους υπαλλήλους, τους οποίους κατά τα
άλλα στηρίζει. 

Άκουσα συνάδελφο από του Ανεξάρτητους Έλληνες να έχει
µία ιδιαίτερη επιµονή σε οικονοµικά σκάνδαλα –το έχει το κόµµα
αυτό- στον ΟΠΑΔ, λέει και στη ζηµιά του ελληνικού δηµοσίου.
Νοµίζω ότι έχω απαντήσει στη Βουλή σε αυτό.

ΜΑΡΙΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Δεν έχετε απαντήσει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Οικονοµικό σκάνδαλο και ζηµία –µε τα µέχρι σήµερα δε-
δοµένα- δεν επιβεβαιώνονται. Αυτό για το οποίο θέλω να σας
διαβεβαιώσω είναι ότι από την πλευρά της Κυβέρνησης δεν
υπάρχει καµµία συγκάλυψη ή πρόθεση συγκάλυψης οποιασδή-
ποτε υπόθεσης αντίκειται στο δηµόσιο συµφέρον και το υπονο-
µεύει.

Φρονώ –και αυτό µας αφορά όλους- ότι θα ήταν χρήσιµο να
µην µπερδεύουµε την καταγγελία µε την τεκµηρίωση και το θό-
ρυβο µε την πολιτική. Εκτιµώ ότι εδώ ασκούµε πολιτική. 

Άκουσα ότι σταµάτησαν το 2011 να χορηγούνται τιµητικές
συντάξεις. Το 2012 δόθηκαν σαράντα οκτώ τιµητικές συντάξεις
σε καλλιτέχνες και λογοτέχνες. Έχω και όλη την κατάσταση. Και
άλλες δεκαοκτώ δόθηκαν φέτος και έντεκα εκκρεµούν. Πού το
είδατε ότι σταµάτησαν από το 2011; Όλη η κατάσταση µε τα ονό-
µατα είναι εδώ.

ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ: Ποιος το είπε αυτό;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Συνάδελφος από το κόµµα σας. Μην µε προκαλείτε.
Στη συνέχεια, ετέθη το θέµα της συσχέτισης προκαταβολής

σύνταξης µε το καθεστώς των τρίµηνων αποδοχών. Πρέπει να
καταστεί σαφές –και θα το επαναλάβω και σήµερα- ότι η φύση
των τρίµηνων αποδοχών είναι εντελώς διαφορετική από αυτήν
της προκαταβολής σύνταξης. Και το επαναλαµβάνω, δεν είναι
δυνατόν κάποιος να βγαίνει σε σύνταξη και να µιλάµε για τρίµη-
νες αποδοχές. 

Οι τρίµηνες αποδοχές αποτελούν εφάπαξ αποδοχές και όχι
σύνταξη. Γι’ αυτό το λόγο, εφ’ όσον καταβληθούν αυτές οι απο-
δοχές, η καταβολή της σύνταξης ανατρέχει στην εποµένη της
λήξης των τριµήνων. 

Αντίθετα, η προκαταβολή καταβάλλεται από την εποµένη της
λύσης της υπαλληλικής σχέσης, όπως ισχύει από τις συνταξιο-
δοτικές διατάξεις. Όταν θα γίνει ο κανονισµός της σύνταξης, θα
χορηγηθούν αναδροµικά τα ποσά που δικαιούται σαν σύνταξη ο
υπάλληλος από την εποµένη της λύσης της υπαλληλικής σχέσης
και τα ποσά που καταβλήθηκαν ως προκαταβολή, για το ίδιο χρο-
νικό διάστηµα, θα συµψηφιστούν. 

Εποµένως, δεν υπάρχει κανένα µισθοδοτικό κενό για τον υπάλ-
ληλο. Και φυσικά, οι συνολικές απολαβές είναι υψηλότερες από
τις τρίµηνες απολαβές, αποδοχές δηλαδή, ειδικά εάν κάποιος
λάβει υπ’ όψιν είτε το ποσό του 60% είτε τη δυνατότητα χορήγη-
σης προκαταβολής µέχρι την πληρωµή της σύνταξης. 

Μεγάλη συζήτηση έγινε για το ζήτηµα του πειθαρχικού παρα-
πτώµατος, στο πλαίσιο του θεσµοθετηµένου χρονοδιαγράµµα-
τος. Όπως τόνισα και χθες -το επαναλαµβάνω µε κατηγορη-
µατικό τρόπο- δεν υπάρχει καµµία τιµωρητική διάθεση ούτε τί-
θεται θέµα σχεδίου για παραγωγή επιόρκων -όπως άκουσα σή-
µερα- απείθαρχων υπαλλήλων –όπως άκουσα από άλλους
συναδέλφους- ή µετακύληση ευθυνών.

Αντιθέτως, πρόθεσή µας είναι να τεθεί το πλαίσιο για τη βελ-
τίωση των λειτουργιών των υπηρεσιών συντάξεων και όλοι να
αναλάβουν τις ευθύνες τους. Σ’ αυτό το πλαίσιο, συνεπώς, τρο-

ποποιήσαµε τη σχετική διάταξη, ώστε να περιοριστεί ακόµα πε-
ρισσότερο σε συγκεκριµένες ποινές. Ούτε αργία είναι µεταξύ
αυτών ούτε παύση. 

Επιµένετε κάποιοι συνάδελφοι γιατί καταργήθηκε η Επιτροπή
Ελέγχου Πράξεων Κανονισµού Συντάξεων. Εξηγούµαι: Πρώτον,
το σύνολο σχεδόν των αποφάσεων της καταργούµενης επιτρο-
πής είναι απορριπτικές για τον ενδιαφερόµενο, µε αποτέλεσµα
να αναγκάζεται ο πολίτης να προσφεύγει κατά των αποφάσεών
της στο αρµόδιο τµήµα του Ελεγκτικού Συνεδρίου, ενώ ήδη έχει
µεσολαβήσει µεγάλο χρονικό διάστηµα -περίπου δύο έτη, όπως
είπα και στην επιτροπή- αναµένοντας την απόφαση εκείνης της
Επιτροπής Ελέγχου Πράξεων.

Δεύτερον, τα µέλη της αµειβόµενης επιτροπής ήταν και στε-
λέχη των υπηρεσιών συντάξεων και ως εκ τούτου, ήταν δύσκολο
για σηµαντικά θέµατα να υπάρχει αντίθετη άποψη και να γίνει
δεκτή η ένσταση του ενδιαφεροµένου, θέτοντας θέµα και δεον-
τολογίας και αµεροληψίας.

Τρίτον, αυτό το διάστηµα της διετίας έχει ήδη αυξηθεί λόγω
της µεγάλης εξόδου των υπαλλήλων από τις υπηρεσίες του δη-
µοσίου και του τεράστιου φόρτου εργασίας, που ήδη υπάρχει
στην υπηρεσία συντάξεων. Με τις ρυθµίσεις, λοιπόν, παρέχεται
ουσιαστικό όφελος στον ενδιαφερόµενο, καθώς διευκολύνεται
στο να προσφύγει άµεσα στο Ελεγκτικό Συνέδριο και να έχει την
τελική κρίση για το αίτηµά του σε αισθητά µικρότερο χρονικό
διάστηµα. 

Όσον αφορά τη γνώµη του Ελεγκτικού Συνεδρίου, που κάποιοι
συνάδελφοι υποστήριξαν και συµφώνησαν για την κατάργηση
της επιτροπής, θα ήθελα να υπογραµµίσω -το είπα και στην επι-
τροπή, αλλά µάλλον δεν ανατρέξατε στο παρελθόν- ότι το ίδιο
το Ελεγκτικό Συνέδριο σε προηγούµενη γνωµοδότησή του για
το ίδιο θέµα στις 28-3-2012, όχι µόνο δέχτηκε την κατάργηση της
επιτροπής χωρίς καµµία παρατήρηση, αλλά προέβει και σε νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις. Ποια από τις δύο απόψεις προτιµάτε
τώρα; Ποια επιλέγετε;

Επειδή έκανε µια εύστοχη παρατήρηση ο κ. Μητρόπουλος,
στο ίδιο κλίµα να πω ότι η διάταξη προβλέπει τη στέρηση δικαιώ-
µατος σύνταξης σε όποιον καταδικαστεί. Ισχύει τουλάχιστον
εξήντα έτη από το 1951 χωρίς µέχρι σήµερα να έχει κριθεί ως
αντισυνταγµατική από το Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Επιπροσθέτως, θέλω να σηµειώσω ότι εξοικονοµούνται οι
πόροι που προβλέπονταν για τη λειτουργία της εν λόγω επιτρο-
πής. Πιστέψτε µε -και αυτό το είπα στην επιτροπή- όσο και αν
είναι δυσάρεστο για κάποιον που είναι πολιτικός προϊστάµενος
αυτής της υπηρεσίας, το κίνητρο για τη συµµετοχή ήταν η απο-
ζηµίωση και όχι η αρωγή απέναντι στον ενδιαφερόµενο, η στε-
λέχωση δε δεν καθοριζόταν πάντοτε µε αντικειµενικά κριτήρια.
Έτσι, επί της ουσίας, ο πολίτης ταλαιπωρούνταν επί δύο έτη
χωρίς κανένα αποτέλεσµα. Καταλαβαίνετε νοµίζω ποιοι ήταν οι
µόνιµα ωφεληµένοι. Αυτό το παγιωµένο καθεστώς πρέπει να αλ-
λάξει. Και αλλάζει.

Να σας πω και κάτι ακόµα; Ενδεικτικά να σας πω ότι αποφά-
σεις για υποθέσεις που είχαν εκδικαστεί από το 2009, όλως τυ-
χαίως καθαρογράφτηκαν τον τελευταίο µήνα και αυτό γιατί το
νοµοσχέδιο καταργεί την εν λόγω επιτροπή.

Χαίροµαι -και νοµίζω ότι και ο κ. Μητρόπουλος, πρέπει να χαί-
ρεται- γιατί ουσιαστικά µέσα στο νοµοσχέδιο αυτό ενσωµατώνε-
ται µια ενέργεια που έπρεπε και οφείλαµε να είχαµε κάνει
-προκύπτει και από ερώτηση που είχε καταθέσει στις 29 Οκτω-
βρίου του 2012- ώστε να παρακρατείται από τους απασχολου-
µένους στρατιωτικούς και πολιτικούς συνταξιούχους το ποσό της
σύνταξης, που υπερβαίνει τα εξήντα ηµεροµίσθια. Και το κάναµε.
Θα ήθελα να το επικροτήσει και όλη η παράταξή σας, αλλά δεν
το άκουσα µέχρι τώρα.

Αλλαγές σε καλλιτέχνες, λογοτέχνες. Αυτή είναι µεγάλη συζή-
τηση. Διαφορετικά ποσά άκουσα εδώ. Δεν εδράζονται πουθενά
αυτά τα ποσά. Η εξοικονόµηση είναι 1,5 εκατοµµύριο, γιατί
άκουσα για κάτι χιλιάδες. Υπάρχουν επτακόσιοι τρεις συνταξιού-
χοι και όχι λιγότεροι από εκατόν πενήντα και όπως σας είπα, συ-
νεχίζουν να δίνονται οι συντάξεις. Μόνο εξήντα δόθηκαν τον
τελευταίο ενάµισι χρόνο. 

Από την πλευρά µου θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι πραγµα-
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τοποιήθηκε -και είναι ειλικρινές αυτό- και στο γραφείο µου εκτε-
νής διάλογος µε διάφορους φορείς καθόλη τη διάρκεια της επε-
ξεργασίας και διαβούλευσης του σχεδίου νόµου. Τα αποτελέ-
σµατα αυτού του διαλόγου αποτυπώνονται και στις αλλαγές που
ενσωµατώθηκαν στο τελικό σχέδιο νόµου που κατατέθηκε στη
Βουλή και συζητάµε σήµερα. Και εµείς πιστεύουµε ότι πρέπει να
αναγνωρίζεται η προσφορά σηµαντικών καλλιτεχνών, αλλά δεν
µπορεί η αντιµετώπιση να έχει τη λογική δύο µέτρων και δύο
σταθµών, γιατί αυτή τη λογική θέλετε κάποιοι να υποστηρίξουµε.

Τι κάναµε συνεπώς; Πρώτον, ενώ αρχικά οι σχετικές αιτήσεις
που βρίσκονταν σε εκκρεµότητα κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευ-
σης του παρόντος νόµου -σε όποιο στάδιο της διαδικασίας έκ-
δοσης- θα κρίνονταν µε βάση το νέο θεσµικό πλαίσιο, τελικά οι
αιτήσεις που είχαν υποβληθεί µέχρι το τέλος του ’12 και εκκρε-
µούσαν σε οποιοδήποτε στάδιο, εξετάστηκαν µε τις παλιές δια-
τάξεις και χορηγήθηκαν, όπως σας είπα. 

Δεύτερον, ενώ αρχικά µπορούσε ο ενδιαφερόµενος να υποβά-
λει αίτηση και να κριθεί µία φορά από την αρµόδια επιτροπή, τε-
λικά δίνεται η δυνατότητα να επανακριθεί ο ενδιαφερόµενος για
µία ακόµα φορά εντός της επόµενης τριετίας και όπως θα δείτε
στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, κατόπιν πρότασης και του εισηγητή
του ΠΑΣΟΚ, για µία ακόµα φορά µετά την παρέλευση της τριε-
τίας. Θα έχει δηλαδή το δικαίωµα να επανακριθεί δύο φορές. 

Τρίτον, ενώ αρχικά η σύνταξη προβλεπόταν να µην µεταβιβά-
ζεται στον επιζώντα σύζυγο, καθώς είχε τιµητικό και άρα προσω-
πικό προς τον καλλιτέχνη χαρακτήρα, τελικά προβλέπεται η
δυνατότητα µεταβίβασης. 

Τέταρτον, προβλέφθηκε ότι σε περίπτωση θανάτου του δι-
καιούχου η σύνταξη αυτή µεταβιβάζεται στον επιζώντα σύζυγο
και προστέθηκε κάτι που δεν υπήρχε καν µέχρι τώρα: «και στα
ανήλικα ή ανίκανα µε ποσοστό αναπηρίας 67% και άνω τέκνα,
εφόσον τα ανωτέρω πρόσωπα δεν λαµβάνουν άλλη σύνταξη ή
δεν έχουν εισόδηµα µεγαλύτερο του κατωτάτου ορίου της σύν-
ταξης του δηµοσίου, όπως αυτό ισχύει κάθε φορά». 

Πέµπτον, ενώ αρχικά το εισοδηµατικό κριτήριο ήταν ο µέσος
όρος του εισοδήµατος που είχε δηλωθεί κατά τα τρία προηγού-
µενα έτη, από εκείνο που υποβάλλεται η αίτηση, να µην υπερβαί-
νει τις 8.640 ευρώ, τελικά το ποσό αντιστοιχεί –άκουσα για κάποια
ποσά που είναι παντελώς ανακριβή- στο δωδεκαπλάσιο της µηνι-
αίας κύριας ακαθάριστης σύνταξης, που αντιστοιχεί σε πτυχιούχο
δηµόσιο υπάλληλο πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης µε τριάντα
πέντε έτη δηµόσιας υπηρεσίας, δηλαδή περίπου 18.000 ευρώ. 

Συνεπώς, σε αυτήν τη νοµοθετική προσπάθεια -πράγµατι αυ-
στηροποίηση του πλαισίου- είναι τουλάχιστον άτοπο να αναφέ-
ρουν κάποιοι ότι δεν έγινε διάλογος µε τους εµπλεκόµενους
φορείς και δεν ελήφθησαν υπ’ όψιν οι απόψεις τους. Εκτός κι αν
κάποιοι θεωρούν ότι εποικοδοµητικός διάλογος σηµαίνει άνευ
αξιολόγησης αποδοχή κάθε λογής απαίτησης. 

Πρόκειται συνεπώς για µία εναρµόνιση του συγκεκριµένου κα-
θεστώτος, που κρίνεται επιβεβληµένη, αλλά και δίκαιη –θα το
επαναλάβω- καθώς αναφέρεται στη µόνη κατηγορία συνταξιού-
χων του δηµοσίου, που δεν υπέστησαν καµµία µείωση στη σύν-
ταξη και µάλιστα, παρά την ξένη, προς το ασφαλιστικό
συνταξιοδοτικό καθεστώς του δηµοσίου, φύση των καταβαλλό-
µενων σχετικών συντάξεων. 

Αυτό γιατί; Τα εν λόγω πρόσωπα δεν έχουν ασφαλιστική σχέση
µε το δηµόσιο. Ουδέποτε κατέβαλαν εισφορές και υποχρεωτικά
ασφαλίζονται για κύρια σύνταξη στο ΙΚΑ ή στον ΟΑΕΕ κατά περί-
πτωση, µε την εξαίρεση των εικαστικών καλλιτεχνών, οι οποίοι
ασφαλίζονται προαιρετικά στον ΟΑΕΕ. Υπάρχει δηλαδή το πλαί-
σιο ασφάλισης συνταξιοδότησης, ανάλογα µε τη δραστηριότητά
τους. 

Θα αναφερθώ σε δύο ακόµα τελευταία σηµεία. Υπάρχει το ζή-
τηµα ανάθεσης σε ιδιωτικές εταιρείες. Το είπα και χθες, δεν το
κατανοούν κάποιοι συνάδελφοι, θα το πω πιο αναλυτικά τώρα.
Αναφέρθηκαν στις διατάξεις που αφορούν το ενδεχόµενο ανά-
θεσης του ελεγκτικού έργου σε ιδιωτικές εταιρείες, υποστηρί-
ζοντας παράλληλα –λανθασµένα- ότι η δηµιουργία Μητρώου
Εµπειρογνωµόνων οδηγεί σε παραχώρηση σε ιδιώτες της διαδι-
κασίας δηµοσιονοµικού ελέγχου. Η άποψη αυτή απέχει από την

πραγµατικότητα. 
Συγκεκριµένα, η δηµιουργία µητρώου εµπειρογνωµόνων, όχι

καινούργιας υπηρεσίας –µιλάµε για µητρώο, όχι για καινούργια
υπηρεσία- καθώς και η ανάθεση του ελεγκτικού έργου σε ιδιωτι-
κές εταιρείες προβλεπόταν ήδη από το υφιστάµενο νοµοθετικό
πλαίσιο του 2007, ενώ τα µητρώα εµπειρογνωµόνων, τα κριτήρια
επιλογής τους και η διαδικασία ανάθεσης του ελεγκτικού έργου
σε ιδιωτικές εταιρείες καθορίζονταν ως σήµερα µε αποφάσεις
των αρµοδίων γενικών διευθύνσεων, κατόπιν αξιολόγησης της
ΕΔΕΛ και της ΕΣΕΛ. 

Τι κάνουµε µε αυτήν τη νοµοθετική πρωτοβουλία; Πρώτον, θε-
σπίζονται  -το ζητήσατε όλες οι πτέρυγες και το ενσωµατώσαµε
στην τροπολογία- ξεκάθαρα, διαφανή, αξιοκρατικά κριτήρια για
την ένταξη στα συγκεκριµένα µητρώα. Δεύτερον, ξεκαθαρίζεται
ότι η ανάθεση του ελεγκτικού έργου σε ιδιωτικές εταιρείες γίνε-
ται µόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις, κατόπιν απόφασης του
Υπουργού Οικονοµικών µετά από αιτιολογηµένη εισήγηση της
αρµόδιας επιτροπής και µόνο αν διαπιστωθεί αιτιολογηµένη αδυ-
ναµία εκτέλεσης από την υπηρεσία του συγκεκριµένου ελέγχου
λόγω εξειδικευµένου αντικειµένου. 

Συνεπώς, όχι µόνο δεν παραχωρείται η διαδικασία ελέγχου σε
ιδιωτικές εταιρείες, αλλά συµβαίνει ακριβώς το αντίθετο. Αφαι-
ρείται το δικαίωµα από τις ιδιωτικές εταιρείες να ασκούν εν γένει
δηµοσιονοµικό έλεγχο, όπως τους επέτρεπε ήδη το υφιστάµενο
νοµοθετικό πλαίσιο και περιορίζεται η δυνατότητα συµµετοχής
τους µόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις. 

Με τις συγκεκριµένες, λοιπόν, διατάξεις προκύπτει διπλό,
διττό, προφανές αποτέλεσµα. Αφ’ ενός εξασφαλίζεται η διαφά-
νεια των διαδικασιών και αφ’ ετέρου εξοικονοµούνται πόροι από
την προσφυγή της διενέργειας του ελεγκτικού έργου σε ιδιώτες
µόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις και όχι συλλήβδην, όπως επέ-
τρεπε µέχρι σήµερα το υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο.

Συνάδελφος των Ανεξάρτητων Ελλήνων ζήτησε να µάθει πώς
πήγε η απογραφή. Αυτά είναι δηµόσια διαθέσιµα. Τα έχουµε πει
πολλές φορές, αλλά αφού υπάρχει ενδιαφέρον, είναι µία ευκαι-
ρία για εµάς να τα επαναλάβουµε. Η διαδικασία της απογραφής
ξεκίνησε στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους -γι’ αυτό µπορώ να
µιλήσω- από τον κ. Σαχινίδη. Η διαδικασία αυτή ολοκληρώθηκε
τον Οκτώβριο του 2012. Από τα απογραφικά στοιχεία του Γενι-
κού Λογιστηρίου του Κράτους µέχρι τις 31 Μαρτίου, από τις τε-
τρακόσιες σαράντα επτά χιλιάδες εκατόν εξήντα δύο συντάξεις,
τελικώς οι µη απογραφέντες συνταξιούχοι του δηµοσίου ανέρ-
χονται σε δύο χιλιάδες διακόσιους εβδοµήντα επτά. Σε αυτές τις
περιπτώσεις διεκόπη η καταβολή των συντάξεων. 

Κατά τη διαδικασία της απογραφής προέκυψε ότι σε σειρά
συνταξιούχων που είχαν αποβιώσει η σύνταξη καταβαλλόταν κα-
νονικά µετά το θάνατό τους και για διάστηµα µεγαλύτερο των
έξι µηνών. Οι αχρεωστήτως καταβληθείσες συντάξεις στις περι-
πτώσεις αυτές ανέρχονται σε 26,8 εκατοµµύρια ευρώ, εκ των
οποίων ύστερα από την αναζήτηση των αρµοδίων Υπηρεσιών
βρέθηκαν τα 14,9 εκατοµµύρια ευρώ. Για τα υπόλοιπα 11,9 εκα-
τοµµύρια ευρώ η αναζήτηση συνεχίζεται από τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. 

Από αυτές τις περιπτώσεις, µέχρι τώρα ενενήντα δύο περιπτώ-
σεις άνω των 30.000 ευρώ η κάθε µία, για τις οποίες δεν είχε γίνει
η επιβεβληµένη ενηµέρωση των υπηρεσιών για να προβούν στη
διακοπή καταβολής σύνταξης, είναι σε εισαγγελέα και το ποσό
των 6.208.124 ευρώ έχει ήδη δοθεί πίσω. Οι περιπτώσεις αυτές,
όπως σας είπα, έχουν παραπεµφθεί στις αρµόδιες κρατικές υπη-
ρεσίες. Το δηµοσιονοµικό όφελος που προκύπτει από τη διαδι-
κασία διαγραφής των θανόντων συνταξιούχων ανέρχεται
µηνιαίως σε 705.855 ευρώ. 

Θα συνεχίσω αύριο µε κάποιες µικρές παρατηρήσεις κυρίως
για τις αδρανείς καταθέσεις. Θα ήθελα να καταθέσω µια σειρά
από νοµοτεχνικές βελτιώσεις που προέκυψαν και µετά από συ-
ζήτηση ή παρατηρήσεις συναδέλφων. Θα τις µελετήσετε σή-
µερα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Θα ήθελα µόνο να επισηµάνω τέσσερα σηµεία. Το πρώτο
σηµείο το είπε και ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ. Πράγµατι, επαναφέ-
ρουµε κάτι που φέραµε σε τροπολογία, για την ακρίβεια σε νο-
µοτεχνική βελτίωση, αλλά δεν υπήρχε τελικά στο σχέδιο νόµου,
που αφορά τους νόµιµους υπαλλήλους ή τους δηµοσίους λει-
τουργούς, ισόβιους ή µη, που είναι ανάπηροι µε ποσοστό ανα-
πηρίας 67%. Αυτοί να έχουν το 60%. Το είχαµε φέρει στο πρώτο
πακέτο των νοµοτεχνικών βελτιώσεων. Δεν υπήρχε, όπως σωστά
παρατηρήσατε, στην τελική έκθεση του σχεδίου νόµου. Το επα-
ναφέραµε.

Δεύτερον, θα ήθελα να πω ότι στο άρθρο 3 στα ποσά των επι-
δοµάτων νόσου και ανικανότητας που καταβάλλονται µε τις συν-
τάξεις του δηµοσίου λέµε «κατά περίπτωση», άρα, όπως ζήτησε
και ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, περιλαµβάνει τους πάντες, δηλαδή
και αυτούς που προκύπτουν από βίαιο συµβάν στην υπηρεσία ή
από τροµοκρατική ενέργεια.

Η τρίτη παρατήρηση είναι αυτή που είπα ήδη στην οµιλία µου
ότι µπορεί να επανακριθούν καλλιτέχνες για ακόµα µια φορά
εντός της επόµενης τριετίας και κατόπιν παρέλευσης της τριε-
τίας για µια ακόµη φορά.

Τέταρτον, όπως χθες είπε ο κ. Παυλόπουλος, υπάρχει ανα-
φορά ότι η ελεγκτική εταιρεία, αν πάµε σε ιδιώτη, διενεργεί τον
έλεγχο, πάντα παρουσία δηµοσιονοµικού ελεγκτή ή υπαλλήλου
των Υπηρεσιών Δηµοσιονοµικού Ελέγχου.

Υπάρχουν και άλλες βελτιώσεις, απλά αναφέρω τις τέσσερις
πιο χαρακτηριστικές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

κι εµείς, κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευ-
τικοί-συνοδοί τους  από το Δηµοτικό Σχολείο Κολυµβαρίου
Χανίων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Στο άρθρο 4 έχει προστεθεί κι αυτό που ήταν δέσµευση
της Κυβέρνησης χθες για τους πεσόντες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 19:02’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο, ηµέρα Πέµπτη 25 Απριλίου 2013 και ώρα
09:30’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργα-
σία συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Ρυθµίσεις για την τροποποίηση και τη
βελτίωση συνταξιοδοτικών, δηµοσιονοµικών, διοικητικών και λοι-
πών διατάξεων του Υπουργείου Οικονοµικών», σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 
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